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Ważnym statutowym zadaniem Uniwersytetu jest „działanie na rzecz społeczności lokal-
nych i regionalnych”. Wydział Farmaceutyczny w pełni realizuje to zadanie. Pracownicy  

i studenci Wydziału współpracują z diagnostami laboratoryjnymi, farmaceutami, kosmeto-
logami, nauczycielami. Są zaangażowani w prowadzenie specjalizacji oraz kursów doszkala-
jących. Organizują i prowadzą w laboratoriach Wydziału praktyczne warsztaty dla uczniów 
szkół z Bydgoszczy, województwa kujawsko-pomorskiego, ale też z innych województw. Re-
alizują program Urzędu Miasta Bydgoszczy „Zdolni znad Brdy”. Organizują konkursy (Lab-

Test, Niezwykły świat roślin leczniczych). Prowadzą działania edukacyjne i prozdrowotne dla 
mieszkańców miasta i regionu, w tym dla uczniów. 
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Wielką wartością Wydziału Farmaceutycznego są studenci. Działają w Samorządzie Studen-
tów, Studenckich Kołach Naukowych oraz w organizacjach: Studenckim Towarzystwie Dia-
gnostów Laboratoryjnych (STDL), Polskim Towarzystwie Studentów Farmacji (PTSF) oraz 

Kosmetologicznej Organizacji Studenckiej (KOS). Są inicjatorami i  wykonawcami 
wielu przedsięwzięć naukowych, edukacyjnych, integracyjnych, promocyjnych,  

prozdrowotnych,  charytatywnych.
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cja na 6 lat.

Kategoria naukowa A dla Wydziału Far-
maceutycznego – ocena za lata 2009-2012.

Uzyskanie uprawnienia do nadawa-
nia stopnia naukowego doktora nauk 
farmaceutycznych.

Prof. dr. hab. Ryszard Oliński, prof. dr 
hab. Danuta Rość, dr hab. Michał Marszałł 
otrzymują Nagrodę Ministra Zdrowia.

Studenci analityki medycznej tworzą 
Studenckie Towarzystwo Diagnostów 
Laboratoryjnych.

Studenci analityki medycznej wydają 
czasopismo internetowe Lab&Roll.

2014

Uzyskanie uprawnienia do nadawania 
stopnia naukowego doktora nauk medycz-
nych w dyscyplinie biologia medyczna.

Pierwsza obrona doktorska na Wy-
dziale Farmaceutycznym.

Konferencja Dziekanów Wydziałów 
Farmaceutycznych odbywa się w Byd-
goszczy. Jest połączona z obchodami 
30-lecia utworzenia bydgoskiego Wy-
działu Farmaceutycznego oraz konfe-
rencją naukową: „Nowoczesne techniki 
badawcze stosowane w analizie farma-
ceutycznej i biomedycznej”.

Utworzenie Ogrodu Roślin Leczni-
czych i Kosmetycznych.

Dr hab. Daniel Gackowski otrzymuje 
nagrodę Ministra Zdrowia.

2015

Utworzenie studiów doktoranckich 
na Wydziale Farmaceutycznym w zakre-
sie dwóch dyscyplin: nauk farmaceutycz-
nych i biologii medycznej.

Dr Krzysztof Goryński otrzymuje 
nagrodę Ministra Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego.

2016

Utworzenie we współpracy z Funda-
cją Pomorsko-Kujawska Farmacja Apte-
ki Uniwersyteckiej.

Uzyskanie uprawnienia do nadawania 
stopnia naukowego doktora habilitowa-
nego nauk medycznych w dyscyplinie 
biologia medyczna.

Dr Krzysztof Goryński adiunkt  
w Katedrze Farmakodynamiki i Farma-
kologii Molekularnej otrzymuje stypen-
dium Ministra dla wybitnych młodych 
naukowców.

Prof. dr hab. Grażyna Odrowąż-Syp-
niewska wraz z Katedrą Diagnostyki La-
boratoryjnej organizują Międzynarodową 
Konferencję Medycyny Laboratoryjnej (4 
Kongres EFLM-UEMS Warszawa 2016).

Prof. Eugenia Gospodarek-Komkow-
ska i Katedra Mikrobiologii organizują 
w Bydgoszczy XXVIII Zjazd Polskiego 
Towarzystwa Mikrobiologów. 

Prof. Barbara Zegarska oraz Katedra 
Kosmetologii i Dermatologii Estetycznej 
organizują z okazji 15-lecia Katedry kon-
ferencję naukową „Interdyscyplinarne 
Oblicza Dermatologii”.

2017

Studenci farmacji, w tym zrzesze-
ni w Polskim Towarzystwie Studentów 
Farmacji, zdobywają nagrody i wyróż-
nienia na ogólnopolskich konkursach  
i konferencjach.

Intensywne prace nad przygotowywa-
niem wniosku o uprawnienie do nada-
wania stopnia naukowego doktora habi-
litowanego nauk farmaceutycznych.

2018

Rekordowa kwota pozyskanych przez 
pracowników Wydziału Farmaceutycz-
nego grantów NCN (najwięcej spośród 
17 Wydziałów UMK).

Uzyskanie uprawnienia do nadawania 
stopnia naukowego doktora habilitowa-
nego nauk farmaceutycznych.

Dr Wojciech Filipiak adiunkt w Kate-
drze Farmakodynamiki i Farmakologii 
Molekularnej otrzymuje stypendium Mi-
nistra dla wybitnych młodych naukowców.

Kategoria naukowa A dla Wydziału Far-
maceutycznego - ocena za lata 2013-2016.

2019

Pozytywna ocena jakości kształcenia 
na kierunku farmacja przez Polską Komi-
sję Akredytacyjną – akredytacja na 6 lat.

Znaczący wkład Wydziału Farmaceu-
tycznego, poprzez zgłoszenie największej 
liczby priorytetowych obszarów badaw-
czych, w uzyskanie przez UMK statusu 
Uczelni Badawczej.

Utworzenie Szkoły Doktorskiej Nauk 
Medycznych i Nauk o Zdrowiu – prof. dr 
hab. Ewa Żekanowska Dyrektorem Szko-
ły Doktorskiej.

Utworzenie na Wydziale Rady Na-
ukowej Nauk Farmaceutycznych – prof. 
dr hab. Michał Marszałł przewodniczą-
cym Rady.

2020

Stan pandemii COVID-19 - naucza-
nie zdalne na kierunkach Wydziału.

Historia Wydziału Farmaceutycznego 
- wykaz najważniejszych wydarzeń i osiągnięć 
(wybór subiektywny według pamięci autora)
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Pracownicy Katedry Mikrobiologii 
zaangażowani w walkę z COVID-19.

Zdalna akredytacja i pozytywna oce-
na jakości kształcenia na kierunku ana-
lityka medyczna przez Polską Komisję 
Akredytacyjną - akredytacja na 6 lat.

2021

Pracownik Wydziału Farmaceutycz-
nego dr hab. Artur Słomka, prof. UMK, 
absolwent kierunku w analityka medycz-
na w sondażu Gala Copernicana najlep-
szym wykładowcą Uniwersytetu Mikoła-
ja Kopernika.

Pozyskanie przez 5 katedr Wydziału 
Farmaceutycznego dotacji ok. 10 mln zł 
z Regionalnego Programu Operacyjnego 
woj. kujawsko-pomorskiego na wyposa-
żenie laboratoriów w aparaturę badawczą.

2020-2021 - duże zaangażowanie pra-
cowników Wydziału i studentów ana-
lityki medycznej w walkę z COVID-19 
(Szpital Uniwersytecki im Jurasza  
w Bydgoszczy, Szpital Covidowy w Ra-
dziejowie, Wojewódzka Stacja Sanitar-
no-Epidemiologiczna w Bydgoszczy).

Zdalne Dyplomatoria absolwentów 
farmacji (kwiecień 2021 i kwiecień 2022) 
oraz analityki medycznej i kosmetologii 
(listopad 2021). 

Katedra Kosmetologii i Dermatologii 
Estetycznej otrzymuje nową pracownię 
dydaktyczną.

Dr hab. Barbara Ruszkowska-Ciastek 
we współpracy z Polskim Towarzystwem 
Studentów Farmacji inicjuje cykl wielo-
letnich wykładów popularnonaukowych 
„Wszystko co musisz wiedzieć o…”.

W Bydgoszczy odbywa się 47 Zjazd Fi-
zyków Polskich. Katedra Biofizyki była or-
ganizatorem sesji „Fizyki Medycznej, Bio-
logicznej i Środowiska”. Wykłady tej sesji 
odbywały się w Auli 35 Budynku Farmacji.

2022

Duże zaangażowanie pracowników  
i studentów Wydziału Farmaceutycznego 
w niesienie pomocy uchodźcom z Ukrainy. 

Awans kierunków Wydziału Farma-
ceutycznego w rankingu Perspektyw ko-
smetologia na drugim miejscu w Polsce. 
Najwyższe w Polsce noty (100) dla kie-
runków bydgoskiego Wydziału Farma-
ceutycznego w kryterium „ekonomiczne 
losy absolwentów”.

Dwoje studentów kierunku farmacja  
z Bydgoszczy jako jedyni studenci far-
macji z całej Polski otrzymuje stypen-
dium naukowe Ministra. 

Adiunkt Katedry Farmakodynamiki  
i Farmakologii Molekularnej dr Karol Ja-
roch otrzymuje stypendium Ministra dla 
młodych naukowców.

Zintensyfikowanie wymiany mię-
dzynarodowej studentów w latach 2019  
- 2022 w ramach projektów ERASMUS + 
i SEP (Student Exchange Program). We-
dług ekspertów Polskiej Komisji Akre-
dytacyjnej studenci bydgoskiej analityki 
medycznej spośród wszystkich analityk 
medycznych w Polsce są największymi 
beneficjentami w/w programów wymia-
ny międzynarodowej.

Studenci Wydziału Farmaceutycz-
nego organizują ogólnopolski konkurs 
LabTest, przyczyniają się do powstania 
ogólnopolskiego Stowarzyszenia Stu-
denckich Towarzystw Diagnostów La-
boratoryjnych, któremu przewodniczy 
studentka kierunku analityka medyczna 
Marta Okupska z Wydziału Farmaceu-
tycznego z Bydgoszczy. Studentka Wy-
działu Farmaceutycznego Marta Watała 
zwycięża w ogólnouczelnianym kon-
kursie Gala Copernicana w kategorii 
wzór studenta.

Nowa inicjatywa pracowników Wy-
działu Farmaceutycznego – bezpłatne 
warsztaty w laboratoriach Wydziału dla 
uczniów szkół średnich z Bydgoszczy  
i województwa kujawsko-pomorskiego, 
a także innych województw. 

Duża aktywność promocyjna, popu-
laryzatorska i charytatywna działających 
na Wydziale organizacji studenckich: 
Polskiego Towarzystwa Studentów Far-
macji, Studenckiego Towarzystwa Dia-
gnostów Laboratoryjnych oraz Kosme-
tologicznej Organizacji Studenckiej. 

Katedra Botaniki Farmaceutycznej  
i Farmakognozji zostaje Liderem Inno-
wacji Pomorza i Kujaw za opracowanie 
preparatu ograniczającego masowe wy-
mieranie pszczół.

Pozyskanie przez Katedrę Farmako-
dynamiki i Farmakologii Molekularnej 
międzynarodowego grantu badawcze-
go z udziałem konsorcjantów z Kanady, 
Hiszpanii, Austrii i Turcji.

2023

Dr Katarzyna Grudlewska-Buda – ad-
iunkt w Katedrze Mikrobiologii otrzy-
muje stypendium Prezydenta Bydgosz-
czy dla młodych naukowców.

Kolejny adiunkt dr Adam Sikora 
otrzymuje stypendium Ministra Eduka-
cji i Nauki dla młodych naukowców.

Dr hab. Aleksander Deptuła, prof. 
UMK, pracujący na Wydziale Farmaceu-
tycznym, zostaje powołany przez Mini-
stra Zdrowia na Krajowego Konsultanta 
w dziedzinie mikrobiologii lekarskiej.

Angelika Jurkowianiec – studentka IV 
roku analityki medycznej zostaje Miss 
Polski 2023.

Kontynuowane są bezpłatne warsztaty 
dla licealistów

Zdolni uczniowie bydgoskich szkół 
w ramach projektu Urzędu Miasta 
Bydgoszczy „Zdolni znad Brdy” odby-
wają zajęcia w laboratoriach Wydziału 
Farmaceutycznego.

Wydział Farmaceutyczny organizuje 
w Filharmonii Pomorskiej uroczystą pro-
mocję doktorską dla 125 doktorów, któ-
rym ten stopień nadały w ciągu ostatnie-
go roku działające w Collegium Medicum  
w Bydgoszczy rady dyscyplin naukowych.

Dr hab. Joanna Kwiecińska-Piróg 
wraz z zespołem pozyskują duże środ-
ki (łącznie ok 5 mln zł) na prowadzenie 
kursów dla diagnostów laboratoryjnych 
oraz studiów podyplomowych w zakre-
sie nauk biomedycznych.

Wizyty profesorów z zagranicy w ra-
mach programu Erasmus+ połączone  
z prowadzeniem wykładów. 

Rozpoczęcie kształcenia na angloję-
zycznej farmacji. 

2024

Dr Natalia Wiktorczyk-Kapischke 
– asystent z Katedry Mikrobiologii Wy-
działu Farmaceutycznego otrzymuje 
stypendium Prezydenta Bydgoszczy dla 
młodych naukowców.

Mgr Jan Cybulski absolwent analityki 
medycznej z 2023 roku zajmuje pierwsze 
miejsce w Ogólnopolskim Konkursie na 
najlepszą pracę magisterską na kierunku 
analityka medyczna.

Prowadzona jest na szeroką skalę 
promocja kierunków Wydziału Farma-
ceutycznego (warsztaty dla licealistów, 
wyjazdy do szkół, porozumienia ze szko-
łami, informacje i wywiady w prasie, ra-
diu, telewizji).

Pracownicy Wydziału Farmaceutycz-
nego docenieni przez JM Rektora – re-
kordowa liczba pracowników Wydziału 
otrzymuje Nagrody Rektora.

Dr hab. Marek Foksiński, prof. UMK 
– Dziekanem Wydziału na kadencję 
2024-2028.

Więcej o ważnych wydarzeniach z hi-
storii Wydziału Farmaceutycznego moż-
na przeczytać na stronie internetowej 
oraz w poprzednich numerach „Wiado-
mości Akademickich”.

Aktualności  Wydziału Farma-
ceutycznego, 

https://www.wf.cm.umk.pl/wia-
domosci/

Wiadomości Akademickie 
– wszystkie numery, https://

bm.cm.umk.pl/wiadomosci-akade-
mickie/numery-pisma/
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Szanowni Państwo Pracownicy, 
Studenci i Doktoranci 
Wydziału Farmaceutycznego!

Kończy się moja trzecia kadencja na 
stanowisku dziekana. Chciałbym z tej 
okazji wszystkim Państwu podziękować 
za bardzo dobrą pracę dla naszego wspól-
nego dobra. W okresie moich trzech 
kadencji Wydział znacząco się rozwi-
nął. Jego obecny status, mam nadzieję, 
że dostarcza radości nie tylko mnie, ale 
Państwo też się cieszycie, że wnieśliście 
znaczący wkład w uzyskanie obecnego 
dobrego stanu naszego Wydziału. Wyra-
zem mojego podziękowania niech będzie 
obecny specjalny numer „Wiadomości 
Akademickich”, który w znacznej części 
zawiera przedruki artykułów z „Wiado-
mości Akademickich” oraz z naszej stro-
ny internetowej, które opisywały to, co 
działo się na naszym Wydziale. 

Koniec mojej kadencji zbiega się  
z jubileuszem 40-lecia utworzenia Aka-
demii Medycznej w Bydgoszczy. Została 
ona utworzona mocą Ustawy Sejmu z 21 
lipca 1984 r. i od tego momentu rozpo-
częła się historia akademickiej medycyny 
w Bydgoszczy i jak dotychczas jest ona 
związana tylko i wyłącznie z Akademią 
Medyczną i jej następczynią (od 2004 
r.), tj. Collegium Medicum UMK. Do-
tychczas w Akademii Medycznej i Col-
legium Medicum wykształcono prawie 
5 tysięcy lekarzy. 40 lat temu, równole-
gle z tworzeniem kierunku lekarskiego 
podjęto wysiłek organizowania kształce-
nia na innych kierunkach medycznych 
lub okołomedycznych. 8 grudnia 1984 
r. rozporządzeniem ówczesnego Mini-

stra Zdrowia został utworzony Wydział 
Farmaceutyczny. Prace organizacyjne 
związane z tworzeniem Wydziału Far-
maceutycznego trwały do 1988 r. W ra-
mach organizowania Wydziału Farma-
ceutycznego przesunięto na ten Wydział  
5 katedr z Wydziału Lekarskiego: Kate-
drę Biofizyki, Katedrę Biochemii Klinicz-
nej, Katedrę Chemii Fizycznej, Katedrę 
Mikrobiologii i Katedrę Patofizjologii.  
W 1988 roku odbył się pierwszy nabór 
na kierunek założycielski Wydziału Far-
maceutycznego - analitykę medyczną. 
Przyjęto wtedy pierwszych 40 kandyda-
tów. W kolejnych latach trwały inten-
sywne prace związane z poszerzaniem 
infrastruktury Wydziału i wzbogaca-
niem kadrowym. Były tworzone kolejne 
katedry, kolejni profesorowie przybywali 
do nas z innych ośrodków akademickich 
i podejmowali trud rozwijania badań na-
ukowych i kształcenia studentów. Dzięki 
tym wysiłkom było możliwe rozpoczęcie 
kształcenia na kolejnych kierunkach: ko-
smetologii, biomedycynie laboratoryjnej, 
biomedycynie informatycznej. W 2002 r. 
rozpoczęliśmy kształcenie na kierunku 
farmacja przyjmując 80 kandydatów na 
studia stacjonarne oraz 40 kandydatów 
na studia niestacjonarne. W pierwszej 
dekadzie XXI wieku ukształtowała się 
struktura katedralna Wydziału, która z 
lekkimi modyfikacjami przetrwała do 
dziś. Również w tej pierwszej dekadzie 
Wydział otrzymał nowy budynek przy 
ulicy Jurasza 2 o powierzchni użytkowej 
5 tys. m2, w którym zostały zlokalizowa-
ne Katedry prowadzące kształcenie na 
kierunku farmacja. 

Kadencja 2012-2016

W 2012 r. obejmowałem stanowisko 
dziekana. Wydział prowadził kształcenie 
na trzech kierunkach: analityce medycz-
nej, farmacji i kosmetologii. Łączna licz-
ba studentów na wszystkich kierunkach 
i latach wynosiła ok. 1200. Był zatem już 
dobrze zorganizowany, ale nie posiadał 
praw akademickich, tj. uprawnień do 
nadawania stopni naukowych. W pierw-
szej kadencji, dzięki pozyskaniu kolej-
nych samodzielnych pracowników oraz 
przygotowanych przeze mnie i współ-
pracujący ze mną zespół, odpowiednich 
wniosków do Centralnej Komisji ds. 
Stopni i Tytułów, uzyskaliśmy kolejno 
uprawnienia do nadawania stopnia dok-
tora nauk farmaceutycznych (2013 r.) 
oraz doktora nauk medycznych w dyscy-
plinie biologia medyczna (2014 r.).

Mając uprawnienia do nadawania 
stopnia doktora w dwóch dyscyplinach 
mogliśmy ubiegać się o utworzenie stu-
diów doktoranckich. Dzięki odpowied-
nio przygotowanym wnioskom przez 
prof. Ewę Żekanowską takie studia na 
Wydziale Farmaceutycznym zostały 
utworzone. W październiku 2015 roku 
odbyła się immatrykulacja pierwszych 
doktorantów studiów doktoranckich 
Wydziału Farmaceutycznego. Również 
w tym okresie powiększana była baza dy-
daktyczna Wydziału – utworzony został 
Ogród Roślin Leczniczych i Kosmetycz-
nych (2014) oraz Apteka Uniwersytecka 
(2016). Wielkim wyzwaniem był też pro-
blem rozwiązania pogłębiających trud-
ności z prowadzeniem rekrutacji na na-
sze kierunki. Dzięki dobrej współpracy 
z Prorektorem ds. CM prof. Janem Sty-
czyńskim te trudności na kilka lat udało 
się pozytywnie, z korzyścią dla kierun-
ków Wydziału Farmaceutycznego, roz-
wiązać. Wielkim wyzwaniem pierwszych 
miesięcy pierwszej kadencji było przygo-
towanie raportu z osiągnięć naukowych 
Wydziału dla potrzeb oceny parame-
trycznej. Temu wyzwaniu sprostaliśmy. 
Na podstawie raportu przygotowanego 
przez prof. Michała Marszałła Wydział 
uzyskał kategorię naukową A. Również 
w tym okresie sprostaliśmy wymogom 
Polskiej Komisji Akredytacyjnej (PKA). 
Farmacja i analityka medyczna były oce-
niane pod względem jakości kształcenia 

Listy i apele

List dziekana Wydziału Farmaceutycznego na zakończenie kadencji 
Stefan Kruszewski

Medal 20-lecia kształcenia na Wydziale Farmaceutycznym przyznawany w 2008 r. osobom, które wniosły 
znaczący wkład w powstanie lub rozwój Wydziału Farmaceutycznego
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przez ekspertów PKA i obydwa kierunki 
uzyskały pozytywną ocenę i akredytację 
na 6 lat. Były też w tym okresie trudne 
problemy związane z próbami zmiany 
usytuowania naszej, działającej w struk-
turze Katedry Farmakodynamiki i Far-
makologii Molekularnej, Zwierzętarni, 
próbą zmiany lokalizacji Katedry Che-
mii Fizycznej oraz próbami przekazy-
wania zajęć prowadzonych przez nasze 
Katedry jednostkom innych Wydziałów. 
Na szczęście, po przedstawieniu przeze 
mnie mocnych argumentów odstępowa-
no od tych zamiarów. 

Kadencja 2016-2020

Wyzwaniem kolejnej mojej kadencji 
lat 2016-2020 było uzyskanie upraw-
nień do nadawania stopni doktora habi-
litowanego, zarówno nauk medycznych 
w dyscyplinie biologia medyczna, jak  
i nauk farmaceutycznych. Dzięki mobi-
lizacji wielu naszych doktorów, którzy 
uzyskali stopień doktora habilitowanego 
na innych Wydziałach (Wydział Lekar-
ski CM UMK, Wydział Farmaceutyczny 
GUMed w Gdańsku, Wydział Farma-
ceutyczny UMed w Poznaniu, Wydział 
Farmaceutyczny UMed w Białymsto-
ku) spełniliśmy wymogi ubiegania się 
o uprawnienia do nadawania stopni na-
ukowych doktora habilitowanego. Wy-
stąpiliśmy z odpowiednimi wnioskami. 
Zostały one rozpatrzone pozytywnie  
i uzyskaliśmy w 2016 oraz 2018 roku, 
odpowiednio uprawnienie do nada-
wania stopnia doktora habilitowanego 
nauk medycznych w dyscyplinie biolo-
gia medyczna (2016) oraz analogiczne 
uprawnienie w dziedzinie i dyscyplinie 
nauki farmaceutyczne (2018). Kolej-
nym wielkim wyzwaniem tej kadencji 
była ocena parametryczna i zachowanie 
kategorii naukowej A. Mimo pewnych 
perturbacji, po skutecznym odwoła-
niu, zachowaliśmy kategorię naukową 
A. Również w tym okresie musieliśmy 
przygotować 2 wnioski samooceny jako-
ści kształcenia na kierunkach farmacja 
oraz analityka medyczna. W 2019 r. eks-
perci PKA wizytując nasz Wydział oce-
niali kształcenie na kierunku farmacja. 
Jakość kształcenia na kierunku farmacja 
została oceniona pozytywnie i kierunek 
uzyskał akredytację na sześć lat. Wiel-
kim sukcesem Wydziału z tego okresu 
było nadawanie przez Radę Wydziału 
Farmaceutycznego stopni doktora oraz 
doktora habilitowanego. W okresie do 
1 października 2019 r. (wejście w ży-
cie nowej ustawy) Wydział nadał sześć 

Listy i apele

Wnioski o przyznanie Wydziałowi Farmaceutycznemu uprawnień do nadawania stopni naukowych, od-
powiednio: doktora nauk farmaceutycznych (2012 r., 152 strony), doktora nauk medycznych w dyscyplinie 
biologii medycznej (2013 r., 192 strony), doktora habilitowanego nauk medycznych w dyscyplinie biologia 
medyczna (2016 r., 226 stron) i doktora habilitowanego nauk farmaceutycznych (2017 r., 250 stron).

Medal Veritas in omnibus quaerenda est przyznany przez JM Rektora A. Tretyna Wydziałowi Farmaceu-
tycznemu (A) oraz statuetka Prezydenta Bydgoszczy. Medal i statuetka zostały wręczone dziekanowi podczas 
uroczystego zebrania poświęconego 30-leciu powołania Wydziału Farmaceutycznego. Uczestniczyli w nim 
m.in. dziekani wszystkich Wydziałów Farmaceutycznych w Polsce
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stopni doktora habilitowanego nauk 
medycznych w dyscyplinie biologia 
medyczna oraz trzy stopnie doktora ha-
bilitowanego nauk farmaceutycznych. 
Po 1 października 2019 r utworzona na 
Wydziale Rada Dyscypliny Nauki Far-
maceutyczne nadała kolejne pięć stopni 
doktora habilitowanego nauk farmaceu-
tycznych (do 16 lipca 2024 r.), a kolejne 
są w trakcie procedowania.

Niestety, w tym okresie miały miej-
sce też bardzo negatywne zjawiska. Naj-
poważniejszym z nich była próba osła-
bienia Katedry Mikrobiologii, poprzez 
tworzenie Zakładu Mikrobiologii na 
Wydziale Lekarskim. Była próba zmia-
ny lokalizacji Katedry Patobiochemii  
i Chemii Klinicznej. Na szczęście moja 
silna argumentacja, mój zdecydowany 
sprzeciw i wielotygodniowe negocja-
cje z władzami Wydziału Lekarskiego, 
władzami Collegium Medicum i JM 
Rektorem zapobiegły tym dezintegra-
cyjnym i niekorzystnym dla Wydziału 
procesom. Wielkim wyzwaniem było 
też sprzeciwienie się kontrowersyjnym 
zapisom zawartym w przedstawionym 
w grudniu 2018 r. projekcie nowe-
go Statutu UMK. Na zwołanej w dniu  
8 stycznia 2019 r. nadzwyczajnej Radzie 
Wydziału zgłosiliśmy szereg konstruk-
tywnych poprawek, które, na szczęście, 
w większości zostały zaakceptowane 
przez Komisję Statutową i JM Rektora. 
Problemem była przyjęta nowym Statu-
tem „czystość dyscyplinowa” Wydziału 
i likwidacja rozporządzeniem MNiSW 
dyscypliny biologia medyczna. O wy-
nikających z tego powodu zagrożeniach 
dla Wydziału i sposobie zażegnania tych 
zagrożeń napisałem w specjalnym liście 
do wspólnoty Wydziału w listopadzie 
2019 r. Treść tego listu jest opublikowa-
na na kolejnych stronach tego numeru 
„Wiadomości Akademickich”.

Kadencja 2020-2024

Kolejna kadencja 2020-2024 rozpo-
częła się w bardzo trudnym okresie pan-
demii COVID-19. Musieliśmy zmierzyć 
się z problemem nauczania zdalnego 
oraz napięciami związanymi ze szcze-
pieniami przeciw COVID-19. W tym 
trudnym okresie zdaliśmy egzamin wyka-
zując się odpowiedzialnością i zrozumie-
niem. Pracownicy Wydziału, zwłaszcza 
z Katedr Mikrobiologii, Patobiochemii i 
Chemii Klinicznej oraz Diagnostyki La-
boratoryjnej, włączyli się bezpośrednio  
w proces testowania pacjentów z podej-
rzaniem o zakażenie COVID-19, zarów-
no w naszym Szpitalu Uniwersyteckim, 
jak i Szpitalu Covidowym w Radziejowie. 
Z kolei po agresji Rosji na Ukrainę nasi 
pracownicy i studenci bardzo zaangażo-
wali się w niesienie pomocy uchodźcom 
z Ukrainy. Mimo wymienionych trud-
ności staraliśmy się jak najpoprawniej 
realizować zadania dydaktyczne i nauko-
we oraz dochowywać wierności tradycji 
akademickiej. Temu celowi służyły zor-
ganizowane trzy zdalne Dyplomatoria 
(farmacja - kwiecień 2021 r., analityka  
i kosmetologia - listopad 2021 r. i far-
macja - kwiecień 2022 r.) – jedyne tego 
typu uroczystości na UMK. W tym okre-
sie PKA dokonała na podstawie przed-
stawionej dokumentacji oraz zdalnych 
rozmów z władzami, nauczycielami  
i studentami, jak również zdalnych ho-
spitacji, oceny jakości kształcenia na kie-
runku analityka medyczna (1-2 grudnia 
2020 r.). Po złożeniu uzupełniających 
wyjaśnień kierunek analityka medyczna 
został oceniony pozytywnie i otrzymał 
akredytacje na kolejne sześć lat (decyzja 
z dnia 25 marca 2021 r.). W roku 2022 
Komitet Ewaluacji Jakości Naukowej 
(KEJN) przeprowadził ewaluacje jako-
ści naukowej działającej od 2019 r. na 

naszym Wydziale dyscypliny nauki far-
maceutyczne. Ewaluacja została prze-
prowadzona według nowych, bardziej 
restrykcyjnych zasad. W jej wyniku dzia-
łająca na naszym Wydziale dyscyplina 
nauki farmaceutyczne uzyskała katego-
rię naukową B+, co pozwoliło nam za-
chować posiadane uprawnienia do nada-
wania stopni naukowych. O czekających 
nas wyzwaniach najbliższej przyszłości 
wspólnie z przewodniczącym Rady Dys-
cypliny prof. Michałem Marszałłem na-
pisaliśmy w rozesłanym do wszystkich 
pracowników apelu. Jego treść jest opu-
blikowana w dalszych częściach bieżące-
go numeru „WA”. Wielkim zagrożeniem 
dla wszystkich uczelni jest spadek liczby 
studiujących. Na szczęście w przypadku 
naszego Wydziału, dzięki rozsądnie pro-
wadzonej polityce rekrutacyjnej, nie jest 
to jeszcze problem – mamy na Wydziale 
ponad 1000 studentów. Liczymy się z tym, 
że to zagrożenie może nas też dotknąć  
i w związku z tym podjęliśmy na dużą 
skalę działania promujące kierunki na-
szego Wydziału. Od 2022 roku dwa razy  
w roku (we wrześniu i lutym) prowadzi-
my dla uczniów szkół średnich praktycz-
ne warsztaty. Przyjeżdżają do nas ucznio-
wie i pod kierunkiem naszych nauczycieli  
w laboratoriach Wydziału przeprowa-
dzają doświadczenia. Dotychczas przez 
nasze laboratoria przewinęło się prawie 
4 tys. uczniów. Również nasi nauczycie-
le odwiedzają szkoły i na spotkaniach  
z młodzieżą przy okazji wygłaszania wy-
kładu informują o kierunkach Wydziału. 
Ważną rolę promocyjną spełnił dwulet-
ni cykl wykładów „Wszystko co musisz 
wiedzieć o…” organizowany przez PTSF 
przy dużym wsparciu merytorycznym 
i organizacyjnym prof. Barbary Rusz-
kowskiej -Ciastek. W wykładach wygła-
szanych w ramach tego cyklu, zarówno 
stacjonarnie, jak i online uczestniczyli 
uczniowie szkół średnich (i nie tylko) 
praktycznie z całej Polski. Więcej o ofen-
sywie promocyjnej Wydziału w artyku-
łach zamieszczonych w tym numerze 
„Wiadomości Akademickich”. Władze 
Wydziału podjęły też zakrojone na sze-
roką skalę akcję zapraszania na uroczy-
stości akademickie przedstawicieli ze 
świata polityki (posła do Parlamentu 
Europejskiego, posłów na Sejm RP, wo-
jewody, prezydenta Bydgoszczy i in.) 
oraz przedstawicieli samorządu zawo-
dowego diagnostów oraz farmaceutów. 
Takimi uroczystościami były: Dyploma-
toria analityki medycznej i kosmetologii  
w 2022 r. oraz w 2023 r, Dyplomatorium 
farmacji w 2024 r. oraz zorganizowana  

Listy i apele

Uczestnicy zebrania poświęconego otwarciu Ogrodu Roślin Leczniczych i Kosmetycznych
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w 2023 r. przez Wydział Farmaceutycz-
ny w Filharmonii Pomorskiej Promocja 
Doktorska. Zarówno o praktycznych 
warsztatach, jak i o uroczystościach infor-
mowały środki masowego przekazu, co 
także należy uznać za promocję Wydziału. 

W tej ostatniej mojej kadencji znaczą-
co wzrosła wymiana międzynarodowa  
w ramach programu Erasmus+, jak i pro-
gramu SEP (Student Exchange Program). 
Studenci wszystkich naszych kierunków 
wyjeżdżają na odbywanie części studiów 
lub na praktyki za granicę. Dzięki duże-
mu zaangażowaniu pełnomocnika ds. 
mobilności dr hab. Artura Słomki, prof 
UMK, Uniwersytet podpisał szereg no-
wych umów o wymianie studenckiej za-
równo z Uniwersytetami z Unii Europej-
skiej, jak i spoza Unii i w konsekwencji 
zwielokrotniła się liczba wyjeżdzających 
i przyjeżdzających studentów. Więcej  
o wyjazdach studentów w artykule dr. 
hab. Artura Słomki, prof. UMK.

Szanowni Państwo,
Cieszą pozyskiwane przez naszych 

pracowników granty. W kryterium ilo-
ści składanych wniosków oraz pozyski-
wanych grantów jesteśmy jako Wydział 
liderem w Collegium Medicum. Zajmu-
jemy też dobrą pozycję wśród wszystkich 
wydziałów UMK, a w roku 2018 byliśmy 
liderem w UMK w wartości pozyskanych 
środków z NCN. Pozyskaliśmy jako wy-
dział 10-milionową dotację z RPO woje-
wództwa kujawsko-pomorskiego, dzięki 
czemu pięć katedr mogło zakupić uni-
katową aparaturę badawczą. Wnieśliśmy 
ważny wkład w uzyskanie przez UMK 
statusu Uczelni Badawczej i jako Wydział 
umiemy bardzo dobrze wykorzystywać 
możliwości jakie daje Uczelnia Badaw-
cza. Wśród wydziałów Collegium Medi-
cum jesteśmy liderem w pozyskiwaniu 
różnorakich grantów IDUB (Inicjatywa 
Doskonałości – Uczelnia Badawcza).  
O pozycji naukowej Wydziału zaświad-
czają też nagrody, jakie trafiają zarówno 
do pracowników, jak i studentów naszego 
Wydziału, a są to Nagrody Ministra (prof. 
Ryszard Oliński, prof. Danuta Rość, prof. 
Michał Marszałł, prof. Daniel Gackowski, 
dr Krzysztof Goryński), Stypendia Mini-
stra dla młodych naukowców (dr Krzysz-
tof. Goryński, dr Wojciech Filipiak, dr 
Karol Jaroch, dr Adam Sikora), Nagrody 
Prezydenta Bydgoszczy (dr Barbara Boj-
ko), Stypendia Prezydenta Bydgoszczy 
dla młodych naukowców (prof. Michał 
Marszałł, prof. Krzysztof Łączkowski, 
prof. Maciej Przybyłek, dr Katarzyna 
Grudlewska-Buda, dr Natalia Wiktorczy-
k-Kapischke), Stypendia naukowe Mini-

stra Nauki i Szkolnictwa Wyższego dla 
studentów (Edyta Simińska, Katarzyna 
Kmiecik, Paula Chechła, Adam Sikora, 
Anna Kośmider, Aleksander Gajewski).

Wielką wartością naszego Wydziału 
są studenci i ich wielokierunkowa ak-
tywność. Na początku pierwszej mojej 
kadencji studenci analityki medycz-
nej utworzyli Studenckie Towarzystwo 
Diagnostów Laboratoryjnych (STDL),  
w czasie drugiej kadencji studenci far-

macji przekształcili działającą przy Pol-
skim Towarzystwie Farmaceutycznym 
Młodą Farmację w Polskie Towarzystwo 
Studentów Farmacji (PTSF), a studenci 
kosmetologii utworzyli Kosmetologiczną 
Organizację Studencką (KOS). Wszyst-
kie te trzy organizacje pełniły i pełnią 
ważną rolę edukacyjną, promocyjną,  
a także charytatywną. Wiodącymi ak-
cjami realizowanymi przez te organiza-
cje są: ogólnopolski konkurs LABTEST, 

Listy i apele

Kopia strony Internetowej Wydziału Farmaceutycznego (maj 2015) zawierająca informację o utworzeniu 
studiów doktoranckich na Wydziale Farmaceutycznym

Kopia strony internetowej Wydziału Farmaceutycznego (luty 2018 r.), zawierająca informację o uzyska-
niu przez Wydział Farmaceutyczny dwóch uprawnień do nadawania stopnia doktora habilitowanego

Kopia strony internetowej Wydziału Farmaceutycznego (maj 2018 r.), zawierająca informację o uzyska-
niu przez Wydział Farmaceutyczny kategorii naukowej A
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spotkania „Zapytaj farmaceutę o….”, 
wieloletni cykl wykładów „Wszystko co 
musisz wiedzieć o…”, cykl studenckich 
konferencji kosmetologicznych: „Nowe 
oblicze kosmetologii” i in. W dalszej 
części będą opisane wybrane aktywności 
naszych studentów zrzeszonych w tych 
organizacjach. Wielką wartością dla Wy-
działu jest działalność Studenckich Kół 
Naukowych. Na szczególne wyróżnienie 
ze względu na dużą aktywność zasługują 
Koła: Farmakognozji, Botaniki Farma-
ceutycznej, Mikrobiologów oraz Diagno-
stów Laboratoryjnych. Studenckie Koło 
Naukowe Botaniki Farmaceutycznej jest 
od ponad 10 lat organizatorem, cieszą-
cego się dużym zainteresowaniem, kon-
kursu fotograficznego „Niezwykły świat 
roślin leczniczych”. 

Na początku mojej pierwszej kadencji 
absolwentka naszego Wydziału (obecnie dr 
Katarzyna Bergmann) zdobyła zaszczytny 
tytuł najlepszej absolwentki Uniwersytetu 
Mikołaja Kopernika w roku akademic-
kim 2011/12. W trakcie kadencji radości 
dostarczała studentka analityki medycz-
nej (obecnie absolwentka) Edyta Jasińska, 
która osiągała światowe sukcesy sportowe 
uprawiając kolarstwo torowe i szosowe. 
Była wielokrotną mistrzynią Polski, dwu-
krotną wicemistrzynią Europy, uczestnicz-
ką Igrzysk Olimpijskich w Rio de Janeiro. 
W ostatnim roku mojej trzeciej kadencji 
studentka analityki medycznej Pani An-
gelika Jurkowianiec zdobyła zaszczytny 
tytuł Miss Polski. Z kolei praca magisterska 
naszego absolwenta analityki medycznej  
z roku 2023 mgr Jan Cybulskiego w ogól-
nopolskim konkursie prac magisterskich 
kierunku analityka medyczna została 
uznana za najlepszą w Polsce. Podobnie 
praca doktorska naszej absolwentki, też 
analityki medycznej, pani dr Joanny Bo-
gusiewicz na konkursie Komitetu Chemii 
Analitycznej Polskiej Akademii Nauk zo-
stała uznana za najlepszą pracę doktorską 
w dziedzinie spektrometrii mas.

Wydarzenia ostatnich dni też napawają 
optymizmem. Na Wydział trafiły kolejne 
pieniądze z NCN pozyskane przez młode 
panie doktor (dr Katarzyna Grudlewska-
-Buda i dr Magdalena Wujak). Wskazany 
przez Wydział w powszechnych wyborach 
i powołany przez JM Rektora nowy dzie-
kan, o ile będzie realizował przedstawiony 
program, daje gwarancję dalszego stabil-
nego rozwoju Wydziału. Optymistyczne 
jest też duże zaangażowanie pracowników 
Wydziału w pozyskanie wsparcia w posta-
ci wielomilionowych środków z Agencji 
Badań Medycznych w ramach Krajowego 
Planu Odbudowy. 

Listy i apele

Ulotka (dwie strony)  promująca kierunki Wydziału Farmaceutycznego

Prezydent Bydgoszczy Rafał Bruski na dyplomatorium analityki medycznej i kosmetologii (19.11.2022)
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P. S. W dniu 26 czerwca 20264 r. odby-
ło się uroczyste spotkanie z kierownika-
mi Katedr, dziekanem-elektem, gronem 
obecnych i przyszłych prodziekanów. 
Podziękowałem wszystkim obecnym na 
spotkaniu za ich wkład w rozwój Wydzia-
łu Farmaceutycznego. To podziękowanie 
kieruję do wszystkich pracowników Wy-
działu – każdy z Państwa poprzez wkład 
publikacyjny, uzyskanie stopnia nauko-
wego, uzyskanie grantu, wypełnianie 
obowiązków dydaktycznych, działania 
organizacyjne na rzecz Wydziału, Col-
legium Medicum i Uniwersytetu wnosił 
ważną cegiełkę w rozwój Wydziału. Dzię-

kuję Prorektor ds. Collegium Medicum 
za owocną wieloletnią współpracę. Dzię-
kuję Władzom Administracyjnym Col-
legium Medicum za pomoc i życzliwość 
w rozwiązywaniu problemów, które stale 
się pojawiały. Dziękuję całemu zespołowi 
dziekanatu Wydziału Farmaceutycznego 
za wieloletnią sympatyczną współpracę, 
cenne inicjatywy i za nieustanną goto-
wość do wykonywania zadań dla dobra 
studentów, pracowników, Wydziału, Col-
legium Medicum i Uniwersytetu. 

W czasie spotkania 26 czerwca zostałem 
też mile zaskoczony prezentami jakie otrzy-
małem. Wzruszyły mnie słowa, które pod 

moim adresem zostały wypowiedziane oraz 
te, które były dołączone do otrzymanych 
prezentów. Za te wszystkie prezenty i miłe 
słowa bardzo serdecznie dziękuję.

30 sierpnia 2024 roku

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego w latach 

2012-2024

Poprzednie listy i apele

W ciągu kadencji miały miejsce wydarzenia, które wymagały zwrócenia się do wszystkich pracowników Wydziału. Takim wyda-
rzeniem było wprowadzanie nowej struktury organizacyjnej Wydziału po wejściu w życie nowej ustawy „Prawo o Szkolnictwie Wyż-
szym i Nauce” w  2019 r. Trudnym wyzwaniem dla wszystkich pracowników Wydziału i studentów był okres pandemii COVID-19, 
oraz sytuacja, w jakiej znalazł się Wydział po przeprowadzonej według nowych zasad ewaluacji działalności naukowej. Poniżej 
zamieszczam listy i apele, które w tych ważnych okresach skierowałem do pracowników i/lub studentów naszego Wydziału.

Nowa struktura, nowe wyzwania - list do pracowników Wydziału 
(4 listopada 2019 r.)

Szanowni Państwo, Pracownicy 
Wydziału Farmaceutycznego!

Kończy się proces dostosowywania 
Wydziału Farmaceutycznego do wyma-
gań określonych nową ustawą Prawo  
o Szkolnictwie Wyższym z dnia 20 lipca 
2018 roku oraz nowym Statutem UMK 
uchwalonym przez Senat UMK w dniu 
16 kwietnia 2019 r. Ukształtowała się 
nowa katedralna struktura Wydziału. 
Zgodnie z zarządzeniem Rektora z dnia 
16 września Wydział tworzy 20 katedr. 
Trwa proces powoływania kierowników 
katedr – w zdecydowanej większości 
obowiązki kierowników nowych katedr 
przejmą kierownicy katedr lub katedr i 
zakładów funkcjonujących na Wydziale 
do 30 września br. 

Do czasu wejścia w życie nowej usta-
wy Wydział posiadał cztery uprawnienia 
do nadawania stopni naukowych: stopnia 
doktora nauk farmaceutycznych, stopnia 
doktora nauk medycznych w dyscyplinie 
biologia medyczna, doktora habilitowa-
nego nauk medycznych w dyscyplinie 
biologia medyczna, doktora habilitowa-
nego nauk farmaceutycznych. Były one 
przyznawane na wniosek Wydziału decy-
zjami Centralnej Komisji ds. Stopni i Ty-
tułów z dnia odpowiednio: 29.04.2013 (dr 
n. farm.), 28.04. (dr n. med.), 16.12.2016 
(dr hab. n. med.), 26.02.2018 (dr hab. n. 
farm.).  20 września 2018 r. rozporządze-
niem Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyż-
szego zostały określone nowe dziedziny  
i nowe dyscypliny nauki. Dziedzinę nauki 
medyczne i nauki o zdrowiu tworzą cztery 

dyscypliny: nauki farmaceutyczne, nauki 
medyczne, nauki o kulturze fizycznej,  na-
uki o zdrowiu. Dotychczasowa dziedzina 
nauki farmaceutyczne i część dyscypliny 
biologia medyczna zostały przypisane do 
nowej dyscypliny nauki farmaceutyczne. 
Według nowej ustawy uprawnienia prze-
stają być przypisane Wydziałom, a stają się 
przypisane Uczelni.  Zgodnie z  wnioskiem 
złożonym przez Uniwersytet Mikołaja 
Kopernika, Centralna Komisja ds. Stopni 
i Tytułów przyporządkowała dotychcza-
sowe uprawnienia do nowych dyscyplin. 
Aktualnie Uniwersytet Mikołaja Koperni-
ka posiada, obok innych, uprawnienia do 
nadawania stopnia doktora oraz doktora 
habilitowanego zarówno w dyscyplinie 
nauki medyczne, jak i nauki farmaceu-
tyczne. Prawo do nadawania stopni na-

Listy i apele

Kopia strony internetowej Wydziału Farmaceutycznego – październik 2012 r.

Pierwsza strona gazety „Bydgoszcz Informuje” ze 
zdjęciem studentki analityki medycznej Angeliki Jur-
kowianiec – Miss Polski 2023. W środku na dwóch 
stronach obszerny wywiad z Angeliką Jurkowianiec



Wiadomości Akademickie nr specjalny14

ukowych mają na naszym Uniwersytecie 
nowo powołane organy - Rady Dyscyplin. 
W ramach Wydziału Farmaceutycznego 
ukształtowała się Rada Dyscypliny Nauki 
Farmaceutyczne.

Zgodnie z nową ustawą z dniem  
1 października przestały istnieć Rady 
Wydziału. Zostały one zastąpione przez 
dwa nowe kolegialne gremia – Radę 
Dziekańską oraz Radę Dyscypliny. Radę 
Dziekańską tworzą dziekan, przewod-
niczący Rady Dyscypliny, prodziekani, 
kierownicy katedr działających na Wy-
dziale, kierownik dziekanatu oraz stu-
denci delegowani przez Samorząd Stu-
dencki (stanowią oni 20% składu Rady 
Dziekańskiej). Radę Dyscypliny Nauki 
Farmaceutyczne  stanowią profesorowie 
i doktorzy habilitowani, którzy złożyli 
deklarację o prowadzeniu badań w dys-
cyplinie nauki  farmaceutyczne, przed-
stawiciele doktorów (25%)  wybranych 
przez zebranie doktorów, przedstawicie-
le nauczycieli nieposiadających stopnia 
doktora (10%) wybrani przez zebranie 
tych pracowników oraz jeden przed-
stawiciel doktorantów. W skład Rady 
Dyscypliny nie mogą wchodzić osoby 
nie spełniające wymogów określonych  
w §84  Statutu UMK.  Aktualnie ukształ-
towana Rada Dyscypliny Nauki Far-
maceutyczne liczy 41 członków, w tym  
6 profesorów, 21 profesorów uniwersy-
tetu, 11 doktorów i 3 magistrów (w tym 
jedna przedstawicielka uczestników stu-
diów doktoranckich). Podstawowym 
zadaniem Rady Dyscypliny będzie prze-
prowadzanie postępowań nadawania 
stopni naukowych w dyscyplinie nauki 
farmaceutyczne. Trzeba mieć świa-

domość, że stan aktualny pozwalający 
nadawać stopnie naukowe obowiązuje do 
czasu przeprowadzenia ewaluacji dzia-
łalności naukowej za okres 2017-2020. 
Uprawnienie do dalszego nadawania 
stopni naukowych będzie zależało od 
przyznanej dyscyplinie nauki farmaceu-
tyczne kategorii naukowej. Tylko dyscy-
pliny, które uzyskają kategorię A+, A oraz 
B+ zachowają uprawnienie do nadawania 
stopni naukowych.

 W okresie ostatnich kilku lat Wydział 
Farmaceutyczny znacząco się rozwinął 
– uzyskanie uprawnień do nadawania 
stopni naukowych (doktora i doktora ha-
bilitowanego), utworzenie i prowadzenie 
studiów doktoranckich w zakresie dwóch 
dyscyplin, uzyskanie kategorii nauko-
wej A, znaczący przyrost liczby osób ze 
stopniem doktora habilitowanego i ty-
tułem profesora. Rada Wydziału Farma-
ceutycznego w okresie od 2014 roku do 
zakończenia swego istnienia nadała 25 
stopni naukowych doktora oraz 8 stopni 
doktora habilitowanego.

Przed Wydziałem nowe wyzwania – 
najważniejsze to zdobycie w najbliższej 
ewaluacji dla dyscypliny nauki farmaceu-
tyczne kategorii naukowej A.   Pozwoli to 
zachować dyscyplinie, ale także Wydzia-
łowi, to co ogromnym wysiłkiem wszyst-
kich pracowników Wydziału udało się 
dotychczas osiągnąć. Potrzebna jest za-
tem nadzwyczajna mobilizacja Wydziału  
w zakresie publikowania wyników badań  
w wysoko punktowanych czasopismach.  
W czekającej nas ewaluacji będzie 
uwzględniany dorobek naukowy wszyst-
kich pracowników Wydziału, którzy złożyli 
deklaracje o prowadzeniu badań w dyscy-

plinie nauki farmaceutyczne. Jako pracow-
nicy Wydziału powinniśmy też zwiększyć 
aktywność w składaniu wniosków o gran-
ty zewnętrzne (NCN, NCBiR, MNiSW).  
W pozyskiwaniu środków na projekty ba-
dawcze wypadamy nieźle – w 2018 roku 
w gronie 17 wydziałów UMK zajęliśmy 
pierwsze miejsce w kategorii wartość po-
zyskanych środków. Musimy mieć jednak 
świadomość, że w zbliżającej się ewaluacji 
będziemy porównywani z dyscyplinami 
działającymi na 10 wydziałach farmaceu-
tycznych, a te reprezentują nie tylko bar-
dzo wysoki poziom naukowy, ale przede 
wszystkim wysokie tempo wzrostu tego 
poziomu. Musimy zatem zintensyfikować 
nasze działania propublikacyjne, i pro-
grantowe, aby dorównać pozostałym wy-
działom farmaceutycznym. Jest to szcze-
gólnie ważne w kontekście zwycięskiej 
batalii naszego Uniwersytetu o status Uni-
wersytetu Badawczego. Wnieśliśmy, jako 
Wydział, wkład w ten sukces poprzez uzy-
skanie kategorii naukowej A, duży i warto-
ściowy dorobek publikacyjny oraz dzięki 
zgłoszonym przez pracowników naszego 
Wydziału projektom naukowym wysoko 
ocenionym przez niezależnych ekspertów.

Wszystkim Państwu bardzo serdecz-
nie dziękuję za dotychczasową pracę, 
która doprowadziła do obecnego dobre-
go statusu naszego Wydziału i jedno-
cześnie proszę o dalsze zaangażowanie 
w podnoszenie poziomu badań nauko-
wych i jakości nauczania.

Z poważaniem   
 

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego

List dziekana do absolwentów kierunku farmacja w 2020 roku 
(kwiecień 2020 r.)

Szanowni Państwo!

Tradycyjnie w kwietniu odbywały się 
na naszym Wydziale Dyplomatoria ab-
solwentów kierunku farmacja. Dyplo-
matorium 2020 było zaplanowane na 
sobotę 18 kwietnia i wtedy w obecności 
władz Uniwersytetu, władz Wydziału, 
profesorów Wydziału, zaproszonych 
gości z Samorządu Aptekarskiego oraz 
w obecności Państwa rodzin i Państwa 
bliskich, miały być Państwu uroczyście 
wręczone dyplomy ukończenia studiów, 
zaświadczające o uzyskaniu tytułu ma-
gistra farmacji. Przygotowywaliśmy się, 
jako Wydział, do tej uroczystości. Pra-

gnęliśmy, aby był to dla Państwa bardzo 
uroczysty dzień. Prof. Renata Studzińska 
miała wygłosić okolicznościowy wykład 
zatytułowany „Po drugiej stronie lustra 
– w krainie związków chiralnych”. Chór 
Collegium Medicum przygotowywał 
specjalny koncert nawiązujący do przy-
padających w tym roku setnych rocznic 
związanych z nasza ojczyzną, naszym 
miastem oraz patronem naszego Col-
legium Medicum. Okazało się, że rok,  
w którym ukończyliście studia przejdzie 
do historii nie tylko jako rok ważnych 
rocznic, ale przede wszystkim jako rok, 
w którym świat i Polska zmagają się z 
pandemią COVID-19. Ze względu na 

wymagania związane ze zwalczaniem 
pandemii wydaliśmy Państwu dyplomy 
z pominięciem wypracowanego tradycją 
ceremoniału akademickiego.

W proces bezpiecznego przygoto-
wania i wydawania Państwu dyplomów  
w okresie pandemii było zaangażowa-
nych wiele osób. Słowa uznania należą 
się Prorektorowi ds. Collegium Medi-
cum prof. dr hab. Jackowi Manitiusowi, 
zespołowi Katedry Technologii Postaci 
Leku z prof. dr hab. Jerzym Krysińskim, 
Prodziekan prof. Bogumile Kupcewicz. 
Na szczególne wyróżnienie zasługują pa-
nie z dziekanatu, które opracowały i zre-
alizowały obiegówki elektroniczne oraz 

Listy i apele
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opracowały i skutecznie zrealizowały pro-
cedurę dostarczania Państwu dyplomów.

Dyplomy, które otrzymaliście są prze-
pustką do Waszego przyszłego życia zawo-
dowego. Aktywność zawodową możecie 
rozpoczynać jako farmaceuci, zatrudniając 
się między innymi w aptekach. Jesteście 
też przygotowani do pracy w instytucjach 
prowadzących działalność badawczą i na-
ukową. Możecie ubiegać się o przyjęcie 
do szkół doktorskich. Swoją aktywność 

zawodową rozpoczynacie w wyjątkowo 
trudnym okresie, kiedy świat i Polska są 
paraliżowane epidemią COVID-19. Z racji 
posiadanej wiedzy i uzyskanych umiejęt-
ności możecie być Państwo w tym okre-
sie wyjątkowo potrzebni. Życzę Państwu 
dobrego odnalezienia się w wykonywaniu 
zawodu farmaceuty. Chciałbym też za-
apelować do Państwa abyście, podejmując 
wyzwania zawodowe, kierowali się zawsze 
poczuciem przyzwoitości i odpowiedzial-

ności, żebyście zawsze troszczyli się o zdro-
wie i dobro innego człowieka. Życzę Pań-
stwu sukcesów osobistych i zawodowych,  
w tym dużo satysfakcji z wykonywania 
zawodu farmaceuty.

Z poważaniem 

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego

List dziekana do aktualnych i przyszłych studentów kosmetologii 
(sierpień 2020 r.)

Szanowni Państwo,
Studenci i Kandydaci!

Rok 2020 jest dla nas wszystkich wy-
jątkowo trudny. Zostanie zapamięta-
ny jako rok, w którym zmagaliśmy się  
z pandemią COVID-19. W marcu br. 
musieliśmy zawiesić stacjonarne na-
uczanie na Uczelni i przejść na naucza-
nie zdalne. Podobnie nasi kandydaci na 
studia swoją edukację szkolną kończyli 
w systemie nauczania zdalnego. Mimo 
obiektywnych trudności powinniśmy 
optymistycznie patrzeć w przyszłość. 
Państwo kandydaci zdaliście matury i te-
raz przychodzicie do nas, aby studiować 
na wymarzonym kierunku. Nasi studen-
ci zaliczyli semestr letni i będą mogli 
kontynuować studia na kolejnym seme-
strze. Absolwenci z powodzeniem zdali 
egzaminy dyplomowe i zapewne z rado-

ścią podjęli lub podejmą pracę w zawo-
dzie kosmetologa. Wielkim wyzwaniem 
dla nas wszystkich było zaliczenie prze-
widzianych programem studiów prak-
tyk zawodowych. Część z Państwa miała 
możliwość odbyć te praktyki pracując 

w gabinetach kosmetycznych. Dla tych  
z Państwa, którzy ze względu na ograni-
czenia wynikające ze stanu pandemii nie 
mogli realizować praktyk w sposób tra-
dycyjny, zorganizowaliśmy praktyki przy 
użyciu technik kształcenia na odległość. 

Listy i apele

Nowa sala ćwiczeniowa w Katedrze Kosmetologii i Dermatologii Estetycznej

Przykładowa aparatura  kosmetologiczna: A,B: Rubica Galaxy Mercury (zestaw do terapii tlenem hiperbarycznym – infuzja tlenowa), C: podoskop, D: Fre-
zarka (Podolog Eco) z pochłaniaczem pyłu
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Życzenia świąteczne – Boże Narodzenie 2020 r.

Szanowni Państwo, 
Pracownicy, Studenci, Doktoranci
Wydziału Farmaceutycznego!

Zbliżają się Święta Bożego Narodze-
nia oraz Nowy 2021 Rok. Ten wyjątkowy 
czas skłania nas do refleksji, podsumo-
wań i stawiania pytań, przede wszyst-
kim o to, czy sprostaliśmy wyzwaniom 
wyjątkowo trudnego 2020 roku – roku 
pandemii COVID-19. Sprostaliśmy. nasz 
Wydział – nauczyciele i studenci zjedno-
czyli się i zmobilizowali w pokonywaniu 
wyzwań związanych z ograniczeniami 
stanu pandemii i z wyzwaniami zdalne-
go nauczania. Dziekanat sprostał dużym 
wyzwaniom organizacyjnym – wyda-

nie dyplomów i legitymacji, organiza-
cja zdalnych egzaminów dyplomowych, 
układanie rozkładów zajęć. Dobrze przy-
gotowaliśmy się i sprostaliśmy wymo-
gom oceny programowej kierunku ana-
lityka medyczna przeprowadzanej po raz 
pierwszy zdalnie. Wzrósł w stosunku do 
poprzedniego roku dorobek publikacyjny 
naszego Wydziału. Trafiają na nasz Wy-
dział kolejne granty NCN i NCBiR. Efek-
tywnie wykorzystujemy możliwości IDUB. 
Kierunki naszego Wydziału awansowały w 
rankingi fundacji „Perspektywy”.

Wymienione sukcesy są następstwem 
wzajemnego zrozumienia i solidarnego 
jednoczącego zaangażowania całej spo-
łeczności naszego Wydziału: nauczycieli 

akademickich, pracowników inżynieryj-
no-technicznych, pracowników admi-
nistracji Wydziału i w bardzo wysokim 
stopniu naszych studentów i doktoran-
tów, którzy umieli się samoorganizować 
i podpowiadać rozsądne rozwiązania. 
Za ten twórczy wkład bardzo serdecznie 
wszystkim dziękuję.

Z okazji zbliżających się Świąt ży-
czę Państwu i Państwa bliskim przede 
wszystkim zdrowia. Życzę radosnego 
przeżywania Świąt Bożego Narodzenia 
oraz optymizmu i nadziei, że niebezpie-
czeństwa i trudności przeminą.

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego

Apel zachęcający do szczepień przeciw COVID-19 (styczeń 2021 r.)

Szanowni Studenci 
Wydziału Farmaceutycznego!
Od prawie roku zmagamy się z trud-

nościami i niebezpieczeństwami pan-
demii COVID-19. Żyjemy w strachu,  
w czasie nieustannych ograniczeń, re-

strykcji. Nie mogą odbywać się sta-
cjonarnie zajęcia dydaktyczne, wielu  
z Państwa nie mogło odbyć praktyk za-
wodowych, zamarło studenckie życie 
towarzyskie, nieczynne są restauracje, 
kawiarnie, puby.

Jeżeli pandemia będzie trwała w dal-
szym ciągu, będziecie Państwo mieć 
problemy z realizacją zajęć praktycznych 
(przygotowujących do wykonywania 
zawodu), odbywaniem praktyk, w dal-
szym ciągu nie będą możliwe wyjazdy 

Zostały one zrealizowane przez gabinet 
kosmetyczny „Calm”. Przekazywane in-
formacje i pokazywane zabiegi z tego 
gabinetu spotkały się z dużą aprobatą na-
szych studentów.

Szanowni Państwo! Za kilka tygo-
dni wejdziemy w nowy rok akademicki 
2020/21. Staniemy przed kolejnym wy-
zwaniem, tym bardziej, że pandemia 
COVID-19 nie wygasa. Zakładamy, że 
od 1 października 2020 r. zajęcia będą 
odbywały się na terenie Uczelni, z tym, że 
wykłady, aby unikać dużych skupisk stu-
dentów, będą najprawdopodobniej reali-
zowane zdalnie (online synchronicznie 
lub asynchronicznie). Stąd pożądane jest 
posiadanie przez Państwa stosownych 
urządzeń (smartfonów, notebooków, 
laptopów, itp.) umożliwiających aktywne 
uczestnictwo w wykładach online.

Będą Państwo też mieli, począwszy 
od nowego roku akademickiego, kilka 
powodów do radości, a w szczególności:

1. Chcemy Państwu stworzyć warun-
ki do łączenia studiowania z możliwo-
ścią wykonywania pracy w gabinetach 
kosmetycznych. Rozkłady zajęć dydak-
tycznych ułożyliśmy tak, aby studenci  
III roku studiów I-stopnia oraz studenci  

I i II roku studiów II-stopnia mieli 
wszystkie piątki wolne od zajęć na Uczelni.

2. W ciągu zbliżającego się roku aka-
demickiego zostanie powiększona baza 
lokalowa – studenci kosmetologii otrzy-
mają dodatkową pracownię do ćwiczeń  
z zakresu kosmetologii pielęgnacyjnej 
oraz kosmetologii upiększającej.

3. Pracownie kosmetologii zostały 
wzbogacone o nowoczesne, profesjonal-
ne urządzenia stosowane w gabinetach 
kosmetycznych i gabinetach odnowy 
biologicznej. Więcej o tych nowych urzą-
dzeniach możecie Państwo przeczytać  
w artykule „Wyższa jakość kształcenia na 
kierunku kosmetologia”.

Kosmetologia to dynamicznie i pręż-
nie rozwijający się kierunek wiedzy. 
Wciąż rośnie zainteresowanie zabiegami 
poprawiającymi urodę. Redukcja nie-
pożądanych zmian skórnych i innych 
niedoskonałości wpływa pozytywnie na 
jakość i komfort życia. Są i będą poszuki-
wani specjaliści, którzy dzięki swojej wiedzy  
i umiejętnościom budzą społeczne zaufa-
nie. Stąd, w ścisłej współpracy z przedsta-
wicielami Kosmetologicznej Organizacji 
Studenckiej (https://www.facebook.com/
kos.cmumk) oraz Samorządem Studen-
tów, pracujemy nad udoskonaleniem pro-

gramów studiów i treści programowych 
prowadzonych zajęć, tak by odpowiadały 
one potrzebom współczesnego gabinetu 
kosmetycznego. Planujemy uatrakcyjnienie 
procesu nauczania poprzez nawiązanie bliż-
szej współpracy z wiodącymi gabinetami 
kosmetycznymi oraz firmami produkują-
cymi kosmetyki. Wykorzystując dotychcza-
sową współpracę z niektórymi gabinetami  
i firmami chcemy stworzyć Państwu jeszcze 
większe możliwości zdobywania umiejęt-
ności praktycznych. Planujemy też, zwłasz-
cza na studiach II stopnia, poszerzenie ofer-
ty dydaktycznej o zagadnienia dotyczące 
wytwarzania i produkcji kosmetyków.

Wierzę, że zmiany i udoskonalenia ja-
kie wprowadzamy, spotkają się z Państwa 
aprobatą i spowodują, że studiowanie 
na kierunku kosmetologia na Wydziale 
Farmaceutycznym CM UMK będzie dla 
Państwa źródłem zadowolenia. Studiuje-
cie lub będziecie studiować na kierunku, 
który przygotowuje do zawodu, w któ-
rym bez problemu znajdziecie satysfak-
cjonującą pracę.

Z poważaniem   

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego

Listy i apele
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Apel do wspólnoty Wydziału w sprawie przyszłej ewaluacji 
działalności naukowej (październik 2022 r.)

Szanowni Państwo, Pracownicy 
Wydziału Farmaceutycznego!

W ciągu ostatnich lat nasz Wydział 
znacząco podnosił swój status uzyskując 
m.in. uprawnienia do nadawania stopni 
naukowych, prawo prowadzenia studiów 
doktoranckich, nadanie wielu stopni na-
ukowych doktora i doktora habilitowane-
go. Obecnie Wydział stanął przed dwoma 
trudnymi wyzwaniami: zmniejszaniem 
się liczby studentów oraz trudnymi wy-
mogami ewaluacji działalności naukowej. 

W obszarze pierwszego wyzwania 
podjęliśmy jako Wydział zdecydowane 
działania, takie jak: (1) wyjazdy naszych 
nauczycieli do szkół średnich, (2) zapra-
szanie uczniów szkół średnich na prak-
tyczne warsztaty w naszych wydziałowych 
laboratoriach, (3) promowanie kierun-
ków naszego Wydziału w mediach, (4) 
organizowanie konkursów adresowanych 
do uczniów szkół średnich czy (5) organi-
zowanie popularnonaukowych wykładów 
„Wszystko co musisz wiedzieć o...”. Bardzo 
dziękuję wszystkim, którzy włączyli się  
w te akcje promocyjne. 

Musimy też podjąć działania, aby 
sprostać wyzwaniom ewaluacyjnym. Od 
2013 roku do 2022 r., przez dwa okresy 
ewaluacyjne, mieliśmy jako Wydział ka-
tegorię naukową A. Niestety nie spro-
staliśmy jako Wydział wymogom nowej 
ewaluacji, otrzymując kategorię B+, któ-
ra co prawda pozwala zatrzymać wszyst-
kie wcześniej uzyskane uprawnienia do 
nadawania stopni naukowych, ale nas 
nie zadawala i jednocześnie jest dla nas 
wszystkich wielkim ostrzeżeniem. Jeżeli 
nie podejmiemy zdecydowanych działań 
w kolejnej ewaluacji może grozić nam 

utrata kategorii B+ i w konsekwencji 
utrata uprawnień do nadawania stopni 
naukowych oraz zgodnie z propozycja-
mi nowego Statutu UMK, utrata statusu 
Wydziału. Chcielibyśmy też zaznaczyć, 
że naszymi konkurentami do dobrej 
kategorii są bardzo silne naukowo wy-
działy farmaceutyczne (łącznie z naszym 
11 wydziałów). W tej grupie aż cztery 
wydziały (prawie 40%) do roku 2022 
posiadały najwyższą kategorię naukową 
A+. Dla zobrazowania powagi sytuacji  
w poniższej tabeli przedstawiamy war-
tości referencyjne dla dyscypliny nauki 
farmaceutyczne w poszczególnych kryte-
riach i wyniki uzyskane przez nasz Wy-
dział w obecnej ewaluacji. 

W żadnym z trzech kryteriów nie uzy-
skaliśmy kategorii A. W poprzednich 
ewaluacjach w kryterium I uzyskiwaliśmy 
na tyle dobry wynik, że wynik ewaluacji  
w pozostałych kryteriach miał mniejsze 
znaczenie. Tym razem, niestety, w kryte-
rium I nie udało nam się uzyskać kategorii 
A. Można powiedzieć, że mieliśmy jako 
Wydział dużo szczęścia, że mimo bardzo 
złych wyników w II i III kryterium nie 
otrzymaliśmy kategorii B.  Algorytm okre-
ślania kategorii jest opisany w załączniku 
będącym częścią Rozporządzenia Mini-
stra z dnia 22 lutego 2019 r.  Uzyskany 
przez nasz Wydział wynik 307,94 oznacza 
średnią liczbę punktów za publikacje jaką 
wniósł statystyczny pracownik naszego 
Wydziału przypisany do N w latach 2017-
2021, przy ograniczeniu, że wkład jednego 
pracownika nie może być większy niż czte-
ry sloty. Dla porównania maksymalna licz-
ba punktów jaką do ewaluacji może wnieść 
jeden pracownik wynosi 800 (cztery sloty 
po 200 punktów każdy). 

Uzyskanie dobrego wyniku w kryte-
rium II (ilość środków pozyskanych na 
badania ze źródeł zewnętrznych) jest 
dla naszego Wydziału bardzo trudne. 
Problematyczne jest też uzyskanie do-
brego wyniku w kryterium III (wpływ 
prowadzonych badań na społeczeństwo 
i gospodarkę). Aby  otrzymać kategorię 
A przy uzyskanych przez nas słabych 
wynikach w kryterium II i kryterium 
III, powinniśmy w kryterium I, zgod-
nie z algorytmem obliczania kategorii, 
uzyskać wynik co najmniej 401 (tyle 
punktów za publikacje powinna dostar-
czyć średnio każda osoba, która złożyła 
oświadczenie o N). Byłoby to możliwe 
tylko wtedy, gdybyśmy do ewaluacji 
dostarczyli publikacje wyłącznie za 200 
i 140 punktów. Niestety, nie mieliśmy 
wystarczającej ilości takich publikacji. 
Dostarczyliśmy siedem publikacji za 
200 punktów, 125 za 140 punktów oraz 
87 za 100 punktów.  Zabrakło nam pu-
blikacji za 200 i 140 punktów.  Sukces 
ewaluacyjny odniosły te wydziały, które 
do dorobku ewaluacyjnego wnosiły tyl-
ko prace za 200 i 140 punktów. 

Obecnie, chociaż udało nam się obro-
nić nabyte wcześniej wielkim wysiłkiem 
uprawnienia do nadawania stopni na-
ukowych, prestiż Wydziału się obniża 
i jeżeli nie podejmiemy wielkiego, i co 
ważne, wspólnego, wysiłku, możemy 
„spaść” do kategorii B.  Na posiedzeniu 
Rady Dyscypliny we wrześniu 2022 roku 
przyjęliśmy zalecenie o konieczności 
wypełnienia przez każdego pracownika 
przypisanego do N w każdym roku jed-
nego slotu za co najmniej 140 punktów.  
Duża liczba naszych pracowników (ok.  
40%) to zalecenie za rok 2022 wypełniła, 

Listy i apele

zagraniczne, nie będzie możliwa wymia-
na studencka, nie będą mogły odbywać 
imprezy towarzyskie, stanowiące istotę  
i tradycję życia studenckiego.

Dołóżmy wszyscy wysiłku, aby ten 
trudny i niebezpieczny stan przerwać. 
Uda nam się to zrobić, jeżeli wszyscy za-
szczepimy się przeciw COVID-19.  Macie 
Państwo niepowtarzalną okazję. Możecie 
zaszczepić się już teraz. Jako studenci 
uczelni medycznej zostaliście zakwalifi-
kowani do grupy 0. Z takiego przywileju 
nie mogą skorzystać Wasi rówieśnicy z 

uczelni niemedycznych. Na swoją kolej 
będą musieli jeszcze długo czekać.

Bardzo Państwa proszę o  zarejestro-
wanie  się na szczepienie i stworzenie so-
bie szansy powrotu do normalności: do 
zrzucenia masek, do uczestnictwa w stu-
denckim życiu towarzyskim, do odby-
wania stacjonarnie zajęć dydaktycznych, 
do możliwości odbywania praktyk, do 
wyjazdów zagranicznych. Najprawdopo-
dobniej ubiegając się o przyjęcie na prak-
tykę lub o wyjazd zagraniczny będziecie 
pytani o szczepienie przeciw COVID-19. 
Nie ograniczajcie swoich możliwości.  

Szczepiąc się przeciw COVID-19, bę-
dziecie również chronić swoich najbliż-
szych, w tym Waszych rodziców, przed tą 
niebezpieczną dla życia chorobą.

Zarejestrujcie się na szczepienie już 
teraz. Rejestracja trwa tylko do wtorku 
12 stycznia do godz. 15:00 przez stro-
nę: https://www.wf.cm.umk.pl/wiado-
mosci/?id=20168.

Bardzo Państwa zachęcam.

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego
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ale też duża część (ok 30%) publikacja-
mi za 140 punktów wypełnia tylko nie-
wielki ułamek slota i, niestety, jest dużo  
pracowników (ok 30 %), którzy nie mają 
żadnego wkładu w publikacje za 140 
punktów. Prosimy o zintensyfikowanie 
wysiłku publikacyjnego, gdyż tylko ta-
kie działania dają nam realne szanse na 
utrzymanie, bądź podniesienie kategorii 
w kolejnej ewaluacji. Pożądany jest także 
udział w działalności naukowej osób zaj-
mujących stanowiska dydaktyczne oraz 
inżynieryjno-techniczne. Zgodnie z tym 

co wykazujemy do GUS, odpowiednio 30 
oraz 50% ich czasu pracy to współudział 
lub wspomaganie działalności naukowej.

Prosimy także, zwłaszcza tych z Pań-
stwa, którzy mają już nadmiar wysoko 
punktowanych slotów, o budowanie wo-
kół siebie zespołów, które wyzwolą poten-
cjał publikacyjny osób dotychczas słabo 
publikujących. Budowaniu takich zespo-

łów i współpracy mają też służyć semina-
ria wydziałowe, które zostaną zainaugu-
rowane w najbliższym czasie.  

Z poważaniem

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego 
prof. dr hab. Michał Marszałł
Przewodniczący Rady Dyscypliny 

Pracownicy:

dr hab. Marek Foksiński, prof. UMK
- kierownik
prof. dr hab. Ryszard Oliński
dr hab. Karol Białkowski, prof. UMK
dr hab. Tomasz Dziaman, prof. UMK
dr hab. Daniel Gackowski, prof. UMK
dr hab. Rafał Różalski, prof. UMK
dr hab. Agnieszka Siomek-Górecka, 
prof. UMK
dr Maciej Gawroński
dr Jolanta Guz

dr Marek Jurgowiak
dr Marta Starczak
dr Anna Szpila
dr Ewelina Zarakowska
mgr Weronika Osińska
mgr inż. Sonia Schmidt-Kozłowska
Rozalia Graul

W Katedrze Biochemii Klinicznej 
prowadzone są głównie badania nad zna-
czeniem wolnych rodników tlenowych 
oraz zmian epigenetycznych w rozwoju  
i patogenezie chorób nowotworowych. 

Badania koncentrują się na:
• wykonaniu oznaczeń stężenia nisko-

cząsteczkowych antyoksydantów w pły-
nach ustrojowych, tkankach, itp.,

• analizie poziomu markerów stresu 
oksydacyjnego oraz zmian epigenetycz-
nych w DNA oraz moczu,

• analizie poziomu niektórych meta-
bolitów komórkowych mogących mieć 
wpływ na procesy związane z kancero-
genezą.

Podstawową metodyką stosowaną 
przez zespół Katedry jest chromatogra-
fia cieczowa z tandemową detekcją mas  
w układzie dwuwymiarowym (2D-UPL-
C-MS/MS) z użyciem pełnego spektrum 
standardów wewnętrznych znakowa-
nych stabilnymi izotopami.

Katedra oferuje również realizację 
prac naukowych podstawowych, roz-
wojowych i wdrożeniowych w ramach 
działalności usługowo-badawczej i spe- 
cjalistycznej.

Pracownicy Katedry Biochemii Kli-
nicznej prowadzą zajęcia dydaktyczne 
dla większości kierunków Collegium 
Medicum, nauczając przedmiotów: 
biochemia, biochemia kliniczna, bio-
chemia ogólna i podstawy metabolizmu 
komórkowego, strategie enzymatyczne 
w kosmetologii.

Jednostki Wydziału
K1 ( kryterium I)  - dorobek publikacyjny przy-

padający na jednego pracownika;
K2 (kryterium II) – punkty za pozyskane gran-

ty oraz usługi badawcze przypadające na jednego 
pracownika;

K3 (kryterium III) – punkty przyznane przez 
ekspertów za opisy wpływu prowadzonej działal-
ności naukowej na gospodarkę i społeczeństwo

Struktura Wydziału Farmaceutycznego 

Wydział Farmaceutyczny kształtował się przez prawie 40 lat. Ma on strukturę katedralną. Tworzy go obecnie 21 katedr, które 
wypełniają zadania naukowe i dydaktyczne. Jednostką koordynującą administracyjnie proces nauczania, zatrudniania, nadawania 
stopni naukowych i wydatkowania subwencyjnych środków finansowych jest dziekanat Wydziału Farmaceutycznego. Poniżej są 
prezentowane jednostki tworzące Wydział.

Chromatograf cieczowy z tandemową detekcją mas w układzie dwuwymiarowym (2D-UPLC-MS/MS) 
w Katedrze Biochemii Klinicznej

Katedra Biochemii Klinicznej
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Jednostki Wydziału

Katedra Biofizyki

Pracownicy:

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
- kierownik

dr Maciej Bosek
dr Michał Cyrankiewicz
dr Alicja Szołna-Chodór
dr Tomasz Wybranowski

dr Blanka Ziomkowska 
mgr inż. Joanna Cywińska
mgr Marta Napiórkowska-Mastalerz
mgr inż. Waldemar Pietrzak

Pracownicy i doktoranci Katedry Biochemii Klinicznej (od lewej): dr hab. Karol Białkowski, prof. UMK, dr hab. Daniel Gackowski, prof. UMK, prof. dr hab. 
Ryszard Oliński, mgr Weronika Osińska, dr hab. Marek Foksiński, prof. UMK, dr hab. Agnieszka Siomek-Górecka, prof. UMK, mgr Aleksandra Wasilów, dr hab. 
Rafał Różalski, prof. UMK, dr Marta Starczak, mgr inż. Sonia Schmidt-Kozłowska, mgr Patrycja Bagińska, mgr Fabian Leśniewski, dr Ewelina Zarakowska, dr 
Marek Jurgowiak, mgr Paweł Mijewski, dr hab. Tomasz Dziaman, prof. UMK

Pracownicy Katedry Biofizyki - od lewej: dr Alicja Szołna-Chodór, dr Tomasz Wybranowski, mgr Marta Napiórkowska-Mastalerz, Aleksandra Witek, mgr 
inż. Joanna Cywińska, dr Blanka Ziomkowska, mgr Szymon Radzin, prof. dr hab. Stefan Kruszewski, mgr Jerzy Pyskir, dr Maciej Bosek, dr Michał Cyrankiewicz
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Pracownicy:

prof. dr hab. Adam Buciński
– kierownik
dr Anna Badura
dr Urszula Marzec-Wróblewska
dr Żaneta Tabaczyńska
mgr Andżelika Lorenc
mgr inż. Beata Kochanek 

Pracownicy Katedry Biofarmacji anga-
żują się w różnorodne projekty badawcze. 
Jednym z głównych obszarów ich zaintere-
sowań jest zastosowanie metod inteligencji 
obliczeniowej w badaniach biomedycznych. 
Prace te obejmują przewidywanie potencja-
łu przeciwdrobnoustrojowego wybranych 
szczepów bakterii oraz analizę danych kli-
nicznych. Kolejnym istotnym obszarem 
badań jest wykorzystanie wysokosprawnej 
chromatografii cieczowej wspomaganej 

spektrometrią mas, metodami derywatyza-
cyjnymi oraz fluorescencyjnymi do badań 
fitochemicznych oraz analiz materiału bio-
logicznego pochodzenia ludzkiego.

Katedra Biofarmacji jest odpowie-
dzialna za realizację dwóch przedmio-
tów dla studentów kierunku farmacja: 
farmakokinetyka oraz biofarmacja. Dla 
studentów kierunku kosmetologia reali-
zowany jest przedmiot elementy biofar-
macji w kosmetologii.

Jednostki Wydziału

mgr Jerzy Pyskir
mgr Szymon Radzin
Aleksandra Witek

Główne kierunki badań Katedry Bio-
fizyki:

• badania metodami spektroskopii 
optycznych związków o potencjalnych 
właściwościach terapeutycznych,

• badanie właściwości nanocząstek sre-
bra i złota oraz możliwości ich zastosowa-
nia jako DDS (drug-delivery systems), 

• badanie metodami spektroskopii 
i mikroskopii fluorescencyjnych krwi  
i osocza pacjentów chorych na COVID-19, 
zapalenie płuc oraz nowotwory płuc,

• badanie procesów sedymentacji krwi.

W Katedrze jest zlokalizowane Labo-
ratorium Bioobrazowania Optycznego 
wyposażone w super-rozdzielczy mikro-
skop fluorescencyjny.

Pracownicy Katedra Biofizyki realizu-
ją kształcenie dla wszystkich wydziałów 
Collegium Medicum nauczając nastę-
pujących przedmiotów: elementy fizyki, 
biofizyka, fizyka w medycynie, diagno-

styka izotopowa, pomiary optyczne, fi-
zyczne podstawy optyki, optyka fizyczna, 
podstawy techniki medycznej, akustyka 
słuchu, nanocząstki i nanomateriały  
w medycynie i naukach biomedycznych.

Pracownicy Katedry Biofarmacji – od lewej: mgr inż. Beata Kochanek, dr Żaneta Tabaczyńska, prof. dr hab. Adam Buciński, dr Anna Badura, mgr Andżelika 
Lorenc, dr Urszula Marzec-Wróblewska

Katedra Biofarmacji

Superrozdzielczy mikroskop fluorescencyjny w Katedrze Biofizyki



Wiadomości Akademickie nr specjalny 21

Jednostki Wydziału

Pracownicy:

dr hab. Katarzyna Buszko, prof. UMK 
- kierownik
dr Khalid Benzhour
dr Przemysław Tarasewicz
mgr Rafał Pawłowski
mgr Jacek Wiśniewski
mgr Kacper Wnuk
mgr Agnieszka Świątek
Aleksandra Witek
dr Małgorzata Ćwiklińska-Jurkowska 
(umowa zlecenie)

Tematyka badawcza pracowników Ka-
tedry obejmuje następujące zagadnienia: 

• biostatystyka, 
• metody nieliniowe w analizie sygna-

łów biomedycznych, 
• analiza wysokowymiarowych da-

nych biomedycznych, 
• bioinformatyka i uczenie maszynowe, 
• modelowanie farmakokinetyki i far-

makodynamiki leków przeciwpłytkowych, 
• nieliniowa analiza zmienności ryt-

mu serca i jej potencjał w diagnostyce 

schorzeń powiązanych z dysfunkcjami 
autonomicznego układu nerwowego.

Katedra dysponuje trzema nowocze-
śnie wyposażonymi pracowniami kom-
puterowymi i salą seminaryjną. Pracow-
nicy Katedry nauczają następujących 
przedmiotów: statystyka medyczna, 

tech-nologie informacyjne, informatyka  
w medycynie, podstawy fizyki medycznej, 
aparatura informatyczna w optyce okula-
rowej, matematyczne podstawy nauk bio-
medycznych, matematyczne i statystycz-
ne podstawy nauk biologicznych.

Katedra Biostatystyki i Teorii Układów Biomedycznych

Pracownicy Katedry Biostatystyki i Teorii Układów Biomedycznych – od lewej: dr Małgorzata Ćwiklińska-Jurkowska, Aleksandra Witek, mgr Jacek Wiśniew-
ski, mgr Agnieszka Świątek,  dr hab. Katarzyna Buszko, prof. UMK, mgr Kacper Wnuk, mgr Rafał Pawłowski, dr Przemysław Tarasewicz

Studencka pracownia komputerowa w Katedrze Biostatystyki i Teorii Układów Biomedycznych
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Pracownicy:

dr hab. Daniel Załuski, prof. UMK 
- kierownik
dr Maciej Balcerek 
– kierownik Ogrodu Roślin 
Leczniczych i Kosmetycznych
dr Dorota Gawenda-Kempczyńska
dr Filip Graczyk
dr Iwona Paszek
mgr Jakub Gębalski
mgr Milena Małkowska
mgr inż. Anna Mrozik-Gliszczyńska
lic. Anita Aleksandrowicz

Tematyka badań naukowych obej-
muje analizę fitochemiczną i fitofarma-
kologiczną roślinnych surowców lecz-
niczych i kosmetycznych, jak również 
preparatów pochodzenia roślinnego 
(ang. plant-based drugs). Ponadto pro-
wadzone są badania fitochemiczno-
-ekologiczne wybranych gatunków ro-
ślin leczniczych. 

Badania prowadzone są we współpra-
cy z jednostkami naukowymi krajowymi 

Jednostki Wydziału

Mikroskop Carl Zeiss z modułem do fluorescencji w studenckiej pracowni Katedry Botaniki Farmaceu-
tycznej i Farmakognozji

Katedra Botaniki Farmaceutycznej i Farmakognozji

Pracownicy Katedry Botaniki Farmaceutycznej i Farmakognozji - od lewej: dr Maciej Balcerek, dr Iwona Paszek, lic. Anita Aleksandrowicz, mgr Jakub Gę-
balski, dr hab. Daniel Załuski, prof. UMK, mgr Milena Małkowska, mgr inż. Anna Mrozik-Gliszczyńska, dr Filip Graczyk, dr Dorota Gawenda-Kempczyńska
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Jednostki Wydziału

(Uniwersytet Marii Curie-Skłodowskiej) 
i zagranicznymi (Natural Products La-
boratory, Leiden University, Holandia; 
Department of Pharmacy, the University 
of Naples Federico II, Włochy). Wyni-
ki interdyscyplinarnych badań są ujęte  

w licznych publikacjach o zasięgu mię-
dzynarodowym, w zgłoszeniach patento-
wych, jak również są komercjalizowane.

W Katedrze prowadzone są zajęcia 
dydaktyczne dla studentów kierunków 

farmacji, kosmetologii, analityki me-
dycznej. Przy Katedrze od 2014 roku 
działa Ogród Roślin Leczniczych i Ko-
smetycznych, który został założony dla 
realizacji celów edukacyjnych Colle-
gium Medicum.

Pracownicy:

prof. dr hab. Piotr Cysewski 
- kierownik
dr hab. Beata Szefler, prof. UMK
dr hab. Przemysław Krawczyk, 
prof. UMK
dr hab. Maciej Przybyłek, prof. UMK
dr Tomasz Jeliński
dr Przemysław Czeleń
inż. Tomasz Miernik

Główne tematy badawcze pracowni-
ków Katedry:

1) Projektowanie nowych mediów 
rozpuszczalnikowych substancji czyn-
nych farmakologicznie:

a) projektowanie terapeutycznych głę-
bokich eutektyków (THEDES), 

b) pomiary właściwości fizykoche-
micznych nasyconych roztworów sub-
stancji czynnych farmakologicznie, 

c) stosowanie zaawansowanych meto-
dy chemii kwantowej oraz metod uczenia 
maszynowego do badań przesiewowych 
oraz formułowania modeli teoretycznych.

2) Doświadczalne poszukiwania no-
wych postaci leków:

a) charakterystyka wieloskładniko-
wych dyspersji lek - ekscypient,

b) pomiar diagramów fazowych SLE 
w oparciu o metody termoanalityczne.

3) Terapia celowana w leczeniu prze-
ciwnowotworowym:

a) doświadczalna oraz teoretyczna 
ocena oddziaływań chemioterapeutyków 
z ważnymi składnikami biochemicznym,

b) synteza i charakterystyka kompleksów 
Pt-chemioterapeutyków z witaminami,

c) badania kinetyki procesów kom-
pleksowania.

4) Molekularne projektowanie leków 
oraz opis mechanizmów ich działania: 

a) modelowanie odziaływań lek - cen-
trum aktywne,

b) immobilizacja pochodnych oraz 
analogów izatyny na nanonośnikach.

5) Projektowanie i synteza sond flu-
orescencyjnych:

a) wykorzystywanych w obrazowaniu 
medycznym – analiza koniugatów z biał-
kiem oraz badania in vitro,

b) do zastosowań w optyce nieliniowej.
Pracownicy Katedry Chemii Fizycznej 

nauczają na kierunkach Wydziału Farma-
ceutycznego oraz Wydziału Lekarskiego 
następujących przedmiotów: chemia ogól-
na i nieorganiczna, chemia fizyczna, che-
mia analityczna, analiza instrumentalna. 

Katedra Chemii Fizycznej

Pracownicy i doktoranci Katedry Chemii Fizycznej – od lewej: prof. dr hab. Piotr Cysewski, dr hab. Maciej Przybyłek, prof. UMK,  dr Tomasz Jeliński, dr Prze-
mysław Czeleń, dr hab. Beata Szefler, prof. UMK, inż. Tomasz Miernik, dr hab. Przemysław Krawczyk prof. UMK, mgr Kamil Szupryczyński
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Pracownicy:

prof. dr hab. Michał Marszałł
- kierownik
dr hab. Tomasz Siódmiak, prof. UMK
dr Joanna Chałupka
dr Jacek Dulęba
dr Michał Falkowski
dr Dominik Mieszkowski
dr Adam Sikora
dr Magdalena Wujak
mgr farm. Sandra Gajewska
Joanna Grześkiewicz
Anna Poreda

Katedra Chemia Leków realizuje zajęcia 
dydaktyczne z przedmiotu chemia leków 
dla studentów trzeciego roku kierunku far-
macja. W ramach prowadzonego przed-
miotu studenci zdobywają wiedzę na temat 
leków oraz substancji o potencjalnych wła-

ściwościach leczniczych z uwzględnieniem 
zastosowania, budowy chemicznej i ich 
biochemicznego mechanizmu działania. 

W Katedrze realizowane są następują-
ce badania naukowe:

• synteza związków o potencjalnym za-
stosowaniu w terapii fotodynamicznej PDT; 

• opracowywanie metod otrzymywa-
nia enancjomerów leków chiralnych z za- 
stosowaniem immobilizowanych lipaz;

• analiza emisji dawki oraz rozkła-
du wielkości cząstek wybranych leków 
wziewnych podczas ich aerolizacji z za-
stosowaniem systemu NGI (Next Gene-
ration Impactor) oraz systemu DUSA;

• analiza ksenobiotyków (leków i ich 
metabolitów) w wybranym materiale 
biologicznym z zastosowaniem systemu 
UPLC-MS/MS;

• niecelowana analiza substancji 
drobnocząsteczkowych w wybranym 

materiale biologicznym z zastosowaniem 
systemu UPLC-IT-TOF;

• badania nad patologiczną rolą, po-
tencjałem terapeutycznym i mechani-
zmami regulacji ekspresji i aktywności 
izoenzymu 4 ludzkiej kinazy adenylano-
wej (AK4) w chorobach płuc oraz opra-
cowanie inhibitorów i strategii farmako-
logicznych celujących w ten enzym;

• ocena aktywności przeciwnowoto-
rowej związków metodami hodowli ko-
mórek in vitro, biochemicznymi i biolo-
gii molekularnej.

W Katedrze zlokalizowane jest Labora-
torium Badań i Rozwoju Produktów Lecz-
niczych wyposażone m.in. w spektrometr 
mas o wysokiej rozdzielczości typu IT-
-TOF (UHPLC-IT-TOF) oraz spektrometr 
mas typu potrójny kwadrupol sprzężony 
z ultrawysokosprawnym chromatografem 
cieczowym (UHPLC-MS/MS).

Pracownicy:

dr hab. Bogumiła Kupcewicz, 
prof. UMK – kierownik
dr Natalia Piekuś-Słomka 
dr Monika Richert 
dr Joanna Ronowicz-Pilarczyk 
dr Marta Sobiesiak
dr Agata Światły-Błaszkiewicz 

dr Mariusz Zapadka
dr Aleksandra Rosiek-Kryszewska 
mgr Katarzyna Dembska 
mgr inż. Beata Kochanek

Pracownicy Katedry prowadzą zajęcia 
z przedmiotów obligatoryjnych (chemia 
ogólna i nieorganiczna oraz chemia ana-
lityczna) oraz kilku przedmiotów fakul-

tatywnych dla kierunku farmacja (studia 
w j. polskim oraz w j. angielskim).

Działalność naukowa pracowników 
Katedry obejmuje, m.in.:

• badania zależności jakościowych  
i ilościowych struktura-aktywność biolo-
giczna (SAR i QSAR) oraz struktura-wła-
ściwości fizykochemiczne (SPR i QSPR) 
związków z różnych grup chemicznych, 

Jednostki Wydziału

Katedra Chemii Leków

Pracownicy Katedry Chemii Leków - od lewej: prof. dr hab. Michał Marszałł, Anna Poreda, Joanna Grześkiewicz, dr Adam Sikora, dr Joanna Chałupka, mgr 
Sandra Gajewska, dr Magdalena Wujak, dr Dominik Mieszkowski, dr hab. Tomasz Siódmiak, prof. UMK, dr Michał Falkowski, dr Jacek Dulęba

Katedra Chemii Nieorganicznej i Analitycznej
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Jednostki Wydziału

• zastosowanie ligandów heterocy-
klicznych do projektowania, syntezy oraz 
badania właściwości fizykochemicznych 
i biologicznych związków komplekso-
wych wybranych jonów metali, 

• wykorzystanie zestawu niedeskruk-
cyjnych technik analitycznych, w tym 
spektroskopii w zakresie podczerwieni 
ATR-FTIR, spektroskopii Ramana oraz 
fluorescencyjnej spektroskopii rentge-
nowskiej (ED-XRF), w połączeniu z ana-

lizą chemometryczną do oceny jakości 
produktów leczniczych i spożywczych (w 
tym szczególnie suplementów diety) oraz 
badania składu jakościowego preparatów 
farmaceutycznych (zgodnie z metodyką 
planowania eksperymentu – DoE).

Pracownicy Katedry Chemii Nieorganicznej i Analitycznej - od lewej: dr Marta Sobiesiak, dr Mariusz Zapadka, mgr Katarzyna Dembska, dr hab. Bogumiła 
Kupcewicz, prof. UMK, dr Monika Richert, dr Natalia Piekuś-Słomka, dr Aleksandra Rosiek-Kryszewska, mgr inż. Beata Kochanek, dr Agata Światły-Błaszkiewicz

Pracownicy Katedry Chemii Organicznej - od lewej: dr Łukasz Fijałkowski, dr Renata Paprocka, dr hab. Renata Studzińska, prof. UMK, Monika Przybysz, dr 
Tomasz Kosmalski, mgr inż. Magdalena Sołtysińska, mgr Szymon Baumgart, mgr inż. Małgorzata Redka, dr hab. Alicja Nowaczyk, prof. UMK
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Pracownicy:

dr hab. Magdalena Krintus, 
prof. UMK - kierownik
prof. Mauro Panteghini
dr hab. Anna Stefańska, prof. UMK
dr Katarzyna Bergmann
dr Magdalena Kuligowska-Prusińska
dr Sławomir Manysiak

dr Aneta Mańkowska-Cyl
dr Lena Nowak-Łoś
dr Agnieszka Pater
dr Joanna Siódmiak
dr Łukasz Szternel
mgr Judyta Koneszko
mgr Beata Mendyka
mgr Aleksandra Wolska
Aneta Klarkowska

Pracownicy Katedry Diagnostyki 
Laboratoryjnej prowadzą zajęcia dy-
daktyczne dla studentów kierunków: 
analityka medyczna Wydziału Farma-
ceutycznego, lekarski, lekarski English 
Division, biotechnologia medyczna Wy-
działu Lekarskiego oraz dietetyka Wy-
działu Nauk o Zdrowiu.

Jednostki Wydziału

Pracownicy:

dr hab. Renata Studzińska, prof. UMK 
- kierownik
dr hab. Alicja Nowaczyk, prof. UMK 
dr Łukasz Fijałkowski
dr Tomasz Kosmalski
dr Renata Paprocka
dr Dawid Szwedowski
mgr Szymon Baumgart
mgr inż. Małgorzata Redka 
mgr inż. Magdalena Sołtysińska 
Monika Przybysz

W Katedrze realizowane są badania 
naukowe z zakresu:

• syntezy nowych związków z ugru-
powaniami heterocyklicznymi, głównie 
pochodnych pseudotiohydantoiny o po-
tencjalnej aktywności przeciwnowotwo-
rowej i inhibicyjnej wobec 11β-HSD,

• syntezy nowych pochodnych amidra-
zonów (o budowie liniowej i pochodnych 
1,2,4-triazolu) o potencjalnej aktywności 
przeciwzapalnej i przeciwbakteryjnej,

• syntezy eterów oksymów o poten-
cjalnej aktywności biologicznej,

• modelowania predykcyjnego szcze-
gółowych mechanizmów działania i sku-

teczności farmakologicznej związków 
biologicznie czynnych. 

Pracownicy Katedry Chemii Orga-
nicznej realizują kształcenie studentów 
kierunku farmacja z przedmiotu chemia 
organiczna w formie wykładów, semina-
riów i laboratoriów. Oferują również sze-
reg zajęć fakultatywnych dla studentów 
kierunków farmacja i analityka medycz-
na z zakresu struktur, przemian i identy-
fikacji związków organicznych. 

W strukturze Katedry wyodrębniony 
jest Zakład Farmakometrii i Modelowa-
nia Molekularnego, którym kieruje dr 
hab. Alicja Nowaczyk, prof. UMK.

Katedra Diagnostyki Laboratoryjnej

Pracownicy Katedry Diagnostyki Laboratoryjnej – od lewej: dr Joanna Siódmiak, prof. Mauro Panteghini, mgr Aleksandra Wolska, dr hab. Magdalena Krintus, 
prof. UMK, dr Agnieszka Pater, dr Sławomir Manysiak, dr Katarzyna Bergmann, mgr Beata Mendyka, dr hab. Anna Stefańska, prof. UMK, mgr Judyta Koneszko, 
dr Magdalena Kuligowska-Prusińska, Aneta Klarkowska, dr Łukasz Szternel

Katedra Chemii Organicznej
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Jednostki Wydziału

Pracownicy:

prof. dr hab. Barbara Bojko
- kierownik 
dr inż. Katarzyna Burlikowska 
- kierownik Zwierzętarni
dr hab. Cezary Skobowiat
dr Anna Sloderbach
dr Wojciech Filipiak
dr Karol Jaroch
dr Joanna Bogusiewicz
mgr Natalia Warmuzińska
mgr Kamil Łuczykowski
mgr Paulina Szeliska
mgr Magdalena Gaca-Tabaszewska
mgr Karolina Żuchowska
mgr Renata Siewaszewicz-Schrupka

Katedra Farmakodynamiki i Farma-
kologii Molekularnej realizuje kształce-
nie z przedmiotów: farmakologia z far- 

 Dla kierunku analityka medyczna Ka-
tedra pełni wiodącą rolę przygotowując 
przyszłych diagnostów laboratoryjnych 
zarówno teoretycznie, jak i  praktycz-
nie do zawodu, który będą wykonywać. 
Dostęp do nowoczesnego zaplecza labo-

ratoryjnego Zakładu Diagnostyki Labo-
ratoryjnej Szpitala Uniwersyteckiego nr  
1 umożliwia studentom zaznajomienie 
się z najnowszymi technologiami stoso-
wanymi w laboratoriach medycznych.

W Katedrze prowadzone są badania 
naukowe  dotyczące oceny biomarkerów 
zaburzeń kardiometabolicznych, w tym 
ocena nieinwazyjnych testów stosowanych 
w diagnostyce włóknienia wątroby, bio-
markerów kardiologicznych i lipidowych.

Katedra Farmakodynamiki i Farmakologii Molekularnej

Spektrometr mas o wysokiej rozdzielczości typu orbitrap UHPLC Q Exactive Focus MS w Katedrze 
Farmakodynamiki i Farmakologii Molekularnej

Pracownicy Katedry Farmakodynamiki i Farmakologii Molekularnej - od lewej w pierwszym rzędzie: dr inż. Katarzyna Burlikowska, mgr Paulina Szeliska, 
mgr Kamil Łuczykowski, mgr Natalia Warmuzińska; od lewej w drugim rzędzie: dr Wojciech Filipiak, prof. dr hab. Barbara Bojko, dr Karol Jaroch, mgr Magdalena 
Gaca-Tabaszewska, mgr Renata Siewaszewicz-Schrupka, dr Anna-Sloderbach, dr Joanna Bogusiewicz
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Pracownicy:

dr hab. Lidia Gackowska 
- p. o. kierownika
dr Małgorzata Wyszomirska-Gołda
dr Anna Helmin-Basa
dr Małgorzata Wiese-Szadkowska

dr Izabela Kubiszewska
dr Aleksandra Skalska-Bugała
mgr inż. Edyta Strzyżewska
mgr Marta Pick
mgr Beata Ocińska
mgr Fabian Leśniewski

Katedra Immunologii realizuje zajęcia 
dydaktyczne dla studentów: Wydziału 
Farmaceutycznego oraz Wydziału Le-
karskiego, w tym na studiach angloję-
zycznych. Pracownicy Katedry nauczają 
przedmiotów: immunologia oraz immu-
nopatologia z immunodiagnostyką oraz 

Jednostki Wydziału

makodynamiką i farmakoterapia z infor-
macją o lekach dla kierunku farmacja, 
farmakologia dla kierunków: analityka 
medyczna, kosmetologia i zielarstwo 
oraz fakultety polsko- i anglojęzyczne 
dotyczące badań biomedycznych prowa-
dzonych na zwierzętach.

Działalność badawcza Katedry ukie-
runkowana jest głównie na wprowadza-
nie nowych rozwiązań analitycznych 
do diagnostyki klinicznej opartych na 
technikach mikroekstrakcji, mikrosam-
plingu i spektrometrii mas oraz na bada-
niach z zakresu nauk farmaceutycznych. 
Badania realizowane są w bliskiej współ-
pracy z zagranicznymi ośrodkami, klini-
cystami oraz sektorem gospodarczym. 

Wiele badań realizowanych jest ze źródeł 
zewnętrznych: NCN, NAWA, NCBiR 
oraz Funduszy Europejskich. Prowadzo-
ne badania wspomagają wprowadzanie 
bardziej zrównoważonych i „zielonych” 
metod do diagnostyki laboratoryjnej  
i badań biomedycznych. 

W Katedrze znajdują się bardzo 
dobrze wyposażone pracownie umoż-
liwiające prowadzenie wielokierunko-
wych badań: 

• Pracownia spektrometrii mas sprzę-
żonej z chromatografem gazowym;

• W pełni wyposażona pracownia ho-
dowli komórkowych z wielodetekcyjnym 
czytnikiem hybrydowym Synergy H1;

• Laboratorium Metod Mikroeks-
trakcyjnych i Spektrometrii z aparaturą 
umożliwiającą preparatykę próbki z wy-
korzystaniem mikroekstrakcji do fazy 
stałej (SPME); 

• „Zwierzętarnia” - pracownia do-
świadczalna obejmująca zakład inżynie-
rii genetycznej, w którym może być pro-
wadzone zamknięte użycie organizmów 
genetycznie zmodyfikowanych. Pracow-
nia wyposażona jest w pomieszczenia 
do hodowli i przetrzymywania zwierząt 
eksperymentalnych  oraz salę zabiegową 
zaopatrzoną w nowoczesny aparat do 
anestezji wziewnej dla małych zwierząt 
oraz nowoczesne klatki IVC. 

Katedra Immunologii

Pracownicy Katedry Immunologii w laboratorium naukowym - od lewej siedzą: dr Małgorzata Wiese-Szadkowska, dr Małgorzata Wyszomirska-Gołda, od 
lewej stoją: dr hab. Lidia Gackowska, mgr Fabian Leśniewski, dr Aleksanrda Skalska-Bugała, dr Izabela Kubiszewska, mgr inż. Edyta Strzyżewska, mgr Beata 
Ocińska, dr Anna Helmin-Basa 
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Jednostki Wydziału

prowadzą wykłady fakultatywne: „Układ 
odpornościowy człowieka, a wiek”, „Per-
spektywy i kierunki rozwoju immuno-
profilaktyki i immunoterapii”, „Podstawy 
immunoprofilaktyki i immunoterapii”.

Główny obszar działalności naukowej 
Katedry to ocena nieswoistych i swoistych 
mechanizmów odpowiedzi immunolo-
gicznej oraz procesów epigenetycznych  
u dzieci i dorosłych z chorobami cywiliza-
cyjnymi (choroby nowotworowe, autoim-
munologiczne, choroby układu krążenia  
i pokarmowego). W jednostce prowadzo-

ne są badania dotyczące immunomodula-
cyjnego działania nowo syntetyzowanych 
związków chemicznych, wpływu stoso-
wanego leczenia farmakologicznego oraz 
bakterii w warunkach in vitro i in vivo. 
Badania pozwalają na ocenę fenotypu, 
jak i proliferacji komórek oraz ich stanu 
pobudzenia bądź supresji. Główny profil 
badań dotyczy oceny stężenia białek pro/
przeciw-zapalnych w supernatantach ho-
dowlanych i płynach ustrojowych, cytokin 
wewnątrzkomórkowych, stanu aktywacji/
supresji komórek, receptorów metaboli-

zmu lipidów. Ocenie podlegają również 
procesy modyfikacji zasad azotowych 
DNA (deaminacja, aminacja, hipoksja), 
cykl komórkowy, apoptoza oraz popula-
cje komórek Treg, Breg, Th, komórek żer-
nych, nieklasycznych limfocytów T (Tγ 
δ, MAIT, iNKT). Katedra wykorzystuje 
metody diagnostyczno-badawcze, takie 
jak metoda cytometrii przepływowej, 
immunoenzymatyczna ELISA, izolacja 
komórek w gradiencie gęstości, separacja 
magnetyczna i hodowla komórkowa.

Pracownicy:

prof. dr hab. Barbara Zegarska 
– kierownik (specjalista dermatologii 
i wenerologii i specjalista alergologii)
dr Magdalena Basałygo
dr Elżbieta Kaczmarek-Skamira
dr Lucyna Kałużna (specjalista 
dermatologii i wenerologii)
dr Laura Nowowiejska (specjalista
 dermatologii i wenerologii)
dr Dominika Ragin
dr Joanna Śliwińska
dr Magdalena Woźniak
mgr Anna Juhnke
mgr Sylwia Purzyńska
lic. Izabela Pomianowska

Działalność naukowa Katedry Ko-
smetologii i Dermatologii Estetycznej 
obejmuje następujące zagadnienia:

• Problemy związane z procesem starze-
nia skóry oraz zastosowanie związków ak-
tywnych opóźniających procesy starzenia;

• Problemy suchej skóry i zastosowa-
nie substancji aktywnych;

• Rola bariery naskórkowej;
• Zastosowanie dermokosmetyków 

jako terapii wspomagającej leczenie cho-
rób skóry;

• Trądzik pospolity, trądzik różowaty 
jako problem kosmetologiczny i derma-
tologiczny;

• Wpływ promieniowania UV na skó-
rę oraz znaczenie fotoprotekcji;

• Zastosowanie nowoczesnej diagno-
styki TEWL, Densi-Score, Corneome-
tru, pH-metru w codziennej diagnostyce 
dermatologicznej i kosmetycznej;

• Zastosowanie makijażu korekcyjne-
go w przypadku różnych defektów der-
matologicznych i kosmetycznych;

• Znaczenie zabiegów z zastosowa-
niem nowych technologii;

• Znaczenie witamin w kosmetologii.

Katedra pełni wiodącą rolę w naucza-
niu studentów kierunku kosmetologia. 
Nauczyciele Katedry nauczają następu-
jących przedmiotów: podstawy kosme-

Katedra Kosmetologii i Dermatologii Estetycznej

Pracowniczki Katedry Kosmetologii i Dermatologii Estetycznej – od lewej: mgr Anna Juhnke, dr Magdalena Basałygo, lic. Izabela Pomianowska dr Magdalena 
Woźniak, dr Elżbieta Kaczmarek-Skamira, prof. dr hab. Barbara Zegarska, dr Dominika Ragin, dr Joanna Śliwińska, dr Laura Nowowiejska
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Pracownicy:

prof. dr hab. Eugenia Gospodarek
-Komkowska – kierownik
dr hab. Joanna Kwiecińska-Piróg, 
prof. UMK
dr hab. inż. Krzysztof Skowron, 
prof. UMK
dr Tomasz Bogiel
dr Anna Budzyńska
dr Katarzyna Grudlewska-Buda
dr Anna Michalska
dr Agnieszka Mikucka
dr Małgorzata Prażyńska
dr Alicja Sękowska
dr Natalia Wiktorczyk-Kapischke
dr Patrycja Zalas-Więcek
mgr Zuzanna Bernaciak
mgr Dagmara Depka
mgr Dagmara Fydrych
mgr Zuzanna Kraszewska
mgr Mateusz Rzepka

Jednostki Wydziału

tologii, kosmetologia twarzy, szyi i de-
koltu, kosmetologia ciała, dermatologia, 
kosmetologia w dermatologii, kosmeto-
logia z elementami spa i wellness, podo-
logia. Pracownicy biorą czynny udział  

w akcjach profilaktycznych i edukacyj-
nych: „Szkoła Atopii” „Dni Zdrowej 
Skóry”, „Melanoma Day”, „Dni Walki 
z Trądzikiem”, „ZnamiONA” (akcja w 
szkołach w ramach Euromelanoma day 

) „Toksyczne związki” (akcja profilaktyki 
uzależnień od substancji psychoaktyw-
nych- dla licealistów), „Ja nie widzę cie-
bie, Ty zobacz mnie”  i wiele innych. 

Katedra Mikrobiologii

Aparatura naukowa w Katedrze Mikrobiologii: od lewej: Phoenix BD (Becton Dickinson) – automa-
tyczny system do identyfikacji i oceny antybiotykowrażliwości drobnoustrojów, MALDI Biotyper sirius 
(Bruker) – aparat do identyfikacji bakterii i grzybów metodą spektrometrii mas, IR Biotyper (Bruker) – 
aparat do badania podobieństwa szczepów określonego gatunku bakterii i grzybów metodą FTIR

Pracownicy Katedry Mikrobiologii: I rząd: prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-Komkowska – kierownik, II rząd od lewej: mgr Zuzanna Kraszewska, dr n. med. 
Anna Budzyńska, dr n. med. Małgorzata Prażyńska, dr n. med. Natalia Wiktorczyk-Kapischke, dr n. med. Katarzyna Grudlewska-Buda, tech. Katarzyna Kuzimska, 
lic. Barbara Jabłońska, Anna Cieluch, lic. Julia Czuba, Laura Kooths,  III rząd od lewej: mgr Małgorzata Rummel, Agnieszka Wielgos, dr hab. n. med. inż. Krzysztof 
Skowron, prof. UMK, dr n. med. Patrycja Zalas-Więcek, Benedykta Sikorska-Juszczuk, mgr Mateusz Rzepka, dr n. med. Anna Michalska, lic. Wiktor Borkowski
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mgr Małgorzata Rummel
lic. Wiktor Borkowski
lic. Julia Czuba
lic. Barbara Jabłońska
tech. Katarzyna Kuzimska
Laura Kooths
Benedykta Sikorska-Juszczuk
Anna Cieluch
Agnieszka Wielgos

Pracownicy Katedry Mikrobiologii re-
alizują kształcenie dla prawie wszystkich 
kierunków studiów CM UMK prowa-
dząc 20 przedmiotów z zakresu mikro-
biologii ogólnej, szczegółowej, klinicznej, 
żywności, diagnostyki mikrobiologicz-

nej, działań przeciwdrobnoustrojowych 
oraz organizacji medycznych laborato-
riów diagnostycznych, systemów jakości 
i akredytacji laboratoriów. 

W Katedrze realizowane są badania 
obejmujące: 

• identyfikację i badanie podobień-
stwa drobnoustrojów,

• ocenę czynników wirulencji, wraż-
liwości na antybiotyki i mechanizmów 
antybiotykooporności wybranych gatun-
ków bakterii i grzybów,

• ocenę nowych rozwiązań terapeu-
tycznych zakażeń,

• poszukiwanie drobnoustrojów alar-
mowych w środowiskach pozaszpitalnych,

• ocenę skuteczności nowych tech-
nologii o działaniu przeciwdrobno-
ustrojowym,

• ocenę skuteczności różnych metod 
w wykrywaniu drobnoustrojów i ich wła-
ściwości, w oparciu o metody klasyczne 
(mikroskopia, hodowla, badania serolo-
giczne) i nowoczesne (PCR, multipleks 
PCR, ddPCR, LAMP, PFGE, RAPD, 
NGS, spektrometria mas, rezonans ma-
gnetyczny, spektroskopia w podczerwie-
ni z transformacją Fouriera (FTIR)).

W Katedrze jest zlokalizowanych kil-
ka pracowni wyposażonych w najnowo-
cześniejszą aparaturę badawczą.

Jednostki Wydziału

Pracownicy:

prof. dr hab. Dorota Olszewska-Słonina 
- kierownik
dr hab. Iga Hołyńska-Iwan, prof. UMK
dr Magdalena Lampka
dr Elżbieta Piskorska
dr Anna Cwynar
dr Agnieszka Chrustek
dr Piotr Kaczorowski
mgr inż. Monika Lutowska
Anna Filarecka

Katedra Patobiochemii i Chemii Kli-
nicznej dysponuje dwiema salami ćwi-

czeń, pracowniami - biochemiczną i ele- 
ktrofizjologiczną oraz Zwierzętarnią. 
Pracownicy Katedry realizują kształce-
nie dla studentów wszystkich wydziałów 
Collegium Medicum UMK, nauczając 
następujących przedmiotów: chemia kli-
niczna, chemia kliniczna z elementami 
diagnostyki laboratoryjnej, diagnostyka 
laboratoryjna w kosmetologii, fotobiolo-
gia skóry, metody badania kosmetyków.

Główne kierunki działalności nauko-
wo-badawczej:

•  Biomarkery przerzutowania i an-
giogenezy u chorych na nowotwory  
o różnym umiejscowieniu narządowym,

•  Predyktory skuteczności chemiote-
rapii/brachyterapii/terapii skojarzonej, 

•  Wybrane parametry biochemicz-
ne w przebiegu różnych form wysiłku 
fizycznego, schorzeń oraz u pacjentów 
poddanych terapii interwencyjnej czy 
suplementacji,

•  Analiza niespecyficznych składni-
ków mleka kobiecego,

•  Badania na modelu biologicznym 
dotyczące oddziaływań farmakologicz-
nych na parametry elektrofizjologiczne 
oraz aktywność transportową tkanek 
nabłonkowych i skóry w różnych warun-
kach doświadczalnych. 

Katedra Patobiochemii i Chemii Klinicznej

Pracownicy Katedry Patobiochemii i Chemii Klinicznej - od lewej: Anna Filarecka, mgr inż. Monika Lutowska, dr Elżbieta Piskorska, prof. dr hab. Dorota 
Olszewska-Słonina, dr Magdalena Lampka, dr Piotr Kaczorowski, dr Anna Cwynar, dr hab. Iga Hołyńska-Iwan, prof. UMK,  dr Agnieszka Chrustek
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Katedra Patofizjologii

Pracownicy Katedry Patofizjologii - od lewej: dr hab. Artur Słomka, prof. UMK, Małgorzata  Wiśniewska,  prof. Ewa Żekanowska, Teresa Pawłowska, dr Ar-
leta Kulwas, dr Małgorzata Michalska, dr  Joanna Ligmanowska, Paulina Kołodziejska, dr Katarzyna Ziołkowska, dr Joanna Boinska, dr Justyna Małkowska, dr 
Wanda Drewniak, dr Krzysztof Góralczyk

Klimatyzowana pracownia biochemiczna w Katedrze Patobiochemii i Chemii Klinicznej wyposażona jest m.in. w dygestorium, zamrażarkę niskotempera-
turową (-70°C), analizator hematologiczny wyposażony w drukarkę zewnętrzną, analizator biochemiczny, spektrofotometr UV-VIS, wirówkę z chłodzeniem  
z rotorami i adapterami, homogenizator, wytrząsarki z czujnikiem IR i klasyczne, wytrząsarkę do mikropłytek, system oczyszczania wody
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Pracownicy:

prof. dr hab. Ewa Żekanowska 
– kierownik
dr hab. Artur Słomka, prof. UMK
dr Joanna Boinska
dr Wanda Drewniak
dr Inga Dziembowska
dr Krzysztof Góralczyk
dr Ewelina Kolańska-Dams
dr Arleta Kulwas
mgr Iga Schachta
dr Joanna Ligmanowska
dr Justyna Małkowska
dr Małgorzata Michalska
lek. Mateusz Wartęga
dr Katarzyna Ziołkowska
mgr Barbara Góralczyk
Paulina Kołodziejska
Małgorzata Wiśniewska

Działalność dydaktyczna Katedry 
Patofizjologii obejmuje realizację przed-
miotów takich jak: patofizjologia, hema-
tologia laboratoryjna, zajęcia fakultatyw-
ne dla większości kierunków studiów 
w CM (analityka medyczna, farmacja, 

kosmetologia, fizjoterapia, lekarski, pie-
lęgniarstwo, położnictwo, ratownictwo 
medyczne). W ramach kształcenia po-
dyplomowego prowadzone są  kursy  dla 
diagnostów laboratoryjnych realizują-
cych specjalizację z laboratoryjnej dia-
gnostyki medycznej. 

Główne obszary badań naukowych 
pracowników katedry dotyczą: zaburzeń 
hemostazy w chorobach sercowo-naczy- 

niowych i nowotworach, hemostazy mat- 
czyno-płodowej, zastosowania trombo-
elastometrii (System ROTEM) i agrego-
metrii do monitorowania zaburzeń hemo-
stazy, metabolizmu żelaza w fizjopatologii 
człowieka, wpływu pola elektromagne-
tycznego niskiej częstotliwości i pro- 
mieniowania laserowego niskiej mocy na 
funkcję śródbłonka naczyniowego. 

Jednostki Wydziału

Katedra Technologii Postaci Leku

Pracownia tromboelastometrii w Katedrze Patofizjologii

Pracownicy Katedry Technologii Postaci Leku – od lewej: dr Tomasz Gnatowski, Iwona Majzon, dr Piotr Bilski, mgr Andrzej Winnicki, Klaudia Karnowska, dr 
Maciej Karolak, mgr Katarzyna Kozłowska, dr  Łukasz Pałkowski



Wiadomości Akademickie nr specjalny34

Pracownicy:

dr Joanna Cytarska – p. o. kierownika
dr hab. Krzysztof Łączkowski, 
prof. UMK
dr hab. Konrad Misiura, prof. UMK
dr Halina Bojarowicz
dr Olga Zavyalova
mgr Dominika Dąbrowska-Wisłocka
mgr Beata Donarska
mgr inż. Natalia Kowalczyk
mgr inż. Katarzyna Piechowska

Badania naukowe realizowane w ra-
mach Katedry Technologii Chemicznej 
Środków Leczniczych mają charakter 
interdyscyplinarny obejmując chemię 
organiczną i kwantową, farmację, ko-
smetologię oraz technologię materiałów. 
Prowadzone badania mają na celu poszu-
kiwanie wiodących struktur chemicznych 
wykazujących właściwości przeciwnowo-
tworowe i przeciwdrobnoustrojowe, ze 
szczególnym uwzględnieniem inhibito-
rów tyrozynazy, elastazy i białkowej fos-

fatazy tyrozynowej. Dla nowo zaprojekto-
wanych i zsyntetyzowanych bioligandów 
dokonywana jest ich charakterystyka 
strukturalna i fizykochemiczna przy za-
stosowaniu metod spektroskopii FT-IR, 
UV-VIS, fluorescencyjnej oraz NMR. 
Badana jest również ich aktywność biolo-
giczna, zdolność do inhibicji wybranych 
enzymów, mechanizm inhibicji oraz na-
tura oddziaływań międzycząsteczkowych 
z zastosowaniem dokowania molekular-
nego oraz metod chemii obliczeniowej. 

Jednostki Wydziału

Pracownicy:

dr Łukasz Pałkowski -
 p.o. kierownika
dr Piotr Bilski
dr Tomasz Gnatowski
dr Maciej Karolak
dr Jakub Płaczek
dr Sławomir Wileński
mgr Joanna Gnatowska
mgr Katarzyna Kozłowska
mgr Alicja Leszczyńska
mgr Andrzej Winnicki
mgr Małgorzata Żebrowska
Klaudia Karnowska

Pracownicy Katedry Technologii Po-
staci Leku realizują kształcenie głównie 
dla studentów kierunku farmacja, na-
uczając następujących przedmiotów: 
technologia postaci leku I, II i III, far-
macja praktyczna, farmakoekonomika, 
opieka farmaceutyczna, propedeutyka 
farmacji, prawo farmaceutyczne. Nadzo-
rują także praktykę studentów w aptece 
ogólnodostępnej i szpitalnej oraz prakty-
kę sześciomiesięczną w aptece realizowa-
ną na VI roku kierunku farmacja.

W Katedrze realizowane są następują-
ce badania naukowe:

1. Analiza struktura – aktywność 
nowych związków chemicznych o spo-

dziewanym działaniu przeciwdrobno-
ustrojowym;

2. Opracowanie technologii postaci 
leków o zmodyfikowanym uwalnianiu, 
modyfikacja trwałości fizykochemicznej 
i mikrobiologicznej postaci leków, ocena 
promotorów wchłaniania;

3. Analiza farmakoekonomiczna ak-
tualnych metod terapii;

4. Opracowanie technologii nowo-
czesnych opatrunków  do leczenia ran,  
w tym także opatrunków otrzymywa-
nych za pomocą druku 3D;

5. Rozwój metod nowoczesnej opieki 
farmaceutycznej.

Katedra Technologii Chemicznej Środków Leczniczych

Pracownicy Katedry Technologii Chemicznej Środków Leczniczych: od lewej: mgr inż. Magdalena Sołtysińska, mgr inż. Katarzyna Piechowska, dr hab. Konrad 
Misiura, prof. UMK, mgr Beata Donarska, mgr inż. Natalia Kowalczyk, dr Joanna Cytarska, dr hab. Krzysztof Łączkowski, prof. UMK, dr Halina Bojarowicz, dr 
Olga Zavyalova
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Prowadzone badania procesów che-
micznych o znaczeniu kosmetologicz-
nym, obejmują badanie właściwości anty-
oksydacyjnych metodami DPPH, ABTS, 
badania reologiczne półproduktów i pro- 
duktów kosmetycznych, badania stabil-
ności układów emulsyjnych, procesów 
agregacyjnych w układach zawierających 
surfaktanty i polielektrolity.

Pracownicy:

dr hab. inż. Marcin Koba, prof. UMK 
– kierownik
dr hab. Marcin Gackowski, prof. UMK
dr Piotr Kośliński
dr Anna Przybylska
dr Beata Sperkowska
mgr inż. Anna Proszowska

Pracownicy Katedry Toksykologii i 
Bromatologii realizują kształcenie dla 
następujących kierunków studiów: far-
macja, analityka medyczna oraz kosme-
tologia, z przedmiotów toksykologia, 
bromatologia oraz dietetyka.

Kierunki działalności naukowej reali-
zowane w Katedrze dotyczą:

• proteomiki,
• oznaczania substancji leczniczych w 

płynach biologicznych,

• oznaczania biomarkerów diagno-
stycznych i narażenia,

• oznaczania profili środków uzależ-
niających,

• mechanizmów działania leków, mo-
delowania molekularnego,

• badania wartości odżywczej i zdro-
wotnej produktów żywnościowych,

• analizy w żywności związków biolo-
gicznie czynnych wykazujących działa-

Spektrofluorymetr JASCO FP-8500 z termosta-
towanym czytnikiem mikropłytek w Katedrze Tech-
nologii Chemicznej Środków Leczniczych

Katedra Toksykologii i Bromatologii

Pracownicy Katedry Toksykologii i Bromatologii - od lewej: dr Piotr Kośliński, dr Anna Przybylska, dr hab. inż. Marcin Koba, prof. UMK. dr Beata Sperkowska, 
mgr inż. Anna Proszowska, dr hab. Marcin Gackowski, prof. UMK
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Pracownicy:

dr hab. Tomasz Siódmiak, prof. UMK
– p.o. kierownika
dr Joanna Chałupka
dr Jacek Dulęba
dr Jakub Płaczek
Iwona Majzon

Katedra została powołana Zarządze-
niem Rektora nr 118 z dnia 15 lipca 2024 
r. i jest w trakcie formowania. 

Zadaniem pracowników Katedry bę-
dzie udoskonalanie i prowadzenie kształ-
cenia studentów kierunku farmacja z na- 
stępujących przedmiotów: opieka farma-
ceutyczna, farmacja praktyczna, prawo 

farmaceutyczne, farmakoekonomika oraz 
propedeutyka farmacji.

W zakresie naukowym pracownicy 
Katedry będą realizowali projekty obej-
mujące tematykę opieki farmaceutycznej 
oraz farmacji praktycznej, a także bio-
transformacji (biokatalizy) związków far-
makologicznie czynnych, w tym związ-
ków chiralnych.

Pracownicy:

mgr inż. Lidia Król-Durmowicz 
– kierownik
mgr Agnieszka Bukowska
mgr Małgorzata Chamier-Gliszczyńska
mgr Justyna Meller
mgr Beata Nitka
mgr Ewa Paterek – Jaroszewska
Magdalena Pilarska

Dziekanat Wydziału Farmaceutycz-
nego koordynuje administracyjnie pro-
ces nauczania: obsługuje studentów, 
przygotowuje dokumenty dla studentów 
i absolwentów, organizuje uroczystości 
wydziałowe (immatrykulacje, dyploma-
toria);  obsługuje pracowników Wydzia-
łu koordynując procesami zatrudniania, 
nadawania stopni naukowych i wydatko-
wania środków finansowych.

Zespół  Dziekanatu Wydziału Farmaceutycznego – od lewej: mgr Justyna Meller, mgr Beata Nitka, mgr 
Agnieszka Bukowska, Magdalena Pilarska, mgr Ewa Paterek-Jaroszewska, mgr Małgorzata Chamier-Glisz-
czyńska, mgr inż. Lidia Król-Durmowicz

Dziekanat Wydziału Farmaceutycznego

nie terapeutyczne oraz substancji anty-
odżywczych.

Wskazana powyżej tematyka badaw-
cza realizowana jest z wykorzystaniem 
posiadanej aparatury naukowo-badaw-
czej: trzech zestawów do HPLC z detek-
cją DAD oraz fluorescencyjną, systemu 
do elektroforezy kapilarnej z detekcją 
DAD, tandemowego spektrometru mas 
z chromatografem cieczowym UHPLC.

Pracownicy:

dr hab. Aleksander Deptuła, 
prof. UMK - p. o. kierownika
dr Piotr Korbal
lek. Łukasz Malinowski

Katedra jest w trakcie organizacji. 
Działalność naukowa Jej pracowników 
ukierunkowana jest na:

• bezpieczeństwo mikrobiologiczne 
w szpitalach, gabinetach dermatologicz-

nych, wenerologicznych, medycyny este-
tycznej oraz kosmetologicznych,

• badania zakażeń związanych z opieką 
zdrowotną, 

• relacje między konsumpcją antybio-
tyków a lekoopornością, 

• bezpieczeństwo stosowania pro-
biotyków,

• problematykę opieki neonatologicznej, 
• zagadnienia chirurgii rekonstrukcyjnej. 
Pracownicy Katedry nauczają na Wy-

dziale Farmaceutycznym oraz Lekarskim 

(na studiach anglojęzycznych). W koope-
racji z klinikami Szpitali Uniwersyteckich 
realizują zajęcia na kierunku analityka 
medyczna z przedmiotu „Propedeutyka 
medycyny”. W kooperacji z Kliniką Orto-
pedii Traumatologii i Chirurgii Estetycz-
nej Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 prowa-
dzą zajęcia z przedmiotów „Propedeutyka 
chirurgii plastycznej” oraz „Chirurgia pla-
styczna, rekonstrukcyjna i estetyczna” dla 
studentów kierunku kosmetologia.

Katedra Propedeutyki Medycyny i Profilaktyki Zakażeń

Katedra Farmacji Praktycznej

Tandemowy spektrometr mas SHIMADZU LCMS-8045 (ze źródłem ESI) z chromatografem cieczowym 
Nexera UHPLC XR w Katedrze Toksykologii i Bromatologii



Wiadomości Akademickie nr specjalny 37

Dr Krzysztof Nierzwicki: Cieszymy 
się, że przyjął Pan Profesor zaprosze-
nie redakcji i znalazł czas na rozmowę 
z „Wiadomościami Akademickimi”, i to 
w podwójnej roli – Dziekana Wydziału 
Farmaceutycznego, jak i kierownika Ka-
tedry Biofizyki. Dla tych, którzy jeszcze 
Pana Profesora nie znają, prosimy o kil-
ka słów wstępu. Jakie są Pana korzenie?  
Z jakiej rodziny wywodzi się Pan?

Prof. Stefan Kruszewski: Pochodzę  
z rodziny o silnie ukształtowanych war-
tościach patriotycznych. Ich źródłem 
była niewątpliwie przedwojenna eduka-
cja szkolna moich rodziców, ale przede 
wszystkim wojenne losy moich dziadków 
i ich najbliższych. Okres dzieciństwa, 
jakkolwiek dla mnie bardzo szczęśli-
wy, naznaczony został traumatycznymi 
wspomnieniami rodziców, których naj-
bliżsi zostali zamordowani przez Niem-
ców, a także głęboko przeżywanymi ich 
własnymi doświadczeniami wojennymi. 
Moi dziadkowie za odmowę wpisania się 
na listę „Eingedeutsch” („zniemczony”), 
zostali w kwietniu 1942 r. aresztowani  
i skierowani do obozów koncentracyj-
nych. Dziadek, jako więzień polityczny 
przebywał kolejno w obozach Stutthof, 
Buchenwald i Mittelbau-Dora, gdzie zo-
stał zamordowany w grudniu 1944 r. Bab-
cia natomiast została osadzona w obozie 
koncentracyjnym dla kobiet w Ravens-

brück, gdzie cudem dotrwała do oswobo-
dzenia w kwietniu 1945 r. Jej brat, za po-
moc udzielaną partyzantom operującym 
w górznieńsko-lidzbarskich lasach, zo-
stał rozstrzelany w grudniu 1944 r. Wraz  
z nim zamordowano wówczas wielu 
mieszkańców miejscowości z okolic Gó- 
rzna, Lidzbarka Welskiego i Pokrzydo-
wa. Ich mogiły aktualnie znajdują się na 
cmentarzach w Górznie i Pokrzydowie. 
Mój ojciec był uczestnikiem wojny obron-
nej 1939 roku. Uczestniczył w bitwie nad 
Osą, a następnie w największej bitwie 
kampanii wrześniowej nad Bzurą, po któ-
rej trafił do niewoli niemieckiej i obozu 
jenieckiego. Szczęścia przeżycia wojny nie 
miał, niestety, młodszy brat mojego ojca. 
Za odmowę wpisania się na listę „Einge-
deutsch” musiał oddać życie.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Trudne i bo-
lesne losy okresu wojny, które stały się 
udziałem również i Pańskiej Rodziny nie-
wątpliwie odcisnęły piętno na Pana dzie-
ciństwie. Ale przecież nie tylko z domu 
wyniósł Pan swe patriotyczne wartości…

Prof. Stefan Kruszewski: Tak, bez wąt-
pienia przyczyniły się do tego również lata 
nauki szkolnej. Przez miejsce urodzenia  
i edukację szkolną jestem silnie związa-
ny z Ziemią Michałowską i z Brodnicą. 
Miałem szczęście uczęszczać i ukończyć 
bardzo dobre brodnickie szkoły – Szkołę 

Podstawową nr 3 im. Władysława Jagiełły 
oraz Liceum Ogólnokształcące (obecnie 
Liceum Ogólnokształcące im. Filomatów 
Ziemi Michałowskiej). Nauczyciele tych 
szkół na miarę realiów lat sześćdziesią-
tych i początku siedemdziesiątych starali 
się wpajać swoim uczniom wartości pa-
triotyczne, między innymi poprzez pielę-
gnowanie tradycji szkoły, regionu, a tak-
że spotkania z ciekawymi ludźmi. Przed 
budynkiem liceum znajduje się okazała 
tablica upamiętniająca nauczycieli powia-
tu brodnickiego zamordowanych przez 
Niemców podczas II Wojny Światowej. Tę 
listę otwiera przedwojenny dyrektor brod-
nickiego gimnazjum i liceum dr Klemens 
Malicki, zamordowany w obozie kon-
centracyjnym Sachsenhausen. Pamiętam 
patriotyczny, ale ryzykowny gest mojego 
nauczyciela historii, który po zakończeniu 
porządkowania grobów żołnierzy radziec-
kich zaprowadził nas, uczniów, na groby 
żołnierzy polskich poległych w walkach  
o odbijanie Brodnicy w 1920 roku. Opo-
wiedział nam o zajmowaniu Brodnicy 
przez bolszewików i pomocnictwie w tym 
miejscowych Niemców oraz o stoczonej 
bitwie brodnickiej i odwrocie Rosjan. Pa-
miętam lekcję z nauczycielką – więźniar-
ką obozu w Ravensbrück i jej informacje  
o okropnościach obozowej egzystencji. 
Zapamiętałem również opowieści po-
wstańca wielkopolskiego podczas spo-
tkania, jakie mój licealny wychowawca 
zorganizował z okazji 50-tej rocznicy 
wybuchu tego zwycięskiego zrywu nie-
podległościowego. Nasz nauczyciel ge- 
ografii, przedwojenny absolwent Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza  
w Poznaniu, zmobilizowany w 1939 r. 
jako artylerzysta był obrońcą Helu. Na 
nasze prośby opowiadał o swoich wo-
jennych doświadczeniach. Ważny wpływ 
na kształtowanie uczniowskich postaw 
mieli księża katoliccy, a zwłaszcza głoszo-
ne przez nich kazania oraz treści przeka-
zywane na lekcjach religii odbywanych  
w kościołach lub salkach katechetycz-
nych. W pewnym sensie jako uczniowie 
wraz z niektórymi nauczycielami byli-
śmy konspiratorami. W domach słucha-
liśmy radia Wolna Europa, czerpaliśmy 
wiedzę od naszych dziadków i rodziców,  
a poufnie także od nauczycieli, zwłaszcza 
tych, którzy ukończyli studia przed woj-
ną. Możliwość ukończenia brodnickiego 

Chcemy być Wydziałem znaczącym...
wywiad z prof. dr. hab. Stefanem Kruszewskim, Dziekanem Wydziału Farmaceutycznego oraz kierownikiem Katedry Biofizyki CM UMK
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liceum ogólnokształcącego była i jest dla 
mnie wielkim zaszczytem. Znalazłem się 
w ten sposób w gronie osób, które dobrze 
zapisały się dla swego regionu i Polski. Są 
w nim profesorowie naszego Uniwersy-
tetu, a także osoba bardzo zasłużona dla 
naszej Alma Mater, beneficjentka lau-
ru Convalaria Copernicana, wieloletnia 
kanclerz, a obecnie Przewodnicząca Rady 
Uczelni pani Justyna Morzy, która uczęsz-
czała razem ze mną do równoległej klasy.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Skąd zatem 
u miłośnika historii wzięło się zaintere-
sowanie biofizyką?

Prof. Stefan Kruszewski: Odpowiedź 
na to pytanie nie jest prosta. Na pewno to 
zainteresowanie nie pojawiło się w okre-
sie szkolnym. Rzeczywiście, fascynowała 
mnie wtedy historia. W okresie licealnym, 
oprócz zamiłowania do historii, pojawiły 
się zainteresowania przedmiotami ścisły-
mi – matematyką i fizyką. W 1969 roku 
byliśmy świadkami pierwszego lądowania 
człowieka na Księżycu. Ten niewątpli-
wy tryumf człowieka spowodował moje 
pogłębione zainteresowanie fizyką i spo-
wodował, że trzy lata później podjąłem 
studia na tym kierunku na Uniwersytecie 
Mikołaja Kopernika w Toruniu. Tu po 
raz pierwszy zetknąłem się z biofizyką, 
słuchając fenomenalnych wykładów prof. 
Stanisława Kwiatkowskiego, zaś to co za-
decydowało o dalszej mojej drodze, nastą-
piło później, w czasie pracy po studiach. 
Mam w tym momencie na myśli moje 
badania pewnego zjawiska fizycznego 
(zjawisko SERS – wzmocnione przez po-
wierzchnię rozpraszanie Ramana), które, 
jak się okazało znalazło także szerokie za-
stosowanie w badaniach biomedycznych.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Może ze-
chciałby zatem Pan Profesor nieco sze-
rzej opisać swoje lata studenckie oraz to, 

jak potoczyły się Pańskie losy po ukoń-
czeniu Uniwersytetu.

Prof. Stefan Kruszewski: Tak, jak już 
wspomniałem, zafascynowany możli-
wościami ludzkiego rozumu podjąłem 
studia na kierunku fizyka na Uniwer-
sytecie Mikołaja Kopernika w Toruniu. 
Po ukończeniu studiów podjąłem pracę  
w Instytucie Matematyki i Fizyki ów-
czesnej Akademii Techniczno-Rolniczej 
w Bydgoszczy. Tu zostałem włączony  
w badania fizyki powierzchni, które były 
związane ze współpracą z przemysłem 
elektronicznym (fizyka styków). Prowa-
dząc takie badanie, udało mi się znaleźć 
autonomiczne pole własnych zaintereso-
wań, które w ówczesnym czasie okazało 
się naukowo bardzo obiecujące. Było to 
wspomniane zjawisko SERS. Za pomocą 
skompletowanej i zestawionej aparatury 
wszechstronnie badałem to zjawisko, sta-
jąc się pionierem badań SERS w Polsce. 
Rezultatem tych badań były liczne publi-
kacje, które złożyły się na moją habilitację. 
Wyniki prowadzonych przeze mnie docie-
kań prezentowałem na licznych krajowych  
i zagranicznych konferencjach. Uczest-
nicząc w konferencji ICORS 96 (Mię-
dzynarodowa Konferencja Spektroskopii 
Ramanowskiej) w Pittsburghu (USA), 
nawiązałem kontakt z profesorem Thoma-
sem Burke – prowadzącym badania związ-
ków chemicznych syntetyzowanych mię-
dzy innymi w laboratoriach Uniwersytetu  
w Pittsburghu. Laboratorium profeso-
ra Burke znajdowało się na Wydziale 
Farmaceutycznym Uniwersytetu Ken-
tucky w Lexington – gdzie wspomnia-
ne związki były badane między innymi  
z zastosowaniem spektroskopii optycz- 
nych – w tym spektroskopii ramanowskiej  
i fluorescencyjnej. Profesor Burke pozyskał 
dla mnie stypendium i w 1998 r. rozpoczą-
łem swoją przygodę naukową z farmacją 
na Uniwersytecie Kentucky. Badałem tam 

właściwości kamptotecyn – związków  
o potencjalnych właściwościach przeciw-
nowotworowych, wykazujących selektyw-
ne ukierunkowane destrukcyjne działanie 
na komórki nowotworowe – mówiąc bar-
dziej naukowo – związków będących inhi-
bitorami topoizomerazy II.

Dr Krzysztof Nierzwicki: To wówczas 
pojawiła się propozycja pracy na bydgo-
skiej Akademii Medycznej?

Prof. Stefan Kruszewski: W czasie gdy 
przebywałem w Lexington, Dziekan Wy-
działu Farmaceutycznego ówczesnej Aka-
demii Medycznej, prof. Bronisław Grzego-
rzewski podejmował intensywne działania 
w celu uruchomienia w Bydgoszczy kie-
runku farmacja. Otrzymałem od niego pro-
pozycję przejścia do Akademii Medycznej  
w Bydgoszczy celem zorganizowania w Ka-
tedrze Biofizyki grupy prowadzącej bada-
nia biofizyczne związane z farmacją, w tym 
laboratoriów, w których studenci farmacji 
mogliby wykonywać prace magisterskie. 
Odpowiedziałem pozytywnie na tę propo-
zycję. W połowie 2001 roku zakończyłem 
pobyt w Lexington i od 1 października zo- 
stałem zatrudniony w Akademii Medycz-
nej w Bydgoszczy i podjąłem się nowych, 
trudnych wyzwań dydaktycznych, na-
ukowych i organizacyjnych. Powierzone 
zadanie wypełniłem, stworzyłem grupę 
badawczą, pod moim promotorstwem 
powstały trzy rozprawy doktorskie, po-
wstało szereg publikacji, a mnie został 
nadany tytuł profesora nauk farmaceu-
tycznych. Moi naukowi wychowanko-
wie kontynuują i poszerzają obszary 
badań zapoczątkowane przeze mnie. Ot- 
worzyły się nowe możliwości przed Kate-
drą Biofizyki dzięki pozyskaniu unikato-
wej wysokiej klasy aparatury badawczej  
– spektrometru ramanowskiego, czaso-
wo rozdzielczego spektrofluorymetru,  
a zwłaszcza mikroskopu fluorescencyjnego 
o dużych możliwościach.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Czy z per-
spektywy czasu nie wybrałby Pan innej 
drogi życiowej?

Prof. Stefan Kruszewski: Trudno od-
powiedzieć na to pytanie. Gdyby na eta-
pie podejmowania decyzji wystąpiły inne 
przesłanki, być może decyzja byłaby rów-
nież inna. Wybór kierunku studiów był 
moją własną decyzją – a pamiętam, że 
niektórzy, łącznie z moim nauczycielem 
fizyki z liceum, serdecznie mi to odradza-
li. Z perspektywy mojego dotychczasowe-
go życia mogę powiedzieć, że wszystko  Pracownicy i goście Wydziału Farmaceutycznego w Auli nr 35 w budynku farmacji na spotkaniu z okazji 

30-lecia powołania Wydziału Farmaceutycznego
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w mojej karierze przebiegało naturalnie, 
gdy nadchodził właściwy czas, uzyski-
wałem kolejno stopnie doktora, doktora 
habilitowanego i w końcu tytuł profesora. 
Oczywiście, po drodze pojawiały się pro-
blemy i wyzwania, ale zawsze była satys-
fakcja z ich przezwyciężenia. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Od początku 
był Pan Profesor związany z Wydziałem 
Farmaceutycznym. Co skłoniło Pana, by 
startować w wyborach na dziekana? 

Prof. Stefan Kruszewski: Nie można 
tak powiedzieć. Wydział Farmaceutyczny 
Akademii Medycznej w Bydgoszczy zo-
stał powołany decyzją Ministra Zdrowia  
w grudniu 1984 roku. W 1988 roku pierw-
si studenci kierunku analityka medycz-
na rozpoczęli studia. Moje zatrudnienie  
w Akademii nastąpiło w 2001 roku, a więc 
w kilkanaście lat od uruchomienia Wy-
działu. Można natomiast powiedzieć, że 
jestem związany od początku z bydgoskim 
kierunkiem farmacja – bowiem pierwszy 
nabór miał miejsce w 2002 roku. 

Co skłoniło mnie, żeby startować  
w wyborach na dziekana? Nastąpiło to też 
w sposób naturalny. W latach 2008-2012 
pełniłem funkcję prodziekana ds. stu-
denckich. W 2012 r. kończyła się druga 
kadencja ówczesnemu dziekanowi prof. 
Bronisławowi Grzegorzewskiemu. Ma-
jąc doświadczenie prodziekańskie, przy 
namowie i poparciu sporej liczby osób  
z Wydziału, podjąłem wyzwanie ubie-
gania się o funkcję dziekana Wydziału.  
W wyborach moja kandydatura uzyska-
ła poparcie Rady Wydziału. W kolejnych 
wyborach w 2016 r. ponownie zostałem 
wybrany dziekanem. W czasie tej dru-
giej kadencji wchodziła w życie nowa 
ustawa - „Prawo o szkolnictwie wyższym  
i nauce” i został uchwalony nowy statut 
Uczelni, który istotnie zmieniał pozycję  
i kompetencje dziekana. Od tego mo-
mentu formalnie dziekan - zgodnie z no- 
wym statutem - jest powoływany przez 
Rektora, choć powołanie jest poprzedzone 
wyborami kandydata. W nowych wybo-
rach prawo głosowania mieli tym razem 
wszyscy pracownicy Wydziału. Poddałem 
się temu plebiscytowi, a uzyskawszy bar-
dzo duże poparcie od pracowników Wy-
działu, zostałem powołany przez rektora 
na kolejną kadencję 2020-2024. Okazało 
się, że jestem jedynym spośród 16 dzieka-
nów Uniwersytetu Mikołaja Kopernika, 
który został powołany na trzecią kadencję 
(nowa ustawa i nowy statut Uniwersytetu 
dopuszczały taką możliwość). Dodam też, 
że spośród wszystkich dziekanów UMK, 

otrzymałem w głosowaniu procentowo 
największe poparcie.

Dr Krzysztof Nierzwicki: W jaki spo-
sób Wydział pod Pana opieką rozwijał 
się na przestrzeni lat, strukturalnie i lo-
kalowo? Wspomnijmy także o sukcesach 
naukowych i dydaktycznych.

Prof. Stefan Kruszewski: Rozwój Wy-
działu podzieliłbym na trzy etapy: pierwszy 
z nich to lata 1984-1999, drugi zamyka się 
w przedziale lat 2000-2012 i wreszcie trzeci, 
to okres od roku 2013. Każdy z tych prze-
działów czasowych był ważny i w każdym 
z nich postępował proces rozwoju Wydzia-
łu. Okres pierwszy, to tworzenie struktury 
Wydziału, zatrudnianie osób, powoływa-
nie katedr, rozpoczęcie kształcenia na kie-
runku analityka medyczna, ale też zabiega-
nie o wysoki poziom badań naukowych. 
Dziekanami Wydziału byli wówczas kolej-
no profesorowie Maria Kotschy oraz Alek-
sander Gutsze. Potem nastąpił czas inten-
sywnego rozwoju. Funkcję dziekana pełnił  
w tamtym momencie prof. Grzegorzew-
ski. Były to trzy kadencje przedzielone 
sprawowaną przez niego funkcją prorek-
tora Akademii Medycznej, podczas której 
dziekanami byli prof. A. Gutsze, a po jego 
śmierci prof. Grażyna Odrowąż-Sypniew-
ska, późniejsza prorektor ds. Collegium 
Medicum. Dziekan Grzegorzewski dążył 
do istotnego wzrostu liczebności, zarówno 
pracowników, jak i studentów. Doprowa-
dził do utworzenia na Wydziale nowych 
kierunków studiów: kosmetologii, biome-
dycyny laboratoryjnej oraz biomedycyny 
informatycznej. Podjął pierwsze działania 
w celu uzyskania przez Wydział prawa do 
nadawania stopnia naukowego doktora. 
Największym wyzwaniem i zarazem naj-
większym osiągnięciem profesora Grzego-

rzewskiego było pozyskanie dla Wydziału 
profesorów nauk farmaceutycznych i uru-
chomienie w 2002 roku studiów na kierun-
ku farmacja. Kolejne wielkie osiągnięcie 
dziekana Grzegorzewskiego to wybudo-
wanie i wyposażenie w laboratoria budyn-
ku farmacji przy ulicy Jurasza 2. Profesor 
Grzegorzewski zaczął też dbać o promo-
wanie Wydziału w Polsce. Przykładami 
takich działań mogą być zorganizowane 
przez niego dwie Konferencje Dziekanów 
Wydziałów Farmaceutycznych - w 2008 r. 
oraz w 2012 r. Ta pierwsza powiązana była 
z dyplomatorium pierwszych absolwentów 
bydgoskiej farmacji. Kierunek analityka 
medyczna w tym czasie był poddawany 
ocenie Polskiej Komisji Akredytacyjnej 
(PKA) i ocena zakończyła się pozytywnie. 
W ostatnim roku kadencji prof. Grzego-
rzewskiego kierunek farmacja był też po 
raz pierwszy poddany ocenie PKA i uzy-
skał pozytywną ocenę. Dbałość o warunki 
lokalowe i kształcenie nie przesłaniała tro-
ski o rozwijanie badań naukowych. W wy-
niku przeprowadzonej w roku 2013 oceny 
parametrycznej jakości badań naukowych 
za lata 2009-2012 Wydział Farmaceutycz-
ny uzyskał kategorię naukową A.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Wówczas stery 
zarządu Wydziału przejął Pan Profesor…

Prof. Stefan Kruszewski: Tak, 1 wrze-
śnia 2012 roku rozpoczęła się moja 
pierwsza kadencja. Wraz z prodziekana-
mi przystąpiliśmy do dokończenia roz-
poczętych w poprzedniej kadencji spraw, 
a w szczególności ustosunkowania się do 
uwag i zastrzeżeń PKA oraz przygoto-
wania raportu do oceny parametrycznej. 
Pojawiły się też nowe wyzwania, między 
innymi musieliśmy w trybie dość pil-
nym przygotować kolejny raport samo-

Pierwsza Immatrykulacja uczestników studiów doktoranckich na Wydziale Farmaceutycznym, paździer-
nik 2015 r. Mgr Karol Jaroch odbiera indeks studenta studiów doktoranckich. W 2022 r. dr Karol Jaroch jako 
adiunkt Wydziału Farmaceutycznego otrzymał prestiżowe stypendium Ministra Edukacji i Nauki.
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oceny, tym razem w związku z wizytacją 
ekspertów PKA w celu oceny kierunku 
analityka medyczna. Temu zadaniu jako 
Wydział sprostaliśmy. Kierunek anality-
ka medyczna uzyskał w 2013 roku akre-
dytację na sześć lat.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Nie były to 
jedyne sprawy, z którymi przyszło się 
Państwu zmierzyć?

Prof. Stefan Kruszewski: Wydział, któ-
ry przejęliśmy po poprzednikach nie był 
jeszcze w pełni ukształtowany. Potrzebne 
było uzupełnienie infrastruktury dydak-
tycznej, ale przede wszystkim uzyskanie 
dla Wydziału pełni praw akademickich, 
byliśmy bowiem w 2012 r. jedynym wy-
działem UMK, który posiadał prawo do 
kształcenia studentów, nie posiadając przy 
tym praw do nadawania stopni nauko-
wych. Ale nie było to jedyne wyzwanie. 
W ramach uzupełniania infrastruktury 
dydaktycznej udało nam się, dzięki życzli-
wości i zaangażowaniu władz CM, założyć 
i oddać w 2014 roku do użytku studentów 
i pracowników Ogród Roślin Leczniczych 
i Kosmetycznych. Stanowi on ważną bazę 
dydaktyczną w nauczaniu takich przed-
miotów, jak: botanika farmaceutyczna 
oraz farmakognozja. W 2015 roku dzięki 
cennym podpowiedziom prezesa Pol-
skiego Towarzystwa Farmaceutycznego, 
życzliwości prorektora ds. CM i dyrektora 
Szpitala Uniwersyteckiego, we współpracy 
z fundacją Kujawsko-Pomorska Farmacja 
utworzyliśmy Aptekę Uniwersytecką. Jest 
ona bardzo pomocna w nauczaniu przed-
miotu farmacja praktyczna, a przy tym sta-
nowi miejsce odbywania praktyk zawodo-
wych, zwłaszcza studentów zagranicznych 

przyjeżdżających do nas w ramach progra-
mów międzynarodowej wymiany studen-
tów. Dzięki dużemu zaangażowaniu pani 
kierownik Katedry Farmakodynamiki  
i Farmakologii Molekularnej, dr hab. Bar-
bary Bojko, prof. UMK oraz pani dr Kata-
rzyny Burlikowskiej, przy wsparciu władz 
CM udało się zmodernizować i doposażyć 
zlokalizowaną w pomieszczeniach Katedry 
Zwierzętarnię. Obecnie z usług Zwierzę-
tarni korzystają pracownicy wielu katedr 
ze wszystkich trzech wydziałów Collegium 
Medicum oraz pracownicy Instytutu We-
terynarii z Torunia.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Wróćmy 
jednak do spraw związanych z upraw-
nieniami Wydziału do nadawania stopni 
naukowych…

Prof. Stefan Kruszewski: Od pierw-
szych dni sprawowania przeze mnie 
funkcji dziekana, razem z ówczesny-
mi prodziekanami przygotowywaliśmy 
wniosek o uprawnienie do nadawania 
stopnia doktora nauk farmaceutycznych. 
Wniosek został pozytywnie rozpatrzo-
ny przez Centralną Komisję ds. Stopni  
i Tytułów i w kwietniu 2013 roku otrzy-
maliśmy uprawnienie do nadawania 
stopnia doktora nauk farmaceutycznych. 
W styczniu 2014 r. pierwszy pracownik 
naszego Wydziału obronił przed naszą 
komisją doktorską swoją rozprawę dok-
torską. Równocześnie czyniliśmy zabiegi 
w celu pozyskania kolejnych uczonych, 
tak aby w rezultacie legitymować się wy-
starczającą liczbą osób ze stopniem dok-
tora habilitowanego lub tytułem profeso-
ra nauk medycznych w zakresie biologii 
medycznej. Gdy tylko taki stan osiągnę-

liśmy, złożyliśmy wniosek o uprawnie-
nia do nadawania stopnia doktora nauk 
medycznych w zakresie biologii medycz-
nej. Odpowiedź na nasz wniosek była 
pozytywna. Od kwietnia 2014 r. jako 
Wydział posiadamy prawo do nadawa-
nia stopnia doktora nauk medycznych 
w zakresie biologii medycznej. Mając już 
dwa uprawnienia, rozpoczęliśmy stara-
nia o utworzenie studiów doktoranckich. 
Zespół pod kierunkiem prof. Ewy Żeka-
nowskiej przygotował odpowiedni wnio-
sek i już w 2015 roku odbył się pierwszy 
nabór na studia doktoranckie w zakresie 
dwóch dyscyplin – nauk farmaceutycz-
nych i biologii medycznej. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Przyszedł  
i czas na uprawnienia habilitacyjne…

Prof. Stefan Kruszewski: Rzeczywi-
ście, stało się to kolejnym naszym celem. 
Aby uzyskać takie uprawnienia musie-
liśmy zadbać o odpowiednio większą 
liczbę samodzielnych pracowników 
naukowych. Na szczęście nasi pracow-
nicy uzyskiwali stopnie doktora habili-
towanego zarówno na naszym Wydziale 
Lekarskim, jak i na Wydziałach Farma-
ceutycznych w Gdańsku, Poznaniu oraz 
Białymstoku. Po spełnieniu wymogów 
kadrowych przygotowaliśmy stosow-
ne wnioski i otrzymaliśmy najpierw 
uprawnienie do nadawania stopnia 
doktora habilitowanego nauk medycz-
nych w zakresie biologii medycznej, 
co nastąpiło w grudniu 2016 roku, zaś  
w lutym 2018 roku otrzymaliśmy upraw-
nienie do nadawania stopnia doktora 
habilitowanego nauk farmaceutycznych. 
Staliśmy się w ten sposób Wydziałem  
w pełni akademickim i to posiadającym 
dwa uprawnienia do nadawania stop-
nia doktora i tyle samo uprawnień do 
nadawania stopnia doktora habilitowa-
nego. W Polsce funkcjonowało wówczas 
dziesięć wydziałów farmaceutycznych 
i tylko trzy z nich (łącznie z naszym) 
miały podwójne uprawnienia. Pozosta-
łe siedem wydziałów posiadało tylko 
prawa do nadawania stopni naukowych  
w dyscyplinie nauki farmaceutyczne.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Był to bez 
wątpienia wielki sukces.

Prof. Stefan Kruszewski: Rzeczywi-
ście, można powiedzieć, że w roku 2018 
uzyskaliśmy „apogeum” rozwoju Wy-
działu (dwa uprawnienia, studia dokto-
ranckie w dwóch dyscyplinach, rekord 
w pozyskiwaniu grantów, wzrost dotacji 

JM Rektor UMK prof. Andrzej Tretyn, Prorektor ds. CM prof. Jan Styczyński i Dziekan Wydziału Far-
maceutycznego prof. Stefan Kruszewski symbolicznie otwierają Ogród Roślin Leczniczych i Kosmetycznych 
– 14.10.2014 r.
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na UPB BS). Było to możliwe dzięki za-
angażowaniu wszystkich pracowników 
Wydziału, na którym znacząca liczba 
osób uzyskała wyższe stopnie naukowe. 
Pracę u nas podjęli także młodzi utalen-
towani naukowcy z innych ośrodków, jak 
np. dr hab. Barbara Bojko, prof. UMK, dr 
hab. Daniel Załuski, prof. UMK czy dr 
Wojciech Filipiak. Podnieśli oni na wyż-
szy poziom Katedrę Farmakodynamiki  
i Farmakologii Molekularnej oraz Kate-
drę Farmakognozji. Poprzez ich wkład 
publikacyjny i talenty w zakresie pozy-
skiwania środków zewnętrznych oraz 
współpracę międzynarodową przenieśli 
katedry, którymi zaczęli kierować do 
grupy liderów naukowych. We wcześniej 
ustabilizowanych naukowo katedrach 
także ujawniły się i uaktywniły osoby  
o dużym potencjale publikacyjnym i ta-
lentach do pozyskiwania grantów. Mam 
tu na myśli takie katedry, jak: Katedra 
Biochemii Klinicznej, Katedra Mikro-
biologii, Katedra Patofizjologii, Katedra 
Diagnostyki Laboratoryjnej, Katedra 
Chemii Fizycznej, Katedra Chemii Le-
ków, Katedra Biofarmacji, Katedra Tok-
sykologii, Katedra Patobiochemii i Che-
mii Klinicznej. Do osiągnięć roku 2018, 
oprócz uzyskania pełni praw akademic-
kich, należy dodać uzyskanie kategorii 
naukowej A. Ponadto w tymże 2018 roku 
odnieśliśmy duży sukces w zakresie po-
zyskiwania grantów. Spośród wszystkich 
17 wydziałów UMK zajęliśmy pierwsze 
miejsce w kategorii – wartość pozyska-
nych zewnętrznych grantów. W związku 
z podnoszeniem efektywności naukowej 
Wydziału wzrastała systematycznie do-
tacja celowa na utrzymanie potencjału 
badawczego przyznawana każdego roku 
przez Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego – w 2018 roku była ona trzy 
razy większa niż w 2012 roku.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Z takim po-
tencjałem weszliście Państwo w okres 
tworzenia nowej ustawy o szkolnictwie…

Prof. Stefan Kruszewski: Chyba mu-
szę użyć tu słowa – niestety. Harmonij-
ny rozwój Wydziału jaki miał miejsce 
do roku 2018 został niestety znacząco 
zaburzony przez nową ustawę „Prawo 
o szkolnictwo wyższym i nauce” i przez 
wynikające z niej konsekwencje. Celem 
tej ustawy, zwanej Konstytucją dla Na-
uki miało być stworzenie takich mecha-
nizmów, które wywindują polską naukę 
na najwyższy światowy poziom. Z naszej 
lokalnej perspektywy wywołała ona duże 
zamieszanie, trzeba było przeprowadzić 
szereg zmian organizacyjnych i zamiast 
przeznaczać czas na rozwijanie nauki  
i podnoszenie jakości kształcenia, tracili-
śmy go na budzące wątpliwości dostoso-
wania do wymogów tej ustawy. 

Prestiżowo, patrząc z punktu widze-
nia teraźniejszości, w moim, być może 
subiektywnym odczuciu, z powodu tej 
ustawy, jako Wydział, straciliśmy. Mie-
liśmy dwa pełne uprawnienia akademic-
kie, mogliśmy prowadzić kształcenie na 
studiach doktoranckich w dwóch dyscy-
plinach. Obecnie, jako Wydział, mamy 
tylko jedno uprawnienie akademickie  
w dyscyplinie nauki farmaceutyczne. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Budynek Wy-
działu Farmaceutycznego był pierwszym 
wybudowanym obiektem CM po połącze-
niu z UMK. Jak dziś Wydział radzi sobie 
lokalowo. Czy obiekt jest wystarczający?

Prof. Stefan Kruszewski: Budynek 
Wydziału Farmaceutycznego został od-
dany do użytku w 2006 roku. Od samego 
początku był za mały, nie był perspekty-
wiczny, nie brał pod uwagę faktu, że Wy-
dział będzie się rozwijał. Był przewidzia-
ny jako lokalizacja tylko sześciu katedr. 

Obecnie jest w nim zlokalizowanych 
osiem już skonsolidowanych katedr i nie 
są to wszystkie, które prowadzą kształce-
nie na kierunku farmacja. W celu dalsze-
go rozwoju, Wydział potrzebuje nowych 
pomieszczeń – pracownicy Wydziału 
chcą się rozwijać, chcą tworzyć nowe ze-
społy badawcze i nowe laboratoria w celu 
nadążania za szybkim tempem rozwoju 
pozostałych wydziałów farmaceutycz-
nych w Polsce. Naszym celem jest rów-
nież sprostanie oczekiwaniom programu 
IDUB (Inicjatywa Doskonałości Uczel-
nia Badawcza), tym bardziej, że nasi 
pracownicy pozyskują granty, wyposa-
żają Wydział w nową aparaturę. Już od 
dłuższego czasu mówi się o budowie no-
wych obiektów, rozstrzygnięte były kon-
kursy na nowe budynki, ale niestety jest 
mało prawdopodobne, aby powstały one  
w ciągu najbliższych dwóch lat. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Dwukrotnie 
przyznana kategoria A dla Wydziału była 
również wielkim Państwa sukcesem. Ja-
kie są przewidywania Pana Dziekana  
w kwestii obecnej parametryzacji? 

Prof. Stefan Kruszewski: Do roku 2013 
Wydział posiadał kategorię naukową B. 
Podczas oceny parametrycznej za lata 
2009-2012 Wydział uzyskał kategorię na-
ukową A, zaś w kolejnej ocenie za lata 
2013-2016 ponownie uzyskaliśmy katego-
rię A. Obecna ewaluacja jakości działalno-
ści naukowej jest przeprowadzana według 
nowych, bardziej restrykcyjnych zasad. 
Aby uzyskać wysoką kategorię, wszyscy 
pracownicy, którzy zadeklarowali się, że 
prowadzą badania naukowe w danej dys-
cyplinie, muszą posiadać duży dorobek na-
ukowy. Trzeba również pamiętać, że zna-
czącą konsekwencją nieuzyskania dobrej 
kategorii (A+, A, B+) jest utrata uprawnień 
do nadawania stopni naukowych. 

Dr Maciej Balcerek prowadzi zajęcia w Ogrodzie Roślin Leczniczych i Kosmetycznych podczas Bydgoskiego Festiwalu Nauki (zdjęcie po lewej), zajęcia dla uczniów 
prowadzi dr Dorota Gawenda-Kempczyńska (zdjęcie po prawej)
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Decyzje Centralnej Komisji do spraw Stopni i Tytułów przyznające Wydziałowi Farmaceutycznemu uprawnienia do nadawania stopni naukowych doktora ha-
bilitowanego nauk medycznych w dyscyplinie biologia medyczna (decyzja z dnia 19.12.2016 r.) oraz doktora habilitowanego nauk farmaceutycznych (decyzja z dnia 
26.02.2018 r.)

Jeżeli chodzi o przewidywania wyni-
ku ewaluacji, to mogę powiedzieć, że jest 
niepewność. Będziemy, jako dyscypli-
na nauki farmaceutyczne, ewaluowani  
w grupie bardzo silnych uniwersytetów, 
a mianowicie dziewięciu Uniwersytetów 
Medycznych oraz UJ i UMK. Wydaje mi 
się, mimo wszystko, mało prawdopo-
dobne – sądząc po dorobku jaki złoży-
liśmy (wszystkie publikacje za 200 i 140 
punktów i tylko część publikacji za 100 
punktów), abyśmy spadli do kategorii B. 
Czy otrzymamy kategorię A, która by nas 
satysfakcjonowała, pozostaje wielkim 
znakiem zapytania.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Zostając 
przy kwestiach oceny dorobku nauko-
wego, proszę podzielić się z nami swoimi 
refleksjami. Jak ocenia Pan systemy para-
metryzacyjne, które obowiązują w Polsce 
od kilkunastu lat?

Prof. Stefan Kruszewski: Znam syste-
my, według których wydziały były oce-
niane w roku 2013 oraz 2017. Oceniano 
je według czterech kryteriów z różnymi 
wagami, a mianowicie (1) osiągnięcia 
naukowe i twórcze, (2) potencjał nauko-
wy, (3) praktyczne efekty działalności 

naukowej, (4) pozostałe efekty działal-
ności naukowej. Nie miałem zastrzeżeń 
do kryterium 1 oraz 3 – były to kryteria 
intensywne – uzyskane punkty dzielo-
ne były przez liczbę osób pracujących 
naukowo na ocenianym wydziale. My 
jako Wydział Farmaceutyczny w tych 
kryteriach, zwłaszcza w pierwszym (pu-
blikacje, patenty) wypadaliśmy dobrze, 
a nawet bardzo dobrze i wysoka ocena 
uzyskana w kryterium pierwszym za-
decydowała o uzyskiwanej kategorii A. 
Niekorzystne dla nas i wszystkich ma-
łych jednostek było kryterium drugie – 
punkty za liczbę zatrudnionych profeso-
rów i doktorów habilitowanych, za liczbę 
uzyskanych przez pracowników wydzia-
łu stopni naukowych i tytułów oraz za 
liczbę nadanych stopni i tytułów. Było 
to kryterium ekstensywne, preferujące 
duże jednostki. Według mnie to kryte-
rium mogłoby być stosowane, ale liczba 
punktów powinna być też dzielona przez 
liczbę pracowników w jednostce. Pro-
blematyczne też było kryterium czwarte 
jako uznaniowe, mało mierzalne.

Dr Krzysztof Nierzwicki: A co sądzi 
Pan Dziekan o obecnej parametryzacji?

Prof. Stefan Kruszewski: Jeżeli cho-
dzi o ewaluację, na której wyniki ocze-
kujemy, oceniane są w niej dyscypliny 
naukowe, a nie wydziały. Ocena jest do-
konywana według trzech kryteriów: (1) 
osiągnięcia naukowe (punkty za publi-
kacje oraz patenty), (2) efekty finansowe 
badań naukowych i prac rozwojowych 
(punkty za pozyskane granty, za przy-
chody z usług badawczych, za przychody  
z komercjalizacji), (3) wpływ działalno-
ści naukowej na funkcjonowanie spo-
łeczeństwa i gospodarki. W przypadku 
publikacji – w ocenie premiowane są 
publikacje najlepsze (za 200, 140 i 100 
punktów), stosowane jest ogranicze-
nie liczby publikacji (nie więcej niż 3N 
udziałów dla dyscypliny i nie więcej niż  
cztery udziały (sloty) od jednego autora). 
Ograniczenie, że jeden autor nie może 
wnieść więcej niż cztery sloty oznacza, że, 
aby osiągnąć dobry wynik ewaluacyjny, 
wszyscy pracownicy, którzy zadeklarowali 
dyscyplinę muszą mieć dobre osiągnięcia 
publikacyjne. Obiektywnie jest to do-
bre ograniczenie, wymusza ono bowiem 
wysoki poziom naukowy wszystkich 
pracowników danej dyscypliny, ale z na-
szego partykularnego punktu widzenia, 
na chwilę obecną byłoby korzystniej, aby 
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tego ograniczenia nie było. Mamy bowiem 
na Wydziale wielu pracowników, którzy 
mogliby wnieść do ewaluacji więcej niż 
cztery bardzo dobre sloty. Moje wątpli-
wości budzi też system kar za niezłożenie 
oświadczenia (kara sześciu udziałów dla 
wszystkich dyscyplin na uczelni niezależ-
nie od wielkości etatu) oraz za brak publi-
kacji (kara trzech udziałów niezależnie od 
wielkości etatu i procentu przypisania się 
do dyscypliny). 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Pandemia 
COVID-19 zaburzyła normalne funk-
cjonowanie nas wszystkich, ale przecież 
Wydział Farmaceutyczny świetnie radził 
sobie w tym okresie, m.in. jeśli chodzi 
o zdalne nauczanie czy organizowanie 
praktyk zawodowych. Odbyła się rów-
nież zdalna akredytacja kierunku anali-
tyka medyczna.

Prof. Stefan Kruszewski: Być może bę-
dzie Pan Redaktor zdziwiony, kiedy po-
wiem, że w pełni sprostaliśmy wyzwaniu 
zdalnego nauczania, a to między innymi 
dlatego, że byliśmy przygotowani do e-le-
arningu. W 2016 roku został powołany peł-
nomocnik dziekana ds. e-learningu – pani 
dr hab. Bogumiła Kupcewicz, prof. UMK, 
która w okresie 2016-2020 zachęcała sku-
tecznie nauczycieli do wspomagania zajęć 
dydaktycznych metodami e-learningowy-
mi i wykorzystywania platformy Moodle. 
Te przygotowania były robione oczywiście 
nie dlatego, że przewidywaliśmy pande-
mię. Metody e-learningowe planowaliśmy 
już przed pandemią, pragnąc w ten sposób 
poszerzyć ofertę form naszego kształcenia. 
Pandemia spowodowała, że wdrażanie 
e-learningu zostało radykalnie przyspie-
szone i objęło w okresie marzec-czerwiec 
2020 r. wszystkie nauczane na Wydziale 
przedmioty. Również egzaminy w sesji 
letniej roku akademickiego 2019/20 były 
przeprowadzone zdalnie. Także w kolej-
nych latach tj. w roku 2020/21 oraz właśnie 
mijającym roku akademickim 2021/22 
znacząca część zajęć była prowadzona 
zdalnie. Egzaminy w poprzednim roku 
akademickim 2020/2021 oraz w sesji zi-
mowej mijającego roku akademickiego też 
były przeprowadzone zdalnie. Należy tutaj 
dodać, że pracownicy Wydziału stanęli na 
wysokości zadania i w trybie przyspieszo-
nym w 2020 r. nabywali kompetencje do 
prowadzenia zajęć zdalnych, a w kolejnych 
latach je znacząco poszerzali.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Ale w zakres 
nauczania zdalnego weszły również i prak-
tyki. To chyba nie była łatwa praca?

Prof. Stefan Kruszewski: Rzeczywi-
ście, było to dla nas wielkie wyzwanie, 
szczególnie zorganizowanie w okresie 
pandemii praktyk zawodowych dla stu-
dentów kierunków analityka medyczna  
i kosmetologia. Na szczęście dzięki za-
angażowaniu dziekanatu, opiekunów 
praktyk i samych studentów, prawie 
wszyscy studenci kierunku farmacja 
i większość studentów analityki me-
dycznej odbyła planowane praktyki. 
Ta zaś część, która nie miała takiej 
możliwości ze względu na odmowę 
przyjęcia przez laboratoria diagno-
styczne uzasadniane pandemią, odbyła 
praktyki w ciągu kolejnego roku aka-
demickiego (2020/21). Dla studentów 
kierunku kosmetologia, którzy zgodnie  
z planem studiów odbywali praktykę  
w miesiącu maju, zostały zorgani-
zowane, w porozumieniu z Salonem 
Kosmetyki i Masażu Calm, praktyki 
realizowane zdalnie synchronicznie. 
Spotkały się one z dużym uznaniem 
studentów. W kolejnym roku akade-
mickim 2020/21 studentki kosmeto-
logii w ten sposób zrealizowały także 
część praktyk zawodowych.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Rozumiem, 
że tą drogą odbyła się również akredyta-
cja analityki medycznej?

Prof. Stefan Kruszewski: Ważnym dla 
Wydziału, ale równocześnie stresującym 
dla władz Wydziału, nauczycieli Wydziału 
i dziekanatu była właśnie odbywająca się 
pod koniec 2020 roku zdalna akredytacja 
kierunku analityka medyczna. W okre-
sie poprzedzającym wizytację musieli-
śmy przygotować dodatkowe informacje,  
w tym informacje w postaci zdjęć i filmów 
dokumentujących infrastrukturę dydak-
tyczną i badawczą Wydziału. Wizytatorzy 
wykazali się wyjątkową dociekliwością, ale 
jako zespół nauczycieli akademickich, pra-
cowników dziekanatu i studentów spro-
staliśmy wyzwaniu akredytacji. Kierunek 
analityka medyczna na wniosek zespołu 
wizytującego, decyzją Prezydium Polskiej 
Komisji Akredytacyjnej uzyskał pozytyw-
ną ocenę i akredytację na maksymalny 
możliwy okres sześciu lat.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Z Pańskich 
słów wynika, że życie Wydziału w pan-
demii nie zamarło…

Prof. Stefan Kruszewski: Mimo 
ograniczeń wynikających ze stanu 
pandemii staraliśmy się dbać o za-
chowanie tradycji akademickich 
– zwłaszcza o organizowanie dyplo-
matoriów. W pierwszym roku pande-
mii tj. w 2020 r. nie zdecydowaliśmy 

Uroczyste dyplomatorium absolwentów kierunku analityka medyczna w 2019 r. W pierwszym rzędzie od 
prawej: prezes KIDL pani Alina Niewiadomska, sekretarz KIDL pani Dorota Krawiecka i przewodnicząca 
STDL na Wydziale Farmaceutycznym pani Marta Dąbrowska

Uroczyste dyplomatorium absolwentów kierunku farmacja (7 kwietnia 2019 r.) z udziałem JM Rektora 
prof. Andrzeja Tretyna
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się na dyplomatorium. O sprawne  
i bezpieczne doręczenie pocztą dy-
plomów naszym absolwentom zadbał 
dziekanat. Jednak w kwietniu 2021 r., 
jako jedyni na Uniwersytecie urządzi-
liśmy zdalne dyplomatorium absolwen-
tów kierunku farmacja. Zawierało ono 
wszystkie elementy uroczystości stacjo-
narnej łącznie z wykonaniem hymnu 
państwowego, pieśni Gaudeamus Igi-
tur, Gaude Mater Polonia oraz koncertu 
chóru Collegium Medicum. Dyploma-
torium odbyło się z udziałem Jego Ma-
gnificencji Rektora UMK prof. dr. hab. 
Andrzeja Sokali, Prorektorów UMK 
– prof. Kornelii Kędziory-Kornatow-
skiej, prof. Beaty Przyborowskiej, prof. 
Przemysława Nehringa oraz pani Prezes 
Pomorsko-Kujawskiej Izby Aptekar-
skiej Małgorzaty Pietrzak. W listopa-
dzie 2021 r. zorganizowaliśmy kolejne 
dyplomatorium, tym razem dla absol-
wentów kierunków analityka medyczna 
oraz kosmetologia. Wzięła w nim udział 
prezes Krajowej Izby Diagnostów Labo-
ratoryjnych pani Alina Niewiadomska.  
W kwietniu 2022 r. powtórzyliśmy tę 
uroczystość w formie zdalnej dla absol-
wentów kierunku farmacja. Mam na-
dzieję, że to ostatnie dyplomatorium w 
tej formie. Mamy już zaplanowany ter-
min kolejnego dla absolwentów analityki 
medycznej i kosmetologii - 19 listopada  
i planujemy je zorganizować w sposób 
stacjonarny z uwzględnieniem wszyst-
kich zasad ceremoniału akademickiego.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Od początku 
pracownicy Wydziału Farmaceutycznego 
szeroko włączyli się w działania służą-
ce skutecznej walce z wirusem SARS-
-CoV-2. Choćby Katedra Mikrobiologii, 
która zorganizowała na terenie Szpitala 

Uniwersyteckiego nr 1 im. dr. A. Jurasza 
laboratorium pozwalające w pobieranym 
materiale klinicznym szybko wykry-
wać wirusa SARS-CoV-2. Dochodzi do 
tego organizacja takiego laboratorium  
w Szpitalu w Radziejowie czy wspomaga-
nie Wojewódzkiej Stacji Sanitarno-Epi-
demiologicznej w Bydgoszczy, a później 
prowadzenie badań nad poznaniem spe-
cyfiki wirusa SARS-CoV-2.

Prof. Stefan Kruszewski: Pracownicy 
Wydziału szybko włączyli się w działania 
służące skutecznej walce z wirusem SAR-
S-CoV-2. Pierwsi byli pracownicy Kate-
dry Mikrobiologii pod kierownictwem 
prof. dr hab. Eugenii Gospodarek-Kom-
kowskiej. Pracownicy Katedry Mikrobio-
logii: dr Agnieszka Mikucka i dr Tomasz 
Bogiel zaangażowali się bardzo w zorga-
nizowanie na terenie Szpitala Uniwer-
syteckiego laboratorium pozwalającego  
w pobieranym materiale klinicznym szyb-
ko wykrywać wirusa SARS-CoV-2. La-
boratorium zostało uruchomione w nie- 
spełna miesiąc od ogłoszenia stanu pan-
demii. Było to możliwe dzięki wsparciu 
dyrektora Szpitala Uniwersyteckiego im. 
dr A. Jurasza, JM Rektora UMK oraz Wo-
jewody Kujawsko-Pomorskiego.

Podobnie było w przypadku szpitala  
w Radziejowie. Dyrektor tamtejszego Szpi-
tala Powiatowego, pan Sebastian Jankie-
wicz zwrócił się do mnie z prośbą o pomoc 
w znalezieniu diagnostów laboratoryjnych, 
którzy podjęliby się organizacji laborato-
rium do przeprowadzania testów RT-PCR 
na obecność koronawirusa SARS-CoV-2. 
Prośba spotkała się z pozytywnym odze-
wem. Organizacji takiego laboratorium  
w Szpitalu w Radziejowie, który został 
przekształcony w Specjalistyczny Szpital 
Covidowy, podjęły się dwie pracownice 

Katedry Patobiochemii i Chemii Klinicz-
nej: dr Anna Cwynar i dr Elżbieta Pi-
skorska. Jestem niezmiernie wdzięczny za 
ogromny trud i zaangażowanie pracowni-
ków Wydziału w walkę z wirusem SARS-
-CoV-2 na wielu poziomach. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Sukcesem 
Wydziału są kolejne stypendia na wy-
jazdy zagraniczne i granty pozyskiwane 
przez pracowników Wydziału, stypendia 
– m.in. prezydenta Bydgoszczy i Ministra 
Edukacji i Nauki czy tytuł najlepszego na-
uczyciela Uniwersytetu przyznany ostat-
nio dr. hab. Arturowi Słomce, prof. UMK. 
Ma Pan Profesor pod pieczą dziekańską 
wyjątkowo uzdolnionych naukowców.

Prof. Stefan Kruszewski: Pracowni-
cy Wydziału wnieśli znaczący wkład  
w uzyskanie przez UMK statusu uczel-
ni badawczej. Na ten sukces złożył się 
dorobek publikacyjny, sukcesy w po-
zyskiwaniu grantów oraz zgłoszona 
przez naszych pracowników znacząca 
liczba priorytetowych obszarów badaw-
czych. Pracownik naszego Wydziału 
dr hab. Daniel Gackowski, prof UMK  
w ramach programu uczelni badawczej 
został dyrektorem Centrum Doskona-
łości „W kierunku medycyny spersona-
lizowanej”. Jako pracownicy Wydziału 
bierzemy udział w rozpisywanych przez 
IDUB konkursach na projekty badawcze  
i te konkursy wygrywamy – w porównaniu  
z innymi wydziałami, z naszego pochodzi 
najwięcej beneficjentów tych konkursów. 

Nasi pracownicy pozyskują stypendia 
i nagrody przyznawane przez instytucje 
zewnętrzne, w tym nagrody i stypendia 
Ministra. W okresie sprawowania przeze 
mnie funkcji dziekana, nagrody Ministra 
otrzymały następujące osoby: prof. Ry-
szard Oliński, prof. Danuta Rość, prof. 
Michał Marszałł, dr hab. Daniel Gackow-
ski, prof. UMK, dr Krzysztof Goryński. 
Z kolei prestiżowe i o znaczącej wartości 
3-letnie stypendia Ministra dla młodych 
naukowców otrzymali: dr Krzysztof Go-
ryński, dr Wojciech Filipiak i ostatnio 
dr Karol Jaroch. Dr hab. Krzysztof Łącz-
kowski, prof. UMK i dr Maciej Przybyłek 
otrzymywali roczne stypendia prezydenta 
Bydgoszczy dla wybitnych młodych na-
ukowców z Bydgoszczy.

Cieszą mnie wszystkie, a szczególnie 
te o znaczącej wartości granty pozy-
skiwane przez pracowników Wydziału, 
m.in. przez: prof. Ryszarda Olińskie-
go, dr hab. Barbarę Bojko, prof. UMK, 
dr. hab. Daniela Gackowskiego, prof. 
UMK, dr. hab. Marka Foksińskiego, prof. 

Uroczyste zdalne dyplomatorium absolwentów kierunku farmacja (17 kwietnia 2021 r.) z udziałem JM 
Rektora prof. Andrzeja Sokali, Prorektorów UMK oraz prezes Pomorsko-Kujawskiej Izby Aptekarskiej Mał-
gorzaty Pietrzak
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UMK, prof. Michała Marszałła, prof. 
Jacka Michałkiewicza, dr. hab. Aleksan-
dra Deptułę, prof. UMK, dr. Wojciecha 
Filipiaka, dr. Krzysztofa Goryńskiego, 
dr. Adama Sikorę. Cieszą też pozyska-
ne granty o mniejszej wartości takie jak 
Preludium lub Miniatura – lista benefi-
cjentów jest długa. Zaobserwowałem, co 
mnie ogromnie raduje, że nasi pracow-
nicy bardzo uaktywnili się w składaniu 
wniosków – w czerwcu odnotowałem 
rekordową liczbę wniosków składanych 
o granty NCN lub NCBiR.

Dr Krzysztof Nierzwicki: A gdyby to 
zobrazować liczbami…

Prof. Stefan Kruszewski: Będą to spore 
liczby. Do systemu SEDN (System Ewa-
luacji Dorobku Naukowego) za ostat-
ni okres ewaluacyjny wprowadziliśmy  
30 grantów NCN lub NCBiR na łącz-
ną kwotę prawie 20 mln zł. Ponadto pięć 
katedr Wydziału Farmaceutycznego po-
zyskało dofinansowanie na łączną kwotę  
10 mln zł na zakup aparatury badaw-
czej w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Kujawsko-
-Pomorskiego, dzięki czemu pojawiły się  
w nich nowe możliwości badawcze. Mowa 
tutaj o katedrach - beneficjentach tego 
grantu – Biochemii Klinicznej, Farmako-
dynamiki i Farmakologii Molekularnej, 
Chemii Leków, Toksykologii i Bromato-
logii oraz Biofizyki. Dzięki pozyskanym 
środkom i zakupom unikatowej apara-
tury, znacząco wzrosną możliwości pu-
blikacyjne i wzmocnią się nasze atuty  
w konkursach o kolejne granty. Cieszą 
mnie otrzymane granty POWER na wspo-
możenie działalności dydaktycznej, które 
pozyskali prof. Michał Marszałł oraz dr 
hab. Bogumiła Kupcewicz, prof. UMK. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Wydział 
Farmaceutyczny swoją aktywność kon-
centruje również na usługach badaw-
czych dla podmiotów zewnętrznych oraz 
komercjalizacji badań naukowych. 

Prof. Stefan Kruszewski: Chcemy być 
znaczącym Wydziałem. Aby takim być, 
powinniśmy także szeroko świadczyć 
usługi badawcze dla otoczenia społecz-
no-gospodarczego oraz osiągać docho-
dy z komercjalizacji badań naukowych. 
Zapewne w tym zakresie mamy jeszcze 
dużo do zrobienia, ale cieszą wszystkie 
umowy podpisywane z przedsiębior-
stwami na wykonanie usług badawczych. 
Należy tu wymienić umowy z firmą Ada-
med (profesor Jerzy Krysiński, profesor 

Michał Marszałł), umowy jakie podpisu-
ją z zewnętrznymi podmiotami na usługi 
badawcze zespoły Katedry Mikrobiologii 
(profesor Eugenia Gospodarek-Kom-
kowska, dr hab. Krzysztof Skowron, prof. 
UMK), zespół dr hab. Barbary Bojko, 
prof. UMK i zespół dr. hab. Marka Fok-
sińskiego, prof. UMK, a także komer-
cjalizację patentu pozyskanego przez 
dr. hab. Daniela Załuskiego, prof. UMK  
i jego współpracowników.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Dzisiejsza na-
uka w dużej mierze opiera się na aktywnej 
współpracy zagranicznej, zwłaszcza na 
dobrych kontaktach i pobytach naukow-
ców w uznanych ośrodkach badawczych 
na świecie. W tym zakresie macie Pań-
stwo również sporo doświadczenia.

Prof. Stefan Kruszewski: Pracownicy 
Wydziału wykorzystują wszystkie moż-
liwe okazje, aby wyjeżdżać do zagranicz-
nych ośrodków naukowych. Temu służył 
wcześniej ministerialny program TOP 
100, teraz takie możliwości dają progra-
my IDUB oraz Erasmus+. Znacząca liczba 
pracowników Wydziału z tych możliwo-
ści skorzystała i dalej zamierza korzystać. 
W dziedzinach wiedzy, które reprezentu-
ją pracownicy Wydziału jest to kluczowy 
aspekt ich rozwoju naukowego. Myślę, 
że wszyscy są tego świadomi. W jednym  
z kolejnych pytań Pana Redaktora pojawi 
się nazwisko dr. hab. Artura Słomki, prof. 

UMK jako zwycięzcy plebiscytu Gala 
Copernicana 2021 w kategorii najlepszy 
wykładowca. Ten tytuł wszystkich na Wy-
dziale ucieszył, a ja chciałbym dodać, że 
dr hab. Artur Słomka, prof. UMK jest od 
niedawna Wydziałowym Pełnomocnikiem 
ds. Mobilności i bardzo rozwinął program 
wymiany międzynarodowej studentów, jak 
i pracowników. Kiedy relacjonował na spo-
tkaniu z ekspertami PKA rezultaty swojej 
pracy w zakresie wyjazdów zagranicznych 
studentów analityki medycznej, wywołał 
zachwyt przewodniczącej Zespołu Eks-
pertów tak licznym (nie spotykanym na 
innych uczelniach, gdzie prowadzony jest 
kierunek analityka medyczna) korzysta-
niem przez studentów analityki medycznej 
z oferty programu ERASMUS+. Oczywi-
ście studenci farmacji, jak i kosmetologii są 
też, a nawet w jeszcze większym zakresie, 
beneficjentami tego programu. Także stu-
denci z zagranicy, albo w ramach progra-
mu ERASMUS+ albo programu TAMBED 
(program IDUB, którego koordynatorem 
do września 2021 r. był również dr hab. Ar-
tur Słomka, prof. UMK) czy programu wy-
miany studenckiej SEP, przybywają do nas, 
aby część programu studiów albo prakty-
kę zawodową odbyć na naszym Wydzia-
le. Zagraniczni studenci, jak wynika z ich 
końcowych relacji, po pobycie na naszym 
Wydziale i w naszym mieście wyjeżdżają 
usatysfakcjonowani i z dobrymi wspo-
mnieniami. Chciałbym w tym miejscu 
bardzo podziękować moim współpracow-

Zwierzętarnia w Katedrze Farmakodynamiki i Farmakologii Molekularnej: pokój zwierząt eksperymen-
talnych (po lewej) oraz  sala zabiegowa (po prawej)

Nowa sala ćwiczeń w Katedrze Kosmetologii i Dermatologii Estetycznej i przykładowy sprzęt wykorzysty-
wany w ćwiczeniach z zakresu kosmetologii pielęgnacyjnej
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nikom za pomoc organizacyjną oraz życz-
liwe przyjmowanie na zajęcia dydaktyczne 
i praktyki studentów z zagranicy. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Porozmawiaj-
my właśnie jeszcze chwilę o studentach. 
Również oni przejawiają znaczącą aktyw-
ność poprzez działalność w Studenckim 
Towarzystwie Diagnostów Laboratoryj-
nych, Polskim Towarzystwie Studentów 
Farmacji oraz Kosmetologicznej Organi-
zacji Studenckiej. Można przypuszczać, 
że Wydział dokłada szczególnych starań  
w aktywizacji młodzieży studenckiej.

Prof. Stefan Kruszewski: Cechą wyróż-
niającą nasz Wydział jest bardzo duża ak-
tywność studencka. Prężnie działają Wy-
działowa Rada Samorządu Studenckiego, 
Koła Naukowe, oraz organizacje wspoma-
gające i uzupełniające proces uniwersytec-
kiego nauczania takie jak: Studenckie To-
warzystwo Diagnostów Laboratoryjnych, 
Polskie Towarzystwo Studentów Farmacji, 
Kosmetologiczna Organizacja Studencka. 
Sztandarowym projektem STDL jest kon-
kurs LabTest, który adresowany jest do 
uczniów szkół średnich. Początkowo był 
on organizowany w obrębie województwa 
kujawsko-pomorskiego, a od trzech lat ma 
charakter ogólnopolski i ma wsparcie Kra-
jowej Izby Diagnostów Laboratoryjnych. 
W początkowym okresie działalności finał 
Konkursu odbywał się na terenie naszego 
Collegium Medicum. W tym roku dzięki 
wsparciu KIDL finał LabTestu odbył się  
w Warszawie w siedzibie KIDL, a w cere-
monii wręczenia nagród wzięła udział pre-
zes KIDL pani Alina Niewiadomska oraz 
wiceminister zdrowia pan Piotr Bromber. 
Studenci zrzeszeni w STDL odegrali przed 
kilku laty znaczącą rolę we wprowadzeniu 
standardu kształcenia dla kierunku anali-
tyka medyczna. Podejmują oni działania 
chroniące interesy absolwentów kierunku 
analityka medyczna, jak choćby wspiera-
jąc zasadę, iż diagnostą laboratoryjnym  
z prawem wykonywania zawodu powinien 
być tylko absolwent kierunku analityka 
medyczna. Studenci naszego STDL-u mają 

znaczący wpływ na działalność tego typu 
organizacji na innych uczelniach. W tym 
roku nastąpiło zjednoczenie wszystkich 
tych organizacji i przyjęły one wspólną 
nazwę zaczerpniętą od nas, z Bydgoszczy  
i teraz wszystkie one funkcjonują jako 
Zrzeszenie Studenckich Towarzystw Dia-
gnostów Laboratoryjnych, a przewodni-
czącą tego Zrzeszenia została studentka 
naszej bydgoskiej analityki medycznej pani 
Marta Okupska.

Bardzo prężnie działają pozostałe 
dwie organizacje: Polskie Towarzystwo 
Studentów Farmacji oraz Kosmeto-
logiczna Organizacja Studencka. Ich 
członkowie zorganizowali bardzo dużo 
szkoleń i studenckich konferencji nauko-
wych, w tym konferencje dla studentów 
ze wszystkich wydziałów farmaceutycz-
nych. Studenci PTSF prowadzili cykl 
wykładów szkoleniowych „Skonsultuj  
z farmaceutą...”. W ciągu mijające-
go roku zorganizowali we współpracy  
z panią dr hab. Barbarą Ruszkowską-Cia-
stek, prof. UMK cykl siedmiu wykładów 
„Wszystko co musisz wiedzieć o...”. Cie-
szyły się one dużym zainteresowaniem, 
zarówno wśród naszych studentów, jak  
i uczniów szkół średnich. Ciężar orga-
nizacji tego cyklu wzięła na siebie prze-
wodnicząca PTSF pani Marta Watała. Jej 
trud został doceniony przez wspólnotę 
Wydziału - w plebiscycie Gala Coper-
nicana 2022 zwyciężyła w kategorii wzór 
studenta. Nasza była studentka Agnieszka 
Soroko, jako przewodnicząca PTSF peł-
niła też ważne funkcje we władzach cen-
tralnych tej organizacji. Pasja populary-
zacji wiedzy u pani Agnieszki nie zanikła,  
a wręcz została wzmocniona. Jest redak-
torem naczelnym portalu internetowego 
„Gdzie po Lek”, na którym udziela - wraz 
ze współpracownikami - porad farmaceu-
tycznych. Nie jestem w stanie powiedzieć 
o wszystkich akcjach naszych organizacji 
- pełne informacje o ich działalności moż-
na znaleźć na Facebooku.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Ale macie 
Państwo też utalentowanych studentów, 

którzy osiągają znaczące sukcesy na ni-
wie naukowej…

Prof. Stefan Kruszewski: Tak, w tym 
miejscu muszę koniecznie powiedzieć  
o wielkim tegorocznym sukcesie dwojga 
studentów kierunku farmacja – Anny 
Kośmider oraz Aleksandra Gajewskie-
go – otrzymali oni w tym roku presti-
żowe stypendia za osiągnięcia nauko-
we o znaczącej wartości. Ten sukces 
szczególnie cieszy – ponieważ studenci 
naszej bydgoskiej farmacji są jedyny-
mi studentami kierunku farmacja ze 
wszystkich polskich uczelni, którzy ta-
kie stypendium otrzymali. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Wyniki 
XXIII Rankingu Szkół Wyższych i Ran-
kingu Kierunków „PERSPEKTYWY 
2022” pokazały, że w porównaniu z ran-
kingami z poprzedniego roku wszystkie 
kierunki Wydziału Farmaceutycznego 
znalazły się na wyższych pozycjach: ana-
lityka medyczna z 11 miejsca weszła na 
10, farmacja z 11 na 9, a kosmetologia  
z 6 na 2 miejsce. Szczególnie cieszy drugie 
miejsce kosmetologii – najwyższe miejsce 
w dotychczasowych notowaniach.

Prof. Stefan Kruszewski: Tak, ten suk-
ces bardzo cieszy. Intensywnie na niego 
pracowaliśmy. Jest on rezultatem do-
brych wyników w niektórych kryteriach. 
Najwyższy wynik otrzymaliśmy w kry-
terium: ekonomiczne losy absolwentów 
– tu zarówno w przypadku kosmetologii 
jak i farmacji otrzymaliśmy notę najwyż-
szą – 100. Oznacza to, że nasi absolwenci 
nie mają żadnych problemów ze znalezie-
niem dobrze płatnej pracy. Wysokie noty 
otrzymaliśmy w przypadku kosmetologii 
także w kryterium umiędzynarodowienie 
– jest to wynik pozytywnej odpowiedzi 
na apel władz rektorskich UMK o pozy-
skiwanie jak największej liczby studentów 
zagranicznych. Na nasze kierunki już od 
kilku lat przyjmujemy szereg osób z Bia-
łorusi i Ukrainy. Najwięcej takich osób 
mamy właśnie na kosmetologii. Do suk-
cesu kosmetologii przyczyniły się także 
nasze działania z ostatnich lat: podnosze-
nie jakości kształcenia, uatrakcyjnienie 
studiowania, promowanie kierunków. 
Odzwierciedleniem tych działań było 
m.in. uzyskanie przez analitykę medycz-
ną i farmację akredytacji PKA na sześć lat.  
W przypadku kosmetologii atrakcyjność 
studiowania była między innymi uzy-
skiwana poprzez: (1) powiększenie bazy 
lokalowej (udostępnienie nowej dobrze 
zorganizowanej i wyposażonej sali ćwi-Wybrana aparatura badawcza z Katedry Biofizyki (odwrócony mikroskop fluorescencyjny - SIM) oraz  

z Katedry Biochemii Klinicznej (wysokosprawny chromatograf cieczowy z detektorem masowym)
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czeń), (2) organizację procesu kształce-
nia pozwalającą na łączenie studiowania  
z pracą w salonach kosmetologicznych, (3) 
większe ukierunkowanie na uzyskiwanie 
umiejętności praktycznych – wydłużona 
do sześciu miesięcy praktyka zawodo-
wa oraz przeprowadzanie praktycznego 
egzaminu licencjackiego. Będę zabiegać 
o dalszą poprawę miejsc rankingowych. 
Niestety, praktycznie nie do przeskoczenia 
jest dla nas kryterium „prestiż” – tworzący 
ten ranking pytają osoby, którym nadano 
stopień lub tytuł naukowy o wskazanie 
uczelni, którą poleciliby jako miejsce stu-
diowania na wskazanym kierunku. Mając 
do wyboru Warszawę, Kraków, Poznań, 
Wrocław i wiele innych dobrze rozpozna-
walnych miast, mało kto wskazuje Byd-
goszcz. Niestety, mamy w pewnym sensie 
pecha. Miasto, mimo że duże, jest w dal-
szym ciągu mało rozpoznawalne w Polsce. 
To kryterium niestety w rankingach zna-
cząco obniża nam pozycję. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: Pozostając 
przy sprawach studenckich, z wielkim 
powodzeniem kontynuujecie Państwo 
konkurs fotograficzny „Niezwykły świat 
roślin leczniczych”, który w tym roku 
miał już swoją X edycję. Co roku wyni-
ki tego Konkursu cieszą oczy studentów  
i pracowników CM UMK, również na ła-
mach „Wiadomości Akademickich”.

Prof. Stefan Kruszewski: W tym roku 
odbył się ten konkurs po raz dziesiąty. To 
wielka zasługa naszych studentów zrze-
szonych w Studenckim Kole Naukowym 
Botaniki Farmaceutycznej, opiekunki tego 
koła dr Doroty Gawendy-Kempczyńskiej 
oraz wieloletniego kierownika Katedry 
Biologii i Botaniki Farmaceutycznej dr. 
hab. Tomasza Załuskiego, prof. UMK. 
Konkurs jest adresowany także do uczniów 
szkół średnich, zatem jest także promocją 
naszej bydgoskiej farmacji. Dziękuję re-
dakcji „Wiadomości Akademickich” za za-
mieszczanie na swoich łamach zwycięskich 
prac konkursowych.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Co ciekawe, 
zorganizowano także już dwie edycje no-
wego konkursu fotograficznego - „Dia-
gnosta laboratoryjny, Farmaceuta oraz 
Kosmetolog okiem licealisty” – skąd 
wzięła się jego koncepcja?

Prof. Stefan Kruszewski: Konkurs 
wymyśliła prodziekan dr hab. Barbara 
Ruszkowska-Ciastek, prof. UMK. Jest on 
jednym z wielu pomysłów na promocję 
kierunków naszego Wydziału, w którą 

pani prodziekan jest bardzo zaangażowa-
na i za co jestem jej ogromnie wdzięczny. 
Zwycięzcy tego konkursu otrzymują dy-
plom i wartościową książkę. Wręczenie 
nagród następuje na terenie szkoły skąd 
pochodzi beneficjent lub beneficjentka  
i jest powiązane z przekazywaniem infor-
macji o naszych kierunkach i wygłosze-
niem popularnonaukowego wykładu.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Jak wspo-
mina Pan Profesor dotychczasowe lata 
„dziekańskie”? Najlepsze i najgorsze 
momenty?

Prof. Stefan Kruszewski: Pamiętam 
sukcesy Wydziału. To były dobre mo-
menty. Zostały one już w dużym zakresie 
opowiedziane, ale głównie wspomniałem  
o tych dużych. Cieszyły nas jednak 
wszystkie, także te mniejsze, jak np. awan-
se pracowników. Każdy uzyskany przez 
pracownika Wydziału stopień czy tytuł 
to też była moja radość. Czy były złe mo-
menty? Były, ale jeżeli udawało się trudny 
problem rozwiązać, a najczęściej tak by-
wało, to ten zły moment przekuwany był 
w sukces. Natomiast smutne, bo wszakże 
nieodwracalne momenty naszej histo-
rii to odejścia osób, które współtworzyły 
Wydział. A były to odejścia profesorów: 
Bogusława Hładonia, Przemysława Sta-
szewskiego, Anny Kodym, Jana Pawla-
czyka, Lecha Przyborowskiego, Romana 
Kaliszana. Bardzo przygnębiające dla 
nas wszystkich na Wydziale było przed-
wczesne odejście Grażyny Łukowiak  
– niezwykle zaangażowanej w rozwój Wy-
działu pracownicy naszego dziekanatu.

Co będę wspominał po zakończe-
niu misji dziekana – przede wszystkim 
to, że miałem szczęście współpracować  
z gronem osób bardzo oddanych sprawie 
Wydziału, z którymi rozumiałem się bez 
słów. Wśród grona moich najbliższych 

współpracowników wymienię przede 
wszystkim niezwykle zaangażowanych  
i pracowitych prodziekanów, a byli to lub 
są: prof. Eugenia Gospodarek-Komkow-
ska, prof. Ewa Żekanowska, prof. Michał 
Marszałł, dr hab. Bogumiła Kupcewicz, 
prof. UMK, dr hab. Barbara Ruszkow-
ska-Ciastek, prof. UMK, dr hab. Marcin 
Koba, prof. UMK. W tym miejscu nie 
mogę zapomnieć o wielkich profesjo-
nalistach - pracownikach dziekanatu  
z kierownik mgr Lidią Król-Durmo-
wicz na czele. Bardzo dobrze układała 
mi się współpraca z kierownikami ka-
tedr i wszystkimi pozostałymi pracow-
nikami Wydziału. Wszyscy rozumieli 
potrzebę solidarnej pracy i współpracy 
w interesie swoim i Wydziału. Dzięku-
ję za solidaryzm w interesie Wydziału, 
kiedy być może wbrew indywidualnym 
interesom, wszyscy zadeklarowali się, że 
będą prowadzić badania i publikować  
w dyscyplinie nauki farmaceutyczne. 

Wreszcie chciałem powiedzieć, że mia- 
łem szczęście pozostawać (i pozostaję) 
we wzorowych relacjach z władzami rek-
torskimi: z JM Rektorem prof. Andrze-
jem Tretynem i JM Rektorem prof. An-
drzejem Sokalą. W Collegium Medicum 
współpracowałem (lub współpracuję)  
z trojgiem prorektorów ds. CM: prof. Ja-
nem Styczyńskim, prof. Grażyną Odro-
wąż-Sypniewską i prof. Kornelią Kędzio-
rą-Kornatowską. Mogłem u nich zawsze 
liczyć na zrozumienie i pomoc w rozwią-
zywaniu trudnych problemów i na ich 
akceptację w moich działaniach na rzecz 
rozwoju Wydziału Farmaceutycznego.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Jakie plany 
ma Pan Profesor na przyszłość, co pozo-
stało do zrealizowania?

Prof. Stefan Kruszewski: W swoich 
dalszych działaniach będę dążył do uzy-

Dr hab. Barbara Ruszkowska-Ciastek, prof. UMK i Marta Watała – przewodnicząca PTSF promują kie-
runki Wydziału Farmaceutycznego w Liceum Ogólnokształcącym w Nowem
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skania przez Wydział jak najlepszej pozy-
cji naukowej, ale także świetnego miejsca 
do prowadzenia studiów cechujących się 
wysoką jakością kształcenia. Będę mobi-
lizował pracowników Wydziału do wystę-
powania z wnioskami o granty zewnętrz-
ne oraz do nawiązywania współpracy  
z otoczeniem społeczno-gospodarczym,  
a co za tym idzie do świadczenia usług ba-
dawczych, jak również komercjalizowania 
badań naukowych. Nie mogę zapomnieć 
o aktywności mającej na celu podnosze-
nie prestiżu Wydziału i wzrost notowań  
w rankingach. Dużą wagę będę musiał 
poświęcić promocji kierunków Wydziału 
w celu pozyskiwania jak najlepszych kan-
dydatów na studia.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Oczywiście 
nadal pracuje Pan Profesor naukowo 
jako kierownik Katedry Biofizyki i na-
ukowiec z zamiłowania. Co fascynuje 
Pana Profesora?

Prof. Stefan Kruszewski: Raduje mnie 
przede wszystkim to, że mam w Kate-
drze Biofizyki pracowników, którzy są 
w stanie prowadzić badania naukowe na 
wysokim poziomie, dokonywać fascynu-
jących obserwacji i przygotowywać do-
bre publikacje. W ciągu ostatniego roku 
- wykorzystując możliwości aparaturowe 
Katedry - prowadzili oni badania osocza 
osób hospitalizowanych z powodu CO-
VID-19. Badania były prowadzone we 
współpracy z Katedrą Chorób Płuc, No-
wotworów i Gruźlicy. Pokazały one, że 
obecnie bylibyśmy w stanie wskazać, kto 
z bardzo dużym prawdopodobieństwem 
wygra z COVID-19, a kto przegra. Chce-
my obecnie sprawdzić czy metodologia 
badań zastosowana u osób chorych na 

COVID-19 da się wykorzystać w bada-
niach osób z innymi chorobami płuc.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Jak wiemy, 
kryje Pan Profesor w sobie także duszę ar-
tysty. Pamiętamy „Wierszowiska” - pikni-
ki naukowo-artystyczne organizowane we 
współpracy z Ośrodkiem Pracy Twórczej 
w Jordanowie, niezwykle ciekawe połą-
czenie wydarzeń artystycznych (poezji, 
malarstwa, koncertów) z panelami nauko-
wymi i wykładami wybitnych badaczy.

Prof. Stefan Kruszewski: Z tą duszą 
artysty to trochę przesada. Chciałbym 
taką mieć, stąd tam gdzie tylko moż-
liwe staram się elementy „art” wplatać  
w moją aktywność. Formą łączenia 
sztuki i nauki były organizowane wspól-
nie z żoną pikniki naukowo-artystyczne  
w Jordanowie. Przez dziesięć lat było 
to miejsce, gdzie spotykali się artyści 
i naukowcy, prezentując swój doro-
bek artystyczny lub naukowy. W swo-
ich kręgach były to osoby z najwyższej 
„półki” artystycznej lub naukowej. Jako 
dziekan starałem się też o artystycz-
ne ubogacenie naszych wydziałowych 
uroczystości – immatrykulacje i dy-
plomatoria. Sprawowanie przeze mnie 
funkcji zbiegało się w czasie z setnymi 
rocznicami wydarzeń związanych z od-
zyskiwaniem po okresie zaborów pol-
skiej państwowości (1914, 1918, 1920) 
łącznie z tą ostatnią z 1922 roku, kie-
dy ostatecznie uformowały się granice  
II Rzeczypospolitej. W moich przemó-
wieniach starałem się nawiązywać do 
tych rocznic, mówić o wielkich utalento-
wanych ludziach związanych z naszym 
Uniwersytetem i naszym regionem.  
W czasie ostatniego mojego przemó-
wienia, podczas dyplomatorium ab-

solwentów farmacji, między innymi  
w kontekście wojny na Ukrainie, przy-
pomniałem postać fizyka, muzyka, 
żołnierza profesora Aleksandra Jabłoń-
skiego. Dlaczego? Odsyłam do treści 
tego przemówienia zamieszczonego na 
stronie Wydziału Farmaceutycznego 
oraz do wydanej nakładem Wydaw-
nictwa UMK monografii „Aleksander 
Jabłoński – fizyk, muzyk, żołnierz”. Je-
stem też wdzięczny chórowi Collegium 
Medicum i jego dyrygentowi prof. Ja-
nuszowi Staneckiemu, za patriotycz-
ną oprawę muzyczną naszych wydzia-
łowych uroczystości. Nawiązywanie 
do ważnych rocznic z naszej historii  
w czasie wydziałowych uroczystości, 
jest też moją pozytywną odpowiedzią 
na apel Prezydenta Bydgoszczy pana 
Rafała Bruskiego. W piśmie skierowa-
nym do dziekanów prosił on o włącze-
nie do pól wydziałowych aktywności 
zagadnień związanych ze stuleciem nie-
podległości Polski, w tym ze stuleciem 
powrotu Bydgoszczy do Polski.

Dr Krzysztof Nierzwicki: Czy może-
my prosić Pana Profesora o kilka słów  
o rodzinie, najbliższych…

Prof. Stefan Kruszewski: Jestem dumny 
z mojej żony i jej wszechstronnych uzdol-
nień – ma wykształcenie matematyczne  
i muzyczne. Jest wiolonczelistką, ale także 
poetką, autorką poezji śpiewanej, do któ-
rej sama komponuje muzykę i którą także 
sama wykonuje. Jestem dumny z naszej 
córki, która jest lekarzem, ale też ma inne 
pasje, w tym artystyczne, które umiejętnie 
godzi z wykonywaniem zawodu lekarza. 
Wreszcie mamy dwoje wnuków, którzy 
dostarczają nam wiele radości. 

Przydrożna kapliczka z 1869 roku w miejscowości Nowy Dwór koło Brodnicy oraz rzeka Drwęca – lato 2021 r. 
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Dr Krzysztof Nierzwicki: W jaki spo-
sób Pan Profesor lubi spędzać czas wolny 
– o ile znajdzie Pan na niego czas?

Prof. Stefan Kruszewski: Z przyjem-
nością spotykam się z bliższą i dalszą ro-
dziną moich rodziców, odwiedzając przy 
okazji miejsca, które znam z dzieciń-
stwa, a są to Brodnica i jej okolice, rzeka 
Drwęca i jeziora pojezierza brodnickie-
go, wreszcie Górzno i Lidzbark Welski 
oraz położone w ich okolicy jeziora i lasy.  
Z tamtych miejsc chciałbym pokazać 
zdjęcie przydrożnej kapliczki z roku 1869, 
która stoi w pobliżu domu moich dziad-

ków. Kolejne zdjęcie to rzeka Drwęca  
z widokiem na wysoką skarpę, nad którą 
wielokrotnie bywałem w okresie dzie-
ciństwa. Wspominam uroczystości zor-
ganizowane przez synów mojej kuzynki 
– Bal Niepodległości w gminie Górzno 
i uroczystości patriotyczne na rynku  
w Górznie przed obeliskiem upamiętnia-
jącym osoby zamordowane przez Niem-
ców na tamtym terenie, w tym osoby  
z mojej rodziny. Kilka tygodni temu 
miałem okazję uczestniczyć w uroczy-
stości rodzinnej zorganizowanej w 80 
rocznicę deportacji moich dziadków 
do obozów koncentracyjnych, w tym  

w spotkaniu z siostrą mojej mamy, 
która jest obecnie jedynym żyjącym 
świadkiem tamtych wydarzeń. Z rado-
ścią spędzam czas nad naszym morzem 
w Stegnie, gdzie pod koniec życia za-
mieszkali moi rodzice. 

Dr Krzysztof Nierzwicki: W imieniu 
czytelników „Wiadomości Akademic-
kich” bardzo dziękuję za rozmowę.

w imieniu Redakcji rozmowę przeprowadził re-
daktor naczelny, dr Krzysztof Nierzwicki

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2022 nr 86

Redakcja: Dziś spotykamy się z Panią 
Profesor Eugenią Gospodarek-Kom-
kowską, kierownikiem Katedry Mikro-
biologii na Wydziale Farmaceutycznym 
Collegium Medicum im. Ludwika Rydy-
giera w Bydgoszczy Uniwersytetu Miko-
łaja Kopernika w Toruniu. Chcielibyśmy 
na początek, m.in., porozmawiać o wy-
posażeniu w sprzęt laboratoryjny, jaki za 
sprawą aktywności Pani Profesor trafił do 
zarządzanej przez Panią Katedry. Dodaj-
my, sprzęt który w ten sposób wzbogacił 
zarówno Szpital Uniwersytecki im. dra 
A. Jurasza, a zatem i jego pacjentów, jak 
również naszą Uczelnię, którą wesprze  
w pracy naukowej i dydaktycznej. 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-Kom-
kowska: Rzeczywiście nasza jednostka 
wzbogaciła się w ostatnim roku - jak naliczy-
łam - w 11 nowych sprzętów do diagnostyki 
mikrobiologicznej z pięcioma zestawami 
komputerowymi i pięcioma stołami labora-
toryjnymi. Jeszcze nie znam dokładnej war-
tości pozyskanych ze źródeł zewnętrznych 
urządzeń, ale ze wstępnych wyliczeń jest to 
prawie pięć milionów złotych. 

Redakcja: Słowem, możemy Pani Pro-
fesor pogratulować. Jak rozumiemy środ-
ki na ich zakup nie pochodziły ani z bu-
dżetu Szpitala ani Uczelni?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Bardzo dziękuję za gratu-
lacje w imieniu Zespołu i swoim. Sprzęt 
był pozyskiwany od ponad roku ze źródeł 
pozaszpitalnych i pozauniwersyteckich. 
Część urządzeń została zakupiona w ra-
mach konkursów ze środków Minister-
stwa Zdrowia, część zaś dzięki naszym 

staraniom otrzymaliśmy w darze od Wiel- 
kiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. 

Redakcja: A kwestia jego zastosowania?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Z całą pewnością urzą-
dzenia będą służyły nie tylko celom dia-
gnostycznym. Uzyskane za ich pomocą 
wyniki badań wykorzystamy bez wąt-
pienia również do celów badawczych, 
jak i dydaktycznych. Już organizujemy 
spotkania z lekarzami zaznajamiając ich 

z nowymi urządzeniami, prezentując ich 
możliwości diagnostyczne.

Redakcja: Może zatem spróbujmy  
w kilku słowach przybliżyć czytelnikom 
w jaką aparaturę Pani Katedra została wy-
posażona? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Nowe urządzenia będą 
nam służyły przede wszystkim do iden-
tyfikacji drobnoustrojów bezpośrednio  
w materiale klinicznym, kolejne z ho-

Mikrobiologia ta sama, ale nie taka sama
wywiad z prof. dr hab. Eugenią Gospodarek-Komkowską, kierownikiem Katedry Mikrobiologii

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-Komkowska, kierownik Katedry Mikrobiologii CM UMK oraz Zakładu 
Mikrobiologii Klinicznej Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 im. dra Antoniego Jurasza
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dowli, a także do oceny ich antybioty-
kowrażliwości, mechanizmów antybioty-
kooporności, w tym wykrywania genów 
oporności na antybiotyki i podobień-
stwa szczepów danego gatunku. To do-
tyczy sześciu urządzeń, w tym jedno jest  
w dwóch egzemplarzach. Ich użytkowa-
nie jest istotne nie tylko w aspekcie dia-
gnostycznym, klinicznym, terapeutycz-
nym, ale również i epidemiologicznym. 
Rewolucją w tym obszarze jest wielokie-
runkowość badań i czas oczekiwania na 
wynik. Część z tych systemów „potrafi” 
wykonywać jednoczasowo z jednej prób-
ki materiału klinicznego badania zależnie 
od miejsca zakażenia i rodzaju aparatu 
nawet w kierunku 43 celów. Rozszerzymy 
przez to również zakres badań. Możemy 
wykrywać najistotniejsze patogeny w da-
nym zakażeniu i ich mechanizmy opor-
ności na antybiotyki w jednej próbce. 
Nie trzeba pobierać próbek materiału do 
kilku pojemników i wysyłać ich do kilku 
laboratoriów. Nie trzeba będzie angażo-
wać w proces przed-, wewnątrz- i poza-
laboratoryjny sporej liczby pracowników 
do wykonywania czynności związanych  
z badaniami mikrobiologicznymi, a moż- 
na te osoby zaangażować w procesy 
istotne na dziś i jutro, tj. interpretację 
wyników badań, konsultacje, edukację, 
dokonywanie analiz wyników badań mi-
krobiologicznych, ocen farmakoekono-
micznych zakażeń. 

Kluczową wartością w postępowaniu 
diagnostyczno-terapeutycznym zakażeń i 
zarażeń jest czas uzyskania wyników ba-
dań mikrobiologicznych. Dzięki nowym 
technologiom, zależnie od aparatu i rodza-

ju badań, wynosi on od jednej minuty do 
pięciu godzin. W przypadku identyfikacji 
wyhodowanych bakterii i grzybów do ga-
tunku metodą spektrometrii mas – do 15 
minut dla 96 szczepów, a w przypadku 
pojedynczych szczepów to jednaminuta. 
Wykorzystywanie tak zaawansowanych 
technologii wymaga kompetencji ze stro-
ny specjalistów mikrobiologii medycz-
nej i ścisłej współpracy z klinicystami, by 
dobrać odpowiedni przypadek i sytuację 
kliniczną do wykonania badań w danym 
systemie. To wynika z potrzeb kierowanej 
przeze mnie jednostki – Zakładu Mikro-
biologii Klinicznej – będącej w strukturze 
Szpitala, funkcjonującej całodobowo. 

Jednym z urządzeń jest system T2Dx 
oparty o technologię rezonansu magne-
tycznego do wykrywania bezpośrednio 
w próbce krwi najczęstszych patogenów 
zakażeń krwi i w konsekwencji doprowa-
dzających do sepsy. System ten pozwala 
uzyskać wyniki po 3-5 godzinach od cza-
su nastawienia próbki, co jest rewolucyjne 
w porównaniu do wyników uzyskiwanych 
w dotychczas stosowanych systemach au-
tomatycznych do posiewu krwi, które 
informują nas tylko o dodatniej próbce 
w około 90% w pierwszej dobie. Żeby 
stwierdzić z jakim drobnoustrojem mamy 
do czynienia w próbce, wykonuje się  
z niej preparat (przygotowanie i odczyt 
to 10-15 minut; aktualnie już nie barwi-
my preparatów manualnie, ale wykorzy-
stujemy system automatyczny) i zakłada 
się hodowlę. Po kolejnych 24 godzinach 
inkubacji, w przypadku dodatniego wy-
niku, wykonujemy identyfikację (wynik 
do 1-15 minut) i antybiogram, na wynik 

którego oczekujemy następne 24 godziny. 
Tak więc, łącznie w metodzie klasycznej 
wynik posiewu krwi uzyskuje się najszyb-
ciej po 48 godzinach. 

Wśród naszych nabytków znalazło się 
niewielkie – choć kosztowne urządzenie – 
sekwenator nowej generacji, który wespół 
z prof. Janem Styczyńskim wykorzystamy 
w ramach projektu badawczego do okre-
ślenia w badanym materiale odpowied-
nich sekwencji aminokwasowych bakterii 
w oparciu o biblioteki różnych sekwencji 
DNA. Będziemy mogli rozpoznawać wy-
brane właściwości drobnoustrojów, np. 
czynniki wirulencji na znacznie wyższym 
poziomie niż to robimy dotychczas, pre-
dysponujące do zakażeń w danej grupie 
pacjentów. Zmierzamy zatem też w kie-
runku medycyny spersonalizowanej.

Redakcja: Możemy zatem rozumieć, że 
mikrobiologia z klasycznym „szkiełkiem 
i okiem”, a więc preparatem czy hodowlą 
powoli odchodzi do lamusa?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Metody klasyczne, choć 
mają swoje ograniczenia, są nadal stoso-
wane, będąc często też metodami potwier-
dzającymi wyniki badań uzyskiwanych 
dzięki nowym technologiom. W ostatnich 
kilku latach tempo rozwoju technologii 
dedykowanych do medycznych laborato-
riów mikrobiologicznych jest imponujące. 
Jednak, jak dotąd, nie ma jednego aparatu, 
który mógłby zaspokoić wszystkie potrze-
by w zakresie diagnostyki mikrobiologicz-
nej. Wiele jest jeszcze przed nami. Bakterie 
to fabryki setek związków chemicznych. 
Metody klasyczne dają możliwość wyko-
nywania dalszych ocen właściwości drob-
noustrojów, np. określenia wytwarzania 
enzymów, toksyn, wrażliwości na antybio-
tyki, mechanizmów antybiotykooporno-
ści, reakcji na stres, archiwizacji szczepów, 
by wykonywać w przyszłości kolejne ba-
dania, kiedy będą dostępne systemy kolej-
nych generacji.

Aktualnie dostępne technologie mają 
też swoje ograniczenia, gdyż nie „wypa-
trzą” wszystkiego, a przynajmniej tyle ile 
potrafi mikrobiolog. Obserwujemy trend 
w kierunku sekwencjonowania genomu 
bakterii i analizy wybranych sekwencji. 
Być może taka będzie przyszłość badań 
w mikrobiologii. 

Redakcja: Zostańmy na chwilę przy 
mikrobiologii klasycznej. Sami Państwo 
przygotowujecie podłoża?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Aktualnie już nie spo-
rządzamy podłóż do badań mikrobio-

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-Komkowska (z lewej) i dr Patrycja Zalas-Więcek przy aparacie MALDI 
Biotyper Smart (Bruker) w oczekiwaniu na nowy MALDI Biotyper Sirius (Bruker)
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logicznych. Gotowe wystandaryzowane 
produkty są w sprzedaży, z odpowiedni-
mi certyfikatami dopuszczającymi je do 
diagnostyki mikrobiologicznej. Jednak 
przed laty pracownicy przynosili do labo-
ratorium – nabyty w rzeźni – kawał wołu.  
Z niego przygotowywano bulion, a na jego 
bazie, po dodaniu agaru - podłoża stałe. 
Początki mojej pracy w Zakładzie Mikro-
biologii ówczesnego Szpitala Wojewódz-
kiego w Bydgoszczy też wiązały się z przy-
gotowywaniem pożywek w laboratorium, 
ale już kupowaliśmy pożywki o konkret-
nych nazwach, np. agar trytozowo-sojowy, 
czy Columbia Agar Base, Mueller-Hinton 
Agar w formie suchych, sypkich składni-
ków. Z nich przygotowywaliśmy naważki, 
a po upłynnieniu, pomiarze pH i steryli-
zacji wylewaliśmy zawartość do probówek 
(podłoża płynne) lub płytek Petriego (pod-
łoża stałe). A po krew baranią, która jest 
potrzebna do hodowli większości drob-
noustrojów, jeździliśmy raz w tygodniu do 
Zakładów Mięsnych. 

Redakcja: To, co Państwo wyhodowali, 
obserwujecie pod mikroskopem?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Także. Choć nie zawsze. 
Częściej wykonujemy preparaty bezpo-
średnio z materiału klinicznego niż z ho-
dowli, ale tylko wtedy, kiedy jest potrzeba, 
kiedy trudno stwierdzić nam do jakiej gru-
py należy, czy jest to rzeczywiście bakteria 
Gram-ujemna, czy Gram-dodatnia. Mając 
taką wiedzę, już na tej podstawie możemy 
lekarzowi doradzić, jaki antybiotyk wy-
brać, bądź zmienić w leczeniu i, jaki obrać 
dalszy kierunek badań. Drobnoustroje ho-
dujemy na podłożach płynnych i stałych. 
Podstawą jest ów wspomniany bulion, 
chociaż już dzisiaj nie jeździmy do rzeźni 
po mięso, czy też krew baranią lub koń-
ską, lecz – jak wspomniałam – kupujemy 
gotowe, wystandaryzowane podłoża. Na 
nich posiewamy materiał kliniczny czy w 
ramach dochodzeń epidemiologicznych, 
bo to jest nadal standard we współczesnej 
mikrobiologii. Mikrobiologia klasyczna 
nadal musi istnieć, bo takie są standardy  
i rekomendacje światowe. 

Redakcja: Ale czasochłonne jest uzy-
skiwanie wyników?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Tak. Opierając się na me-
todach klasycznych najszybciej otrzymu-
jemy wyniki po 24-48 godzinach wraz  
z antybiogramem. W przypadku niektó-
rych grzybów, np. dermatofitów hodowla 
może trwać nawet do trzech tygodni. Po-
dobnie jest z bakteriami wolnorosnącymi, 

np. prątkami (Mycobacterium spp.), które 
wymagają do wzrostu najczęściej 4-6 ty-
godni – gdyż namnażają się wolniej, doko-
nują podziału komórki raz na dobę, pod-
czas gdy te najpowszechniej występujące 
(szybkorosnące), które najczęściej badamy, 
mnożą się teoretycznie co pół godziny. 

Redakcja: Co dalej dzieje się z wyho-
dowanym drobnoustrojem? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Jeśli jest taka potrzeba i nie 
możemy w łatwy sposób zidentyfikować 
drobnoustroju, z hodowli wykonujemy 
preparaty. Te poddajemy analizom po to, 
aby obrać odpowiedni kierunek identyfi-
kacji, a dzięki temu określić wrażliwość 
na antybiotyki. Inny bowiem zestaw 
antybiotyków przeznaczamy dla bak-
terii Gram-ujemnych, inny dla bakterii 
Gram-dodatnich, w tym różne zestawy 
dla gronkowców, paciorkowców, a jesz-
cze inny dla enterokoków. Jeśli jednak do 
hodowli na podłożu dodamy wykonanie 
antybiogramu to już mamy dwie doby. 
Tymczasem chcielibyśmy otrzymać wy-
niki niemalże natychmiast po pobraniu 
materiału, by jak najszybciej pomóc cho-
remu i podpowiedzieć lekarzowi terapię.

Redakcja: Rola mikrobiologa jest za-
tem bardzo istotna w procesie leczenia 
zakażeń? Ale istotne jest również tempo 
działania terapeutycznego…

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Mikrobiolog jest doradcą 
lekarza, podpowiadającym jakie badanie 
wykonać, kiedy i jak pobrać materiał do 
badań, jakie antybiotyki racjonalnie zasto-
sować. Właściwy dobór antybiotyku to nie 
tylko skrócenie leczenia, krótsza hospita-
lizacja, ale przede wszystkim bezpieczeń-
stwo chorego, którego w ten sposób nie 
narażamy na niepotrzebną, nieskuteczną 
terapię, działania uboczne antybiotyków, 
w tym niszczenie naturalnej mikrobioty. 
Skuteczny specyfik to również ogranicze-
nie ryzyka rozwoju oporności drobno-
ustrojów na antybiotyki, nie mówiąc już 
o oszczędnościach finansowych. Słowem 
rola mikrobiologa w procesie postępowa-
nia diagnostyczno-terapeutycznego jest 
niezaprzeczalnie ogromna. 

Redakcja: Wróćmy jednak do zagad-
nień, od których zaczęliśmy naszą rozmo-
wę. Jakie inne urządzenia znalazły się na 
wyposażeniu Pani Katedry?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Oprócz sprzętów „zaanga-
żowanych” bezpośrednio w diagnostykę 

mikrobiologiczną, laboratoria mikrobio-
logiczne muszą być wyposażone w urzą-
dzenia, dzięki którym doskonalona jest 
jakość naszej pracy. Choć obecnie „dzię-
ki” pandemii mamy komory laminarne  
w każdej pracowni, uzyskaliśmy dodatko-
wo komorę laminarną dwustanowiskową, 
która jest bardzo przydatna w Pracowni 
Wirusologicznej i Biologii Molekularnej. 
Pozyskaliśmy również sterylizator (aktu-
alnie mamy dwa, bo takie są wymogi), bez 
którego praca w takim laboratorium, jak 
nasze jest niemożliwa. 

Natomiast znajdujący się na naszym 
wyposażeniu sprzęt do badań, zasad-
niczo można podzielić na trzy grupy: 
część jest dedykowana do identyfika-
cji drobnoustrojów, część do oceny ich 
wrażliwości na antybiotyki, a część do 
poszukiwania różnych gatunków (wiru-
sów, bakterii, grzybów, a nawet pierwot-
niaków) bezpośrednio w jednej próbce 
materiału klinicznego na podstawie 
reakcji multipleksowej PCR. Warto 
zaznaczyć, iż każda metoda ma swo-
je ograniczenia. Nie ma takiej metody, 
która by pozwoliła na wykrycie wszyst-
kich drobnoustrojów jednocześnie. 
Wynika to z ich złożoności. Dobrym 
przykładem jest tutaj rozgraniczenie na 
bakterie tlenowe, beztlenowe, mikrofil-
ne, kapnofilne. Aby wyhodować które-
kolwiek z nich musimy mieć odmien-
nie różne warunki hodowli. Zakładając 
hodowle w kierunku bakterii beztle-
nowych musimy stworzyć im warunki 
beztlenowe w podłożach i atmosferze, 
gdyż tlen jest dla nich toksyczny. Nowe 
technologie pozwalają wykryć bakte-
rie, a właściwie ich materiał genetycz-
ny. Potrzeba stosowania różnych metod  
w diagnostyce mikrobiologicznej wyni-
ka z ogromnej różnorodności i zmien-
ności drobnoustrojów oraz ich złożo-
ności w aspekcie strategii zachowań, 
zdolności adaptacyjnych, szczególnie  
w zakresie komunikowania się w sy-
tuacji zagrożeń (quorum sensing  
= rozmowy chemiczne drobnoustro-
jów) oraz wymiany materiału genetycz-
nego w społecznościach bakterii. Bak-
terie tak zorganizowały sobie życie, że 
za wytwarzanie jednej cechy odpowiada 
czasem kilka, a nawet kilkanaście ge-
nów. W razie potrzeby „wołają ratunku” 
i pomagają sobie przekazując geny po-
zachromosomalne, by, np. „zinaktywo-
wać” antybiotyk zlecony przez lekarza, 
czy wytworzyć biofilm utrudniający 
penetrację antybiotyku i składowych 
układu odpornościowego. To dzieje się 
nie tylko w naszych hodowlach, kie-
dy realizujemy projekty badawcze, ale  
w środowisku rany, w jelitach, na skórze.
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Redakcja: Organizm człowieka to za-
tem ogromna różnorodność mikrobiolo-
giczna, czy tak mamy to rozumieć?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Nie jesteśmy sami. Istotnie 
jesteśmy gospodarzem dla kilku, a może 
nawet kilkudziesięciu tysięcy drobnoustro-
jów, nie zawsze rozpoznanych co do gatun-
ku, bo nie ma jeszcze takich możliwości. 
W przewodzie pokarmowym, a nawet pre-
cyzyjniej, w samym jelicie grubym mamy 
ich około półtora do dwóch kilogramów 
zaliczanych do kilku tysięcy gatunków. Są 
to bardzo pożyteczne kilogramy. Jest to 

naturalna mikrobiota jelitowa. Nowe me-
tody badawcze, w tym w zakresie bada-
nia mikrobiomu pozwoliły stwierdzić, że 
wcale nie jesteśmy jałowi nawet tam, gdzie 
do tej pory wydawało się nam, że tak jest, 
np. dolne drogi oddechowe, krew, płód  
w łonie matki. Organizm człowieka tworzy 
powierzchnie i przestrzeń, które sprzyjają 
rozwojowi drobnoustrojów. Wymieniony 
wcześniej płód również posiada mikrobio-
tę, bardzo zbliżoną do tej, która jest w żyw-
ności przyswajanej przez matkę. Ewolucja 
„wyposażyła” nas w bardzo bogatą w mi-
krobiotę naturalną, która sprzyja naszemu 
rozwojowi i utrzymaniu zdrowia. Zakłóce-
nie jej bioróżnorodności sprzyja dysbiozie 
– dziś traktowanej jako jednostka choro-
bowa, a z kolei jej odbudowa może trwać 
nawet kilka miesięcy.

Redakcja: Czy zatem można przypusz-
czać, że mikrobiologia z czasem ograniczy 
się tylko do nowoczesnych technik iden-
tyfikacyjnych, a klasyczne odejdą całko-
wicie do lamusa?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-Kom-
kowska: Nawet jeśli będzie taki kierunek, to 
metody klasyczne pozostaną. Choćby tylko 
jako narzędzie walidacyjne. Nowoczesny 
sprzęt opierający się o metody genetyczne, 
czy inne - jeszcze nieznane mi metody - 
musi być zwalidowany. Musimy mieć pew-
ność, że otrzymane wyniki będą wiarygod-

ne. Jak to stwierdzić? Jedynie porównując je 
z metodami klasycznymi. 

W ubiegłym roku w Katedrze walido-
waliśmy sprzęt oparty również o kolejną, 
nową technologię do oceny antybioty-
kowrażliwości, który ma otrzymać patent 
europejski. Uzyskiwane wyniki odnosi-
liśmy do metody krążkowo-dyfuzyjnej 
(metoda klasyczna) rekomendowanej 
przez EUCAST (ang. European Commit-
tee on Antimicrobial Susceptibility Te-
sting). Zalecenia tego komitetu obowią-
zują w całej Europie. 

Redakcja: Sprzęty, które Państwo otrzy-
maliście – jak rozumiemy - są zwalido-
wane i dopuszczone do diagnostyki. Czy 
całkowicie Państwo im ufacie, czy wyniki 
opieracie również o metody klasyczne? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Oczywiście, że nasze urzą-
dzenia przeszły procesy walidacyjne i mają 
certyfikaty dopuszczające je do diagnosty-
ki mikrobiologicznej. Jednak nie możemy 
całkowicie opierać się tylko na wynikach 
otrzymanych z aparatów. Stąd, jak wspo-
mniałam wcześniej, należy również posłu-
giwać się metodami klasycznymi.

Redakcja: Czyli nowe techniki nie są 
stuprocentowe pewne? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Generalnie w mikrobiolo-
gii, czy szerzej w całej biologii, trudno mó-
wić o 100% pewności. Nie znamy jeszcze 
takich metod, które umożliwiłyby wykry-
cie wszystkich drobnoustrojów, zwłaszcza 
biorąc pod uwagę ich bioróżnorodność, 
jak zmienność ekspresji pewnych cech 
pod wpływem czasem nam nieznanych 
jeszcze czynników. Jedno z naszych urzą-
dzeń, aparat T2Dx, opierający się o tech-
nikę rezonansu magnetycznego, pozwala 
w ciągu 3-5 godzin w 4-ml próbce krwi 
wykryć różne gatunki bakterii i grzybów, 
które najczęściej dają zakażenia krwi. Ale 
nie wszystkie. Dlatego równolegle wyko-
rzystujemy metody klasyczne.

Redakcja: Metody klasyczne pozwalają 
określić pełne spektrum?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Też nie. Jak dotychczas, 
nie wszystkie drobnoustroje potrafimy 
wykryć posługując się dostępnymi me-
todami. Nie wszystkie bakterie wyrasta-
ją na podłożach. Są też niehodowlane,  
a doskonalenie metod badawczych po-
zwala wykryć też nowe. W przypadku, np. 
Borreliella burgdorferi – etiologii borelio-
zy – posługujemy się wykrywaniem prze-

Sekwenator nowej generacji (Illumina)

Mgr Zuzanna Kraszewska podczas wykonywania badań w komorze laminarnej (Esco)
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ciwciał, bo bakteria ta jest bardzo trudna 
w hodowli. W diagnostyce tego zakaże-
nia, jak dotąd, nie są zalecane badania ge-
netyczne. Stąd, jest ogromna potrzeba 
współpracy między mikrobiologami re-
alizującymi diagnostykę mikrobiologicz-
ną, a szeroko rozumianym badaczami 
(m.in. mikrobiolodzy, biolodzy moleku-
larni, bioinformatycy…) zajmującymi się 
nauką. W jednostkach, którymi kieruję 
(Katedra Mikrobiologii i Zakład Mikro-
biologii Klinicznej) taka współpraca jest.

Redakcja: Podsumowując, metody 
klasyczne opierają się na rzeczywistym 
namnażaniu drobnoustrojów i później-
szej obserwacji, natomiast nowoczesne, 
zaawansowane technologie badają próbki 
molekularnie? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Tak można to w uproszcze-
niu ująć. Zresztą warto dodać, iż metody 
badawcze stosowane w laboratoriach mi-
krobiologicznych przechodziły różne eta-
py rozwoju. Pamiętam jeszcze czasy kiedy 
stosowano w laboratoriach, tzw. szeregi 
biochemiczne. Były to probówki o pojem-
ności 5-10 ml z różnorodnymi pożyw-
kami przygotowane po to, by zobaczyć 
wyniki reakcji biochemicznych bakterii, 
a ich analiza pozwalała określić z jakim 
rodzajem czy gatunkiem bakterii mamy 
do czynienia. Na początku mojej pracy 
zawodowej, w latach 80. ubiegłego wieku 
(ale historia!!!), dr hab. Paweł Gołusz-
ko wprowadził do naszego laboratorium 
testy API francuskiej firmy bioMérieux, 
które w porównaniu do szeregów bioche-
micznych były bardzo zminiaturyzowane 
i pozwalały ocenić ponad 20 reakcji bio-
chemicznych w dołkach o objętości jed-
nego ml. To był ogromny postęp. Testy te 
wykorzystywały zdolność drobnoustro-
jów do rozkładu określonych związków 
chemicznych. Polegały na wprowadzeniu 
zawiesiny bakteryjnej do mikroprobówek 
umieszczonych w pasku plastikowym. 
Zachodzące reakcje biochemiczne po-
wodowały zmiany zabarwienia, czasem  
z użyciem dodatkowego odczynnika,  
a wyniki przedstawiano w formie 7-cy-
frowych kodów, którym przypisywano 
odpowiedni gatunek w książce kodów. 
Z czasem zaczęliśmy używać baz kom-
puterowych. Później weszliśmy w auto-
matyczny system VITEK, również firmy 
bioMérieux, który pozwalał wykryć już 
60 reakcji biochemicznych z użyciem kar-
ty wielkości karty bankomatowej. 

Redakcja: Dzisiaj stosujecie Państwo 
bardziej wyrafinowane metody…

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Obecnie do identyfikacji 
drobnoustrojów wykorzystujemy spek-
trometrię mas. Wymienione metody 
biochemiczne pozwalały na uzyskanie 
wyniku identyfikacji po 24 godzinach. 
Obecnie spektrometr masowy daje od-
powiedź po 15 minutach od włożenia do 
systemu płytki z 96 szczepami. Natomiast 
jeśli nastawimy mniej szczepów do iden-
tyfikacji, to wynik mamy już po jednej 
minucie. Pierwszy aparat tego typu fir-
my Bruker pozyskaliśmy w 2015 r. dzięki 
Fundacji WOŚP; kolejny, najnowszej ge-
neracji - system MALDI Biotyper® sirius - 
w styczniu 2024 r. także z fundacji WOŚP. 
Ponadto mamy trzeci spektrometr maso-
wy - VITEK PRIME MS (bioMérieux),  
w którym można tworzyć własne widma. 
Dysponowanie trzema takimi sprzętami 
jest niezwykle istotne w naszej szerokoza-
kresowej całodobowej działalności usłu-
gowej oraz badawczej i dydaktycznej.

Redakcja: Na czym polega spektrome-
tria mas i w czym jest lepsza od poprzed-
niej metody? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Odpowiadając na drugą 
część pytania, przede wszystkim w szyb-
kości i jakości uzyskiwanego wyniku. Me-
toda ta pozwala wykryć gatunki bakterii  
i grzybów, których dawniej nie potrafili-
śmy nazwać. W czasach Roberta Kocha – 
odkrywcy etiologii gruźlicy ponad 100 lat 
temu - znano tylko jeden gatunek prątków 
- Mycobacterium tuberculosis. Dziś, dzięki 

Prof. Eugenia Gospodarek-Komkowska przy aparacie BD MAX (Becton Dickinson) pozyskanym na po-
czątku pandemii SARS-CoV-2. To w pełni zintegrowana, zautomatyzowana platforma, która przeprowadza 
ekstrakcję kwasów nukleinowych i PCR w czasie rzeczywistym, dostarczając wyniki dla maksymalnie 24 
próbek w czasie krótszym niż trzy godziny

Nastawione badania molekularne w platformie 
BD MAX (Becton Dickinson)
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spektrometrii mas, identyfikujemy ich po-
nad 160. W latach 80., kiedy zajęłam się, 
jako pierwsza w Polsce, pałeczkami Aci-
netobacter spp., znano tylko jeden gatunek 
– Acinetobacter calcoaceticus i dwie jego 
odmiany, var. anitratus i var. lwoffii, które 
identyfikowałam wówczas na podstawie 
wyników reakcji biochemicznych ujętych 
we wspomnianych testach API. Dziś, dzię-
ki spektrometrii mas, możemy stwierdzić 
ponad 60. Dotyczy to wielu gatunków, np. 
w 1986 r. podawano trzy gatunki gronkow-
ców, obecnie znanych jest ponad 50. 

Wróciwszy zaś do pierwszej części py-
tania - w dużym uproszczeniu identyfika-
cja z zastosowaniem spektrometrii mas 
polega na wprowadzeniu płytki z niewiel-
ką ilością materiału bakterii lub grzybów 
do spektrometru (wirusów w ten spo-
sób nie da się identyfikować). Następnie 
próbka poddawana jest działaniu czterech 
wiązek lasera, które powodują rozbijanie 
komórek na fragmenty o różnej wielkości 
(masy). Najistotniejsze są białka, które 
w zależności od swojej masy mają różny 
czas przelotu, co determinuje tworzenie 
przez nie różnych układów. Cząsteczki te 
wykrywane przez detektor tworzą specy-
ficzne widmo. Jest to indywidualny zbiór 
białek dla danego szczepu. Na podstawie 
bazy danych widmo jest przypisywane 
określonemu gatunkowi. Z kolei uzyski-
wane widma służą nam do wykreślania 
dendogramów, które pozwalają opisać 
podobieństwo szczepów należących do 
danego gatunku, co jest jednym z tema-
tów badawczych naszej Katedry.

Redakcja: Takie urządzenia znajdują 
się na wyposażeniu Katedry?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Innym otrzymanym apara-
tem jest ThermoScientific Sensititre Aris 
HiQ firmy Argenta. Jest on przeznaczony 
do badania wrażliwości bakterii na anty-
biotyki, w tym nowe. Automatyczny od-

czyt opiera się na pomiarze natężenia flu-
orescencji, a wynik uzyskuje się po około 
18-24 godzinach. Ten aparat potrzebuje 
bakterii uzyskanych w hodowli. 

W kolejnym systemie – dRAST (Ar-
genta) – wykonujemy oznaczenia anty-
biotykowrażliwości bakterii bezpośrednio 
z dodatnich próbek krwi, a wynik jest do-
stępny w ciągu czterech godzin. 

Redakcja: Nowoczesne urządzenia, 
o których mówi Pani Profesor, oprócz 
samej próbki materiału klinicznego po-
trzebują również odpowiednich odczyn-
ników. Czy to bardzo podnosi koszty ich 
utrzymania? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Bez wątpienia. Sama ma-
szyna niczego nie zrobi, muszą znaleźć się  
w niej odpowiednie odczynniki, które 
reagują z próbką materiału. Do tego do-
chodzą koszty serwisowania urządzeń. 
Jak wszystko w medycynie, nie są to rze-
czy tanie. Ale jest i druga strona tego me-
dalu. Wiele z tych urządzeń zasadniczo 
skraca procesy analizy materiału biolo-
gicznego, powodując w tym obszarze zna-
czące oszczędności finansowe. Pierwsza 
oszczędność to koszt pracy. Specjalistyczne 
urządzenia wykonują skomplikowane ana-
lizy, które wymagałyby zatrudnienia wielu 
ludzi. Kolejne oszczędności wynikające ze 
skrócenia procesu terapii celowanej terapii 
antybiotykowej powoduje, że chory szyb-
ciej powraca do zdrowia, krócej przebywa 
w szpitalu, nie podaje się nieskutecznych 
medykamentów. Już kilka lat temu doba 
pobytu pacjenta na intensywnej terapii 
kosztowała szpital kilka tysięcy złotych. 
Skrócenie tego pobytu chociażby o 24 go-
dziny zwraca kilkakrotnie koszt odczyn-
ników użytych do analizy pobranego od 
niego materiału klinicznego. Wysokospe-
cjalistyczne urządzenia opłaca utrzymy-
wać się z oszczędności wynikających z ich 
użytkowania w części pozalaboratoryjnej. 
Dodam, że w ramach umów z WOŚP przez 
trzy lata mamy zniżkę na zakup odczynni-
ków, jak również na serwis urządzeń. Poza 
tym pamiętajmy, że przecież nie wyko-
rzystujemy tych kosztownych urządzeń 
do analiz w przypadku błahych zakażeń. 
Nowe technologie przyczyniają się do 
zmiany naszego myślenia, świadomości  
i wreszcie trafniejszych decyzji diagno-
styczno-terapeutycznych.

Redakcja: Otrzymujecie Państwo wy-
nik, zidentyfikowaliście szczep bakterii, 
znacie Państwo jego antybiotykoopor-
ność. Czy na podstawie tego wyniku od 
razu rekomendujecie lekarzom przystą-
pienie do terapii?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Ostatecznie autoryzowany 
przez nas wynik jest dostępny lekarzowi 
w systemie i to on podejmuje decyzje te-
rapeutyczne. Mikrobiolodzy nie zajmu-
ją się leczeniem zakażeń, ale jesteśmy 
doradcami na każdym etapie badania. 
Na wielu tych urządzeniach przepro-
wadzamy badania jedynie w wyjątko-
wych sytuacjach, np. w przypadku sepsy.  
W momencie, kiedy mamy z nią do czy-
nienia, a jest to ciężki stan zagrażający 
życiu pacjenta, w którym liczy się każda 
minuta, podkreślam - każda minuta, to 
jeżeli we wspomnianym badaniu w apara-
cie T2Dx, w którym można określić naj-
częściej występujące patogeny i wykryć 
geny oporności na najczęściej stosowa-
ne antybiotyki w tego typu zakażeniach,  
a wyniki mamy już po 3-5 godzinach,  
a nie po 24, mamy szansę błyskawicz-
nie, skutecznie pomóc choremu. Dzięki 
mojemu Zespołowi jesteśmy tak zorga-
nizowani, że jeżeli próbka okazuje się do-
datnia, to lekarz dyżurujący otrzymuje  
o tym zawiadomienie sms-em. Pomagamy  
w tym, aby szybciej podać antybiotyk, by on 
sprzyjał racjonalnej i skutecznej terapii. 

Redakcja: Oszczędności dotyczą nie 
tylko pobytu pacjenta na oddziale, ale 
przede wszystkim chodzi o oszczędność 
jego zdrowia i życia, zmniejszenie ryzyka.

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Oczywiście. Pieniądze za-
inwestowane w mikrobiologię zwracają 
się. Stosując spektrometrię mas, zaoszczę-
dziliśmy w ciągu pięciu lat tylko na samej 
identyfikacji prawie trzy mln zł. 

Redakcja: Zastanawiam się, czy te 
nowe urządzenia diagnostyczne, o któ-
rych wspomina Pani Profesor, miałyby 
zastosowanie w prywatnych gabinetach 
lekarskich, by lekarz podstawowej ochro-
ny zdrowia mógł sam wykonać badanie  
i od razu uzyskać pewne odpowiedzi?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Istnieją tendencje, by 
wykonywać szybkie testy w gabinetach 
lekarskich. Przykładem jest test antyge-
nowy w kierunku SARS-CoV-2, dostępny 
w aptekach, czy dla indywidualnych osób, 
nie związanych zawodowo z mikrobio-
logią medyczną. Opierając się jednak na 
rekomendacjach WHO, badania te nie-
zależnie czy uzyskano wynik dodatni, czy 
ujemny powinny być potwierdzone meto-
dami genetycznymi. 

O ile testy tego typu mogą być dostęp-
ne w gabinetach lekarskich, o tyle aparaty,  
o których dzisiaj mówimy - nie. Do wyko-

Podłoża mikrobiologiczne i materiały do założe-
nia hodowli drobnoustrojów
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nania złożonych badań mikrobiologicznych 
nie wystarczą same urządzenia. Potrzebna 
jest także wiedza i umiejętności diagnosty 
laboratoryjnego, specjalisty w dziedzinie 
mikrobiologii medycznej, a w kolejnym eta-
pie współpraca z klinicystami, by właściwie 
zinterpretować wynik. Nie można pomijać 
umiejętności obsługi aparatów, dokonywa-
nia analiz i interpretacji wyników, a to jest 
kolejna wiedza.

Redakcja: Czyli to nie przyszłość dla 
gabinetów lekarskich?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Nie ośmieliłabym się po-
wiedzieć, co będzie w przyszłości. Na 
tę chwilę jestem zdania, że nie. Weźmy 
chociażby tak banalną sprawę jak sposób 
pobrania materiału klinicznego. Próbkę 
trzeba właściwie pobrać, w odpowiednich 
warunkach. Błąd tej procedury rzutuje na 
wynik badania. Samo wykonanie badania  
i interpretacja wyników są również bar-
dzo ważne. Co prawda wszystkiego można 
się nauczyć, ale w tym wypadku byłabym 
bardzo ostrożna. Po to istnieją specjaliści 
z mikrobiologii medycznej, aby wspierać 
lekarzy o różnych specjalnościach.

Redakcja: Lekarze pierwszego kon-
taktu działają przede wszystkim empi-
rycznie. Gdy trafia do nich pacjent z in-
fekcją, przepisują antybiotyk o szerokim 
spektrum działania, zazwyczaj stosowany  
w tym przypadku. Niejednokrotnie zda-
rza się, że pacjent wraca do lekarza, po-
nieważ pierwszy antybiotyk nie zadziałał 
i bierze następny. Myślałem właśnie o tym 
- czy specjalistyczna diagnostyka mikro-
biologiczna nie mogłaby pomóc w usta-
leniu właściwego antybiotyku w gabinecie 
lekarskim dzięki jakiemuś niewielkiemu 
urządzeniu nowej generacji?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Niewykluczone, że tak bę-
dzie w przyszłości, ale póki co, takiego 
urządzenia jeszcze nie ma. Mogłoby się 
wydawać, że korzystanie z systemów de-
dykowanych do laboratoriów mikrobio-
logicznych jest proste, że materiał klinicz-
ny wprowadza się do nich, a wynik aparat 
sam wydrukuje. Niestety, tak się jeszcze 
nie dzieje. Obsługa tych urządzeń wyma-
ga szkoleń i olbrzymiej wiedzy na temat 
nie tylko doboru testów, ale samej mi-
krobiologii medycznej, znajomości etio-
logii i patogenezy zakażeń, umiejętności 
interpretacji wielce złożonych mechani-
zmów oporności bakterii i grzybów na 
różne antybiotyki. Badania te, jak i inne 
mikrobiologiczne, wymagają stosowania 
kontroli wewnątrz-, jak i poddawania się 

kontroli zewnątrzlaboratoryjnej. My to 
realizujemy. Lekarz powinien skupić się 
na pacjencie, a nie na aparacie. Nie nale-
ży zapominać o przeprowadzeniu badań 
wykonanych przez kompetentne, wykwa-
lifikowane osoby. Nowoczesne aparaty 
skracają czas oczekiwania na wynik, ale 
trzeba umieć je obsługiwać i interpreto-
wać uzyskiwane w nich wyniki. 

Redakcja: Wspominała Pani Profesor 
na początku naszej rozmowy o 11 no- 
wych urządzeniach. Omówiliśmy ich za-
ledwie kilka. Co jeszcze znalazło się na 
wyposażeniu Katedry, co warte jest od-
notowania.

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: W tym momencie muszę 
koniecznie wspomnieć o urządzeniu Biofire 
FilmArray (bioMérieux). W Polsce jest już 
ich ponad 200, podczas gdy my do pewnego 
czasu nie mieliśmy ani jednego, ale dzięki 
naszemu uporowi dysponujemy już dwoma 
tego rodzaju urządzeniami. Dzięki sześciu 
różnym panelom w tym systemie możemy 
badać drobnoustroje, które najczęściej wy-
wołują zakażenie górnych i dolnych dróg 
oddechowych, przewodu pokarmowego, 
ośrodkowego układu nerwowego, zakaże-
nia stawów, czy zakażenia krwi.

Redakcja: W jaki sposób działa aparat 
Biofire? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Działanie aparatu opiera się 
na reakcji multipleksowej PCR. Integruje 
on w jedną całość przygotowanie próbki, 
ekstrakcję materiału genetycznego, am-
plifikację, detekcję i analizę wyniku bada-
nia. Do tego aparatu możemy wprowadzić 
jedną próbkę materiału z dolnych, bądź  
z górnych dróg oddechowych, kału, pły-
nu mózgowo-rdzeniowego, stawowego, 
bądź próbkę krwi zasygnalizowaną jako 
dodatnią przez inny automatyczny system. 
Mamy jedno urządzenie dwu-, a drugie 
trzymodułowe. Oznacza to, że w tym sa-
mym czasie mogą być badane dwie lub 
trzy próbki. Sama obsługa sprzętu to dwie 
minuty, a wynik uzyskuje się maksymal-
nie do dwóch godzin i to z jednej próbki. 
Jednoczasowo, w jednej próbce możemy 
wykrywać wirusy, bakterie, grzyby, pier-
wotniaki, niektóre geny oporności na an-
tybiotyki. Dlatego widziałam sens starań o 
urządzenie Biofire, żeby uzyskiwać wyniki 
jak najszybciej i wtedy, kiedy są one po-
trzebne lekarzowi, a właściwie pacjentowi. 
To ogromna oszczędność czasu, procedur, 
pracy wielu ludzi. To również korzyści 
zdrowotne, epidemiologiczne i ekono-
miczne w części pozalaboratoryjnej. To 

szybsze, trafniejsze decyzje terapeutyczne, 
korzyści zdrowotne, skrócenie czasu ho-
spitalizacji, ograniczenie rozwoju antybio-
tykooporności drobnoustrojów. 

Redakcja: To precyzyjne urządzenie?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: W naszej ocenie istotą jest 
możliwość wykrycia wielu gatunków 
drobnoustrojów w jednej próbce w krót-
kim czasie, np. w jednej próbce krwi apa-
rat Biofire wykrywa aż 43 cele, w tym 33 
najczęstsze patogeny i 10 genów oporności 
na antybiotyki, W jednej próbce kału po-
zwala wykryć 23 patogeny, w tym wirusy, 
bakterie i pierwotniaki. Bywało, że wykry-
waliśmy dwa drobnoustroje w jednej prób-
ce kału, np. Clostridioides difficile (laseczki, 
które wywołują biegunkę poantybiotyko-
wą, niejednokrotnie o ciężkim przebiegu) 
i rotawirusy. We krwi stwierdzaliśmy na-
wet trzy gatunki bakterii u pacjenta pedia-
trycznego będącego w trakcie radioterapii. 
Zatem, nie można zadowolić się wykry-
ciem jednego gatunku drobnoustroju.

Redakcja: Porozmawiajmy w takim 
razie o owej rewolucji i szerzej - o nowo-
czesnej mikrobiologii, o tym, jak się roz-
winęła. Czy mikrobiologia jako nauka ma 
inną postać obecnie, niż miała dawniej? 
Co jest dzisiaj modnego w naukach mi-
krobiologicznych? Czym się zajmujecie  
w Katedrze, jeśli chodzi o naukę?  

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Zacznijmy może od omó-
wienia badań naukowych, jakie realizu-
jemy w Katedrze. Są to również badania 
oparte o metody klasyczne, jak i z zakresu 

Dr Patrycja Zalas-Więcek – praca przy mikroskopie



Wiadomości Akademickie nr specjalny56

Wywiady

biologii molekularnej. Zajmujemy się wy-
stępowaniem w materiale klinicznym wy-
branych gatunków, głównie bakterii, ale 
też i wirusów, i grzybów. Ogólnie biorąc, 
badamy właściwości fenotypowe i podłoże 
genetyczne dotyczące szeroko pojętej bio-
logii drobnoustrojów, czynników wirulen-
cji, oporności i mechanizmów oporności 
na antybiotyki u bakterii i grzybów. Są to 
tematy zawsze aktualne. Kwestię biofilmu 
bada się na świecie i w Polsce od kilku-
nastu lat. Nas interesuje nie tylko wytwa-
rzanie biofilmu przez różne gatunki drob-
noustrojów, ale czynniki wpływające na 
jego tworzenie oraz biofilm mieszany (bo 
i zakażenia są wieloczynnikowe), wytwa-
rzany, np. przez dwa gatunki. Tematyka ta 
jest w zainteresowaniach Pani prof. Joan-
ny Kwiecińskiej-Piróg i jej Zespołu. Bada 
ona także wpływ różnorakich czynników 
na ów biofilm - chociażby jaki wpływ na 
jego tworzenie mają antybiotyki, zwłaszcza 
subinhibicyjne stężenia, kwas askorbino-
wy, czyli witamina C. Bada też aktywność 
przeciwdrobnoustrojową związków natu-
ralnych, m.in. miodów różnego pochodze-
nia. Zespół kierowany przez prof. Krzysz-
tofa Skowrona bada różne technologie i 
środki o działaniu przecidrobnoustrojo-
wym, ekspresję wybranych właściwości 
bakterii pod wpływem różnych stresorów. 
Zajmuje się też unikatową technologią RCI 
(ang. Radiant Catalytic Ionization) opartą 
o proces promieniowej jonizacji katali-
tycznej. Ze względu na swoją skuteczność 
przeciwdrobnoustrojową i bezpieczeństwo 
działania, stanowi ona przełom w elimina-
cji zagrożeń mikrobiologicznych. Muszę 
podkreślić, że kiedy zaproponowano nam 
żebyśmy tę technologię ocenili (Ameryka-

nie stosowali ją podczas lotów w kosmos 
do wyjaławiania powietrza), powierzy-
łam badania profesorowi i zrobiliśmy je 
jako pierwsi w Polsce, a uzyskane wyniki 
wielokierunkowych ocen zostały opubli-
kowane w wartościowych czasopismach. 
Wspaniałe osiągnięcia w tym Zespole 
mają: dr Anna Budzyńska, dr Katarzyna 
Grudlewska-Buda i dr Natalia Wiktorczy-
k-Kapischke. W zakresie zainteresowań 
dr Katarzyny Grudlewskiej-Buda i mgr 
Natalii Wiktorczyk-Kapischke są pałecz-
ki Listeria monocytogenes, a dr Anny Bu-
dzyńskiej - Staphylococcus lugdunensis, 
który w zachowaniach swoich przypomina 
Staphylococcus aureus. Możliwości identy-
fikacji tego gatunku również istnieje dzię-
ki spektrometrii mas. Zespół ten zajmuje 
się też wykrywaniem drobnoustrojów 
alarmowych w żywności, przetwórstwie 
żywności, zwierzętach, ściekach, ich trans-
misją, utrzymywaniem się w środowisku i 
mających związek z zakażeniami u ludzi. 

Inny kierunek badań, a dotyczący bakte-
rii z grupy coryneform, obrała dr Agniesz-
ka Mikucka, a dr Patrycja Zalas-Więcek 
zajmuje się głównie szczepami Escherichia 
coli, dobrze znanymi, ale jeszcze nie pozna-
nymi. Z kolei dr Alicja Sękowska „polubiła” 
pałeczki Klebsiella spp., szczególnie Klebsiel-
la pneumoniae. Pragnę podkreślić, że jako 
pierwsza w Polsce wykryła i opisała szczep 
wytwarzający bardzo groźny mechanizm 
oporności na antybiotyki beta-laktamowe 
oparty o wytwarzanie enzymu KPC. Z kolei 
dr Małgorzata Prażyńska jako cel badawczy 
wybrała grzyby, które mają w ostatnim dzie-
sięcioleciu szczególnie rosnące znaczenie w 
zakażeniach u ludzi. Wraz z Zespołem opi-
sała pierwszy w Polsce przypadek zakażenia 

Candida auris u pacjenta, który uległ zaka-
żeniu podczas podróży do Dubaju. W tam-
tejszym szpitalu wyhodowanego grzyba nie 
zidentyfikowano do gatunku. Ów pacjent 
– Wielkopolanin - po powrocie do Polski 
trafił do naszego Szpitala, a dr Małgosia 
Prażyńska zidentyfikowała szczep dzięki 
spektrometrii mas jako C. auris. Nie moż-
na pominąć badań realizowanych przez  dr. 
Tomasza Bogiela, mgr Mateusza Rzepkę i  
mgr Dagmarę Depkę, a dotyczących metod 
z zakresu biologii molekularnej, porówny-
wania wyników uzyskiwanych dzięki nim 
w kontekście wykrywania różnych wiru-
sów. Ten Zespół zajmuje się też pałeczkami 
niefermentującymi Pseudomonas aerugino-
sa i Acinetobacter baumannii. Ten ostatni 
gatunek wybrała mgr Dagmara Depka. 

Współpracujemy również z wieloma 
jednostkami naukowymi zarówno na-
szej Uczelni, w Polsce, jak i zagraniczny-
mi. Kieruje do nas prośbę o współpracę 
badawczą wiele firm. W ramach umów 
z otoczeniem gospodarczym ocenia-
my i wspieramy nowe pomysły diagno-
styczne, technologie w aspekcie działań 
przeciwdrobnoustrojowych, np. szafę do 
bezpiecznego przechowywania leków, 
powierzchni wykonanych z różnych ma-
teriałów względem tworzenia biofilmu 
przez drobnoustroje. W ten sposób „ro-
dzą się” w Katedrze publikacje, doktoraty 
(ponad 30 zatwierdzonych) oraz habilita-
cje (6 zatwierdzonych). 

Redakcja: Czy w związku ze swymi ba-
daniami współpracujecie Państwo z far-
maceutami lub chemikami?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Domyślam się, że w aspek-
cie poszukiwań nowych związków o dzia-
łaniu przeciwdrobnoustrojowych. Swego 
czasu badaliśmy bakteriocyny niektó-
rych bakterii, dzięki czemu powstawały 
doktoraty i publikacje. Bakteriocyny to 
naturalne związki o charakterze białko-
wym wytwarzane przez bakterie, zdolne 
do zahamowania wzrostu szczepów tego 
samego gatunku, a my wykryliśmy, że 
anitracyny (tak nazwaliśmy bakteriocyny 
wytwarzane przez pałeczki Acinetobacter 
baumannii, zwanymi dawniej Acinetobac-
ter calcoaceticus var. anitratus) są aktywne 
wobec gatunków bakterii niespokrewnio-
nych. To mechanizm działania bakte-
rii, które w ten sposób eliminują swoich 
konkurentów w różnych środowiskach. 
Nasz kolega, nieżyjący już, prof. Roman 
Marian Bugalski habilitował się w opar-
ciu o badania dotyczące stafylokokcyny T, 
wytwarzanej przez gronkowce. Badania 
wykonywał z genetykami z Uniwersyte-
tu Gdańskiego. Nasi farmaceuci synte-Mgr Ewa Kruszyńska przy aparacie Biofire FilmArray (bioMérieux)
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tyzowali nowe czwartorzędowe związki 
amonowe, a my badaliśmy ich działanie 
wobec różnych gatunków bakterii. Wy-
kryliśmy ich aktywność wobec gronkow-
ców metycylinoopornych.

Redakcja: Odkrycie nowych gatunków 
bakterii jest rejestrowane?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Jest wiele publikacji, któ-
rych autorzy informują o odkryciu no-
wych gatunków drobnoustrojów. Istnieją 
zespoły ekspertów w zakresie systematy-
ki, które akceptują nowe gatunki lub ich 
odmiany. Podobnie stało się w przypadku 
wspomnianych gatunków rodzaju Acine-
tobacter. W latach 30. XX wieku badacz 
G. G. DeBord stwierdził, że w ponad 30 
procentach niewłaściwie diagnozowano 
etiologię rzeżączki, którą wywołują nie-
ustannie dwoinki Neisseria gonorrhoeae 
(dwoinka rzeżączki) myląc je z pałeczka-
mi Acinetobacter spp. (wówczas zwanymi, 
m.in., Mima polymorpha; pałeczki Acine-
tobacter do lat 80. XX wieku opisywano 
pod ponad 20 nazwami, a dziś znanych 
jest ponad 60 gatunków). Mylono się, 
ponieważ prowadzono obserwacje ma-
teriału klinicznego w postaci preparatu 
jedynie pod mikroskopem. Tymczasem 
pałeczki Acinetobacter spp. w fazie lo-
garytmicznego wzrostu wyglądają pod 
mikroskopem jak Neisseria gonorrhoeae, 
rzeczywisty czynnik zakażenia. Dzięki 
nowym technologiom poznajemy niezna-
ne dotychczas właściwości bakterii, które 
wcześniej badaliśmy tylko fenotypowo, 
przyglądając się obrazowi mikroskopo-
wemu, aktywności lipolitycznej, hemoli-
tycznej czy proteolitycznej. Drobnoustro-
je także mają genotyp, a ich fenotyp zależy 
od ekspresji genów. Dopóki nie mieliśmy 
dostępu do nowych metod, byliśmy po-
zbawieni badania tych cech, jak i ujaw-
niania ich na różnym poziomie ekspresji 
i pod wpływem różnych czynników. Nie 
mieliśmy nawet w wyobraźni mnogości 
tej różnorodności.

Redakcja: W jakim kierunku podąża mi-
krobiologia? Jak Pani Profesor widzi przy-
szłość - czy ze względu na nowe technologie 
kiedyś przestaniecie być potrzebni? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Będziemy potrzebni, 
dopóki żyje człowiek, który jest gospoda-
rzem dla drobnoustrojów, a one utrzymują 
nas w stanie zdrowia. Sporo tematów wy-
maga jeszcze wyjaśnienia przez mikrobiolo-
gów we współpracy ze specjalistami różnych 
dziedzin. Głębszego wyjaśnienia wyma-
ga znaczenie wirusów, bakterii i grzybów  

w chorobach nieinfekcyjnych. Drobnoust- 
roje znaczące w mikrobiologii lekarskiej nie 
powinny być badane w oderwaniu od czło-
wieka. Kolejny ważny temat to nowe terapie 
zakażeń, bakterioterapie. Co takiego robią 
drobnoustroje, że rozwijamy się, jesteśmy 
zdrowi? Jak wykorzystać je w procesach 
przeciw starzeniu. Analiza filogenetyczna 
mikrobioty super 100-latków (105–109 r.ż.) 
wskazuje na przewagę bakterii powiązanych 
ze zdrowiem, tj. Akkermansia spp., Bifidobac-
terium spp. i Christensenellaceae w porówna-
niu z dorosłymi, starszymi i 100-latkami. Już 
dziś wiadomo, że przynajmniej 116 genów 
mikrobioty istotnie korelujących z wiekiem 
przypisano długowieczności. Dostępne są 
już produkty bakterii w leczeniu niektórych 
schorzeń. W każdej specjalności medycyny 
mają znaczenie drobnoustroje. Poza medy-
cyną mamy jeszcze mikrobiologię wetery-
naryjną, żywności, powietrza, wód, ścieków. 
Zwłaszcza mikrobiologia żywności rozwija 
się dynamicznie. Cóż, jesteśmy cudzożywni 
i spożywamy żywność, a ona nie jest jałowa. 
Jedne drobnoustroje mają znaczenie w pro-
cesie tworzenia żywności, inne ją niszczą. 
Wraz z żywnością połykamy drobnoustro-
je i ich toksyny. Stąd pojawiają się choroby  
i to nie tylko w obrębie przewodu pokarmo-
wego. Sądzę, że jałowa żywność wcale nie 
rozwiązałaby problemu, bo niektóre z drob-
noustrojów musimy spożywać. Jak się oka-
zuje, nawet płód ma w sobie drobnoustroje 
przyjmowane z pokarmem spożywanym 
przez matkę, a po urodzeniu ponownie 
potrzebuje dostarczanych z mlekiem matki 
choćby krótkołańcuchowych kwasów tłu- 
szczowych, które przygotowują jego jelita do 
przyjmowania drobnoustrojów, by te mogły 
namnażać się i sprzyjać rozwojowi narzą- 
dów i układów, a to z kolei umożliwia wstę- 
powanie w nasz organizm kolejnych drob-
noustrojów niezbędnych dla naszego zdro-
wia. Czasem one przeszkadzają nam w ut- 
rzymaniu stanu zdrowia i mają swój udział 
nie tylko w rozwoju zakażeń i zatruć, ale  
i w rozwoju różnych chorób nieinfekcyjnych. 

Redakcja: Bardziej miałem na myśli 
to, czy nie zostaniecie Państwo zastąpieni 
urządzeniami lub sztuczną inteligencją?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: W jakimś sensie zapewne 
tak, ponieważ w tę stronę zmierza świat. 
W tej chwili byłabym bardzo ostrożna  
w powierzaniu diagnostyki mikrobiolo-
gicznej tylko sztucznej inteligencji. Napi-
sanie czy zinterpretowanie tekstu to zupeł-
nie coś innego niż postawienie diagnozy, 
ustalenie wyniku badania odnoszącego się 
w końcu do żywych organizmów. Gdyby 
opierać się na objawach klinicznych zaka-
żenia, wiemy już od dawna, że można je 

przypisać wielu różnym gatunkom wiru-
sów (choćby przeziębienie wywołuje po-
nad 200 wirusów), czy bakterii, a kwestia 
różnorodności mechanizmów oporności 
na antybiotyki, ich ekspresji to jeszcze 
szersza wiedza. Jeżeli sztuczna inteligencja 
będzie tak inteligentna, jak specjaliści mi-
krobiologii medycznej to będzie funkcjo-
nowała. Kompetencje mikrobiologa długo 
jeszcze nie zostaną zastąpione sztuczną 
inteligencją. Na obecnym etapie istnieje 
zbyt duże ryzyko popełnienia błędu, któ-
ry mógłby mieć niewyobrażalne skutki. 
Ale niewątpliwie nowe urządzenia wspo-
magane sztuczną inteligencją będą przy-
szłością również w mikrobiologii. Właści-
wie można powiedzieć, że takie działania  
w niewielkim zakresie w stosunku do po-
trzeb już zaczynają funkcjonować. Kto 
wie, czy nie nauczymy się rozpoznawać 
drobnoustrojów poprzez, np. tłumacze-
nie unikalnych sekwencji DNA na dźwię-
ki, które można przetworzyć na muzykę,  
a dalej już tylko krok do sztucznej inte-
ligencji. Podobnie jest z wytwarzanymi 
przez nie setkami związków chemicznych 
(enzymy, toksyny, związki lotne) w ramach 
własnego metabolizmu. Dodatkowo mogą 
wytwarzać setki enzymów hydrolizujących 
beta-laktamy, czy dziesiątki enzymów mo-
dyfikujących aminoglikozydy. Nasza wie-
dza na temat drobnoustrojów jest nadal 
bardzo skąpa, a możliwości ich poznawa-
nia są jeszcze bardzo ograniczone.

W aspekcie zastępowania człowieka 
w laboratorium mikrobiologicznym, nie 
można pomijać też robotyzacji. Są już do-
stępne linie technologiczne, które wyko-
nują posiewy materiału na ponad 20 spo-

Automatyczny system do hodowli drobnoustrojów 
z krwi BACTEC FX (Becton Dickinson)
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sobów, preparaty, ale jednak potrzebują 
one jeszcze wsparcia człowieka.

Redakcja: A co obserwujecie Państwo 
jako mikrobiolodzy w aspekcie nowych 
chorób czy dolegliwości - które się nasilają?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: To z pewnością zmienia się, 
chociaż nie można porównywać pacjen-
tów. Zawsze podkreślam kwestię perso-
nalizacji - spersonalizowana diagnostyka 
mikrobiologiczna, spersonalizowane le-
czenie. Każdy z nas ma inną mikrobiotę, 
zmieniającą się nawet w ciągu doby. Jed-
nak z tego co obserwuję, a jestem mikro-
biologiem już od wielu lat, widzę zmiany. 
Na początku mojej pracy w latach 80. XX 
wieku, gdy izolowaliśmy grzyby z badane-
go materiału, to była rzadkość. Obecnie 
wykrywamy je codziennie. Coraz częściej 
stwierdzamy szczepy wieloantybiotyko-
oporne oraz oporne na wszystkie dostępne 
antybiotyki. Stwierdzamy też nowe gatun-
ki, których dawniej nie wykazywaliśmy. 
Jest to też zasługą nowych możliwości dia-
gnostycznych, ale nie możemy też pomijać 
zmian, które dotyczą człowieka. 

Redakcja: Dlaczego tak się dzieje? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Nie tylko my zmieniamy 
się, ale i też drobnoustroje. Znacznie czę-
ściej przyjmujemy antybiotyki niż przed 
laty. Nie ma antybiotyku, który działałby 
tylko i wyłącznie na etiologię określonego 
typu zakażenia. Szczególnie te o szerokim 
zakresie działania zakłócają naszą mikro-
biotę, a więc naszą bioróżnorodność. One 
wywierają olbrzymią presję selekcyjną na 
drobnoustroje i ich właściwości. Ponieważ 
w naszym mikrobiomie znajdują się rów-
nież grzyby, choćby na skórze, błonach 
śluzowych mamy Candida albicans, Can-
dida glabrata, Candida krusei, „przetrze-
bione” przez antybiotyk bakterie ustępują 
im miejsca. Konsumujemy antybiotyki, 
sami lub z przepisu lekarza, i nawet po jed-
nej dawce może dochodzić do zakłócenia 
bioróżnorodności. Może dojść wówczas do 
wzmiankowanej już przeze mnie dysbiozy. 
Wyłaniają się wówczas grzyby egzystujące 
w przewodzie pokarmowym i na skórze, 
które zyskują na znaczeniu, ale nieko-
rzystnym dla nas. Stąd, wzrost zakażeń 
grzybiczych, nie tylko o etiologii gatunków  
z rodzaju Candida, ale i też nowo rozwija-
jących się, np. Fusarium. 

Jeszcze innym problemem w aspek-
cie obserwowanych zmian (ewolucji) 
jest stosowanie wielu różnych związków 
chemicznych, w tym jako konserwan-
tów żywności, leków, kosmetyków oraz 
związków stosowanych w dezynfekcji. 
Wpływ tych czynników nie jest szero-
ko badany wobec drobnoustrojów, jak 
wrażliwość na antybiotyki.

Redakcja: Są to zatem wyzwania dla 
mikrobiologów…

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Drobnoustroje pracują i to 
intensywniej niż my, gdyż ich życie jest 
krótkie i muszą go strzec. To walka o byt. 
Powszechne stosowanie antybiotyków 
doprowadziło do ogromnego wzrostu an-
tybiotykooporności wśród bakterii. Ten 
problem narasta również wśród grzybów. 
Na co dzień nie badamy oporności wiru-
sów na leki przeciwwirusowe, tylko wy-
krywamy je w postaci ukierunkowania 
badania na ich materiał genetyczny, bądź 
antygeny, czy przeciwciała. Te drobno-
ustroje również rozwijają oporność na leki. 
Z naszych badań wynika, że szczepy wiru-
sa CMV mogą być oporne na bardzo wy-
sokie stężenia gancyklowiru, niemożliwe 
do stosowania w praktyce klinicznej. Stąd, 
brak skuteczności leczenia w przypadkach 
klinicznych. W obrębie wymienionych już 
wcześniej pałeczek Acinetobacter bauman-

nii, prawie nieznane do lat 80. XX wieku  
z wywoływania zakażeń. Niegdyś wszyst-
kie szczepy były wrażliwe na imipenen – 
antybiotyk zatwierdzony do leczenia przez 
FDA w listopadzie 1985 r. W międzyczasie 
bakterie tego gatunku zrobiły niesamowitą 
karierę kliniczną. Pojawiły się na oddzia-
łach, zwłaszcza intensywnej terapii i dyna-
micznie kolonizowały choćby rurki trache-
otomijne. Dzisiaj jest to niemalże bakteria 
nr 1 w zakażeniach chorych intensywnie 
leczonych i coraz częściej jest oporna na 
wymieniony karbapenem. Bakterie te na-
turalnie występują w glebie. Proszę zauwa-
żyć, jak one szybko przystosowały się do 
warunków, które stworzył człowiek. 

Redakcja: Co jest tego powodem?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: W latach 80. XX wieku do 
leczenia szpitalnego, czy może szerzej do 
medycyny, „weszły” polimery. One zna-
cząco ułatwiły działania pracownikom 
ochrony zdrowia, ale nie są bez wad. To 
właśnie do nich lgną różne szczepy bakte-
rii i je kolonizują. Podejmowaliśmy nawet 
w tej kwestii badania, oceniając adheren-
cję, czyli przyleganie bakterii i grzybów do 
różnych polimerów stosowanych w medy-
cynie. Nie bez znaczenia w tym aspekcie 
jest oporność naturalna na wprowadzane 
antybiotyki, jak i też nabywana.

Redakcja: Wspominała Pani Profesor 
o antybiotykooporności. Jak to w zasadzie 
się odbywa, że szczepy bakterii uodpar-
niają się na leki?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Przyjmuje się, że bakterie 
żyją na Ziemi prawie cztery miliardy lat. 
A więc, dzięki gigantycznej liczbie pokoleń 
mają one ogromne zdolności adaptacyj-
ne do zmieniających się warunków w ich 
środowisku. Życie jednego pokolenia bak-
terii jest zdecydowanie krótsze niż innych 
organizmów. Liczone jest w minutach, 
czy godzinach. Są niezwykle uzdolnione  
w przekazywaniu, pobieraniu i rearanżacji 
własnego materiału genetycznego – rozu-
miejąc w ten sposób potrzeby innych ga-
tunków i własne. Gdy jedna bakteria naby-
wa czy wypracowuje pewną umiejętność, 
w tym oporność na antybiotyki, dzięki, 
mutacjom czy procesom rekombinacyj-
nym, w wyniku koniugacji, transformacji 
bądź transdukcji (za pośrednictwem wiru-
sów) może przekazać innej materiał gene-
tyczny. Bywa, że bakterie mają kilka me-
chanizmów oporności tylko wobec jednej 
grupy chemicznej antybiotyków. Znanych 
jest kilkaset enzymów hydrolizujących 
beta-laktamy, w tym ponad 200 enzymów 

System ThermoScientific Sensititre Aris HiQ (Ar-
genta) do oceny najmniejszych stężeń antybiotyków 
hamujących wzrost bakterii. Uwzględnia również 
nowe antybiotyki
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typu ESBL) i nie odnoszą się one do innej 
grupy antybiotyków, bo wobec nich mają 
jeszcze inne mechanizmy oporności. Cza-
sem jeden mechanizm dotyczy różnych 
grup antybiotyków, np. pompy wyrzutu 
leku z komórki. Drobnoustroje nauczy-
ły się „rozmawiać” ze sobą i pomagać  
w sytuacji zagrożenia. One nie potrafią żyć 
samotnie, ale w społecznościach. Łączą je 
różne więzi.

Redakcja: Uczą się nawzajem?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: W mikrobiologii – jak już 
nadmieniłam - ten swoisty sposób ko-
munikacji określamy terminem quorum 
sensing. Jest to język chemii. Bakterie 
wytwarzają związki chemiczne zwane au-
toinduktorami, które odbierane są przez 
inne komórki, o czym wiemy od począt-
ku XXI wieku. Komunikując się w ten 
sposób regulują wiele swoich zachowań, 
przekazując informacje w postaci genów, 
czyli przepisów na życie. Żeby nie doszło 
do pomyłek w ich komunikacji, poszcze-
gólne gatunki wytwarzają bardzo swoiste 
autoinduktory, możliwe do odczytu tylko 
w populacji własnego gatunku. Inne, po-
trafią wytwarzać kilka autoinduktorów,  
a jeszcze bardziej zdolne wytwarzają au-
toinduktory zrozumiałe przez różne ga-
tunki – te są poliglotkami. Zjawiska te 
powiązane są z wieloma cechami bakterii. 
Zachodzą one nie tylko w probówkach 
w laboratoriach mikrobiologicznych, 
ale w naszych jelitach, na skórze, bło-
nach śluzowych. Są to reakcje bakterii 
na czynniki stresogenne ich najbliższego 
środowiska, w tym również na obecność 
różnych hormonów, presję stosowanych 
antybiotyków. Pamiętajmy, że antybiotyki 
stosowane są również w sektorach poza-
medycznych (i to w znacznie większych 
liczbach ton), tj. w hodowli zwierząt, 
uprawie roślin, w których również nastę-
puje selekcja szczepów antybiotykoopor-
nych, ich rozprzestrzenianie i utrzymy-
wanie się w różnych środowiskach oraz 
w organizmach ludzkich i różnych gatun-
ków zwierząt. 

Redakcja: Czy to oznacza, że bakteria, 
która nabrała cechy oporności, może w 
pewnym sensie „nauczyć” drugą bakterię 
tej samej cechy? 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Tak. Bakteria na oko-
liczność stosowania antybiotyku może 
zdobyć kilka - kilkanaście genów plazmi-
dowych, by szybko wytworzyć enzymy 
inaktywujące go. Sama może też wytwo-
rzyć nowe mechanizmy. Przekazuje je in-

nej, a także swojemu potomstwu. W sy- 
tuacji, kiedy w jej środowisku już nie ma 
antybiotyku, może usunąć z siebie geny 
plazmidowe odpowiedzialne za tę opor-
ność, ale jeżeli antybiotyk jest - może też 
wytworzyć oporność na wysokim pozio-
mie, czy też może dojść do nadekspresji 
danego enzymu. Można powiedzieć, że 
bakterie potrafią zarządzać swoim życiem. 

Redakcja: Czy farmacja nadąża za tym 
problemem?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: To walka nie tylko far-
maceutów, ale zespołów wielu badaczy 
- specjalistów różnych dziedzin. Wprowa-
dzenie nowego antybiotyku od odkrycia 
do rejestracji to długi proces, trwający 
czasem dziesiątki lat. Badania laborato-
ryjne, badania na zwierzętach, badania 
kliniczne, koszt produkcji, to wszystko 
nie postępuje za szybko. To jest złożony 
i długotrwały proces. W ostatnich latach 
pojawiły się nowe antybiotyki, głównie 
wśród antybiotyków beta-laktamowych, 
np. cefalosporyna piątej generacji, cefta-
rolina, działająca na gronkowce metycy-
linooporne wykazuje powinowactwo do 
zmienionego białka PBP2, które nie po-
zwala na łączenie się z beta-laktamami. 
Dostępne w medycynie są nowe inhibito-
ry beta-laktamaz. Ogółem wszystkich jest 
10, a ich połączeń z beta-laktamami - 15. 
Z kolei w grupie aminoglikozydów mamy 
plazomycynę, która może okazać się sku-
teczna, gdy inne opcje terapeutyczne są 
bardzo ograniczone. 

Redakcja: To coś w rodzaju wyścigu 
między bakteriami, a ludźmi starającymi 
się odkryć nowe leki…

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Tak, to taka siła życia. 
Prawa natury – wygrywa silniejszy. Jed-
nak nie można czekać na zmiany, tylko 
trzeba ich dokonywać, oczywiście na lep-
sze. Co więcej, ponoć bakterie mają już 
przygotowane mechanizmy oporności na 
środki przeciwdrobnoustrojowe, które są 
w naturze, a których jeszcze nie znamy. 
Jednak należy pamiętać, że z powodu za-
każeń bakteriami wieloantybiotykoopor-
nymi umiera znacząca liczba osób rocznie,  
a prognozy są przerażające, jeśli w takim 
tempie to wszystko będzie następowało. 
W 2019 r. ponad milion zgonów na świe-
cie było spowodowanych przez drobno-
ustroje oporne na antybiotyki. W Europie 
każdego roku dochodzi do ponad 670 tys. 
antybiotykoopornych zakażeń, a około 33 
tys. osób z tego powodu umiera. Według 
raportu Europejskiego Centrum Profilak-

tyki i Kontroli Chorób, Polska znajduje 
się w gronie krajów, w których antybio-
tykooporność bakterii szczególnie szybko 
staje się istotnym problemem klinicznym. 
Problem ten w Polsce jednak mało jest 
nagłaśniany, a występuje całorocznie, nie 
sezonowo, jak grypa. WHO szacuje, że 
w 2050 r. na świecie z powodu chorób 
wywołanych przez bakterie antybiotyko-
oporne może umrzeć nawet 10 mln osób. 

Tymczasem trudno jest powstrzymać 
rozwój antybiotykooporności, także dla-
tego, że najwięcej antybiotyków stosuje 
się nie w medycynie, lecz w obszarze po-
zamedycznym. Miałam kiedyś wykład  
z okazji Światowego Tygodnia Wiedzy  
o Antybiotykach, który został ustanowiony 
przez WHO w 2015 r. Jeden ze starostów 
uczestniczących w tej konferencji stwier-
dził w odniesieniu do moich wywodów, 
że „Ukaranie producenta trzody chlewnej 
stosującego paszę z antybiotykami to tylko 
500 zł. Cóż to jest do zysku z produkcji”.

Redakcja: Czyli to nie tylko wynik zle-
cania antybiotyków w medycynie?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: W latach 90. XX wieku by-
łam na kongresie mikrobiologii i chorób 
zakaźnych w Wiedniu, na którym było 
ponad 5 000 uczestników, gdzie mikro-
biolog z Hiszpanii miał wykład odnośnie 
stosowania awoparcyny (przedstawiciel 
glikopeptydów, grupy antybiotyków, do 
której należy, m.in. wankomycyna uży-
wana w medycynie) w hodowli zwierząt. 
Dzisiaj już wiemy, że jest to częsty pro-

dRAST (Argenta) – aparat zapewnia ocenę war-
tości najmniejszych stężeń antybiotyków hamują-
cych wzrost bakterii bezpośrednio w dodatnich prób-
kach krwi zasygnalizowanych przez automatyczny 
system Bactec FX (Becton Dickinson)
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ceder, którego nie powinno stosować się, 
lecz stosuje. Przyjmujemy antybiotyki nie 
tylko dostarczane przez spożywanie mię-
sa z hodowli zwierząt, w której stosuje 
się antybiotyki, ale i w innych sektorach 
pozamedycznych, tj. w sadownictwie, 
ogrodnictwie. Holendrzy stosują anty-
biotyki przeciwgrzybicze w hodowli tuli-
panów. Bakterie rozpadają się w naszym 
organizmie, również te spożyte wraz  
z żywnością „wzbogaconą” antybiotyka-
mi, ale ich materiał genetyczny zawie-
rający geny oporności na antybiotyki 
pozostaje aktywny i w wyniku procesów 
rekombinacyjnych może zostać wykorzy-
stany przez żywe komórki bakterii. 

Redakcja: A jakie substancje przy-
czyniają się do namnażania bakterii? Na 
przykład cukier?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-Kom-
kowska: Bakterie, które mamy w sobie są 
cudzożywne i karmią się różnymi produk-
tami obecnymi w naszym organizmie. Stąd 
też nasza żywność powinna być różnorod-
na. Jeśli spożywamy głównie węglowodany, 
wiadomo, że niektóre drobnoustroje uwiel-
biają te związki, więc będą nadmiernie się 
namnażały, pozbawiając możliwości rozwo-
ju innym. Zatem sami pozbawiamy się bio-
różnorodności, co może sprzyjać chorobom 
nieinfekcyjnym, m.in. cukrzycy, otyłości.  
Z kolei bakterie sprzyjające spadkowi masy 
mogą indukować ekspresję genów odpo-
wiedzialnych za metabolizm węglowoda-
nów i tłuszczów, wpływając tym samym na 
zbieranie energii w diecie.

Redakcja: Czy drobnoustroje bytujące 
w naszym organizmie mogą wpływać na 
nasze wybory konsumpcyjne?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: W pewnym sensie tak. 
Różne produkty, które wydzielają drob-
noustroje w przewodzie pokarmowym, 
działają na zakończenia komórek nerwo-
wych, a te przekazują sygnały do mózgu, 
a my - biegniemy do… lodówki. W ten 
sposób zaspakajamy potrzeby naszych 
małych domagających się lokatorów.

Redakcja: Czy zatem niektóre z pro-
duktów możemy określać mianem uza-
leżniających, czy, np. cukier możemy 
uważać za swoisty rodzaj narkotyku?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Wiele rzeczy, czynności, 
zachowań uzależnia nas i drobnoustroje. 
Kiedy wprowadzono streptomycynę (od-
krywca Albert Shatz z zespołu Selmana 
Waksmana, 1943 r.) do leczenia gruźlicy, 
wszystkie szczepy Mycobacterium tube-
culosis były na nią wrażliwe, a dziś mamy 
szczepy streptomycynozależne.

Redakcja: Ale są i dobre strony obecno-
ści drobnoustrojów w naszym organizmie. 

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-Kom-
kowska: Oczywiście, dzięki nim rozwijamy 
się, funkcjonujemy w zdrowiu i żyjemy. My 
tu w trakcie wywiadu sobie siedzimy, a one 
(bakterie) w naszym organizmie pracują, 
szczególnie w jelitach, tam też jest ich naj-
więcej, około 100 bln. Tworzą różne me-
tabolity, to, czego my nie trawimy, trawią 
one - pełna współpraca, bo inaczej z czego 
by żyły? Bakterie wykorzystują związki, któ-
rych my już nie potrafimy metabolizować. 
Produkują dla nas śluz, różne krótkołań-
cuchowe kwasy tłuszczowe. Metabolizują 
potencjalnie szkodliwe dla nas związki: nie-
strawione składniki pożywienia, choleste-

rol, nitrozoaminy, aminy heterocykliczne, 
kwasy żółciowe, toksyny, karcynogeny, leki. 
Kontrolują regulację metabolizmu lipidów, 
białek, węglowodanów, w tym magazy-
nowanie energii gospodarza. Wytwarza-
ją witaminy z grupy B (B1, B6, B9 = kwas 
foliowy, B12), K, substancje śladowe, sole 
mineralne, jony magnezu, wapnia, żelaza, 
związki przeciwdrobnoustrojowe. Wpływa-
ją na utrzymanie odpowiedniej kwasowości 
jelit, łatwiejsze wchłanianie wapnia, żelaza, 
cynku. Usprawniają perystaltykę jelit, zapo-
biegają zaparciom. Łagodzą objawy nietole-
rancji laktozy. Działają również w obszarach 
poza przewodem pokarmowym naszego 
organizmu. Dbają o właściwe pH skóry. 
Dzięki sygnalizacji, jesteśmy informowani, 
nawet podczas snu, kiedy mamy pójść do 
toalety. Wpływają na rozwój angiogenezy, 
układu nerwowego. Działają wielokierun-
kowo. Długo jeszcze by wymieniać co po-
trafią. Po części chronią także inne drobno-
ustroje, działające z tamtymi w kooperacji, 
ale też niektóre innym „zatruwają” życie, 
np. utrudniają komunikację przez rozkład 
autoinduktorów. I tak sobie razem żyjemy 
w niezliczonej społeczności.

Redakcja: Skąd czerpiemy odporność?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Oczywiście dzięki spraw-
nie działającemu całodobowo układowi 
immunologicznemu. Odporność czer-
piemy także z drobnoustrojów, które 
można traktować jako składową układu 
odpornościowego. Drobnoustroje nas 
wzmacniają, również immunologicznie. 
„Bombardują” nasz układ immunologicz-
ny, który powinien być systematycznie 
ćwiczony, jak ręce pianisty. Prowokują 
komórki odpornościowe do wytwarzania 
interleukin, przeciwciał. Stąd też, z pun- 
ktu widzenia mikrobiologa, podczas roz-
woju zakażenia, zależnie od ciężkości 
przebiegu, nie powinniśmy od razu sięgać 
po antybiotyki, tylko pozwolić zadziałać 
układowi immunologicznemu. Oczywi-
ście zależy to też od etiologii i ciężkości 
przebiegu zakażenia.

Redakcja: Jak zatem żyć, aby ta sym-
bioza przynosiła najlepsze efekty zdro-
wotne dla nas? Co mikrobiolog powie-
działby przeciętnemu, w miarę zdrowemu 
człowiekowi, jak powinien funkcjonować, 
żeby utrzymać się w zdrowiu od strony 
mikrobiologicznej?

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-Kom-
kowska: Myślę, że przydadzą się zalecenia 
służące utrzymaniu w dobrej kondycji na-
szej mikrobioty, a kiedy ona będzie w dobrej 
kondycji, to my ją też będziemy mieć. Ge-

System T2Dx (Biomedica) oparty o technologię rezonansu magnetycznego wykrywa bezpośrednio w prób-
ce krwi najczęstsze patogeny zakażeń krwi i wybrane geny oporności na antybiotyki
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neralna zasada – nie zajadamy się antybio-
tykami, bez wyraźnego wskazania lekarza. 
Nie namawiamy też lekarza, by przepisał 
nam antybiotyk. Nie stosujemy ich „w razie 
czego”, czy „na wszelki wypadek” – to nie 
witaminy. Zmieńmy nawyki żywieniowe, 
jeśli są niewłaściwe. Ograniczmy spożywa-
nie węglowodanów, a żywność spożywajmy 
różnorodną. Ważne jest też bezpieczeństwo 
posiłków – nie gotujmy jednej zupy na trzy 
kolejne dni, bo wtedy pojawiają się w niej 
różne toksyny bakterii, grzybów, zwłasz-
cza w żywności przechowywanej w nie-
właściwych warunkach temperaturowych  
i podgrzewanej. Pamiętajmy o piciu wody 

z bezpiecznych źródeł. Niezbędne są tak-
że ruch fizyczny i higiena szeroko pojęta,  
w tym psychiczna. Ważne jest co, gdzie, kie-
dy i jak robimy? Z jednej strony, zwłaszcza 
po okresie pandemii, zmieniła się świado-
mość ludzi w sprawach higieny, ale już wra-
camy do starych przyzwyczajeń higienicz-
nych. Powoli zapominamy o higienicznym 
myciu rąk i zastępujemy je niestarannym 
płukaniem rąk wodą przez zaledwie trzy 
sekundy. Ale pamiętajmy - we wszystkim 
potrzebny jest umiar. Nie należy zatem 
niszczyć mikrobioty, np. na skórze przez 
nadmierne mycie, niemal prowadzące do 
fobii. Podsumowując, pamiętajmy, że do 

wszystkich zaleceń dotyczących posiłków, 
wody, ruchu czy higieny należy podchodzić 
rozsądnie i z umiarem. 

Redakcja: Serdecznie dziękujemy za 
rozmowę.

Prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska: Ja również dziękuję za spo-
tkanie i za rozmowę.
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Farmaceuta z misją
z dr. Maciejem Karolakiem rozmawiała Żaneta Kopczyńska

„Mamy ogromny rynek leków bez re-
cepty, a Polacy je lubią. Niestety, często 
je przedawkowują. Jest sposób by temu 
zaradzić – lepsza i kompleksowa opieka 
farmaceutyczna. Do tego potrzeba jednak 
większego zaufania do zawodu farmaceuty 
oraz rozwiązań systemowych” – mówi Ma-
ciej Karolak, jeden z nowo promowanych 
doktorów Collegium Medicum UMK.

Tegoroczne promocje doktorskie ze 
względu na sytuację pandemiczną w kra-
ju niestety nie mogły odbyć się w trady-
cyjnej, uroczystej oprawie. Dlatego też 
postanowiliśmy przybliżyć społeczności 
akademickiej sylwetki nowo promowa-
nych doktorów i doktorek – po części 
toruńskiej czas na młodych naukowców 
z Collegium Medicum.

Jednym z nich jest Maciej Karolak 
z Katedry Technologii Postaci Leku na 
Wydziale Farmaceutycznym CM UMK, 
dziś zatrudniony tam jako adiunkt ba-
dawczo-dydaktyczny. Po kilku latach 
wytężonej pracy badawczej pod kierun-
kiem prof. dr. hab. Jerzego Krysińskiego 
z Wydziału Farmaceutycznego CM (pro-
motor pomocniczy: dr Łukasz Kubik  
z Gdańskiego Uniwersytetu Medyczne-
go) obronił jesienią ub. r. rozprawę „Ba-
danie in silico zależności struktura-ak-
tywność chlorków bis-imidazoliowych”.

Czy można przewidzieć przyszłość?

Rosnące zjawisko oporności bakterii 
na stosowane leki zmusza do szybkiego 
odkrywania nowych substancji o wyso-
kiej skuteczności działania.

Analiza zależności między strukturą  
a aktywnością, tzw. QSAR, jest narzę-
dziem umożliwiającym znaczne przy-

spieszenie i ograniczenie kosztów poszu-
kiwania nowych substancji o pożądanych 
właściwościach. Interesowało mnie prze-
widywanie potencjalnej aktywności 
związków chemicznych, by znaleźć sub-
stancje o szerokim spektrum aktywności 
przeciwdrobnoustrojowej – tłumaczy dr 
Maciej Karolak. – Mówiąc bardziej ogól-
nie: drobnoustroje, m.in. bakterie, mutu-
ją, zmieniając swój materiał genetyczny, 
aby chronić się przed substancjami, np. 
antybiotykami, które je zwalczają. Mówi-
my wtedy właśnie o oporności nabytej. To 
powszechne i niebezpieczne zjawisko.

Dr Karolak przeprowadził analizę 
obszernego zbioru chlorków bis-imida-
zoliowych, należących do grupy czwar-
torzędnych soli amoniowych. Celem 

było znalezienie ilościowych zależności 
między deskryptorami molekularnymi, 
opisującymi właściwości struktury bada-
nych związków, a ich aktywnością prze-
ciwdrobnoustrojową. Jednocześnie podjął 
próbę wykazania przewagi wielokrotnego 
obliczania modeli predykcyjnych nad ge-
nerowaniem pojedynczych równań – jego 
zdaniem zwiększa to wiarygodność analiz 
i umożliwia wybranie właściwych modeli, 
w związku z możliwością występowania 
szerokich obszarów zmienności parame-
trów predykcyjnych.

„Ludzie starają się przewidzieć wiele 
rzeczy przy pomocy algorytmów i rów-
nań, choćby np. pogodę. Im jednak więcej 
czynników wpływa na dane zjawisko, tym 
trudniej jest je przewidzieć, zawsze będzie 

Dr Maciej Karolak do swoich obliczeń i analiz używał superkomputera
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tam jakiś nieokreślony element losowości” 
– tłumaczy dr Karolak. „Zająłem się prze-
widywaniem aktywności konkretnych sub-
stancji – było to o tyle trudne, a jednocze-
śnie niezwykle fascynujące, że dla każdej  
z tych substancji wpływ na aktywność 
mogą mieć tysiące wyznaczonych zmien-
nych, czyli deskryptorów molekularnych.”

Następnie młody naukowiec starał się 
ze wszystkich cech wybrać te najbardziej 
istotne, mogące mieć największy wpływ 
na aktywność danego związku chemicz-
nego. Do swoich obliczeń i analiz używał 
superkomputera.

To istotne o tyle, że nie trzeba mar-
nować odczynników, zasobów i czasu 
na sprawdzanie, jak dana substancja 
się zachowa – wyjaśnia dr Karolak.  
– Trzeba tu też uściślić, że badania nie 
dotyczyły typowego badania aktywności 
danych związków, a możliwości prze-
widzenia tej aktywności. Interesowa-
ło mnie to, czy na podstawie cech ich 
struktur chemicznych jesteśmy w stanie 
przewidzieć, jak dana substancja będzie 
działała przeciwko drobnoustrojom.

Farmaceuta, to brzmi dumnie

„Nasza praca zależy w pewnym stop-
niu od tego, w jaki sposób lekarze po-
kierują terapią danego pacjenta. Ale to 
wcale nie znaczy, że jest odtwórcza, że 
nie ma w niej miejsca na kreatywność” 
– mówi dr Karolak. „To wbrew pozorom 
praca niemonotonna – zawsze pojawia-
ją się zagadnienia do rozwiązania, gdzie 
trzeba odejść od schematu i zastosować 
specjalistyczną wiedzę, by odnieść suk-
ces. Farmaceuci są ekspertami od leków, 
zarówno ich postaci, jak i losów w orga-
nizmie, czyli uwalniania, wchłaniania, 
dystrybucji czy metabolizmu. Jednym  
z zadań farmaceuty powinno być pełnie-
nie nadzoru nad terapią, którą zapisuje 
pacjentowi lekarz, lub którą pacjent chce 
zastosować na własną rękę. Oczywiście, 
zdaję sobie sprawę, że jako farmaceuta-
-naukowiec pracujący na Uniwersytecie, 
mam inne obowiązki niż koleżanki i ko-
ledzy pracujący w aptekach. Jednak każ-
dy z nas ma duże pole do popisu – mam 

też nadzieję, że rola i praca farmaceutów 
będą coraz ważniejsze.”

Dr Karolak widzi duże szanse w opie-
ce farmaceutycznej – niedawno w życie 
weszła ustawa o zawodzie farmaceuty, 
która określa, jak taka opieka mogłaby 
być sprawowana.

„Ustawa definiuje wykonywanie zawo-
du farmaceuty jako „mające na celu ochro-
nę zdrowia pacjenta oraz ochronę zdrowia 
publicznego”, m.in. właśnie poprzez spra-
wowanie opieki farmaceutycznej. Świet-
nie byłoby gdybyśmy, jako pacjenci, mo-
gli przyjść do apteki na konsultacje, bądź 
np. zrobić przegląd swoich leków razem  
z farmaceutą. Mamy ogromny rynek le-
ków dostępnych bez recepty, środki te mo-
żemy kupić nawet na stacjach benzyno-
wych. Polacy biorą je na potęgę, a potem 
wynika z tego szereg problemów” – mówi 
dr Karolak. „Choćby taka banalna rzecz 
jak paracetamol: występuje u nas pod 
wieloma nazwami handlowymi. Nietrud-
no później o pomyłkę i przedawkowanie,  
a niesie to za sobą poważne konsekwencje, 
w skrajnych przypadkach z koniecznością 
przeszczepu wątroby włącznie. Takie ap-
teczne konsultacje mogłyby zapobiec wie-
lu poważnym problemom.”

Dr Karolak podkreśla, że w opiece far-
maceutycznej nie chodzi o wchodzenie  
w kompetencje lekarzy, a o współdziała-
nie, co skutkować może nawet odciąże-
niem w pracy tych pierwszych.

„Farmaceuta ma dużą wiedzę medycz-
ną, dlatego w wielu przypadkach mógłby 
pomóc pacjentom bezpośrednio – dora-
dzić lub skierować do specjalisty” – mówi 
dr Karolak. „Do tego potrzeba jednak 
wielu rozwiązań systemowych, choćby 
regulujących kwestie finansowania takiej 
opieki. Drugą sprawą jest kwestia zaufa-
nia, z którym bywa różnie. Nie powinni-
śmy jednak bać się ufać przedstawicielom 
tego zawodu, każdy z nich jest bowiem 
zobowiązany do przestrzegania etycznego 
kodeksu aptekarza.”

Recepta na sukces

Wybór kierunku studiów wcale nie 
był oczywisty – dr Karolak w liceum nie 
potrafił dokładnie określić, w jakim kie-
runku podążać.

„Cierpiałem na „klątwę uniwersalno-
ści” – mówi. „Radziłem sobie dobrze za-
równo w przedmiotach humanistycznych, 
jak i ścisłych. Z czasem moje zaintereso-
wania zaczęły kierować się w stronę kie-
runków medycznych.”

Jeszcze na studiach był jednym ze 
współzałożycieli Koła Naukowego Farma-

Wywiady

Sporządzanie leków recepturowych nie jest nudne i odtwórcze - twierdzi dr Maciej Karolak

Promocja doktorska w Collegium Medicum odbyła się 20 maja 2021 r.
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kologii i Farmakodynamiki Molekularnej. 
Był też wykonawcą kilku grantów, m.in. 
„Grants4NCUstudents”, w ramach Inicja-
tywy Doskonałości – Uczelni Badawczej.

Ze studentami prowadzi zajęcia  
z przedmiotów Technologia postaci leku 
i Opieka farmaceutyczna. Od tego roku 
zajmuje się również opieką nad kołem 
naukowym Technologii Postaci Leku. 
Opiekował się też studentami, którzy re-
alizowali projekt dotyczący świadomości 
społeczeństwa na temat zgłaszania nie-
pożądanych działań leków.

„Bardzo lubię pracę ze studentami. 
Chciałbym, aby młodzi ludzie z moich 
zajęć wynieśli nie tylko suchą wiedzę, 
staram się ich pobudzić do krytyczne-
go myślenia. Nie chodzi o to, by brali 
za pewnik to, co mówi Karolak – niech 
podważają, krytykują, dyskutują. To 
przecież podważanie koncepcji prowa-
dzi do rozwoju, wtedy inicjują się różne-
go rodzaju procesy twórcze” – tłumaczy 
dr Karolak. „Po drugie,  staram się ich 
też zarazić pasją, pokazać, że zajmo-
wanie się praktycznym wykonywaniem 
przyszłego zawodu, m.in. sporządzanie 

leków recepturowych, nie jest nudne  
i odtwórcze – jest w tym szczypta tajem-
nicy i swoistego uroku.”

Takie podejście skutkuje – dr Karolak 
każdego roku uzyskuje bardzo wysokie 
noty od studentów za prowadzone przez 
niego zajęcia.

z dr. Maciejem Karolakiem, adiunktem w Ka-
tedrze Technologii Postaci Leku rozmawiała mgr 
Żaneta Kopczyńska z Działu Promocji i Informacji 
UMK

fot. Mariusz Kowalikowski

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2021 nr 84

Stefan Kruszewski

W tym roku mija 30 lat od powołania  
w  Bydgoszczy Wydziału Farmaceutycz-
nego, jako drugiego Wydziału utworzonej 
kilka miesięcy wcześniej Akademii Me-
dycznej.  Ponadto w tym roku minie 10 
lat odkąd wydziały tworzące Akademię 
Medyczną, jako Collegium Medicum im. 
Ludwika Rydygiera, weszły w skład Uni-
wersytetu Mikołaja Kopernika.

Obecnie Wydział Farmaceutyczny 
wchodzący w skład Collegium Medicum 
im. Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy jest 
jednym z 17 Wydziałów Uniwersytetu 
Mikołaja Kopernika.  Jest też jednym z 10 
Wydziałów Farmaceutycznych w Polsce 
i jest  Wydziałem najmłodszym, ale do-
równującym pod względem aktualnego  
dorobku naukowego i jakości kształcenia 
pozostałym wydziałom o znacząco dłuż-
szej tradycji. Wszystkie Wydziały Farma-
ceutyczne w Polsce reprezentują wysoki 
poziom naukowy. W czasie ostatniej oce-

ny jednostek naukowych wszystkie zo-
statały zaliczone do kategorii A  - w tym 
dwa Wydziały do kategorii A+. W grupie 
wydziałów z kategorią A znalazł się też 
bydgoski Wydział Farmaceutyczny.  

Aktualnie na Wydziale Farmaceu-
tycznym jest zatrudnionych  w pełnym 
wymiarze czasu pracy 138 nauczycieli 
akademickich w tym 18. posiada tytuł 
profesora, a 11. stopień doktora habi-
litowanego. W ciągu ostatnich 4 lat 14. 
pracowników Wydziału uzyskało tytuł 
naukowy profesora, zaś 8. stopień dokto-
ra habilitowanego. 

Wydział prowadzi kształcenie na  
trzech kierunkach: analityce medycz-
nej, farmacji i kosmetologii. Aktualnie 
na Wydziale kształci się ponad 1200 
studentów. Jakość kształcenia na kie-
runkach farmacja i analityka medyczna 
została pozytywnie oceniona przez Pol-
ską Komisję Akredytacyjną i te kierunki 
posiadają akredytację odpowiednio do 
roku 2018 i 2019. 

W ciągu ostatnich dwóch lat Wydział 
uzyskał 2 uprawnienia do nadawania 
stopnia doktora: w 2013 roku uprawnie-
nie do nadawania stopnia doktora nauk 
farmaceutycznych, a w bieżącym roku 
uprawnienie do nadawania stopnia dok-
tora nauk medycznych w zakresie bio-
logii medycznej. W ten sposób znalazł 
się w grupie Wydziałów, które posiadają  
2 uprawnienia doktorskie. Władze Wy-
działu podejmują dalsze działania pro-
rozwojowe. Planowane jest otwarcie 
kształcenia na studiach doktoranckich 
oraz uzyskanie przez Wydział upraw-
nienia do nadawania stopnia doktora 
habilitowanego. Systematycznie wzbo-
gacana jest baza naukowa i dydaktycz-
na Wydziału. W ciągu ostatniego roku 
dzięki dużej życzliwości władz Colle-
gium Medicum powstał Ogród Roślin 
Leczniczych i Kosmetycznych. Będzie 
on stanowił ważną bazę dydaktycz-
ną dla studentów  kierunków farmacja  
i kosmetologia.

Otwarcie Konferencji Dziekanów Wydziałów Farmaceutycznych  

30-lecie powołania Wydziału Farmaceutycznego (10-12.09.2014)

Wystąpienie prezydenta Miasta Bydgoszczy 
Rafała Bruskiego
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W ramach świętowania jubileuszu 
30-lecia powołania w Bydgoszczy Wy-
działu Farmaceutycznego w dniach 10-
12 września odbyły się:

1) Konferencja Dziekanów Wydzia-
łów Farmaceutycznych,

2) Uroczysta Sesja poświęcona 30-le-
ciu powołania Wydziału Farmaceutycz-
nego w Bydgoszczy,

3) Konferencja Naukowa „Nowocze-
sne techniki badawcze stosowane w ana-
lizie farmaceutycznej i biomedycznej”.

Konferencja Dziekanów odbyła się  
w dniu 10 września w Sali Konferencyj-
nej Hotelu Przystań. Uczestniczyli w niej 
dziekani (lub w niektórych przypadkach 
reprezentujący ich prodziekani) wszyst-
kich 10. wydziałów farmaceutycznych, 
prorektorzy: Śląskiego Uniwersytetu 
Medycznego  (prof. dr hab. Krystyna 
Olczyk) i Uniwersytetu Medycznego  
w Poznaniu (prof. dr hab. Edmund Grześ-
kowiak), władze Polskiego Towarzystwa 
Farmaceutycznego (z prezesem prof. dr. 
hab. Januszem Plutą, wiceprezesem i pre-
zesem honorowym Sekcji Akademickiej 
PTFarm, prof. dr. hab. Janem Pachecka, 
dyrektorem biura ZG PTFarm dr. Jerzym 
Szewczyńskim oraz prezesem Oddziału 
Bydgoskiego PTFarm, prof. dr. hab. Ada-
mem Bucińskim) oraz władze Naczelnej 
Rady Aptekarskiej (z prezesem dr. Grze-
gorzem Kucharewiczem i wiceprezesem 
dr. Markiem Jędrzejczakiem). Ponadto  
w Konferencji wzięli udział prezesi Wiel-
kopolskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej 
(dr Tadeusz Bąbelek), Kujawsko-Po-
morskiej Okręgowej Rady Aptekarskiej 
(mgr Piotr Chwiałkowski),  prodziekani 
Wydziału Farmaceutycznego CM UMK 
(prof. dr hab. Eugenia Gospodarek, dr 
hab. Michał Marszałł, dr Bogumiła Kup-
cewicz), kierownik Katedry Technologii 
Postaci Leku w CM UMK prof. dr hab.  
Jerzy Krysiński, wielce zasłużony dla roz-
woju farmacji w Polsce prof. dr hab. Jan 
Pawlaczyk oraz animatorki Konkursu 
Lider Nauk Farmaceutycznych – panie 
redaktor Ewa Dux-Prabucka i Agniesz-
ka Zamencka z Gazety Farmaceutycznej. 
Tematyka konferencji dotyczyła aktual-
nych problemów farmacji i aptekarstwa 
oraz wyzwań stojących przed wydziała-
mi farmaceutycznymi w zakresie dosto-
sowywania kształcenia farmaceutów do 
zmieniającego się zapotrzebowania na 
przyszłym rynku pracy.

Następnego dnia 11.09.2014 r. wy-
mienieni uczestnicy Konferencji Dzie-
kanów wzięli udział w odbywającej się 
w Sali Audytoryjnej Budynku Wydziału 
Farmaceutycznego uroczystej sesji po-

święconej 30-leciu powołania Wydziału 
Farmaceutycznego w Bydgoszczy. Na 
tę sesję przybyli między innymi: Jego 
Magnificencja Rektor Uniwersytetu 
Mikołaja Kopernika prof. dr hab. An-
drzej Tretyn, Prorektor ds. Collegium 
Medicum prof. dr hab. Jan Styczyński, 
prezydent Miasta Bydgoszczy Rafał 
Bruski, dziekani wydziałów CM UMK: 
Lekarskiego prof. dr hab. Jacek Kubica  
i Nauk o Zdrowiu prof. dr hab. Korne-
lia Kędziora-Kornatowska, Rektor Aka-
demii Medycznej w Bydgoszczy z lat 
1993-1999 prof. dr hab. Józef Kałużny, 
poprzedni dziekani Wydziału Farmaceu-
tycznego: prof. dr hab. Maria Kotschy, 
prof. dr hab. Bronisław Grzegorzewski, 
prof. dr hab. Grażyna Odrowąż-Syp-
niewska, profesorowie, którzy wnieśli 
znaczący wkład w rozwój uniwersytetów 
medycznych i wydziałów farmaceutycz-
nych, w tym Wydziału Farmaceutyczne-
go w Bydgoszczy: prof. dr hab. Jan Paw-
laczyk, prof. dr hab. Lech Przyborowski, 
prof. dr hab. dr honoris causa Roman 
Kaliszan, prof. dr hab. Zenon Kokot. 
Sala została wypełniona gośćmi Wydzia-
łu – uczestnikami rozpoczynającej się 
konferencji naukowej, licznie przybyły-
mi pracownikami Wydziału Farmaceu-
tycznego oraz studentami działającymi  
w Studenckich Kołach Naukowych  
i Młodej Farmacji. 

Sesję otworzył dziekan Wydziału Far-
maceutycznego prof. dr hab. Stefan Kru-
szewski, który powitał przybyłych gości 
oraz krótko przedstawił aktualną pozy-

cję, zwłaszcza naukową Wydziału Far-
maceutycznego. Następnie głos zabrał 
rektor Uniwersytetu Mikołaja Koperni-
ka prof. dr hab. Andrzej Tretyn, który w 
swym wystąpieniu wskazał na wysoką 
rangę naukową Wydziału, co przekłada 
się na kategorię naukową A, wysokie in-
deksy cytowań pracowników Wydziału 
oraz uzyskanie dwóch uprawnień do 
nadawania stopnia doktora. W uznaniu 
wkładu Wydziału Farmaceutycznego  
w dorobek Uniwersytetu Mikołaja Ko-
pernika rektor przyznał Wydziałowi 
medal VERITAS IN OMNIBUS QUAE-
RENDA EST.  Prorektor ds. CM UMK 
prof. dr hab. Jan Styczyński w swym 
wystąpieniu wyraził radość z przybycia 
do Bydgoszczy tylu znamienitych gości, 
mówił o znaczeniu farmaceuty dla leka-
rza oraz o ostatnich sukcesach Wydziału 
Farmaceutycznego. Z kolei głos zabrał 
prezydent Miasta Bydgoszczy Rafał Bru-
ski, który powitał jako gospodarz miasta 
wszystkich przybyłych do Bydgoszczy,  
a następnie gratulował sukcesów osią-
ganych przez Wydział i życzył dalszych, 
w misji kształcenia i prowadzenia badań 
naukowych oraz wręczył statuetkę Pre-
zydenta Bydgoszczy z dedykacją. 

W imieniu grona dziekanów wy-
działów farmaceutycznych głos zabrał 
dziekan Wydziału Farmaceutycznego 
Gdańskiego Uniwersytetu Medyczne-
go, przewodniczący Konferencji Dzie-
kanów Wydziałów Farmaceutycznych 
prof. dr hab. Wiesław Sawicki. W swym 
wystąpieniu mówił o wysokiej już randze 

Uczestnicy uroczystej sesji 30-lecia powołania Wydziału Farmaceutycznego – druga od prawej  
w pierwszym rzędzie – prof. dr hab. Maria Kotschy – pierwsza dziekan Wydziału Farmaceutycznego 
w Bydgoszczy, w drugim rzędzie prezes ( prof. dr hab. Janusz Pluta - drugi z lewej) i wiceprezes (prof. 
dr hab. Jan Pachecka – trzeci z lewej) Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego oraz dziekani wy-
działów farmaceutycznych, w trzecim rzędzie m.in. prezes (dr Grzegorz Kucharewicz) i wiceprezes (dr 
Marek Jędrzejczak)  Naczelnej Rady Aptekarskiej.
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14 października 2014 r. nastąpiło uro-
czyste otwarcie Ogrodu Roślin Leczni-
czych i Kosmetycznych Wydziału Farma-
ceutycznego Collegium Medicum UMK. 

Otwarcia dokonali JM Rektor UMK 
prof. dr hab. Andrzej Tretyn, Prorektor 
ds. Collegium Medicum prof. dr hab. 
Jan Styczyński oraz dziekan Wydziału 
Farmaceutycznego prof. dr hab. Stefan 
Kruszewski. Ogród o powierzchni 3500 
m2 zlokalizowany jest na terenie Col-
legium Medicum UMK pomiędzy bu-
dynkiem Wydziału Farmaceutycznego 
a Szpitalnym Oddziałem Ratunkowym 
Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 im. dr. 
A. Jurasza w Bydgoszczy. Prace tereno-
we przy tworzeniu ogrodu trwały od 
wiosny br. Obejmowały one: wykonanie 
systemu automatycznego nawadniania, 
ułożenie ścieżek, chodników, krawężni-
ków oddzielających kwatery, podjazdu 
dla osób niepełnosprawnych, wykonanie 

oświetlenia, ustawienie ławek i koszy na 
śmieci, nawiezienie odpowiedniej gleby  
i przede wszystkim dokonanie nasadze-
nia drzew, krzewów i roślin zielnych. 

Ogród powstał z inicjatywy Ddieka-
na Wydziału Farmaceutycznego prof. dr. 
hab. Stefana Kruszewskiego. Teren pod 
Ogród wskazała Zastępca Kanclerza ds. 

Uroczystości

najmłodszego, jakim jest bydgoski, Wy-
działu Farmaceutycznego i o wkładzie, 
zwłaszcza kadrowym w jego rozwój, 
Wydziału Farmaceutycznego GUM-e-
du. Wręczył dziekanowi prof. dr. hab. 
S. Kruszewskiemu listy gratulacyjne od 
wszystkich dziekanów wydziałów farma-
ceutycznych. Z kolei głos zabrał prezes 
Polskiego Towarzystwa Farmaceutycz-
nego prof. dr hab. Janusz Pluta, który 
pogratulował dotychczasowych znaczą-
cych sukcesów Wydziału Farmaceutycz-
nego w Bydgoszczy oraz przypomniał  
o dobrej współpracy Polskiego Towarzy-
stwa Farmaceutycznego z poprzednim 
dziekanem Wydziału, prof. dr. hab. Bro-
nisławem Grzegorzewskim, w tworzeniu 
kierunku farmacja w Bydgoszczy. Wyjąt-
kowo wzruszające było wystąpienie pani 
prof. dr hab. Marii Kotschy – pierwszej 
dziekan Wydziału Farmaceutycznego  
w Bydgoszczy. Podziękowała swoim na-
stępcom za to, że Jej trud włożony w two-
rzenie Wydziału nie został zmarnowany 
– Wydział znacząco się umocnił i zdobył 
wysoką pozycję naukową. Uczestnicy se-
sji nagrodzili wystąpienie Pani dziekan 
owacją na stojąco. W imieniu Naczelnej 
Rady Aptekarskiej gratulacje dla Wy-
działu przekazał jej wiceprezes dr Marek 
Jędrzejczak. W swym wystąpieniu do-
strzegł specyfikę Wydziału Farmaceu-
tycznego w Bydgoszczy – równowagę  
w kształceniu diagnostów laboratoryj-
nych oraz farmaceutów. 

W ramach sesji 30-lecia wykłady wy-
głosili: prof. dr hab. Bronisław Grzego-
rzewski (Historia Wydziału Farmaceu-
tycznego w Bydgoszczy), prof. dr hab. 
Grażyna Odrowąż-Sypniewska (Dia-
gnosta laboratoryjny na arenie mię-
dzynarodowej), mgr Krystyna Świstun 
– honorowa przewodnicząca Oddziału 
Bydgoskiego Polskiego Towarzystwa 
Farmaceutycznego (Historia Bydgo-
skiego Oddziału PTFarm) oraz prof. 
dr hab. Jan Pawlaczyk (Kształcenie far-
maceutów do pełnienia nowych zadań  
w ochronie zdrowia). Ostatnim wykła-
dem sesji 30-lecia Wydziału był wykład 
inaugurujący konferencję naukową „No-
woczesne techniki badawcze stosowane  
w analizie farmaceutycznej i biomedycz-
nej”. Tę część sesji poprowadził dr hab. 
Michał Marszałł – prodziekan Wydzia-
łu Farmaceutycznego i przewodniczący 
Komitetu Naukowego Konferencji, zaś 
wykład inauguracyjny wygłosił prof. dr 
hab. dr honoris causa Roman Kaliszan 
(tytuł wykładu: Ilościowe zależności,  
a struktura retencja (QSRR) w modelo-
waniu farmaceutycznym).

Czwartkowe (11. 09.) popołudnie oraz 
piątkowe (12. 09.) przedpołudnie i wcze-
sne popołudnie to czas konferencyjnych 
sesji plenarnych i posterowych oraz wy-
staw firm produkujących sprzęt i aparatu-
rę analityczną. Wykaz wszystkich refera-
tów i posterów wraz ze streszczeniami jest 

do obejrzenia na stronie http://chemlek.
cm.umk.pl/AGENDA.pdf. 

Konferencja nie mogłaby się odbyć bez 
wkładu sponsorów, w tym szczególnie 
sponsora głównego - firmy Gedeon-Richter. 
Wykaz wszystkich sponsorów konferencji 
znajduje się na ww. stronie internetowej. 

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2014 nr 55

JM Rektor UMK prof. dr hab. Andrzej Tretyn 
wręcza dziekanowi Wydziału Farmaceutycz-
nego medal VERITAS IN OMNIBUS QUAE-
RENDA EST

Otwarcie Ogrodu Roślin Leczniczych i Kosmetycznych (14.10.2014 r.)

Prof. dr hab. Stefan Kruszewski na otwarciu Ogrodu Roślin Leczniczych i Kosmetycznych
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Collegium Medicum mgr Magdalena 
Brończyk, która następnie pokierowa-
ła działaniami, które doprowadziły do 
utworzenia Ogrodu. Koncepcję mery-
toryczną Ogrodu ze wskazaniem gatun-
ków roślin, które w Ogrodzie powinny 
być zasadzone opracował zespół w skła-
dzie: dr hab. Tomasz Załuski, prof. UMK, 
dr Iwona Paszek oraz dr Maciej Balce-
rek. Następnie został wykonany projekt 
techniczny, zostały uzyskane niezbędne 
pozwolenia budowlane i firma Grinbud 
wykonała prace ziemne, instalacyjne 
oraz dokonała nasadzeń roślin. 

Uroczystość otwarcia była poprze-
dzona uroczystym zebraniem pracow-
ników Wydziału Farmaceutycznego,  
w trakcie którego m.in. Rektor, Prorek-
tor i dziekan wręczyli kwiaty, upominki  
i złożyli podziękowania odchodzącym na 
emeryturę profesorom: prof. dr hab. Ire-

nie Matławskiej oraz prof. dr. hab. Mie-
czysławowi Uszyńskiemu. Zakończenie 
pracy prof. dr hab. Ireny Matławskiej – 
wieloletniej kierownik Katedry i Zakładu 
Farmakognozji miało charakter symbo-
liczny - zbiegło się z otwarciem Ogrodu 
Roślin Leczniczych i Kosmetycznych. 

W części zebrania poświęconej ogro-
dowi dr hab. Tomasz Załuski, prof. UMK 
– kierownik Katedry i Zakładu Biologii 
i Botaniki Farmaceutycznej wygłosił 
wykład „Cele edukacyjne i badawcze 
ogrodu”. Następnie został zaprezento-
wany film „Ogród Roślin Leczniczych 
i Kosmetycznych”. Film został przygo-
towany przez Dział Aparatury Nauko-
wej CM przy współpracy z: dziekanem 
prof. dr. hab. Stefanem Kruszewskim, 
Działem Inwestycji i Remontów CM, dr 
Iwoną Paszek z Katedry i Zakładu Bio-
logii i Botaniki Farmaceutycznej oraz dr. 

Maciejem Balcerkiem z Katedry i Zakła-
du Farmakognozji. Film można obej-
rzeć na stronie YouTube. Po prezentacji 
filmu wykład wygłosiła kończąca pracę  
w Collegium Medicum UMK prof. dr 
hab. Irena Matławska. W swym wykła-
dzie mówiła o ważności leków pocho-
dzenia roślinnego i apelowała o uwzględ-
nienie w programie studiów, zwłaszcza 
na kierunku lekarskim, w zdecydowanie 
większym wymiarze zagadnień związa-
nych z lekami pochodzenia roślinnego. 

Nowo powstały Ogród spełnia wyma-
gania do praktycznego nauczania przed-
miotów dotyczących roślin leczniczych  
i kosmetycznych, zawarte w programach 
studiów farmacji oraz kosmetologii. Na 
terenie Ogrodu oraz z wykorzystaniem 
materiałów z niego pozyskanych mogą 
odbywać się zajęcia z botaniki farma-
ceutycznej, farmakognozji, naturalnych 
surowców kosmetycznych, botanicz-
nych aspektów w kosmetologii, sen-
soryki i środków zapachowych, leków 
pochodzenia naturalnego oraz szeregu 
zajęć fakultatywnych. Równocześnie  
z otwarciem Ogrodu uruchomiono stro-
nę internetową (www.ogrod.cm.umk.
pl), na której będzie można znaleźć in-
formacje i fotografie dokumentujące eta-
py powstawania Ogrodu, prezentujące 
zmiany fenologiczne w trakcie wegetacji 
poszczególnych gatunków, prezentację 
planowanych wydarzeń oraz szczegóły 
na temat fitochemii, działania, zastoso-
wania oraz wyników najnowszych badań 
poświęconych gatunkom roślin zgroma-
dzonym w Ogrodzie. 

Prezydent Bydgoszczy Rafał Bruski na dyplomatorium 
absolwentów analityki medycznej i kosmetologii (19.11.2022 r.)

W sobotę 19.11.2022 r. o godzinie 
12.00 w auli 35 Wydziału Farmaceu-
tycznego odbyło się uroczyste Dyploma-
torium absolwentów kierunku analityka 
medyczna oraz kosmetologia I i II stop-
nia. Dla absolwentów analityki medycz-
nej było to wydarzenie jubileuszowe 
- 30-ty rocznik absolwentów bydgoskiej 
analityki medycznej ukończył studia. 

Uroczystość, która odbyła się z pełnym 
ceremoniałem akademickim uświetnio-
nym oprawą muzyczną Chóru Collegium 
Medicum, poprowadził dziekan Wydzia-
łu Farmaceutycznego prof. dr hab. Stefan 
Kruszewski. W uroczystym Dyploma-
torium wzięli udział: Prorektor ds. Col-
legium Medicum prof. dr hab. Kornelia 
Kędziora-Kornatowska, zaproszeni go-
ście: prezydent Miasta Bydgoszczy Rafał 
Bruski, sekretarz Krajowej Rady Diagno-
stów Laboratoryjnych (KRDL) Dorota 

Uroczystości

Ogród Roślin Leczniczych i Kosmetycznych „z lotu ptaka”

Nagrodzone za działalność w Studenckim Towa-
rzystwie Diagnostów Laboratoryjnych mgr Marta 
Dąbrowska i mgr Marta Okupska w towarzystwie 
sekretarz Krajowej Rady Diagnostów Laboratoryjnej 
Doroty Krawieckiej

Ogród Roślin Leczniczych i Ko-
smetycznych, https://www.wf.cm.
umk.pl/ogrod-roslin-leczniczych-i-
-kosmetycznych/
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Krawiecka oraz liczne grono profesorów 
Wydziału Farmaceutycznego.

Po powitaniu przez dziekana przy-
byłych na uroczystość gości, zgroma-
dzonych absolwentów oraz ich rodzin, 
okolicznościowe przemówienia wygłosili 
Prorektor ds. Collegium Medicum  prof. 
dr hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska 
oraz dziekan Wydziału prof. dr hab. Ste-
fan Kruszewski.

Następnie absolwenci złożyli uroczy-
ste ślubowanie, Chór Collegium Medi-
cum odśpiewał Gaudeamus Igitur i na-
stąpiła ceremonia wręczania dyplomów. 
Absolwentom, którzy wyróżnili się po-
nadprzeciętnymi wynikami w nauce lub 
pracą na rzecz Uczelni, lub działających 
na Uczelni organizacji, zostały wręczone 
listy gratulacyjne i nagrody rzeczowe. 
Specjalne nagrody absolwentkom anali-
tyki medycznej przyznała Krajowa Rada 
Diagnostów Laboratoryjnych – absol-
wentka, która z najwyższą średnią ukoń-
czyła studia otrzymała dyplom KRDL  
i nagrodę pieniężną. Nagrody pieniężne 
KRDL otrzymały też autorki trzech naj-
lepszych prac magisterskich. Prof. Barba-
ra Zegarska dla najlepszych absolwentek 
kosmetologii ufundowała dwie nagrody  
w formie miesięcznych staży w Dermato-
estetica Clinica Professor B.W. Zegarscy.

W dalszej części uroczystości okolicz-
nościowe przemówienia wygłosili goście 
honorowi: prezydent Rafał Bruski oraz se-
kretarz KRDL Dorota Krawiecka.

Z kolei w imieniu studentów pożegna-
nie skierowane do absolwentów wygłosiła 
przewodnicząca Rady Samorządu Studen-
tów Wydziału Farmaceutycznego Agata 
Fatalska, a w imieniu absolwentów podzię-
kowania wygłosiła mgr Marta Okupska.

Okolicznościowy „ostatni wykład” pt. 
„Pogawędki drobnoustrojów, czyli słów 
kilka o quorum sensing” wygłosił profe-
sor Krzysztof Skowron. Na zakończenie, 
zgodnie z tradycją wysłuchano pieśni 
„Gaude Mater Polonia” oraz krótkiego 
koncertu w wykonaniu Chóru Collegium 
Medicum, którym dyrygowali profesor 
Janusz Stanecki oraz mgr Anna Kocent. 

Wykaz nagrodzonych Absolwentów: 

1. Nagrody Krajowej Rady Diagno-
stów Laboratoryjnych

Za  najlepsze wyniki w nauce: 
• mgr Dominika Przybylska.
Za najlepsze prace magisterskie: 
• mgr Dominika Przybylska,
• mgr Aleksandra Kosowska,
• mgr Izabela Małecka.

Uroczystości

Przemówienie prezydenta Bydgoszczy Rafała Bruskiego

Przemówienie Prorektor ds. CM, prof. dr hab. Kornelii Kędziory-Kornatowskiej

Goście, profesorowie oraz absolwenci analityki medycznej w auli 35 Wydziału Farmaceutycznego

Rzut biretami kończący dyplomatorium absolwentów analityki medycznej i kosmetologii
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2. Listy gratulacyjne Prorektor CM   
i nagrody rzeczowe

Za osiągnięcie bardzo dobrych wyni-
ków w  nauce:

• mgr Kinga Doba
 - analityka medyczna,
• mgr Klaudia Kosim
 -  analityka medyczna,
• mgr Sylwia Pawelak
 –  analityka medyczna,
• mgr Dominika Przybylska
 –  analityka medyczna,
• lic. Agnieszka Mruczkowska
 - kosmetologia,
• lic. Natalia Radtke
 - kosmetologia.
Za pracę na rzecz Uczelni w tym za 

działalność w Samorządzie Studenckim  
i organizacjach studenckich:

• mgr Marta Dąbrowska - analityka 
medyczna,

• mgr Marta Okupska

 -  analityka medyczna,
• mgr Dagmara Śliwińska
 -  analityka medyczna,
• mgr Marlena Kaźmierkiewicz
 -  kosmetologia
• lic. Oliwia Abramczyk
 - kosmetologia.
Za działalność w Chórze Collegium 

Medicum:
• mgr Weronika Falęcka
 – analityka medyczna.

3. Nagroda – staż w Dermatoestetica 
Clinica Professor B.W. Zegarscy 

• lic. Natalia Radtke,
• lic. Julia Florek.

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2022 nr 87

125 doktorów w Collegium Medicum UMK (15.05.2023 r.)
Stefan Kruszewski

W południe 15 maja 2023 r. wypeł-
niła się sala koncertowa Filharmonii 
Pomorskiej. Przybyli doktorzy, którzy  
w ciągu ostatniego roku uzyskali w Col-
legium Medicum UMK stopień nauko-
wy doktora. 

Przybyli ich promotorzy. Salę wypeł-
niły też rodziny i bliscy promowanych 
doktorów. Przybyli na uroczystość po-
słowie Tomasz Latos i Jan Szopiński, 
wojewoda kujawsko-pomorski Mikołaj 
Bogdanowicz, wiceprezydent Bydgosz-
czy Iwona Waszkiewicz, przewodniczą-

cy Rady Miasta Torunia prof. Marcin 
Czyżniewski, dyrektorzy bydgoskich 
Szpitali: Jacek Kryś, Agnieszka Rogalska, 
Janusz Kowalewski, Anna Lewandowska.  
O godzinie 12:00 zgodnie z ceremonia-
łem akademickim na scenę wkroczył 
orszak rektorski: Prorektor ds. CM prof. 
Kornelia Kędziora-Kornatowska, Pro-
rektor ds. Nauki prof. Wojciech Wysota, 
Pełnomocnik Rektora ds. Kształcenia  
i Studentów w CM prof. Adam Buciński, 
Rektorzy bydgoskich uczelni (JM Rek-
tor Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego 
prof. Jacek Woźny, Prorektor Politech-
niki Bydgoskiej prof. Szymon Różański, 
Prorektor Akademii Muzycznej prof. Ja-
nusz Stanecki), dziekani Wydziałów CM 
i UMK, dyrektor Centrum Kształcenia 
w Języku Angielskim, dyrektorzy Szkół 
Doktorskich UMK, przewodniczący 
Rad Dyscyplin CM, prodziekani Wy-
działów CM, Kanclerz UMK i Zastęp-
ca Kanclerza ds. CM. Chór Collegium 
Medicum odśpiewał Hymn Państwowy. 
Po powitaniu wszystkich przybyłych na 
uroczystość głos zabrał Prorektor ds. 
Nauki prof. Wojciech Wysota, który też 
odczytał list od JM Rektora UMK prof. 
Andrzeja Sokali. W swoim liście JM Rek-
tor m.in. napisał:

Dyplom, który za chwilę odbierzecie, 
jest symbolem Waszego przyjęcia do gro-
na ludzi nauki, jest dowodem Waszej go-

Uroczystości

Beneficjentka nagrody – stażu w Dermatoes-
tetica Clinica Professor B.W. Zegarscy lic. Natalia 
Radtke  w otoczeniu prof. Barbary Zegarskiej, prof. 
Stefana Kruszewskiego i prof. Adama Bucińskiego

Widownia Sali Koncertowej Filharmonii Pomorskiej wypełniona promowanymi doktorami, promoto-
rami oraz gośćmi

Prezydium Promocji Doktorskiej w czasie ślubowania doktorskiego - pośrodku Prorektor ds. Collegium 
Medicum prof. dr hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska i Prorektor ds. Nauki prof. Wojciech Wysota. Rotę 
ślubowania odczytuje Pani Prorektor ds. CM

Dyplomatorium analityki me-
dycznej i kosmetologii 2022

https://www.wf.cm.umk.pl/wia-
domosci/?id=27897
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towości do podejmowania naukowych wy-
zwań samodzielnie, bez opieki promotora. 
Za moment złożycie uroczystą przysięgę 
doktorską. Siłą wielowiekowej tradycji 
chcemy, abyście się zobowiązali do tego, 
że będziecie szanować imię naszej uczel-
ni i godność, którą dziś otrzymujecie, że 
będziecie swoją Uczelnię zawsze wspierać, 
a w pracy dążyć do największego skarbu 
ludzkości – prawdy. Że będziecie ją od-
krywać i upowszechniać nie dla zysku, ale 
dla niej samej. Choć powyższe słowa są 
mocno uwspółcześnioną parafrazą tekstu 
łacińskiego, brzmią i tak bardzo wznio-
śle i archaicznie. A jednak traktujmy je 
poważnie. Cytat z „De revolitionibus or-
bium ceolestium Mikołaja Kopernika”  
– „Veritas in omnibus quaerenda est” (We 
wszystkim szukać prawdy) stanowi credo 
naszej Uczelni. Choć nasze przekonania  
o świecie się zmieniają, dążenie do praw-
dy nie starzeje się. Szukajcie jej zatem wy-
trwale i cierpliwie, ale też z nadzieją, że 
odkrywanie jej czyni świat lepszym.

Kolejne przemówienia wygłosili Pro-
rektor ds. CM prof. Kornelia Kędziora-
-Kornatowska oraz dziekan Wydziału 
Farmaceutycznego organizującego tego-
roczną promocję doktorską prof. Stefan 
Kruszewski. Następnie prof. dr hab. dr 
h.c. Arkadiusz Jawień wygłosił wykład 
„Ludwik Rydygier – chirurg, patriota, 
patron”, który został bardzo doceniony 
długotrwałymi oklaskami oraz w póź-
niejszych wypowiedziach gości hono-
rowych. Następnie dziekan prof. Stefan 
Kruszewski odczytał list od Ministra 
Edukacji i Nauki prof. Przemysława 
Czarnka zawierający gratulacje i życze-
nia skierowane do promowanych dokto-
rów. Napisał on m.in. 

Serdecznie gratuluję wszystkim wypro-
mowanym doktorom. Jestem pewien, że 
odbierane dziś dyplomy budzą u młodych 
naukowców słuszne poczucie dumy. Docie-
kliwość badawcza, zamiłowanie do wiedzy, 
nieustanna potrzeba odkrywania prawdy 
poprzez naukę – są wartościami niezby-
walnymi i niezwykle potrzebnymi. Są one 
tym ważniejsze, im donioślejszą rolę medy-
cy pełnią dla ochrony zdrowia i życia całe-
go społeczeństwa. 

Pragnę wyrazić satysfakcję, że Colle-
gium Medicum im. Ludwika Rydygiera  
w Bydgoszczy UMK w Toruniu, konty-
nuując wspaniałe, długoletnie tradycje 
kształcenia adeptów sztuki lekarskiej,  
a także kierunków okołomedycznych, jest 
obecnie jednym z wiodących ośrodków 
tego typu w Polsce. Niezmiernie mi miło, 
że władze Uczelni podejmują wszelkie 
działania, by stale rozwijać działalność 

Uroczystości

Chór Collegium Medicum gotowy do zaśpiewania Hymnu Państwowego. Wchodzi orszak rektorski. Wi-
doczny na zdjęciu jako pierwszy dziekan Wydziału Nauk Ekonomicznych i Zarządzania prof. Jerzy Boehlke

Uczestnicy uroczystości na scenie Filharmonii Pomorskiej – w pierwszym rzędzie od prawej JM Rektor 
UKW prof.dr hab. Jacek Woźny, Prorektor PBŚ Szymon Różański, Kanclerz UMK dr Tomasz Jędrzejewski, 
Z-ca Kanclerza ds. CM dr Marzena Ruczyńska, dyrektor Centrum Onkologii prof. Janusz Kowalewski, 
przewodniczący Rad Dyscyplin działających w Collegium Medicum: prof. Katarzyna Sierakowska, prof. 
Michał Marszałł i prof. Andrzej Kurylak. W kolejnych rzędach dziekani toruńskich Wydziałów UMK, 
dyrektorzy Szkół Doktorskich UMK oraz prodziekani Wydziałów Collegium Medicum

Goście Honorowi Promocji Doktorskiej  – od lewej: wojewoda kujawsko-pomorski Mikołaj Bogdano-
wicz, poseł Tomasz Latos, poseł Jan Szopiński, wiceprezydent Bydgoszczy Iwona Waszkiewicz, przewodni-
czący Rady Miasta Torunia Marcin Czyżniewski

Promowani doktorzy składają ślubowanie.
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dydaktyczną, naukową i badawczą, do-
stosowywać in frastrukturę do wymo-
gów współczesności, a przede wszystkim  
– dbać o postęp polskiej medycyny. 

W dalszej części przemówienia wygłosi-
li: poseł i przewodniczący Sejmowej Komi-
sji Zdrowia Tomasz Latos, członek Sejmo-
wej Komisji Zdrowia poseł Jan Szopiński, 
wojewoda kujawsko-pomorski Mikołaj 
Bogdanowicz oraz wiceprezydent Byd-
goszczy Iwona Waszkiewicz. Troje profe-
sorów (prof. Kornelia Kędziora-Kornatow-
ska, prof. A. Jawień i prof. S. Kruszewski)  
z rąk wojewody otrzymało Medal „Za 
zasługi dla województwa kujawsko-po-
morskiego”. Po wystąpieniach gości ho-
norowych, promowani doktorzy złożyli 
ślubowanie, Chór Collegium Medicum 
zaśpiewał pieśń „Gaudeamus Igitur”, po 
czym nastąpiła ceremonia wręczania dy-
plomów. Liczba promowanych w tym 
roku doktorów była wyjątkowo duża - aż 
125 osobomw ciągu ostatniego roku sto-
pień naukowy doktora nadały działające w 
Collegium Medicum Rady Dyscyplin Na-
ukowych. Po ceremonii wręczania, Chór 
Collegium Medicum wykonał pieśń „Gau-
de Mater Polonia”. Na zakończenie uroczy-
stości jej uczestnicy mieli okazję wysłuchać 
koncertu Chóru Collegium Medicum 
– wykonał on 3 utwory: Ave Maria (opr. 
Mariusz Kramarz), Blue skies (opr. Alan 
Woods) i Con el vito (opr. Emil Fabrez).

Uroczystość promocji doktorskiej była 
dobrą okazją do podkreślenia znaczenia 
Collegium Medicum UMK i jej profe-
sorów w podnoszeniu prestiżu miasta 
Bydgoszczy. Mówił o tym w swoim prze-
mówieniu dziekan Wydziału Farmaceu-
tycznego. Sukcesy profesorów i sukcesy 
studentów są także chlubą Bydgoszczy.  
W kontekście obchodzonego w Bydgosz-
czy Roku Andrzeja Szwalbego powiedział: 

Tak się pięknie złożyło, że przyznawany 
co roku przez miasto Bydgoszcz Laur An-
drzeja Szwalbego za wybitny wkład w roz-
wój i promowanie Bydgoszczy w tym roku 
otrzymał profesor reprezentujący bydgoską 
akademicką medycynę. Również nagroda 
naukowa prezydenta Bydgoszczy została 
w tym roku przyznana profesorowi z Col-
legium Medicum UMK i także beneficjent-
ką stypendium dla młodych naukowców 
została pani doktor z Collegium Medicum 
UMK. Od samego początku rozwoju byd-
goskiej akademickiej medycyny przybyli tu 
profesorowie i ich młodsi współpracownicy, 
a później ich naukowi wychowankowie nie 
tylko leczyli i kształcili kadry dla medycy-
ny, nie tylko tworzyli na wysokim pozio-
mie naukę, ale stanowili wartość dodaną 
dla miasta i regionu. Miasto Bydgoszcz 

honoruje zasłużone dla miasta osoby na-
grodami i wyróżnieniami. Znakomitą for- 
mą wyróżnień osób budujących prestiż 
Bydgoszczy jest Bydgoska Aleja Autogra-
fów na ulicy Długiej. Są tam między in-
nymi wyróżnieni profesorowie bydgoskich 
uczelni. W grupie profesorów najliczniej 
są reprezentowani profesorowie pracujący  
w naszym Collegium Medicum UMK. Pro-
fesorowie pracujący w bydgoskim Collegium 
Medicum UMK otrzymywali zaszczytny 
tytuł Ambasadora Regionu, otrzymywali 
zaszczytną godność doktora honoris causa 
innych uczelni. Leczenie, kształcenie i rozwi-
janie nauki to nie jedyne domeny działalno-
ści naszych profesorów. Wielu szeroko anga-
żuje się w działalność społecznikowską dla 
dobra i chluby miasta. Przykładem może 
być aktywność profesora Zygmunta Mackie-
wicza, który doprowadził do przywrócenia 
zniszczonej przez Niemców fontanny Potop, 
a która teraz jest jedną z niepowtarzalnych 
wizytówek Bydgoszczy.

Dziekan mówił też o wysokiej jako-
ści kształcenia w bydgoskim Collegium 
Medicum UMK i o sukcesach studentów  
i absolwentów Collegium Medicum:

Naszych studentów bardzo dobrze przy-
gotowujemy do wykonywania, ważnych, 
odpowiedzialnych, społecznie pożądanych 
zawodów medycznych. Zaświadczają o tym 
między innymi coroczne wyniki Lekar-
skiego Egzaminu Końcowego. Od wielu lat 
absolwenci naszego kierunku lekarskiego 
zdawali ten egzamin bardzo dobrze, pla-
sując nasze bydgoskie Collegium Medi-
cum w czołówce krajowej. W tym roku 
nasi absolwenci okazali się absolutnym li-
derem uzyskując w rywalizacji zespołowej  
z innymi uczelniami medycznymi najlep-
szy wynik. O wysokiej jakości kształcenia 
zaświadczają stypendia Ministra Eduka-
cji i Nauki. Każdego roku nasi studenci 
otrzymują te prestiżowe stypendia. Te 
stypendia też pozytywnie nas wyróżniają 
na tle innych uniwersytetów medycznych. 
Przykładowo, w ciągu ostatnich dwóch 
lat Minister przyznał 846 stypendiów. 
Otrzymywali je oczywiście studenci na-
szego kierunku lekarskiego, ale w skali 
całej Polski tylko dwa stypendia trafiły 
do studentów kierunku farmacja i te dwa 
stypendia trafiły do studentów naszej 
bydgoskiej farmacji.

Informacje o Collegium Medicum 
były też cyklicznie wyświetlane na ekra-
nie nad sceną sali koncertowej. Można się 
było z wyświetlanych slajdów dowiedzieć 
o liczbie studentów Collegium Medicum 
(obecnie ok. 5 tys.), o liczbie prowadzo-
nych kierunków studiów (obecnie 16),  
o liczbie nadanych stopni naukowych 

Uroczystości

Prof. dr hab. dr h.c. Arkadiusz Jawień wygłasza 
wykład „Ludwik Rydygier – chirurg, patriota, patron”

Tabela 1. Liczba absolwentów kierunków reali-
zowanych w Akademii

* specjalizacje: kosmetologia, elektroradiolo-
gia, ratownictwo medyczne, dietetyka, organizacje  
i zarządzanie w ochronie zdrowia, administracja  
zdrowiem publicznym, profilaktyka społeczna 

Wystąpienia Gości Honorowych uroczystości: po-
słów Tomasza Latosa i Jana Szopińskiego, wojewody 
kujawsko-pomorskiego Mikołaja Bogdanowicza i wice-
prezydent Bydgoszczy Iwony Waszkiewicz
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(604 stopnie doktora, 221 stopni doktora 
habilitowanego) oraz o liczbie absolwen-
tów Akademii Medycznej i Collegium 
Medicum (łącznie 27 105). Wyświetlane 
podczas uroczystości dane o liczbie absol-
wentów na poszczególnych kierunkach 

trzech Wydziałów Collegium Medicum 
zostały zebrane w tabeli 1. 

Promocja doktorska Collegium Me-
dicum odbywająca się w Roku Mikołaja 
Kopernika była ważnym wydarzeniem 
zarówna dla Uniwersytetu Mikołaja Ko-

pernika, jak i dla miasta Bydgoszczy. 
Znalazła ona duży oddźwięk w bydgo-
skiej prasie, radiu i telewizji.

Film z uroczystości do obejrzenia na  
https://youtu.be/xfR0JNSHZJg

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 89

Dyplomatorium absolwentów kierunków analityka medyczna 
i kosmetologia (18.11.2023 r.)

W sobotę 18 listopada 2023 r. odbyło 
się uroczyste Dyplomatorium na Wydzia-
le Farmaceutycznym Collegium Medicum 
UMK w Bydgoszczy. Dyplomy ukończenia 
studiów wyższych otrzymali absolwenci 
kierunków analityka medyczna i kosme-
tologia – łącznie 110 osób.

 
Kierunek analityka jest kierunkiem 

założycielskim dla bydgoskiego Wy-
działu Farmaceutycznego. Pierwsi stu-
denci tego kierunku rozpoczęli studia 
dokładnie 35 lat temu w 1988 roku,  
a pierwsze Dyplomatorium absolwen-
tów tego kierunku odbyło się 30 lat 
temu w 1993 roku. Analityka medycz-
na to kierunek, który przygotowuje 
absolwentów do wykonywania zawodu 
diagnosty laboratoryjnego – bardzo po-
żądanego w ochronie zdrowia. Dotych-
czas dyplomy ukończenia studiów na 
bydgoskim kierunku analityka medycz-
na otrzymały 1644 osoby. Zdecydowa-
na większość z nich wykonuje zawód 
diagnosty laboratoryjnego. Diagnosta 
laboratoryjny w ochronie zdrowia peł-
ni kluczową rolę w postawieniu przez 
lekarza prawidłowej diagnozy. Tylko 
prawidłowa diagnoza może zagwaran-
tować prawidłowe i skuteczne leczenie. 
Współczesna medycyna laboratoryjna 
w celu postawienia prawidłowej diagno-

zy wykorzystuje najnowsze zdobycze 
nauki, w szczególności biologii moleku-
larnej, ale też wykorzystuje zdobycze in-
formatyki, w tym sztucznej inteligencji.

Bydgoski Wydział Farmaceutyczny 
ma już też długoletnią tradycję kształ-
cenia na kierunku kosmetologia. Do-
tychczas dyplom ukończenia studiów 
na tym kierunków otrzymało 1227 osób. 
Absolwentki i absolwenci tego kierunku 
też są przygotowani do wykonywania 
bardzo dobrego, społecznie pożądanego 
zawodu. Wzrasta i będzie wzrastało za-

potrzebowanie na piękno, a zatem będzie 
wzrastało zapotrzebowanie na kosmeto-
logów. Każdego roku fundacja Perspek-
tywy przeprowadza ranking uczelni  
i kierunków. Bydgoska kosmetologia zaj-
muje w konkurencji z kosmetologiami ze 
wszystkich innych publicznych uczelni 
w zależności od roku, albo drugie albo 
trzecie miejsce. O tak wysokim miejscu 
zadecydowało m.in. kryterium „ekono-
miczne losy absolwentów”. W tym kry-
terium  kierunki bydgoskiego Wydziału 
Farmaceutycznego otrzymują najwyższe 

Uroczystości

Promocja Doktorska 15. 05. 
2023, https://www.wf.cm.umk.pl/
wiadomosci/?id=29981

Film: Promocja Doktorska 15. 
05. 2023, https://www.youtube.
com/watch?v=xfR0JNSHZJg

Film: „Ludwik Rydygier – chi-
rurg, patriota, patron” wykład prof. 
dr hab. dr h.c. Arkadiusza Jawienia 

https://www.youtube.com/
watch?v=18Xz20DXouQ

Dr nauk farmaceutycznych  Natalia Piekuś-Słomka po odebraniu dyplomu doktorskiego razem z pro-
motor, Prorektor ds CM, dziekanem Wydziału Farmaceutycznego i przewodniczącym Rady Dyscypliny 
nauki farmaceutyczne

Dyplomatorium absolwentów kierunku analityka medyczna i kosmetologia 2023, przemawia Prorektor ds. 
Collegium Medicum UMK, prof. dr hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska
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noty, co oznacza, że absolwenci tych byd-
goskich kierunków bardzo dobrze od-
najdują się na rynku pracy, nie mają pro-
blemu ze znalezieniem dobrze płatnej 
satysfakcjonującej pracy lub założeniem 
własnej, dobrze prosperującej firmy.

Uroczystość Dyplomatorium od-
była się w odnowionej Auli Collegium 
Medicum przy ulicy Jagiellońskiej 13  
z pełnym ceremoniałem akademickim. 
Uczestniczyli w niej Prorektor ds. Col-
legium Medicum prof. dr hab. Kornelia 
Kędziora-Kornatowska i Prorektor ds. 
Studenckich prof. dr hab. Beata Przybo-
rowska, liczne grono profesorów naucza-
jących na Wydziale Farmaceutycznym 
oraz wielu zaproszonych znamienitych 
gości, m.in. prezes Krajowej Rady Dia-
gnostów Laboratoryjnych Monika Pin-
tal-Ślimak oraz poseł na Sejm RP, ab-
solwent kierunku analityka medyczna 
dr Norbert Pietrykowski. Przybyli też 
diagności laboratoryjni i kosmetolodzy 
współpracujący z Wydziałem w prowa-
dzeniu praktyk zawodowych. Uroczy-
stości przewodniczył dziekan Wydziału 
Farmaceutycznego prof. dr hab. Stefan 
Kruszewski. Przemówienia skierowa-
ne do absolwentów wygłosili: Prorektor 
ds. Collegium Medicum, Prorektor ds. 
Studenckich, dziekan Wydziału, prezes 
KRDL i poseł na Sejm. 

Dziekan Wydziału w swym przemó-
wieniu mówił o ważnej roli zawodów 
diagnosty laboratoryjnego oraz kosme-
tologa. Nawiązał też do rankingu Per-
spektyw, w którym, zwłaszcza kierunek 
kosmetologia, zajmuje wysokie miej-

sce:  „Miejsce w rankingu Perspektyw jest 
określane na podstawie wielu kryteriów. 
Jednym z nich są „ekonomiczne losy ab-
solwentów”. W tym kryterium nasze kie-
runki otrzymują najwyższe noty. Ozna-
cza to, że nasi absolwenci bardzo dobrze 
odnajdują się na rynku pracy, nie mają 
problemu ze znalezieniem dobrze płatnej, 
satysfakcjonującej pracy, lub założenia 
własnej dobrze prosperującej firmy”. 

Mówił również o wysokim poziomie 
badań naukowych prowadzonych na 
Wydziale Farmaceutycznym „Badania 
naukowe to nasza mocna strona. Wnie-
śliśmy znaczący wkład w uzyskanie przez 
nasz Uniwersytet statusu Uczelni Ba-
dawczej. Zapracowaliśmy na ten wkład  
w Uczelnię Badawczą jakością prowadzo-
nych badań naukowych, ilością i jakością 
publikacji, ilością zdobytych grantów. Też 
umiemy w celu dalszego rozwijania badań 
korzystać z możliwości jakie daje Uczelnia 
Badawcza. Państwo możecie być dumni, 
że jesteście absolwentami elitarnej Uczel-
ni Badawczej. Tylko 10 polskich uczelni 
ma taki status. Jednym z parametrów 
określających jakość badań naukowych  
i wartość wkładu w światową naukę jest 
współczynnik cytowań publikacji powsta-
jących tu na naszym bydgoskim Wydziale 
Farmaceutycznym. Pod względem ilości 
cytowań w ostatnim roku dwoje naszych 
profesorów nauczających na kierunku 
analityka medyczna znalazło się w presti-
żowym gronie 2% najczęściej cytowanych 
na świecie autorów.  Są nimi obecni dziś  
z nami Pani prof. Barbara Bojko i  Pan 
prof. Piotr Cysewski”.  

Dziekan w swym wystąpieniu nawią-
zał też do wydarzenia, które za kilkana-
ście godzin będzie miało miejsce w San 
Salvador z udziałem studentki bydgo-
skiej analityki medycznej: „Studentka 
IV roku  naszej analityki medycznej pani 
Angelika Jurkowianiec w tym roku zdo-
była tytuł Miss Polski. Obecnie ubiega się  
o tytuł Miss Universe. 3 listopada wylecia-
ła do Salwadoru i właśnie dzisiejszej nocy 
w San Salvador odbędzie się Wielki Finał 
Miss Universe. Trzymajmy kciuki i życz-
my naszej studentce kolejnego zwycięstwa. 
Pani Angelika Jurkowianiec przygotowa-
ła na cele tego konkursu specjalny film,  
w którym zawarła dużo ciepłych infor-
macji o studiowaniu naszej analityki me-
dycznej. W udzielanych wywiadach dla 
mediów, mówiąc o swoich osiągnieciach 
podkreślała,  że jest dumna, że studiuje na 
dobrym kierunku i dobrej Uczelni”.

W trakcie uroczystości absolwenci 
złożyli ślubowanie i odebrali dyplomy 
ukończenia studiów. Wyróżniający się ab-

Uroczystości

Dyplomatorium absolwentów kierunku analityka medyczna i kosmetologia 2023, Prorektor ds. CM prof. dr 
hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska, Prorektor ds. Studenckich prof. dr. hab. Beata Przyborowska oraz władze 
dziekańskie Wydziału Farmaceutycznego

Dyplomanci podczas Dyplomatorium absolwen-
tów kierunku analityka medyczna i kosmetologia 2023

Absolwentka kierunku kosmetologia studia I stop-
nia, prezes Kosmetologicznej Organizacji Studenckiej, 
Zofia Heise z dyplomem i nagrodą w towarzystwie 
dziekana Wydziału Farmaceutycznego
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solwenci zostali uhonorowani nagrodami 
i listami gratulacyjnymi. Specjalne nagro-
dy absolwentkom analityki medycznej 
przyznała Krajowa Rada Diagnostów La-
boratoryjnych. Absolwentka, która z naj-
wyższą średnią ukończyła studia, otrzy-
mała dyplom KRDL i nagrodę pieniężną. 
Nagrody pieniężne KRDL otrzymali też 
autorzy dwóch najlepszych prac magi-
sterskich. Firma Dermatoestetica Clinica 
Profesor B.W. Zegarscy ufundowała dla 
trzech absolwentek kosmetologii nagrody 
w postaci miesięcznych staży w tej firmie.

W emocjonalnym wystąpieniu skie-
rowanym do tegorocznych absolwen-
tów poseł na Sejm RP, absolwent anali-
tyki medycznej z 1998 roku, dr Norbert 
Pietrykowski powiedział m.in. „Jestem 
absolwentem tej Uczelni i wiem, że ta 
Uczelnia, Jej Profesorowie dali Wam  
3 najważniejsze wartości, które będą  
z Wami przez całe życie – prawdę, dobro 
i piękno. To są wartości utylitarne. Pa-
miętajcie, życie warto przeżyć, nie prze-
czekać. Bądźcie zawsze odważni, bądź-
cie zawsze dynamiczni, realizujcie swoje 
marzenia, bo marzenia popychają Was 
do przodu, człowiek bez marzeń umiera. 
Dzisiaj skończyliście wspaniałą Uczelnię, 
cieszcie się z tego, bądźcie dumni, bądź-
cie wspaniałymi ludźmi w pięknym kra-
ju nowoczesnej Europy. To Wy będziecie 
stanowić o przyszłości naszego dumnego, 
wspaniałego narodu. Dziękuję Wam za to, 
że ukończyliście tę Uczelnię, którą ja koń-
czyłem. Chwała Wam za to”.

Z kolei Prezes Krajowej Rady Diagno-
stów Laboratoryjnych Monika Pintal-Śli-
mak  w swoim wystąpieniu m.in. powie-
działa „Samorząd diagnostów z uznaniem 
obserwuje działania Uczelni w zakresie 
kształcenia diagnostów laboratoryjnych, 

zapewnienia możliwości szkolenia specja-
lizacyjnego i udziału w kursach doszkala-
jących. Dzięki takim działaniom diagności 
laboratoryjni to dziś najlepiej przygotowana 
grupa zawodowa w ochronie zdrowia do in-
terpretacji wyników badań laboratoryjnych. 
Grupa wprost kształcona, by proponować 
schematy postępowania diagnostycznego  
w oparciu o badania laboratoryjne, a także 
do tego, by profesjonalnie komunikować się  
z odbiorcami wyników - zarówno lekarza-
mi, jak i pacjentami”.

Absolwentów pożegnali wygłaszając 
przemówienia: Agata Fatalska – przewod-
nicząca Samorządu Studentów Wydzia-
łu Farmaceutycznego, Zuzanna Cieślak  
– przewodnicząca Studenckiego Towa-
rzystwa Diagnostów Laboratoryjnych 
oraz Zofia Heise – przewodnicząca Ko-
smetologicznej Organizacji Studenckiej.  

Okolicznościowy wykład „Odrębno-
ści diagnostyki laboratoryjnej u kobiet  
i mężczyzn” wygłosiła dr hab. Iga Hołyń-
ska-Iwan, prof. UMK.

Uroczystość Dyplomatorium uświetnił 
Chór Collegium Medicum pod dyrekcją 
prof. Janusza Staneckiego oraz mgr Anny 
Kocent. Wykonał on przypisane ceremo-
niałowi akademickiemu uroczyste pieśni: 
Hymn Państwowy, Gaudeamus Igitur, 
Gaude Mater Polonia. Na zakończenie 
uroczystości wystąpił z krótkim koncertem 
wykonując utwory Ave Maria (opr. Ma-
riusz Kramarz) oraz Blue skies (opr. Alan 
Woods) pod dyrekcją odpowiednio mgr 
Anny Kocent i prof. Janusza Staneckiego.

Wykaz nagrodzonych absolwentów 
Nagrody Krajowej Rady Diagnostów La-
boratoryjnych

Za  najlepsze wyniki w nauce:
• mgr Klaudia Dłubała.
Za najlepsze prace magisterskie: 

• mgr Dagmara Frydrych,
• mgr Jan Cybulski.
Listy gratulacyjne Pani Prorektor CM
i nagrody rzeczowe
Za uzyskanie tytułu najlepszego 
absolwenta Wydziału:
• mgr Wioletta Dobrzeniecka – anali-

tyka medyczna
Za osiągnięcie bardzo dobrych 
wyników w  nauce:
• mgr Klaudia Dłubała – analityka 

medyczna,
• mgr Aleksandra Wybierała – anali-

tyka medyczna,
• mgr Paulina Rommel – analityka 

medyczna,
• mgr Katarzyna Jaskulska – analityka 

medyczna,
• Wiktoria Koperska – kosmetologia,
• Aleksandra Trędowska – kosmetologia,
• Marta Michalska – kosmetologia.
Za pracę na rzecz Uczelni, w tym za 

działalność w Samorządzie Studenckim  
i organizacjach studenckich

• mgr Paulina Koziorzemska – anali-
tyka medyczna,

• mgr Paulina Olszewska – analityka 
medyczna,

• Darya Kiryliuk – kosmetologia,
• Zofia Heise – kosmetologia,
• Aleksandra Trędowska – kosmetologia.
Nagroda – staż w Dermatoestetica
 Clinica Profesor B.W. Zegarscy 
• lic. Marta Michalska,
• lic. Aleksandra Trędowska,
• lic. Zuzanna Olendrzyńska.

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 91

Uroczystości

Dyplomatorium absolwentów kierunku analityka medyczna i kosmetologia 2023, pośrodku: dziekan Wydziału Farmaceutycznego, prof. dr hab. Stefan Kruszewski, obok 
dziekana po prawej prezes KRDL mgr Monika Pintal-Ślimak, po lewej - dr Norbert Pietrykowski, poseł na Sejm RP, Prorektor ds. Studenckich prof. dr hab. Beata Przyborowska 
oraz Prorektor ds. CM prof. dr hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska

Dyplomatorium analityki me-
dycznej i kosmetologii 2023

https://www.wf.cm.umk.pl/wia-
domosci/?id=31972
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Przemówienie dziekana Wydziału Farmaceutycznego podczas 
Dyplomatorium absolwentów kierunków analityka medyczna i kosmetologia

Szanowni Państwo,
35 lat temu rozpoczęło się kształcenie 

na naszym bydgoskim Wydziale Farma-
ceutycznym. Wtedy to był wydział Akade-
mii Medycznej. Obecnie jesteśmy Wydzia-
łem Uniwersytetu Mikołaja Kopernika, 
tworząc razem z Wydziałem Lekarskim  
i Wydziałem Nauk o Zdrowiu, Collegium 
Medicum UMK. 35 lat temu, w paździer-
niku 1988 roku pierwsza grupa studentów 
kierunku analityka medyczna była imma-
trykulowana i rozpoczęła studia. Kierunek 
analityka medyczna to kierunek założy-
cielski naszego Wydziału. Pierwsze dyplo-
matorium absolwentów kierunku anality-
ka medyczna odbyło się 30 lat temu w 1993 
roku. Analityka medyczna to także kieru-
nek, który odegrał i odgrywa wiodącą rolę 
uczelniotwórczą dla naszych bydgoskich 

Wydziałów Uniwersytetu Mikołaja Ko-
pernika. Dzięki temu, że przybyli tu przed 
35 laty, a także w latach następnych, pro-
fesorowie reprezentowali wysoki poziom 
naukowy, a ówczesne władze miasta Byd-
goszczy bardzo nas wspierały, kształcenie 
na kierunku analityka medyczna od same-
go początku było i jest na bardzo wysokim 
poziomie. Kształcenie na tym kierunku 
przygotowuje absolwentów zarówno do 
wykonywania społecznie pożądanego za-
wodu diagnosty laboratoryjnego, jak i do 
prowadzenia badań naukowych. Wielu 
obecnych profesorów naszego Wydziału, 
naszego Collegium Medicum to przecież 
absolwenci naszego bydgoskiego kierunku 
analityka medyczna. Ale przede wszystkim 
poprzez kształcenie na kierunku analityka 
medyczna przygotowujemy wysokospe-
cjalistyczne kadry dla ochrony zdrowia, do 
wykonywania bardzo ważnych zadań dia-
gnosty laboratoryjnego. Wykształciliśmy 
na naszym Wydziale znaczącą liczbę dia-
gnostów laboratoryjnych Całkowita liczba 
absolwentów analityki medycznej licząc 
od pierwszego dyplomatorium w 1993 r.  
i łącznie z dzisiejszym wynosi 1644. Śred-
nio każdego roku na naszym Wydziale 
kończyło studia 53 absolwentów analityki 
medycznej. Porównując z innymi wydzia-
łami farmaceutycznymi  średnioroczną 
ilość absolwentów należymy do liderów 
kształcenia na kierunku analityka me-
dyczna. Zdecydowana większość naszych 
absolwentów wykonuje zawód diagnosty 
laboratoryjnego, w tym wielu z nich pełni 
ważne funkcje w ochronie zdrowia kieru-
jąc Medycznymi Laboratoriami Diagno-
stycznymi lub pełni inne ważne funkcje  
w sferze ochrony zdrowia, jak nasi dzisiejsi 
goście honorowi. Wielu naszych absolwen-
tów pracuje wykonując zawód diagnosty 
laboratoryjnego tu w Bydgoszczy, wielu 
w naszym województwie kujawsko-po-
morskim, ale także na terenie całej Pol-
ski. Diagnosta laboratoryjny w ochronie 
zdrowia pełni kluczową rolę w postawie-
niu przez lekarza prawidłowej diagnozy. 
Tylko prawidłowa diagnoza może zagwa-
rantować prawidłowe i skuteczne leczenie. 
Współczesna medycyna laboratoryjna  
w celu postawienia prawidłowej diagnozy 
wykorzystuje najnowsze zdobycze nauki, 
w szczególności biologii molekularnej, ale 
też wykorzystuje zdobycze informatyki, 
w tym sztucznej inteligencji. Nieprzypad-
kowo Dzień Diagnosty Laboratoryjnego 

został wyznaczony na dzień 27 maja. Jest 
to dzień, w którym przypada rocznica od-
krycia kodu genetycznego. To przełomowe 
odkrycie znacząco wpłynęło na rozwój 
nauki i medycyny, w tym metod wykorzy-
stywanych w diagnostyce laboratoryjnej. 
W tej przygodzie obcowania z nauką i jej 
stosowania w diagnostyce medycznej Pań-
stwo uczestniczyliście studiując analitykę 
medyczną i będziecie dalej uczestniczyć 
wykonując zawód diagnosty laboratoryj-
nego. Oczywiście będziecie musieli nadą-
żać za coraz doskonalszymi technikami  
i metodami diagnostycznymi, a zatem bę-
dziecie musieli uzupełniać i aktualizować 
swoja wiedzę i swoje umiejętności. 

Dyplom ukończenia studiów dziś też 
otrzymują absolwentki i absolwenci kie-
runku kosmetologia. Dotychczas na Wy-
dziale Farmaceutycznym wydaliśmy 1227 
dyplomów ukończenia studiów na kie-
runku kosmetologia.  Absolwentki i ab- 
solwenci tego kierunku też są przygoto-
wani do wykonywania bardzo dobrego 
społecznie pożądanego zawodu. Stajemy 
się jako społeczeństwo coraz bogatsi, stąd 
wzrasta i będzie wzrastało zapotrzebowa-
nie na piękno, a zatem będzie wzrastało za-
potrzebowanie na kosmetologów. Jako ko-
smetolodzy jesteście Państwo wyposażeni 
zarówno w umiejętności praktyczne, jak 
i posiadacie pogłębioną wiedzę z zakresu 
nauk medycznych, w tym dermatologii. Je-
steście zatem gotowi kompleksowo służyć 
w zakresie przeprowadzenia zabiegu ko-
smetologicznego, jak i udzielania porady  
w zakresie ewentualnych koniecznych kon-
sultacji lub leczenia u lekarzy specjalistów. 
Oczywiście, wykonując zawód kosmeto-
loga będziecie musieli także uzupełniać  
i aktualizować swoją wiedzę i umiejętności 
praktyczne. Każdego roku fundacja Per-
spektywy przeprowadza ranking uczelni  
i kierunków. Absolwentki i absolwenci kie-
runku kosmetologia mogą się szczególnie 
cieszyć, bo akurat nasza bydgoska kosme-
tologia wypada w tym rankingu bardzo 
dobrze. Nasza bydgoska kosmetologia, 
zajmuje w konkurencji z kosmetologiami 
ze wszystkich innych publicznych uczelni,  
w zależności od roku, albo drugie albo trze-
cie miejsce. Miejsce w rankingu Perspektyw 
jest określane na podstawie wielu kryteriów. 
Jednym z nich są „ekonomiczne losy absol-
wentów”. W tym kryterium nasze kierunki, 
otrzymują najwyższe noty. Oznacza to, że 
nasi absolwenci bardzo dobrze odnajdują 

Uroczystości

Przemawia dziekan Wydziału Farmaceutycznego, 
prof. dr hab. Stefan Kruszewski

Beneficjentka Tytułu Najlepszej Absolwentki Wy-
działu Farmaceutycznego mgr Wioletta Dobrzeniecka 
z dyplomem i nagrodami w towarzystwie dziekana 
Wydziału Farmaceutycznego
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się na rynku pracy, nie mają problemu ze 
znalezieniem dobrze płatnej pracy lub zało-
żeniem własnej dobrze prosperującej firmy. 
Wysokie noty otrzymujemy też w kryte-
rium „jakość badań naukowych”, co ozna-
cza, że byliście państwo kształceni przez na-
uczycieli prowadzących badania naukowe 
na najwyższym poziomie.

Badania naukowe to nasza moc-
na strona. Wnieśliśmy znaczący wkład  
w uzyskanie przez nasz Uniwersytet sta-
tusu Uczelni Badawczej. Zapracowaliśmy 
na ten wkład w Uczelnię Badawczą jako-
ścią prowadzonych badań naukowych, 
ilością i jakością publikacji, ilością zdoby-
tych grantów. Umiemy też w celu dalszego 
rozwijania badań korzystać z możliwości 
jakie daje Uczelnia Badawcza. Państwo 
możecie być dumni, że jesteście absol-
wentami elitarnej Uczelni Badawczej. Tyl-
ko 10 polskich uczelni ma taki status. 

Jednym z parametrów określających 
jakość badań naukowych i wartość wkła-
du w światową naukę jest współczynnik 
cytowań publikacji powstających  tu na 
naszym bydgoskim Wydziale Farmaceu-
tycznym. Pod względem ilości cytowań 
w ostatnim roku dwoje naszych profe-
sorów nauczających na kierunku anali-
tyka medyczna znalazło się w prestiżo-
wym gronie 2% najczęściej cytowanych 
na świecie autorów. Są nimi obecni dziś 
z nami Pani prof. Barbara Bojko i  Pan 
profesor Piotr Cysewski.

Cieszy nas, że jako Wydział uzyskali-
śmy uprawnienia do prowadzenia trzech 
specjalizacji dla diagnostów laboratoryj-
nych, a mianowicie: specjalizacji w zakre-
sie laboratoryjnej diagnostyki medycznej, 
mikrobiologii medycznej oraz laborato-
ryjnej transfuzjologii medycznej. Słowa 
uznania należą się inicjatorce wznowienia 
prowadzenia specjalizacji na naszym Wy-
dziale,  obecnej z nami Pani prof. Eugenii 
Gospodarek-Komkowskiej oraz zespoło-
wi, który pod kierownictwem Pani prof. 
Joanny Kwiecińskiej-Piróg przygotował 
dokumentację akredytacyjną i aktualnie 
realizuje kursy specjalizacyjne, na które, 
jak się okazało, jest bardzo duże zapotrze-
bowanie. Nasi nauczyciele diagności la-
boratoryjni pod kierownictwem też Pani 
prof. Joanny Kwiecińskiej-Piróg na pod-
stawie przedstawionej oferty uzyskali pra-
wo do realizacji części praktycznej  „Kur-
sów podnoszących kwalifikacje kadry 
medycznej udzielającej świadczeń zdro-
wotnych, w tym w związku z chorobą za-
kaźną, w szczególności COVID-19”. Są to 
Kursy, na które Krajowa Izba Diagnostów 
Laboratoryjnych w ramach programu 
operacyjnego Wiedza  i Rozwój otrzyma-

ła dotacje Unii Europejskiej. Także zespół 
naszych diagnostów laboratoryjnych pod 
kierownictwem też Pani prof. Joanny 
Kwiecińskiej-Piróg przygotował wniosek 
na podstawie którego nasz Wydział w tym 
roku otrzymał w drodze postępowania 
konkursowego 4-milionowy grant Agen-
cji Badań Medycznych na opracowanie  
i realizację autorskiego programu studiów 
podyplomowych z zakresu nauk biome-
dycznych. Jako Wydział przygotowaliśmy 
trzy kierunki studiów podyplomowych, 
którego koordynatorami będą Pani prof. 
Iga Hołyńska-Iwan, Pan prof. Aleksan-
der Deptuła i Pan dr Tomasz Bogiel. Cie-
szy nas, że wniosek złożony przez zespół 
z naszego Wydziału zajął w rankingu 16 
wniosków zakwalifikowanych do oceny 
merytorycznej wysokie trzecie miejsce. 
Państwo absolwenci możecie się cieszyć, 
że studiowaliście na dobrych kierunkach 
na dobrej Uczelni i dobrym Wydziale. 
Nasi absolwenci dobrze odnajdują się  
w życiu zawodowym, robią kariery. Bę-
dziemy się też cieszyć z Państwa sukcesów 
i z Państwa karier. 

To, że osiągamy sukcesy zawdzięczamy 
nie tylko naszej inicjatywie i pracowitości 

ale też dobrej współpracy z diagnosta-
mi zrzeszonymi w Krajowej Izbie Dia-
gnostów Laboratoryjnych – to przecież  
w laboratoriach diagnostycznych Państwo 
studenci analityki medycznej odbywali-
ście praktyki zdobywając pożądane kom-
petencje zawodowe. Obecnym z nami 
diagnostom laboratoryjnym z medycz-
nych laboratoriów diagnostycznych  za tę 
dobrą współpracę bardzo serdecznie dzię-
kuję. Dziękuję też właścicielom gabinetów 
kosmetologicznych za przyjmowanie na-
szych studentów kosmetologii na praktyki 
zawodowe i dzielenie się z nimi praktycz-
ną wiedzą i umiejętnościami.

Są wśród naszych absolwentów oraz 
studentów osoby, które osiągają pozaz-
awodowe sukcesy, które też nas bardzo 
cieszą. Jedna z naszych absolwentek ana-
lityki medycznej Pani mgr Edyta Jasińska 
osiągała i jeszcze osiąga światowe sukcesy 
w sporcie, jest wielokrotną mistrzynią Pol-
ski w kolarstwie torowym, dwukrotną wi-
cemistrzynią Europy, uczestniczką Igrzysk  
Olimpijskich. Z kolei aktualna studentka 
IV roku  naszej analityki medycznej Pani 
Angelika Jurkowianiec w tym roku zdo-
była tytuł Miss Polski. Obecnie ubiega się  

Uroczystości

Goście honorowi Dyplomatorium, w pierwszym rzędzie od prawej zasiadają: dr Norbert Pietrykowski - 
poseł na Sejm RP, dr Anna Pietrykowska, dr Piotr Pleszka oraz mgr Monika Sulecka-Grochowska

Goście honorowi Dyplomatorium, od lewej stoją: mgr Monika Pintal-Ślimak – prezes KRDL, mgr Anna 
Meyer-Stachowska, mgr Dorota Krawiecka, dr Joanna Sierzputowska oraz dr Maciej Jaskólski
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o tytuł Miss Universe. 3 listopada wyleciała 
do Salwadoru i za kilkanaście godzin dzi-
siejszej nocy w San Salvador odbędzie się 
Wielki Finał Miss Universe. Trzymajmy 
kciuki i życzmy naszej studentce anality-
ki medycznej kolejnego zwycięstwa.  Pani 
Angelika Jurkowianiec przygotowała na 
cele konkursu Miss Universe specjalny 
film, w którym zawarła dużo ciepłych in-
formacji o studiowaniu naszej analityki 
medycznej. W udzielanych wywiadach dla 
mediów mówiąc o swoich osiągnieciach 
podkreślała,  że jest dumna , że studiuje na 
dobrym kierunku i dobrej Uczelni.

Szanowni Państwo, stajecie się też 
absolwentami Wydziału o dużej aktyw-
ności studenckiej. Wielu z Was działało 
w strukturach samorządu studenckiego, 
w Studenckich Kołach Naukowych, Stu-
denckiej Organizacji Diagnostów La- 
boratoryjnych, Kosmetologicznej Orga- 
nizacji Studenckiej. Działając w tych 
organizacjach prowadziliście akcje in-
formacyjne, szkoleniowe, promocyjne, 
charytatywne, służyliście mieszkańcom 
Bydgoszczy przeprowadzając na terenie 
bydgoskich galerii handlowych badania 

poziomu glukozy i pomiary ciśnienia 
krwi. Zabiegaliście o interesy studentów 
analityki medycznej i kosmetologii. 

Aktywność Państwa miała wymiar nie 
tylko lokalny, bydgoski, ale też wymiar 
ogólnopolski. Pracując w ramach Stu-
denckiego Towarzystwa Diagnostów La-
boratoryjnych działaliście w ramach ogól-
nopolskiego Stowarzyszenia Studenckich 
Towarzystw Diagnostów Laboratoryj-
nych. Te wszystkie organizacje działające 
na uczelniach, gdzie prowadzony jest kie-
runek analityka medyczna przyjęły nazwę 
naszego bydgoskiego towarzystwa. Sztan-
darowym projektem naszego bydgoskiego 
STDL jest konkurs LABTEST. Początko-
wo był on adresowany do uczniów z na-
szego województwa, ale z czasem przybrał 
charakter ogólnopolski. Jestem pod wra-
żeniem corocznych konferencji nauko-
wo-szkoleniowych „Oblicza współczesnej 
kosmetologii” organizowanych przez Ko-
smetologiczną Organizację Studencką.

Drogie absolwentki, drodzy absol-
wenci. Ukończenie studiów w znaczącej 
części zawdzięczacie swojej pracowitości, 
ale pamiętajcie, że istotny wpływ na ten 

sukces miały osoby, które otoczyły Was 
atmosferą życzliwości, zachęcały i mo-
bilizowały do pracy. Tymi osobami są 
Wasi Rodzice, Wasze Rodziny, najbliżsi, 
nauczyciele z poprzednich etapów Wa-
szej edukacji, profesorowie, adiunkci, 
asystenci naszej Uczelni, opiekunowie 
Waszych prac dyplomowych, prodzie-
kani, opiekunowie Waszych praktyk za-
wodowych, zawsze Wam życzliwe panie 
z dziekanatu. Wszyscy oni starali się jak 
najskuteczniej pokierować Waszą eduka-
cją i zasługują na Waszą wdzięczność. 

Studiowaliście Państwo w mieście o po-
nad 650-letniej tradycji, mieście, któremu 
prawa miejskie nadawał król Kazimierz 
Wielki, król, który swoimi działaniami 
prowadzącymi do rozwoju gospodarki  
i nauki dał solidne podwaliny pod przyszłą 
wielkość Rzeczypospolitej. Studiowaliście 
w mieście o niepowtarzalnym charakterze. 
Bydgoska starówka wraz z Wyspą Młyńską 
to przecież niepowtarzalna perełki.

Uroczystość, w której dziś uczestni-
czymy odbywa się w roku 550. rocznicy 
urodzin Mikołaja Kopernika, patrona 
naszego Uniwersytetu, astronoma i prak-
tykującego lekarza, uczonego, od którego 
odkryć rozpoczął się rozwój nowożytnej 
nauki. Większość z Państwa rozpoczynała 
studia w roku 2018, w roku 100. rocznicy 
odzyskania przez Polskę niepodległości. 
W okresie kiedy Państwo studiowaliście, 
przypadały inne doniosłe rocznice zwią-
zane z obroną i umacnianiem niepod-
ległości, rocznice związane z patronem 
naszego Collegium Medicum Ludwikiem 
Rydygierem oraz doniosła 100 rocznica 
urodzin patrona naszego województwa  
i doktora honoris causa naszego Uniwer-
sytetu św. Jana Pawła II.

Kończąc, życzę Państwu, abyście 
osiągali sukcesy zarówno osobiste, jak  
i zawodowe - robili kariery. Absolwenci 
Uniwersytetu stanowią jego bogactwo. 
Wasze przyszłe sukcesy to także suk-
cesy Uczelni. Będziemy bardzo dumni  
z Waszych osiągnięć. Chcemy się szczy-
cić Waszymi karierami. 

Życzę Państwu abyście w drodze po 
sukcesy kierowali się poczuciem przyzwo-
itości, troską o dobro, zdrowie i piękno 
innego człowieka, troską o dobro wspólne  
i reprezentowali sobą najwyższe standardy 
etyczne. Waszą misją zawodową powinna 
być przede wszystkim troska o zdrowie 
pacjenta i jego piękno,  pamiętajcie zawsze 
o przestrzeganiu prawa i zawsze przedkła-
dajcie dobro, zdrowie i piękno pacjenta po-
nad korzyści materialne.

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 91

Uroczystości

Beneficjentka nagrody KRLD za bardzo dobrą pracę magisterską mgr Dagmara Frydrych w towarzystwie 
Prezes KRDL mgr Moniki Pintal-Ślimak oraz dziekana Wydziału Farmaceutycznego

Beneficjentka nagrody KRLD za bardzo dobre wyniki w nauce mgr Klaudia Dłubała w towarzystwie 
Prezes KRDL Pani mgr Moniki Pintal-Ślimak oraz dziekana Wydziału Farmaceutycznego
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Dyplomatorium absolwentów kierunku farmacja (6.04.2024 r.)
Stefan Kruszewski

W sobotę 6 kwietnia 2024 r. odbyło się 
uroczyste Dyplomatorium na Wydziale 
Farmaceutycznym Collegium Medicum 
UMK w Bydgoszczy. Uroczystość odbyła 
się w 40 roku trwania akademickiej me-
dycyny w Bydgoszczy i 40 roku istnienia 
Wydziału Farmaceutycznego. Dyplomy 
ukończenia studiów wyższych otrzymało 
72 tegorocznych absolwentów bydgoskiego 
kierunku farmacja.

Akademickie kształcenie farmaceutów 
w Bydgoszczy rozpoczęło się w 2002 roku. 
Pierwsze dyplomy absolwentom bydgo-
skiej farmacji zostały wydane w 2008 roku. 
Farmacja to kierunek o profilu ogólnoaka-
demickim. Studia trwają 5,5 roku i kończą 
się nadaniem tytułu zawodowego magistra 
farmacji. Studia na tym kierunku przygoto-
wują do wykonywania zawodu farmaceuty. 
Absolwentom tych studiów i tylko tych, 
Okręgowe Izby Aptekarskie nadają prawo 
wykonywania zawodu farmaceuty. Do-
tychczas dyplomy ukończenia studiów na 
bydgoskim kierunku farmacja otrzymało 
1519 osób. Zdecydowana większość z nich 
wykonuje zawód farmaceuty. Najbardziej 
popularnymi miejscami pracy farmaceu-
tów są apteki ogólnodostępne i szpitalne. 
Atrakcyjnymi miejscami ich aktywności są 
instytuty badawczo-rozwojowe, uczelnie, 
przemysł farmaceutyczny, administracja 
państwowa. Absolwenci kierunku farma-
cja są też dobrze przygotowani do pracy 

Uroczystości

Prezydium uroczystości. Od lewej: prof. Radosław Sojak, prof. Iwona Łakomska, prof. Joanna Kucha-
rzewska, prof. Stefan Kruszewski, prof. Kornelia Kędziora-Kucharzewska, prof. Przemysław Nehring, ks. prof. 
Wojciech Cichosz, prof. Justyna Rogalska, prof. Jerzy Boelkhe

Za stołem prezydialnym od lewej: prof. Radosław Sojak, prof. Iwona Łakomska, prof. Joanna Kucharzewska

Absolwentki  - od lewej: mgr farm. Patrycja Szatkowska, mgr farm. Aleksandra Szymańska i mgr farm. Marta Watała podczas ceremonii wręczania dyplomów
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naukowej. Wielu absolwentów bydgoskiej 
farmacji zdobyło już stopnie naukowe dok-
tora oraz doktora habilitowanego.

Uroczyste Dyplomatorium odbyło się  
w odnowionej auli Collegium Medicum 
przy ulicy Jagiellońskiej 13. Prowadził je 
dziekan Wydziału Farmaceutycznego prof. 
dr hab. Stefan Kruszewski. Wzięło w nim 
udział 2 Prorektorów UMK: prof. dr hab. 
Kornelia Kędziora-Kornatowska – Prorek-
tor ds. Collegium Medicum, prof. dr hab. 
Przemysław Nehring – Prorektor ds. Kształ-
cenia, dziekani Wydziałów UMK: prof. 
dr hab. Alina Borkowska (Wydział Nauk  
o Zdrowiu), prof. Iwona Łakomska (Wy-
dział Chemii), prof. Jerzy Boehlke (Wy-
dział Ekonomii i Zarządzania), ks. prof. 
Wojciech Cichosz (Wydział Teologiczny), 
prof. Joanna Kucharzewska (Wydział Sztuk 
Pięknych), prof. Justyna Rogalska (Wydział 
Biologii i Weterynarii) i prof. Radosław So-
jak (Wydział Filozofii i Nauk Społecznych), 
Justyna Morzy – przewodnicząca Rady Uni-
wersytetu oraz liczne grono profesorów Wy-
działu Farmaceutycznego, a także innych 
Wydziałów UMK. Na uroczystość przybyli 
reprezentanci świata polityki: poseł do Par-
lamentu Europejskiego Kosma Złotowski, 
poseł Iwona Karolewska, poseł Norbert 
Pietrykowski, wicewojewoda kujawsko-
-pomorski Michał Koniuch, wiceprezydent 
Bydgoszczy Iwona Waszkiewicz. Pomor-
sko-Kujawską Izbę Aptekarską reprezen-
towali: prezes Marcin Piątek, wiceprezes 
Małgorzata Pietrzak i Danuta Arczewska. 
Przybyli także Wojewódzki Inspektor Far-
maceutyczny Beata Stasiak oraz przewod-
nicząca Okręgowego Sądu Aptekarskiego 
Karolina Basak. IX Liceum Ogólnokształ-
cące, z którym Wydział Farmaceutyczny ma 
podpisane porozumienie o patronowaniu 
klasom biologiczno-chemicznym reprezen-
towała wicedyrektor Anna Stegienka. Obec-
ni byli dyrektorzy szpitali uniwersyteckich: 
Agnieszka Rogalska i Jacek Kryś oraz Z-ca 
Kanclerza ds. CM Marzena Ruczyńska.

W czasie uroczystości przemówienia 
skierowane do absolwentów wygłosili: 
dziekan Wydziału Farmaceutycznego, Pro-
rektor ds. CM, posłowie, wicewojewoda, 
wiceprezydent oraz prezes Pomorsko-Ku-
jawskiej Okręgowej Izby Aptekarskiej.

Dziekan Wydziału Farmaceutycznego 
w swym wystąpieniu mówił m.in. o ważnej 
dla Bydgoszczy i Uniwersytetu 40-rocznicy 
utworzenia w Bydgoszczy Akademii Me-
dycznej, o ważnej roli zawodu farmaceuty 
i o możliwościach jakie otwierają się przed 
absolwentami kierunku farmacja. Mówił 
o mocnych stronach Wydziału Farmaceu-
tycznego: wysokim poziomie badań na-
ukowych oraz dużej aktywności studentów 

Uroczystości

Aula wypełniona Profesorami, Gośćmi Honorowymi, Absolwentami i Bliskimi Absolwentów

Prezydium uroczystości podczas śpiewu Gaudeamus Igitur

Goście honorowi Dyplomatorium: od prawej Kosma Złotowski (poseł do Parlamentu Europejskiego), 
Iwona Karolewska (poseł na Sejm RP), Norbert Pietrykowski (poseł na Sejm RP), Michał Koniuch (wicewo-
jewoda kujawsko-pomorski), Iwona Waszkiewicz (wiceprezydent Bydgoszczy), Jacek Kryś (dyrektor Szpitala 
Uniwersyteckiego nr 1), Agnieszka Rogalska (dyrektor Szpitala Uniwersyteckiego nr 2), Marzena Ruczyńska 
(Z-ca Kanclerza ds. CM)

Widownia auli wypełniona absolwentami farmacji
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bydgoskiego Wydziału Farmaceutycznego 
w zakresie naukowym i organizacyjnym. 
Inni mówcy też mówili o ważnej roli far-
maceutów i o atrakcyjnych perspektywach 
otwierających się dla absolwentów farma-
cji, w tym o potrzebie dalszego rozwoju 
rodzimego przemysłu farmaceutycznego.

W trakcie uroczystości absolwenci 
złożyli ślubowanie i odebrali dyplomy 
ukończenia studiów. Wyróżniający się ab-
solwenci zostali uhonorowani nagrodami  
i listami gratulacyjnymi.

W imieniu studentów, absolwentów 
pożegnała wygłaszając przemówienie, 
Zuzanna Wójcik – przewodnicząca Pol-
skiego Towarzystwa Studentów Farmacji.  
W imieniu absolwentów z przemówieniem 
wystąpiła mgr farmacji Karolina Małecka. 

Okolicznościowy wykład „Medyczna 
marihuana w polskich aptekach – nowe 
możliwości czy zagrożenie” wygłosił dr 
Maciej Karolak.

Uroczystość Dyplomatorium uświetnił 
Chór Collegium Medicum pod dyrekcją 
prof. Janusza Staneckiego oraz mgr Anny 
Kocent. Wykonał on przypisane ceremo-
niałowi akademickiemu uroczyste pieśni: 
Hymn Państwowy, Gaudeamus Igitur, 
Gaude Mater Polonia. Na zakończenie 
uroczystości wystąpił z krótkim koncer-
tem. Wykonał następujące utwory: I’m 
gonna ride (aranżacja Cyndee Peters), Blue 
skies (aranżacja Alan Woods), Goodnight, 
well it’s time to go ( muzyka Calvin Carter).

O Dyplomatorium szeroko poinformo-
wały bydgoskie środki masowego przeka-
zu: TVP3 Bydgoszcz, „Express Bydgoski”, 
„Bydgoszcz Informuje”, Radio PiK, „Me-
tropolia Bydgoszcz”.

Wykaz nagrodzonych absolwentów

Za uzyskanie tytułu najlepszego stu-
denta Wydziału Farmaceutycznego, w ro-
-ku akademickim 2022/2023:

 Mgr farmacji Patrycja Szadkowska
Za najlepszą pracę dyplomową na 

kierunku farmacja w roku akademickim 
2022/2023: Mgr farmacji Julia Piłat

Za publikację w wysokopunktowa-
nym czasopiśmie naukowym: 

Mgr farmacji Ilona Szymańska
Za osiągnięcie bardzo dobrych wyni-

ków w nauce:
Mgr farmacji Aleksandra Jazgarska
Mgr farmacji Julia Koczorowska
Mgr farmacji Krystian Michał Krolik
Mgr farmacji Aleksandra Mierzejewska
Mgr farmacji Magdalena Rataj
Mgr farmacji Daria Stachowiak
Mgr farmacji Patrycja Szadkowska
Mgr farmacji Aleksandra Szymańska

Mgr farmacji Kamila Janina Tołłoczko
Mgr farmacji Sandra Maria Tołłoczko
Mgr farmacji Aleksandra Zboińska
Za działalność na rzecz Uczelni:
Mgr farmacji Karolina Małecka
Mgr farmacji Marta Watała
Za działalność sportową na rzecz Uczel-

ni oraz promowanie zdrowego stylu życia:
Mgr farmacji Oliwia Pakuła

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2024 nr 
92-93

Uroczystości

Przewodnicząca Polskiego Towarzystwa Studen-
tów Farmacji Zuzanna Wójcik wygłasza przemówie-
nie podczas Dyplomatorium

Mgr farmacji Karolina Małecka – starościna 
rocznika absolwentów przemawia podczas Dyplo-
matorium

Pamiątkowe zdjęcie z absolwentami farmacji i profesorami – uczestnikami Dyplomatorium; pośrodku dziekan Wydziału Farmaceutycznego, prof. dr hab. Stefan Kruszew-
ski, obok Prorektor ds. CM prof. dr hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska oraz  Prorektor ds. Kształcenia prof. dr hab. Przemysław Nehring

Film: Dyplomatorium farmacji 
2024, https://youtu.be/itwH_6Xj-
MZw

Dyplomatorium farmacji 2024, 
https://www.wf.cm.umk.pl/wiado-
mosci/?id=33588
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Analityka medyczna, kierunek pro-
wadzony przez Wydział Farmaceutyczny 
przygotowuje studentów do wykonywa-
nia społecznie pożądanego zawodu dia-
gnosty laboratoryjnego. 

Zawód ten jest obecnie szczególnie 
doceniony, zwłaszcza po doświadcze-
niach pandemii COVID-19, w zmaga-
niu z którą diagności odegrali bardzo 
ważną rolę. Według Krajowej Rady 
Diagnostów Laboratoryjnych (KRDL) 
oraz informacji jakie przekazują nam 
absolwenci naszej analityki medycz-
nej niemający żadnego problemu ze 
znalezieniem satysfakcjonującej pracy,  
w Polsce, wciąż mamy za mało diagno-
stów laboratoryjnych.

W swym wystąpieniu na spotkaniu 
z diagnostami laboratoryjnymi nasze-
go województwa w dniu 25 listopada 
2022 r. Prezes KRDL dr Alina Niewia-
domska powiedziała, że tu w Collegium 
Medicum w Bydgoszczy kształcenie na 
kierunku analityka medyczna jest pro-
wadzone wyjątkowo dobrze i może być 
wzorem dla innych uczelni. Podobne 
opinie wypowiadali eksperci Polskiej 
Komisji Akredytacyjnej dokonując  
w grudniu 2020 r. oceny jakości kształ-
cenia na naszym kierunku analityka 
medyczna. W kształceniu studentów 
analityki medycznej jest szczególnie po-
żądane, aby w trakcie studiów uzyskali 
oni jak najwięcej umiejętności prak-

tycznych i doświadczenia zawodowego. 
Tym co bardzo pozytywnie wyróżnia 
naszą bydgoską analitykę medyczną, to 
odbywanie zajęć z wiodących dla tego 
kierunków przedmiotów praktycznych 
w warunkach rzeczywistej rutynowej 
pracy medycznego laboratorium dia-
gnostycznego (MLD).

MLD funkcjonujące w strukturach 
Zakładu Diagnostyki Laboratoryjnej 
(ZDL) Szpitala Uniwersyteckiego nr 
1 (SU1), a udostępniane do celów na-
uczania studentom analityki medycznej, 
wzbogaciło się o nowoczesne technolo-
gie i automatyzację Pracowni Bioche-
miczno-Immunochemicznej wykonują-
cej 70% puli badań zlecanych do ZDL.

Jednym z wyjątkowych rozwiązań,  
w które zostało wyposażone laborato-
rium to zautomatyzowana linia GLP 
Systems firmy Abbott pozwalająca na 
zautomatyzowanie i nowoczesne zarzą-
dzanie procesami diagnostycznymi. SU1 
jest trzecim w Polsce szpitalem uniwer-
syteckim (po Uniwersyteckim Centrum 
Klinicznym w Gdańsku oraz Uniwersy-
teckim Szpitalu Klinicznym we Wrocła-
wiu), który zdecydował się wprowadzić 
najnowocześniejsze rozwiązania w dia-
gnostyce laboratoryjnej. 

Z zaplecza laboratoryjnego ZDL ko-
rzystają studenci kierunku analityka me-
dyczna oraz kierunku lekarskiego w ra-
mach zajęć odbywających się w Katedrze 
Diagnostyki Laboratoryjnej. Pozwala to 
poznać funkcjonowanie i organizację 
MLD zgodnie z najwyższymi standar-
dami laboratoryjnymi wykorzystania 
najnowszych technologii dostępnych  
w diagnostyce IVD. W ZDL SU1 odby-
wają się również staże specjalizacyjne dla 
diagnostów laboratoryjnych w trakcie 
specjalizacji z laboratoryjnej diagnostyki 
medycznej. 

W ZDL SU1 odbywają się zajęcia 
praktycznej nauki zawodu (PNZ), któ-
re skupiają się na praktycznym naucza-
niu przedmiotu w niewielkich grupach  
i przygotowują studentów do pracy za-
wodowej. Zajęcia PNZ prowadzone bez-
pośrednio w MLD to doskonały sposób 
na wykorzystanie wiedzy zdobytej na 
wykładach i ćwiczeniach oraz uzyskanie 

praktycznego wykształcenia niezbędne-
go w pracy diagnosty laboratoryjnego. 

Automatyzacja laboratorium (TLA) 
to bezsprzecznie przyszłość diagnosty-
ki laboratoryjnej. Linia GLP została za-
projektowana w taki sposób, aby w razie 
pilnej potrzeby, wywołanej znaczącym 
wzrostem ilości próbek i analiz, mogła 
zostać szybko rozbudowana wraz z moż-
liwością dołączenia modułów hemato-
logicznych i koagulologicznych. Linia 
umożliwia również, w czasie rzeczywi-
stym, pełną kontrolę nad badanym mate-
riałem i jest w stanie zapewnić całkowitą 
obsługę procesu analitycznego: przyjęcie 
i weryfikację rodzaju materiału, otwarcie 
próbki, wykonanie analiz i testów, a także 
archiwizację materiału i danych. System 
GLP umożliwia automatyzację dostoso-
waną do potrzeb MLD.

Koncepcja automatyzacji zastosowa-
na w ZDL SU1 składa się z następujących 
modułów:

- 2 x moduł wejścia-wyjścia IOM 
(moduł sortujący próbki)

- 1 x moduł odkorkowujący
- 2 x Alinity CI (główne analizatory 

biochemiczno-immunochemiczne o wy-
sokiej wydajności)

- 1x bufor (innymi słowy „poczekalnia” 
dla próbki np. w przypadku reflex testów).

Transport probówek odbywa się za 
pomocą indywidualnych, niezależnych 
nośników, które pozwalają na aspirację 
materiału bezpośrednio z systemu trans-
portu. Ponadto transport probówek od-
bywa się z rożnymi prędkościami (CITO 
„jedzie” szybciej).

Niezbędnym elementem w TLA jest 
tzw. middleware (w tym przypadku Ali-
nIQ AMS). Zgodnie ze standardem CLSI 
AUTO03-A2 dotyczącym komunikacji 
w automatyzacji, jest to oprogramowanie 
pośredniczące przeznaczone do sterowa-
nia procesem systemów TLA.

Niewątpliwym atutem TLA jest zmi-
nimalizowanie wpływu czynników prze-
danalitycznych i analitycznych, a zatem 
lepszą kontrolę nad jakością badań. 

Zalety posiadania tego rozwiązania 
to: oparta na zdefiniowanych regułach 
standaryzacja procesu diagnostycznego, 
autowalidacja techniczna i autoweryfi-

Osiągnięcia

Rola Katedry Diagnostyki Laboratoryjnej i Zakładu 
Diagnostyki Laboratoryjnej Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 
w nauczaniu studentów analityki medycznej
Magdalena Krintus

Moduły przedanalityczne w zautomatyzowanej 
pracowni biochemiczno-immunochemicznej Zakła-
du Diagnostyki Laboratoryjnej SU nr 1
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kacja wyników w granicach wartości re-
ferencyjnych, ocena i zminimalizowanie 
wpływu interferencji - pomiar wskaź-
ników HIL (hemoliza-ikteria-lipemia) 
pozwalający na wykrycie interferencji  
w próbce. „Delta check” w czasie rze-
czywistym oraz możliwość zastosowania 
tzw. Reflex testów to dodatkowe korzyści 
wynikające z zastosowania AlinIQ AMS 
w TLA.  Oprogramowanie pozwala rów-
nież na lepszą kontrolę nad wynikami 
kontroli jakości zarówno wewnętrznej, 
jak i zewnętrznej prowadzonej przez la-
boratorium oraz monitorowanie warto-
ści krytycznych. 

Zautomatyzowany pomiar wskaź-
ników HIL  to większa jakość próbki 
i bezpieczeństwo pacjenta. Hemoliza 
jest nadal najczęściej występującym ty-
pem interferencji w badanym materiale 
i jej częstość utrzymuje się na istotnym 
poziomie. Dokładny pomiar tej interfe-
rencji w próbce pozwala na wykonanie 
wszystkich zleconych badań, a w przy-
padku istotnej klinicznie interferencji 
wstrzymanie tylko wyników dotyczących 
tych parametrów, w których obecność 
hemolizy istotnie wpływa na stężenie 
analitu (np. potas, amoniak, LDH, ma-
gnez, żelazo, AST). Zastosowanie pomia-
ru HIL przyczyniło się do zmniejszenia 
ilości odrzucanych w wyniku hemolizy 
probówek i pozwoliło uniknąć ponow-
nego, czasem wielokrotnego pobierania 
materiału u pacjenta.

Reflex testy to inne, wyjątkowe na-
rzędzie dostępne wyłącznie w koncep-
cji TLA. Pozwala ono zoptymalizować 
dobór badań u pacjenta i wykorzystać 
funkcje dotychczas niedostępne w ZDL. 
Reguły reflex stosuje się głównie w przy-
padku ALT-AST, TSH-ft4, Bilirubina 
całkowita - Bilirubina bezpośrednia oraz 
PSA całkowite - PSA wolne. 

Laboratorium tworzą nie tylko anali-
zatory i sprzęt laboratoryjny, ale przede 
wszystkim ludzie. Wykonywanie pro-
stych, powtarzalnych czynności, często 
czasochłonnych jest częściowo uspraw-
nione, a przede wszystkim wystandary-
zowane. Automatyzacja laboratorium 
przyczynia się do lepszego wykorzysta-
nia rutynowego, dydaktycznego i nauko-
wego potencjału ZDL oraz optymalizację 
pracy i jakości wykonywanych badań. 

dr hab. Magdalena Krintus, prof. UMK pełni 
funkcję kierownika Katedry Diagnostyki Laborato-
ryjnej na Wydziale Farmaceutycznym CM UMK

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 89

Osiągnięcia

Zautomatyzowana linia GLP Systems oraz nowoczesne analizatory biochemiczno-immunochemiczne Za-
kładu Diagnostyki Laboratoryjnej SU nr 1

Zautomatyzowane analizatory biochemiczno-immunochemiczne o wysokiej wydajności w Zakładzie 
Diagnostyki Laboratoryjnej SU nr 1

Linia transmisyjna GLP Systems transportująca probówki do analizatorów
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Ogród Roślin Leczniczych i Kosmetycz-
nych przy Wydziale Farmaceutycznym 
Collegium Medicum im. L. Rydygiera 
w Bydgoszczy, Uniwersytetu Mikołaja 
Kopernika w Toruniu został uroczyście 
otwarty w dniu 14 października 2014 
roku z okazji jubileuszu 30-lecia powoła-
nia Wydziału. Zlokalizowany jest blisko 
centrum Bydgoszczy, pomiędzy budyn-
kiem Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 im. 
dr. A. Jurasza, a siedzibą Wydziału Far-
maceutycznego CM UMK obejmując po-
wierzchnię ponad 3500 m2 (Fot 1, 2). 

 Ogród łączy w sobie liczne funkcje: 
dydaktyczną, naukową, rekreacyjną oraz 
terapeutyczną. Rośliny oraz pozyska-
ne z nich surowce są wykorzystywane  
w ramach praktycznych zajęć z przed-
miotów realizowanych dla studentów 
głównie kierunków farmacja i kosmeto-
logia. Z wykorzystaniem zasobów ogro-
du realizowane są przedmioty: Botanika 
farmaceutyczna, Farmakognozja, Natu-
ralne surowce kosmetyczne, Botaniczne 
aspekty kosmetologii, Sensoryka i środki 
zapachowe, Leki pochodzenia naturalne-
go, a także szereg zajęć fakultatywnych. 
Ogród Roślin Leczniczych i Kosmetycz-
nych może służyć także studentom Wy-
działu Lekarskiego i Nauk o Zdrowiu  
w zdobywaniu i rozszerzaniu wiedzy na 
temat roślin leczniczych, kosmetycz-
nych i przyprawowych. Rośliny z niego 
pozyskiwane stanowią źródło materia-
łu do badań naukowych prowadzonych  
w jednostkach CM UMK, głównie w Ka-
tedrze Botaniki Farmaceutycznej i Far-
makognozji. Stał się również ważnym 
punktem organizowanych w CM UMK 
wydarzeń promocyjnych i popularyza-
torskich jak dni nauki - Medicalia, Fe-
stiwal Nauki czy Praktyczne Warsztaty 
dla Uczniów Szkół Ponadpodstawowych 
itp. Odbywają się w nim liczne zajęcia 
dla odbiorców z otoczenia społecznego  
w zróżnicowanym wieku od dzieci i mło-
dzieży, po grupy seniorów (Fot. 6-8). Ko-
rzystają z niego również studenci innych 
bydgoskich uczelni – głównie Politech-
niki Bydgoskiej z kierunków zielarstwo  
i fitoterapia, jak i architektura krajobrazu. 

Ze względu na bliskie sąsiedztwo 
budynku Wydziału Farmaceutycznego 
i reprezentacyjny charakter, ogród jest Fot. 3. Zajęcia dla uczniów prowadzi dr Iwona Paszek

Osiągnięcia

Ogród Roślin Leczniczych i Kosmetycznych
przy Wydziale Farmaceutycznym Collegium Medicum UMK
Maciej Balcerek

Fot. 1. Lokalizacja ogrodu w kompleksie budynków Collegium Medicum UMK w Bydgoszczy, Google Map

Fot. 2. Widok z budynku szpitala od strony północnej
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również miejscem podejmowania gości 
odwiedzających Wydział (Fot. 6). Te-
ren jest otwarty i dostępny dla każdego  
z zainteresowanych, w tym pracowników 
Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 im. dr. 
A. Jurasza, pacjentów i odwiedzających. 
Szerokie, proste alejki oraz pochylnia 
umożliwiają poruszanie się po nim oso-
bom niepełnosprawnym czy z wózkami 
dziecięcymi. Swobodny dostęp, ułatwie-
nia dla osób niepełnosprawnych, a także 
informacje na etykietach mają na celu 
popularyzację wiedzy na temat roślin 
leczniczych i kosmetycznych w społecz-
ności lokalnej oraz promocję Wydziału 
Farmaceutycznego. Ogród pozwala mi-
łośnikom przyrody, a zwłaszcza botani-
ki i fitoterapii poznać nie tylko wygląd 
(budowę, morfologię), ale również zwe-
ryfikować poprawne, naukowe nazwy, 
a przede wszystkim zdobyć wiedzę na 
temat właściwości leczniczych i kosme-
tycznych, wynikających z obecności wy-
mienionych na tabliczkach związków 
czynnych. Pozwala poznać gatunki za-
równo powszechnie występujące, jednak 
nie zawsze znane, jak i rzadko występu-
jące, chronione bądź egzotyczne. Możli-
we jest zarówno samodzielne zwiedzanie 
kolekcji, jak i po wcześniejszym uzgod-
nieniu, z pomocą pracowników Katedry.

Ogród składa się z dwóch części. 
Część centralna, znajdująca się w za-
głębieniu terenu, podzielona jest na 140 
jednogatunkowych kwater. Uprawiane 
są tu rośliny zielne zarówno jednorocz-
ne, jak i byliny oraz w kilku przypad-
kach krzewinki bądź niewielkie krze-
wy płożące. W pozostałych sektorach, 
otaczających część centralną posadzo-
no krzewy, pnącza i drzewa (Fot. 4, 5). 
Uzupełnieniem jest niewielkie zaplecze 
hodowlane umożliwiające uzyskanie 
rozsad roślin oraz przezimowanie ga-
tunków egzotycznych, które zorganizo-
wano w siedzibie Katedry Botaniki Far-
maceutycznej i Farmakognozji.

W doborze blisko 200 taksonów ro-
ślin (gatunków i odmian) kierowano się 
głównie ich wykorzystaniem w lecznic-
twie i kosmetyce. Ze względu na nie-
wielką powierzchnię ogrodu oraz jego 
przeznaczenie, jako priorytetowe po-
traktowano rośliny, z których pozysku-
je się surowce posiadające monografie  
w Farmakopei Polskiej. Kwatery zostały 
oznaczone etykietami, na których znaj-
dują się podstawowe informacje: nazwa 
polska, łacińska i angielska rośliny, na-
zwa rodziny oraz miejsce naturalnego 
występowania. Ponadto podano polską 
i łacińską nazwę surowca leczniczego, 

Osiągnięcia

Fot. 7. Zajęcia w ramach Bydgoskiego Festiwalu Nauki prowadzi dr Maciej Balcerek

Fot. 8. Wizyta prof. dr hab. Iwony Wawer, na zdjęciu z dziekanem prof. dr hab. Stefanem Kruszewskim

Fot. 4. Widok od strony północnej Fot. 5. Widok od strony południowej-wschodniej

Fot. 6. Zajęcia dla uczniów prowadzi dr Dorota Gawenda-Kempczyńska



Wiadomości Akademickie nr specjalny84

dostarczanego przez gatunek, główne 
związki czynne warunkujące działanie 
lecznicze i kosmetyczne surowca, a także 
łaciński termin określający zastosowanie 
surowca w fitoterapii. Do etykiet wybra-
nych gatunków dołączono hermetycz-
nie zamknięte, przezroczyste pojemniki  
z surowcami (owoce, nasiona, korzenie, 
kłącza), których obserwacja nie jest moż-
liwa w trakcie wegetacji roślin. 

Większość z uprawianych roślin po-
chodzi z umiarkowanej strefy klima-
tycznej. Sezonowo lub jako warunkowo 
zimujące uprawiane są również rośliny 
klimatu śródziemnomorskiego (Rosma-
rinus officinalis, Cynara scolymus, Vitex 
agnus-castus, Olea europaea), a nawet 
pochodzące ze strefy tropikalnej i sub-
tropikalnej (Centella asiatica, Cymbopo-
gon citratus, Zingiber officinale, Withania 
somnifera, Curcuma longa, Aloë). W ko-
lekcji znalazły się zarówno dobrze znane 
i powszechnie uprawiane bądź dziko wy-
stępujące, a niekiedy nawet uznawane za 
chwasty rośliny lecznicze (Allium cepa, 
Allium sativum, Solanum tuberosum, 
Urtica dioica, Elymus repens, Zea mays, 
Pinus sylvestris, Capsella bursa pastoris), 
jak i rzadziej spotykane, uprawiane spo-
radycznie jako rośliny amatorskie lub 
jedynie w specjalistycznych kolekcjach 
(Aloysia citrodora, Carthamus tincto-
rius (Fot. 9), Ephedra distachya (Fot. 
11), Eleutherococcus senticosus, Galega 
officinalis, Glaucium flavum, Glycyrrhi-
za glabra, Grindelia hirsutula (Fot. 10), 
Liquidambar styraciflua, Podopohyllum 
peltatum (Fot. 12), Schisandra chinensis, 
Scutellaria baicalensis (Fot. 13), Styphno-
lobium japonicum (Fot. 14)). Należy pa-
miętać, że kolekcja ogrodu obejmuje ro-
śliny lecznicze, w tym te silnie działające, 
które w przypadku niekontrolowanego 
spożycia, zwłaszcza przez dzieci, mogą 
być przyczyną zatrucia. Otwarta forma  
i łatwy dostęp do roślin w ogrodzie 
umożliwia przebywanie w nim również 
dzieci, jednak tylko w obecności i pod 
stałą opieką dorosłych. Tak jak zwykle,  
w tego typu obiektach, zrywanie roślin 
jest niedozwolone, to tutaj dodatkowo jest 
uzasadnione względami bezpieczeństwa.

Niespotykane w innych ogrodach roz-
mieszczenie roślin jest wynikiem przy-
jętego założenia do pełnionych funkcji 
- dydaktycznej i naukowej. Podobnie jak  
w trakcie omawiania surowców zie-
larskich, realizując przedmiot Farma-
kognozja w toku studiów kierunku 
farmacja, uwagę koncentruje się na 
składnikach chemicznych surowców, ich 
budowie i właściwościach farmakolo-

gicznych uzasadniających zastosowanie 
w lecznictwie, tak w ogrodzie również 
zastosowano to kryterium. Przyjęto więc 
podział fitochemiczny kolekcji, czego 
konsekwencją są wydzielone strefy (na 
planie ogrodu zaznaczone kolorami  
– Ryc. 1), w których znalazły się gatunki 
dostarczające surowce bogate w związki 
uzasadniające ich wykorzystanie w lecz-
nictwie i kosmetologii. Odwołano się do 
podstawowych grup, które funkcjonują 
również w fitoterapii. Dla uproszczenia 
niektóre z grup metabolitów roślinnych 
połączono ze względu na podobieństwo 
budowy bądź funkcji. Na planie ogro-
du możemy znaleźć więc: węglowodany 
(śluzy) i lipidy, związki fenolowe, fla-
wonoidy, olejki eteryczne i kumaryny, 
saponozydy i glikozydy nasercowe oraz 
garbniki i antranoidy, związki siarki,  
a także gorycze i alkaloidy. W układzie 
roślin oprócz kryterium fitochemicznego 
uwzględniono wymagania siedliskowe, 
głównie w zakresie nasłonecznienia. Wa-
runki wodne zostały zoptymalizowane 
przez zastosowanie sączącego systemu 
nawadniania w postaci podziemnej li-
nii kroplującej w sektorze centralnym  
i systemu zraszaczy na obrzeżach kolekcji. 

Zgromadzone w kolekcji rośliny sta-
nowią źródło najczęściej stosowanych 
surowców leczniczych i kosmetycznych. 
Grupy związków, które w nich występują 
odgrywają istotne znaczenie w profilak-
tyce zdrowotnej oraz stanowią podstawę 
do zastosowania w leczeniu mało nasilo-
nych objawów chorobowych, zwłaszcza 
w przypadku chorób przewlekłych, które 
zostały rozpoznane i określono stopień 
ich zaawansowania. Zastosowanie su-
rowców zielarskich o łagodnym działa-
niu szczególnie przydatne jest w miaż-
dżycy naczyń krwionośnych, zaburzeń 
krążenia obwodowego, reumatyzmie, 
otyłości, nieżycie przewodu pokarmo-
wego czy dolegliwościach skórnych.  
W kolekcji znajdują się również rośliny 
dostarczające substancji silnie działają-
cych tj. glikozydów nasercowych i alka-
loidów. Przykładami mogą być Adonis 
vernalis (Fot. 16), Convallaria majalis 
(Fot. 15), Digitalis lanata (Fot. 17), Di-
gitalis purpurea oraz Atropa belladonna 
(Fot. 18), Colchicum autumnale, Ephedra 
distachya (Fot. 11), Papaver somniferum 
i  które w fitoterapii stosowane są obecnie 
rzadziej, bądź wcale, stanowią jednak źró-
dło czystych związków, które jako mono-
preparaty są stosowane w lecznictwie. 

Pierwotne metabolity reprezento-
wane są przez węglowodany i lipidy. Na 
szczególną uwagę zasługują zaliczane 
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Fot. 9. Krokosz barwierski - Carthamus tinctorius

Fot. 10. Doględka mocna -  Grindelia hirsutula

Fot. 11. Przęśl dwukłosowa – Ephedra distachya

Fot. 12. Stopowiec tarczowaty – Podophyllum peltatum
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do węglowodanów śluzy będące hetero-
polisacharydami, które mają zdolność 
pęcznienia w wodzie, tworząc roztwory 
koloidowe lub żele (roślinne hydrokolo-
idy). Śluzy zlokalizowane są w komór-
kach skórki łupiny nasiennej, a także  
w komórkach i komorach śluzowych. Ro-
śliny charakteryzujące się dużą zawarto-
ścią śluzów zaliczane są do kilku rodzin: 
Malvaceae (reprezentowane w ogrodzie 
przez Alcea rosea - prawoślaz ogrodowy 
(Fot. 19), Althaea officinalis - prawoślaz 
lekarski (Fot. 20), Malva neglecta - ślaz 
zaniedbany, Malva sylvestris - ślaz dzi-
ki (Fot. 21), Plantaginaceae (w ogrodzie 
możemy zobaczyć Plantago lanceolata 
– babkę lancetowatą (Fot. 22), Plantago 
arenaria – babkę piaskową oraz Linaceae 
- Linum usitatissimum – len zwyczajny, 
Asteraceae - Tussilago farfara – podbiał 
pospolity, Scrophulariaceae - Verbascum 
densiflorum dziewanna wielkokwiatowa. 
Śluzy nie wchłaniają się z błony śluzowej 
przewodu pokarmowego i skóry, dlatego 
działają wyłącznie miejscowo. Znajdują 
zastosowanie dzięki działaniu przeciw-
kaszlowemu (antibechica). Surowce za-
wierające śluzy działają też przeczyszcza-
jąco, ułatwiając wypróżnienia (laxantia) 
oraz przeciwzapalnie (antiphlogistica). 
W leczeniu stanów zapalnych przewo-
du pokarmowego za szczególnie cen-
ne uznaje się nasiona lnu – Linii semen  
z Linum usitatissimum. Stosowane ze-
wnętrznie zmiękczają naskórek i pow-
lekają go warstwą izolującą od wpływu 
czynników drażniących. W kosmetologii 
sporządzane z surowców śluzowych ma-
ceraty (przez ekstrakcję letnią wodą) są 
wykorzystywane do zmywania twarzy  
o skórze suchej, skłonnej do podrażnień 
i zaczerwienienia, alergicznej, wrażliwej 

na niekorzystne warunki atmosferyczne, 
a także jako dodatek do kąpieli w przy-
padkach alergicznych zmian na skórze, 
atopowym zapaleniu skóry. 

Lipidy są grupą związków organicz-
nych, których wspólną cechą jest lipo-
filność. Rośliny rosnące w ogrodzie,  
w których nasionach (bądź całych owo-
cach) zgromadzone są oleje to Arachis hy-
pogaea – orzech ziemny (orzacha), Olea 
europaea – oliwka europejska, Brassica 
napus – kapusta rzepak, Helianthus annu-

us – słonecznik zwyczajny, Ricinus com-
munis - rącznik pospolity, Glycine hispida 
- soja jadalna (Fot. 23), Linum usitatissi-
mum - len zwyczajny (Fot. 24), Oenothe-
ra biennis - wiesiołek dwuletni, Triticum 
vulgarae - pszenica zwyczajna. Oleje te 
mogą być wykorzystywane jako rozpusz-
czalniki substancji lipofilnych i służyć do 
przygotowania maści, emulsji, zawiesin, 
mydeł. Niektóre oleje pozyskiwane z ro-
ślin rosnących w ogrodzie wykazują ak-
tywność biologiczną wynikającą, między 
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Fot. 15. Konwalia majowa – Convallaria majalisFot. 13. Tarczyca bajkalska - Scutellaria baicalensis Fot. 14. Perełkowiec japoński - Styphnolobium japonicum

Ryc. 1. Plan rozmieszczenia roślin w centralnej części ogrodu wynikający z obecności dominujących grup 
związków czynnych
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innymi, z obecności niezbędnych niena-
syconych kwasów tłuszczowych (NNKT), 
które uczestniczą w biosyntezie składni-
ków błon komórkowych, eikozanoidów. 
Jednym z rzadziej występujących NNKT 
jest kwas γ-linolenowy, jego bogatymi 
źródłami są nasiona wiesiołka dwulet-
niego - Oenothera biennis i ogórecznika 
lekarskiego - Borago officinalis (Fot. 25), 
które wykorzystuje się w celu uzupełnie-
nia niedoborów nienasyconych kwasów 
tłuszczowych. Związki lipofilne, głównie 
fitosterole i nienasycone kwasy tłusz-
czowe obecne we frakcjach olejowych  
i wyciągach roślinnych, wykorzystuje się 
w leczeniu objawów łagodnego rozrostu 
stercza (Benign Prostatic Hyperplasia  
- BPH). Roślinami dostarczającymi su-
rowców o działaniu antiprostaticum są 
Cucurbita pepo - dynia zwyczajna dostar-
czająca oleju z nasion dyni, Zea mays - ku-
kurydza zwyczajna (Fot. 26) - dostarcza-
jąca znamion kukurydzy - Maydis stigma 
i oleju z zarodków kukurydzy Maydis em-
bryonis oleum oraz Urtica dioica - pokrzy-
wa zwyczajna i Urtica urens pokrzywa 
żegawka, z których pozyskuje się korzeń 
pokrzywy - Urticae radix.

Jedną z najpowszechniej występujących 
grup wtórnych metabolitów roślinnych są 
związki fenolowe. Jest to bardzo zróżnico-
wana grupa związków, których wspólnym 
elementem jest pierścień aromatyczny oraz 
obecność grupy hydroksylowej. Najczęściej 
dzielone są na dwie zasadnicze podgrupy: 
kwasy fenolowe i flawonoidy. 

Kwasy fenolowe to związki, które  
w swojej strukturze zawierają grupę 
karboksylową i hydroksylową, są to po-
chodne kwasu benzoesowego lub cyna-
monowego. Występują w formie wolnej,  
a częściej jako pochodne glikozydowe 
lub estry z kwasami: chinowym, sziki-
mowym i tartanowym. Kwasy fenolowe, 
ich połączenia estrowe, glukozydy feno-
lowe, fenylopropanoidy i lignany wy-
kazują zróżnicowaną aktywność biolo-
giczną. Z przykładowych działań roślin 
zgromadzonych w ogrodzie, które do-
starczają surowców bogatych w pochod-
ne kwasów fenolowych należy wymienić: 
Echinacea angustifolia - jeżówkę wąsko-
listną dostarczającą surowca Echinaceae 
angustifoliae radix - korzeń jeżówki wą-
skolistnej i Echinacea pallida - jeżówkę 
bladą (Fot. 27) dostarczającą Echinaceae 
pallidae radix - korzeń jeżówki bladej,  
w których występujący echinakozyd 
działa przeciwbakteryjnie i przeciwwi-
rusowo. Z kolei przetwory uzyskiwane  
z części nadziemnych (E. angustifoliae, E. 
pallidae herba) wraz z Echinaceae purpu-

reae herba z jeżówki purpurowej - Echi-
nacea purpurea stosowane są wewnętrz-
nie, w celu podwyższenia odporności 
(immunostimulantia). Kwas cykoriowy 
z ziela i korzenia jeżówki purpurowej 
działa również przeciwdrobnoustrojowo. 

Fot. 16. Miłek wiosenny – Adonis vernalis

Fot. 17. Naparstnica wełnista – Digitalis lanata

Fot. 18. Pokrzyk wilcza jagoda – Atropa belladonna

Fot. 19. Prawoślaz ogrodowy – Alcea rosea var. nigra

Fot. 20. Prawoślaz lekarski – Althaea officinalis

Fot. 21. Ślaz dziki – Malva sylvestris

Fot. 22. Babka lancetowata –  Plantago lanceolata
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Kwas chlorogenowy i cynaryna w Cyna-
rae folium, herba – liściu, zielu karczo-
cha z karczocha zwyczajnego - Cynara 
scolymus (Fot. 28) wykazują działanie 
żółciopędne i żółciotwórcze (cholago-
gum et cholereticum). Rośliny z rodziny 
Ericaceae – Wrzosowate: mącznica le-
karska - Arctostaphylos uva ursi dostar-
czająca liść mącznicy – Uvae ursi folium; 
borówka brusznica - Vaccinium vitis ida-
ea dostarczająca liść borówki brusznicy 
Vitis idaeae folium i wrzos zwyczajny  
- Calluna vulgaris będący źródłem – zie-
la i kwiatu wrzosu - Callunae herba, flos 
wykazują działanie przeciwbakteryjnie 
w drogach moczowych (antiseptica, uro-
desinficientia) ze względu na hydrochi-
non i metylohydrochinon, uwalniane  
w drogach moczowych z glukozydów 
fenolowych - arbutyny i metyloarbuty-
ny. Wierzba purpurowa - Salix purpu-
rea i wierzba biała Salix alba dostarcza-
jące kory wierzby - Salicis cortex, wraz  
z wiązówką błotną - Filipendula ulmaria 
będącą źródłem ziela wiązówki - Fili-
pendulae ulmariae herba wykazują dzia-
łanie przeciwzapalne, przeciwgorącz-
kowe i przeciwbólowe (antiphlogistica, 
antipyretica, analgetica) ze względu na 
obecność glikozydowych pochodnych 
kwasu salicylowego. Na uwagę zasługuje 
Eleutherococcus senticosus – eleuterokok 
kolczasty (żeń-szeń syberyjski) (Fot. 39) 
dostarczający Eutherococci radix – ko-
rzenia eleuterokoka (korzeń żeń-szenia 
syberyjskiego), który zawiera niejed-
norodna grupę związków tzw. eleute-
rozydy, na które składają się głównie 
proste fenylopropanoidy i lignany, ale 
również kumaryny, fitosterole, saponiny 
triterpenowe i węglowodany. Surowiec 
wykazuje działanie adaptogenne i im-
munostymulujące warunkujące zastoso-
wanie w stanach osłabienia, przemęczenia,  
w celu zwiększenia ogólnej wydolności 
psychicznej i fizycznej organizmu oraz  
w rekonwalescencji (tonicum). 

Kolejną grupę stanowią flawonoidy 
- powszechnie występujące substancje 
roślinne o charakterze barwników o ko-
lorze żółtym, białym, rzadko bezbarwne, 
nadające barwę kwiatom, owocom i li-
ściom. W budowie wyróżnić można dwa 
pierścienie benzenowe (A, B), połączone 
łańcuchem propanowym w ugrupowa-
nie C6-C3-C6. Rośliny dostarczające tej 
grupy związków są licznie reprezento-
wane w ogrodzie, z ważniejszych należy 
wymienić: arnikę górską - Arnica mon-
tana, arnikę łąkową - Arnica chamissonis 
(Fot. 30), bez czarny - Sambucus nigra, 
brzozę brodawkowatą - Betula pendula, 

Fot. 23. Soja jadalna –  Glycine hispida

Fot. 24. Len zwyczajny –  Linum usitatissimum

Fot. 25. Ogórecznik lekarski – Borago officinalis

Fot. 26. Kukurydza zwyczajna - Zea mays

Fot. 27. Jeżówka blada - Echinacea pallida

Fot. 28. Karczoch zwyczajny - Cynara scolymus

Fot. 29. Dziurawiec zwyczajny - Hypericum perforatum
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cytryniec chiński - Schisandra chinensis, 
dziurawiec zwyczajny - Hypericum perfo-
ratum (Fot. 29), fiołek trójbarwny - Viola 
tricolor, głóg jednoszyjkowy - Crataegus 
monogyna (Fot. 31), grykę zwyczajną 
- Fagopyrum esculentum, jasnotę bia-
łą - Lamium album, kocanki piaskowe 
- Helichrysum arenarium, lipę drobno-
listną - Tilia cordata, miłorząb dwukla-
powy - Ginkgo biloba, nawłoć pospolitą 
- Solidago virgaurea, ostropest plamisty 
- Silybum marianum, perełkowiec ja-
poński - Styphnolobium japonicum, rdest 
ptasi - Polygonum aviculare, skrzyp polny 
- Equisetum arvense, soję jadalną - Gly-
cine hispida, tarczycę bajkalską - Scutel-
laria baicalensis. Flawonoidy, podobnie 
jak inne polifenole, posiadają właści-
wości antyoksydacyjne wynikające mię-
dzy innymi z hamowania powstawania 
reaktywnych form tlenu, chelatowania 
oraz redukowania jonów metali przej-
ściowych, wychwytywania reaktywnych 
form tlenu, rodników nadtlenkowych, 
hydroksylowych i wygaszania tlenu sin-
gletowego, przerywania kaskady reakcji 
wolnorodnikowych prowadzących do 
peroksydacji lipidów oraz ochraniania 
antyoksydantów - askorbinianu w cyto-
zolu oraz tokoferoli w błonach biologicz-
nych. Flawonoidy działają też hamująco 
na enzymy: cyklooksygenazy 1 i 2, które 
biorą udział w przemianach kwasu ara-
chidonowego oraz lipooksygenazy 5 i 12. 
Dzięki temu wykazują one właściwości 
przeciwzapalne. Flawonoidy działają 
uszczelniająco i wzmacniająco na ściany 
naczyń kapilarnych, w związku z czym 
stosowane są jako środki zapobiegające 
krwawieniom, wybroczynom, żylakom, 
a także miażdżycy. Regulują przepływ 
wieńcowy oraz działają hipotensyjnie  
i spazmolitycznie na mięśnie gładkie na-
czyń krwionośnych. Wykazują również 
pozytywny wpływ na układ krzepnię-
cia, działając antyagregacyjnie na płyt-
ki krwi. Flawonolignany występujące  
w owocu ostropestu - Silybi mariani fruc-
tus (Cardui mariae fructus) z ostropestu 
plamistego - Sylibum marianum działają 
ochronnie na komórki wątroby. Mo-
czopędne działanie flawonoidów obec-
nych w Betulae folium, Equiseti herba, 
Solidaginis herba opiera się o działanie 
rozkurczające mięśni gładkich dróg mo-
czowych lub o drażnienie ścianek kana-
lików nerkowych i utrudnianie resorpcji 
zwrotnej. Izoflawony z kolei, wiążą się  
z receptorami estrogenowymi, dzięki 
czemu posiadają właściwości estrogeno-
we (genisteina z Glycine hispida).

Fot. 30. Arnika łąkowa - Arnica chamissonis

 Fot. 31. Głóg jednoszyjkowy - Crataegus monogyna

 Fot. 32. Lawenda wąskolistna
–  Lavandula angustifolia

Fot. 33. Rumiank pospolity –  Matricaria recutita

Fot. 34. Melisa lekarska –  Melissa officinalis

Fot. 35. Kolendra siewna – Coriandrum sativum

Fot. 36. Rzepik pospolity – Agrimonia eupatoria

Fot. 37. Malina właściwa - Rubus idaeus

Osiągnięcia



Wiadomości Akademickie nr specjalny 89

Najliczniej reprezentowane (w ko-
lekcji około 40 gatunków), a także sze-
roko stosowane w fitoterapii są rośliny 
zawierające olejki eteryczne. Stanowią 
one mieszaniny różnorodnych związ-
ków, należących głównie do terpenów 
(mono- i seskwiterpenów), a także po-
chodnych fenylopropanu. W roślinach 
olejkowych występują w postaci zło-
żonych mieszanin, których składniki 
mogą mieć charakter węglowodorów, 
alkoholi, aldehydów, ketonów, estrów  
i tlenków. W obrębie roślin kwiatowych 
ograniczone są do kilku rodzin, w któ-
rych skupiają się rodzaje i gatunki je 
zawierające. Znalazło to odzwiercie-
dlenie w ogrodzie, gdzie przestrzennie 
rozmieszczono gatunki reprezentujące 
główne rodziny olejkowe tj. Lamiaceae, 
Asteraceae i Apiaceae, które dodatkowo 
ze względu na wymagania temperatu-
rowe i związane z nasłonecznieniem 
umieszczono w kwaterach o wystawie 
południowej. Z roślin bogatych w olejki 
pozyskuje się surowce stanowiące stabi-
lizowane części roślin (wysuszone), jak 
i wyizolowane olejki (aetherolea) uzy-
skiwane głównie na drodze destylacji. 
Zarówno surowce olejkowe, olejki ete-
ryczne, jak i ich składniki wykazują wie-
lokierunkowe działanie farmakologicz-
ne. Do najważniejszych należy zaliczyć: 
antyseptyczne (antiseptica), które wyka-
zują: Lavandulae aetheroleum z lawendy 
wąskolistnej - Lavandula angustifolia 
(Fot. 32), Menthae piperitae aetheroleum 
z Mentha piperita (Mentha × citrata) - 
mięty pieprzowej, czy surowce Menthae 
piperitae folium, Salviae folium – liść 
szałwii z Salvia officinalis - szałwii lekar-
skiej oraz Thymi herba – ziele tymianku 
z Thymus vulgaris - tymianku pospo-
litego. Działanie przeciwzapalne (an-
tiphlogistica) wykazują: Chamomillae 
aetheroleum (olejek rumiankowy) z Ma-
tricaria recutita – rumianku pospolitego 
(Fot. 33) i Millefolii aetheroleum (olejek 
krwawnikowy) z Achillea millefolium – 
krwawnika pospolitego. Ponadto roz-
kurczające mięśnie gładkie przewodu 
pokarmowego (spasmolytica) wykazu-
ją: Anisi aetheroleum (olejek anyżowy)  
z Pimpinella anisum - biedrzeńca anyżu, 
Foeniculi aetheroleum (olejek koprowy) 
z Foeniculum vulgare – kopru włoskiego 
oraz Lavandulae aetheroleum, Menthae 
piperitae aetheroleum, a także surowce: 
Anisi fructus, Archangelicae radix, Cha-
momillae anthodium, Foeniculi fructus, 
Melissae foium z Melissa officinalis (Fot. 
34), Millefolii herba. Olejki eteryczne 
działające drażniąco przy stosowaniu 
zewnętrznym stosuje się w schorze-

niach reumatycznych i nerwobólach 
(antirheumatica et antineuralgica). Su-
rowce olejkowe wykazują także dzia-
łanie pobudzające wydzielanie soków 
trawiennych (stomachica et digestiva) 
np.: Archangelicae radix dostarczane-
go przez Angelica archangelica - arcy-
dzięgiel litwor, Aurantii amari pericar-
pium z Citrus aurantium subsp. amara 
- pomarańczy gorzkiej, Calami rhizoma  
z Acorus calamus – tataraku zwyczajnego, 
Coriandri fructus z Coriandrum sativum 
- kolendry siewnej (Ryc. 35). Ponadto su-
rowce olejkowe i olejki eteryczne działają 
żółciopędnie i żółciotwórczo (cholagoga 
et choleretica), wykrztuśnie (expectoran-
tia), moczopędnie (diuretica), uspokaja-
jąco (sedativa) oraz przeciwpasożytniczo 
(antiparasitica).

Garbniki (tanoidy) – to związki mające 
charakter polifenoli i właściwość tworze-
nia trwałych połączeń z grupami amino-
wymi białek na powierzchni błon śluzo-
wych i skóry, tworząc nierozpuszczalne  
w wodzie kompleksy białkowo-garbni-
kowe. Podzielone zostały na garbniki hy-
drolizujące: galotanoidy i elagotanoidy, 
wywodzące się od pirogalolu oraz nieule-
gające hydrolizie: katechinowe, wywodzą-
ce się od flawan-3-olu. Z obecności garb-
ników wynika działanie przeciwzapalne 
(antiphlogistica, dermatica). Stosowane 
zewnętrznie garbniki, dzięki właściwo-
ściom ściągającym (adstringens) kurczą 
powierzchniowe naczynia, a poprzez ha-
mowanie aktywności hialuronidazy przy-
czyniają się do uszczelnienia naczyń wło-
sowatych, działając przeciwprzesiękowo 
i przeciwobrzękowo. Znajduje to za-
stosowanie w stanach zapalnych skóry  
i błon śluzowych. Równocześnie działają 
słabo znieczulająco, znosząc objawy pie-
czenia, swędzenia towarzyszące stanom 
zapalnym. Zastosowane wewnętrznie 
wykazują działanie przeciwbiegunkowe 
(antidiarrhoica) utrudniając przenikanie 
wody do światła jelit, hamując rozrze-
dzanie treści jelitowej, osłabiają sekrecję 
błony śluzowej, co jest wykorzystywane  
w leczeniu biegunek. Rośliny dostarcza-
jące surowców garbnikowych reprezen-
towane są w ogrodzie przez Agrimonia 
eupatoria (Fot. 36), Alchemilla vulgaris, 
Hamamelis virginiana, Polygonum bistor-
ta, Potentilla erecta, Quercus robur, Quer-
cus petraea, Rheum officinale, Rubus fruti-
cosus, Rubus idaeus (Fot. 37), Sanguisorba 
officinalis (Fot. 38).

Gorycze to grupa związków, głównie 
terpenowych, pobudzających wydziela-
nie soków żołądkowych i innych soków 
trawiennych (stomachica et digestiva). 
Mechanizm polega na drażnieniu zakoń-

Fot. 38. Krwiściąg lekarski - Sanguisorba officinalis

Fot. 39. Eleuterokok kolczasty
- Eleutherococcus senticosus

Fot. 40. Witania ospała – Withania somnifera

Osiągnięcia
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czeń nerwowych grzbietu języka, pobu-
dzaniu wydzielania śliny i na zasadzie 
odruchu zwiększaniu wydzielania soku 
żołądkowego. Działania takie wykazują 
surowce pozyskiwane z gatunków zgro-
madzonych w ogrodzie: Artemisia absin-
thium, Centaurium erythraea, Cichorium 
intybus, Cnicus benedictus, Gentiana lu-
tea, Marrubium vulgare, Menyanthes tri-
foliate, Taraxacum officinale.

Związki siarki reprezentowane są 
przez glukozynolaty charakterystyczne 
dla Armoracia rusticana, Brassica na-
pus, Capsella bursa pastoris, Sinapis alba, 
wywodzące się z rodziny Brassicaceae 
– Kapustowate oraz siarczki, disiarczki, 
sulfotlenki alkilowe charakterystyczne 
dla rodziny Alliaceae – Czosnkowate re-
prezentowane przez Allium cepa, Allium 
sativum, Allium ursinum. 

Aktualnie realizowane jest wzbogacenie 
zbioru o gatunki rodzime rzadziej spotyka-
ne w naturze, a także niektóre egzotyczne. 
W przyszłości planowane jest dalsze zwięk-
szanie liczby taksonów zgromadzonych  
w ogrodzie. Obszerne kwatery umożliwia-
ją nasadzenia kilkugatunkowe i rozszerza-
nie kolekcji. Głównym celem rozwojowym 
jest wzbogacanie kolekcji roślin, zwłaszcza 
dostarczających surowców o działaniu 
adaptogennym. Te wzbudzające zainte-
resowanie zarówno badaczy, jak i odbior-
ców, rośliny zwiększają wydolność fizyczną  
i psychiczną organizmu poprzez jedno-
czesne nasilenie procesów pobudzenia  
i aktywnego hamowania w korze mózgo-
wej (właściwości adaptogenne = przeciw-
stresowe) wpływają ponadto na czynność 
wszystkich organów wewnętrznych, w tym 
gruczołów wydzielających hormony (kora 
nadnerczy, gruczoł tarczycowy, przysadka 

mózgowa). Obecnie gatunki reprezentują-
ce tę zróżnicowaną pod względem składu 
fitochemicznego grupę znajdują się w róż-
nych częściach ogrodu. Kolekcja obejmuje 
dotąd jedynie kilkanaście, z wciąż powięk-
szającej się grupy roślin: Andrographis pa-
niculata, Codonopsis pilosula, Eleuthero-
coccus senticosus (Fot. 39), Ginkgo biloba 
(Fot. 41), Glycyrrhiza glabra, Rhaponticum 
carthamoides, Rhodiola rosea, Schisandra 
chinensis, Scutellaria baicalensis, Scutella-
ria barbata, Serratula coronate, Withania 
somnifera (Fot. 40). Docelowo przewi-
dziane jest przygotowanie nowych kwater 
przeznaczonych do uprawy roślin adapto-
gennych i stworzenie wydzielonej kolekcji. 

dr Maciej Balcerek jest adiunktem w Katedrze 
Botaniki Farmaceutycznej i Farmakognozji oraz 
pełni funkcję p.o. kierownika Ogrodu Roślin Leczni-
czych i Kosmetycznych

Źródła: Kohlmünzer S., Farmakognozja. Pod-
ręcznik dla studentów farmacji, Wydanie piąte, 
PZWL, Kraków, 1997; Matławska I. (red), Farma-
kognozja, Wydanie trzecie, Wydawnictwo Naukowe 
Uniwersytetu Medycznego im. Karola Marcinkow-
skiego, Poznań, 2008

fotografie (oprócz zdjęcia z zajęć w ramach Byd-
goskiego Festiwalu Nauki) - dr Maciej Balcerek

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 89

Pracowania doświadczalna „Zwierzę-
tarnia”  działająca w ramach Katedry 
Farmakodynamiki i Farmakologii Mo-
lekularnej Wydziału Farmaceutycznego 
Collegium Medicum została założona 
kilkanaście lat temu z inicjatywy prof. dr. 
hab. n. farm. Bogusława Hładonia, ów-
czesnego kierownika Katedry oraz współ-
twórcy Collegium Medicum UMK. Od 
roku 2017 funkcję kierownika Pracowni 
pełni dr inż. Katarzyna Burlikowska, ab-
solwent i wieloletni pracownik Wydziału 
Hodowli i Biologii Zwierząt Uniwersytetu 
Technologiczno-Przyrodniczego (obecnej 
Politechniki Bydgoskiej). 

Pracownia Doświadczalna „Zwierzę-
tarnia” zlokalizowana jest na powierzch-
ni około 450 m2 w pomieszczeniach 
piwnicznych budynku Wydziału Far-
maceutycznego przy ulicy dr. A. Jurasza  
2 i spełnia kryteria zwierzętarni kon-
wencjonalnej, w której utrzymywane 
mogą być następujące gatunki zwierząt 

Zwierzętarnia przy Wydziale Farmaceutycznym CM UMK
Katarzyna Burlikowska

Fot. 41. Miłorząb dwuklapowy – Ginkgo biloba

Zestaw do anestezji

Osiągnięcia
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laboratoryjnych: mysz domowa (Mus 
musculus), szczur wędrowny (Rattus 
norvegicus), kawia domowa (Cavia por-
cellus), królik europejski (Oryctolagus 
cuniculus) oraz kura domowa (Gallus 
gallus). W roku 2017 „Zwierzętarnia” 
została zarejestrowana jako zakład inży-
nierii genetycznej, w którym może być 
prowadzone zamknięte użycie organi-
zmów genetycznie zmodyfikowanych 
zaliczonych do I kategorii zagrożenia, co 
poszerzyło możliwości badawcze ekspe-
rymentatorom zainteresowanym prze-
prowadzaniem badań na organizmach 
genetycznie zmodyfikowanych. Również 
od tego samego roku kierownik Katedry 
dr hab. Barbara Bojko, prof. UMK wraz 
z dr inż. Katarzyną Burlikowską rozpo-
częły starania dotyczące doposażenia 
„Zwierzętarni” i modernizacji pomiesz-
czeń, tak aby dostosować pracownię do 
obowiązujących wymagań prawnych 
rygorystycznie regulujących przeprowa-
dzanie doświadczeń na żywych zwierzę-
tach (USTAWA z dnia 15 stycznia 2015 r. 
o ochronie zwierząt wykorzystywanych 
do celów naukowych lub edukacyjnych, 
Dyrektywa Parlamentu Europejskiego 
i Rady 2010/63/UE z dnia 22 września 
2010 r. w sprawie ochrony zwierząt wy-
korzystywanych do celów naukowych; 
Rozporządzenie Ministra Rolnictwa  
i Rozwoju Wsi z dnia 14 grudnia 2016 r. 
w sprawie minimalnych wymagań, jakie 
powinien spełniać ośrodek, oraz mini-
malnych wymagań w zakresie opieki nad 
zwierzętami utrzymywanymi w ośrod-
ku). W 2018 roku dzięki dofinansowaniu 
ówczesnej Prorektor, prof. dr hab. Graży-
ny Odrowąż-Sypniewskiej „Zwierzętar-
nia” została wzbogacona o nowoczesny 
aparat do anestezji wziewnej dedyko-
wany małym modelom laboratoryjnym, 
dzięki czemu można bezpiecznie prze-
prowadzać eksperymenty na żywych 
zwierzętach w znieczuleniu ogólnym.  
W wyniku modernizacji pomieszczeń 
wydzielono dodatkowe pokoje dla zwie-
rząt, co dało możliwość przeprowadza-
nia eksperymentów na różnych gatun-
kach zwierząt w tym samym czasie. 

Obecnie w skład Pracowni wchodzi 
6 pomieszczeń do hodowli i przetrzy-
mywania zwierząt eksperymentalnych 
(łącznie 165 m2), pokój kwarantanny, 
pomieszczenie zabiegowe oraz zaple-
cze techniczne (myjnia, pomieszczenie 
czasowego przetrzymywania odpadów, 
magazyn opakowań, magazyn paszy  
i ściółki). Wszystkie pomieszczenia dla 
zwierząt są oświetlane regulowanym au-
tomatycznie, dostosowanym do potrzeb 

danego eksperymentu sztucznym świa-
tłem i wyposażone dodatkowo w klima-
tyzatory, nawilżacze i termohigrometry, 
co zapewnia utrzymanie stałych warun-
ków środowiskowych. Klatki konwen-
cjonalne dla myszy, szczurów, królików 
i kawii domowych oraz klatki metabo-
liczne będące na stanie Pracowni, speł-
niają wymagania obecnie obowiązującej 
Ustawy o ochronie zwierząt wykorzysty-
wanych do celów naukowych i edukacyj-
nych (Dz.U. 2015 poz. 266). 

Pomieszczenie zabiegowe wyposa-
żone jest m.in. w profesjonalne stoły  
i bezcieniowe lampy chirurgiczne, apa-
rat do anestezji wziewnej oraz steryliza-
tor narzędzi chirurgicznych. Zestaw do 
anestezji małych zwierząt zaopatrzony 
jest w zewnętrzne źródła gazów (koncen-
trator tlenu i kompresor powietrza), ko-
morę indukcyjną, płytki grzewcze oraz 
maski anestetyczne dla myszy, szczurów 
i królików.

Pracownia Doświadczalna „Zwierzę- 
tarnia” administracyjnie przynależy do 
Katedry Farmakodynamiki i Farma-
kologii Molekularnej Wydziału Far-

maceutycznego, jednakże na mocy 
porozumienia pomiędzy Wydziałami 
Farmaceutycznym, Lekarskim i Nauk 
o Zdrowiu dostępna jest dla wszystkich 
eksperymentatorów Collegium Medi-
cum zainteresowanych prowadzeniem 
badań na zwierzętach. Zasady korzysta-
nia z Pracowni, jej organizacji, funkcjo-
nowania, utrzymania, finansowania oraz 
nadzoru nad Pracownią określa Regu-
lamin Pracowni Doświadczalnej “Zwie-
rzętarnia”, z którym obowiązkowo za-
poznają się wszystkie osoby korzystające  
z pomieszczeń i wyposażenia Pracowni. 
Na przełomie ostatnich lat z Pracowni 
korzystało wielu badaczy z różnych jed-
nostek Collegium Medicum, wśród któ-
rych wymienić należy Katedrę Farmako-
dynamiki i Farmakologii Molekularnej 
(WF), Katedrę Patobiochemii i Chemii 
Klinicznej (WF), Katedrę Botaniki Far-
maceutycznej i Farmakognozji (WF), 
Katedrę Urologii i Andrologii (WL), 
Katedrę Fizjologii Człowieka (WL), Ka-
tedrę Genetyki Klinicznej (WL), Katedrę 
Farmakologii i Terapii (WL) i Katedrę 
Onkologii (WNoZ). 

Myszy w klatkach konwencjonalnych

Biała mysz szczepu BALBc i czarna C57BL6

Osiągnięcia
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W ostatnim czasie z naszej „Zwierzę-
tarni” na zasadzie współpracy korzystali 
również badacze z toruńskiego kampusu 
UMK realizujący swoje projekty nauko-
we, m.in. dr Beata Kaczmarek-Szcze-
pańska z Wydziału Chemii kierująca 
grantem Narodowego Centrum Badań  
i Rozwoju w piątej edycji konkursu Tan-
go pt. „Liofilizat glikozaminoglikanów 
i kolagenu z rybich skór do zastosowań 
biomedycznych” oraz naukowcy z Insty-
tutu Medycyny Weterynaryjnej: prof. dr 
hab. Urszula Pasławska i dr Robert Pa-
sławski realizujący projekt „Ocena dzia-
łania alergicznego drażniącego, badania 
toksyczności i pirogenności materiałów 
do wytwarzania innowacyjnych stentów 
wieńcowych”. W 2019 roku „Zwierzę-
tarnia” CM była również miejscem re-
alizacji projektu pt. „A novel handheld 
probe coupled to mass spectrometer as 
a non-invasive tool for fast in vivo dia-
gnosis of skin cancer” realizowanego  

w ramach programu UE „Horyzont 
2020” kierowanego przez dr hab. Ezel 
Boyaci z Middle East Technical Universi-
ty z Turcji. Z międzynarodowych projek-
tów realizowanych przez zespół naukowy 
dr hab. Barbary Bojko, prof. UMK, które 
obejmują badania na zwierzętach, warto 
wymienić grant zatytułowany „Develop-
ment of new analytic tools and pathways 
to accelerate diagnosis and diagnostic 
monitoring of rare diseases”  finanso-
wany przez European Joint Programme 
on Rare Diseases, jak również projekt 
pt. „Innovation in translational research: 
biocompatible microprobe devices for 
in vitro and in vivo cancer study” reali-
zowany w zakresie polsko-tureckiego 
konkursu w ramach współpracy NCBR 
i TÜBİTAK.

Władze Wydziału Farmaceutycznego 
wraz z władzami Collegium Medicum 
systematycznie starają się dofinanso-
wywać „Zwierzętarnię”, dzięki czemu 

wzbogacona zostaje ona w nowe sprzęty  
i urządzenia, co przekłada się na popra-
wę warunków prowadzenia ekspery-
mentów i poszerzenie możliwości ba-
dawczych. W ostatnim czasie Pracownia 
wzbogaciła się o nowoczesny autoklaw,  
a już niedługo zakupiony zostanie najwyż-
szej jakości system klatek indywidualnie 
wentylowanych, dla myszy przeznaczo-
nych do hodowli i utrzymania zwierząt 
w eksperymencie (w tym takich z upo-
śledzoną odpornością), co zagwarantuje 
najwyższy standard utrzymania zwierząt 
i umożliwi hodowlę oraz utrzymanie my-
szy w statusie SPF (ang. specific pathogen 
free). Ponadto system ten zagwarantuje 
podwójną barierę izolującą zwierzę od 
środowiska zewnętrznego i innych zwie-
rząt znajdujących się w pomieszczeniu,  
a także ochroni personel przed alergena-
mi pochodzenia zwierzęcego.

Pracownia doświadczalna „Zwie-
rzętarnia” jest otwarta na współpracę  
z badaczami z jednostek zewnętrznych. 
Eksperymentatorzy mają możliwość 
korzystania z pomieszczeń i wyposaże-
nia „Zwierzętarni” oraz mogą liczyć na 
pomoc w zakupie zwierząt, opiece nad 
nimi, przeprowadzaniu eksperymentów 
i wykonywaniu podstawowych procedur 
(anestezja, eutanazja, iniekcje). Kadra 
Pracowni posiada wszelkie uprawnienia 
do planowania i przeprowadzania proce-
dur i doświadczeń na zwierzętach wyma-
gane obecnie obowiązującą Ustawą. 

Informacje na temat Pracowni, jej re-
gulamin oraz dane kontaktowe dostępne 
są na stronie internetowej: https://www.
wf.cm.umk.pl/kfifm/zwierzetarnia/ 

dr inż. Katarzyna Burlikowska pracuje w Kate-
drze Farmakodynamiki i Farmakologii Molekular-
nej, jest kierownikiem Zwierzętarni

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 89
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Pokój dla królików

Szkolenie specjalizacyjne dla diagno-
stów laboratoryjnych jest prowadzone 
przez Wydział Farmaceutyczny Collegium 
Medicum im. Ludwika Rydygiera w Byd-
goszczy Uniwersytet Mikołaja Kopernika 
w Toruniu (WF CM UMK) od 2006 roku. 
Obejmuje trzy dziedziny diagnostyki labo-
ratoryjnej, tj. laboratoryjną diagnostykę 
medyczną, mikrobiologię medyczną oraz 
laboratoryjną transfuzjologię medyczną. 

W latach 2006-2019 na Wydziale Far-
maceutycznym odbyło się niemal 100 
kursów specjalizacyjnych; tj. 52 kursy 
w dziedzinie laboratoryjnej diagnostyki 
medycznej oraz 46 kursów w ramach mi-
krobiologii medycznej. Kursy wymagane 
programem specjalizacji w dziedzinie la-
boratoryjnej transfuzjologii medycznej 
były organizowane na zasadzie porozu-
mienia pomiędzy CM UMK a Instytutem 

Hematologii i Transfuzjologii w Warsza-
wie. Za organizację szkolenia specjalizacyj-
nego odpowiadał Pełnomocnik Rektora ds. 
specjalizacji diagnostów laboratoryjnych – 
prof. dr hab. Ewa Żekanowska. Jej działa-
nia i zaangażowanie w organizację kursów 
specjalizacyjnych pozwoliło na realizację 
szkolenia przez 153 osoby w dziedzinie 
laboratoryjnej diagnostyki medycznej, 122 
osoby w dziedzinie mikrobiologii medycz-

Szkolenie specjalizacyjne diagnostów laboratoryjnych 
na Wydziale Farmaceutycznym
Joanna Kwiecińska-Piróg
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nej oraz 45 osoby w dziedzinie laboratoryj-
nej transfuzjologii medycznej. 

Od 2021 roku funkcję Pełnomocnika 
przejęła dr hab. Joanna Kwiecińska-Pi-
róg, a za organizację szkolenia specjali-
zacyjnego odpowiada powołany przez 
Rektora UMK w 2021 roku Zespół do-
radczy ds. szkolenia specjalizacyjnego 
diagnostów laboratoryjnych. 

Warunkiem prowadzenia szkolenia 
specjalizacyjnego przez Uczelnię jest uzy-
skanie akredytacji Centrum Medycznego 
Kształcenia Podyplomowego (CMKP). 
Akredytacja może zostać udzielona wy-
łącznie takiej Uczelni, która prowadzi 
szkolenie przeddyplomowe na kierunku 
analityka medyczna oraz spełni szereg 
warunków określonych programem spe-
cjalizacji oraz Rozporządzeniem Ministra 
Zdrowia w sprawie specjalizacji i uzyski-
wania tytułu specjalisty przez diagnostów 
laboratoryjnych. CMKP w swojej ocenie 
uwzględnia możliwość organizacji przez 
Uczelnię kursów specjalizacyjnych, staży 
kierunkowych, bazę dydaktyczną, dostęp 
do zasobów biblioteki medycznej oraz ka-
drę dydaktyczną. Szczególnie ten ostatni 
aspekt jest szczegółowo analizowany przez 
CMKP. Kadrę, która prowadzi zajęcia 
podczas kursów specjalizacyjnych orga-
nizowanych przez WF CM UMK, stano-
wią przede wszystkim pracownicy naszej 
Uczelni, którzy, oprócz dorobku naukowe-
go związanego z diagnostyką (medycyną) 
laboratoryjną, posiadają również olbrzy-
mie doświadczenie zawodowe w pracy na 
stanowisku diagnosty laboratoryjnego lub 
asystenta diagnostyki laboratoryjnej w me-
dycznym laboratorium diagnostycznym. 
Są to, m.in. osoby, których zaangażowa-
nie w pracę zawodową zostało docenione 
przez Krajową Izbę Diagnostów Labora-
toryjnych (KIDL) i otrzymały nagrody dla 
zasłużonych diagnostów laboratoryjnych. 
Powoduje to, że szkolenie specjalizacyjne 
prowadzone przez kadrę naszej Uczelni 
jest wyjątkowe w skali kraju, gdyż zajęcia 
teoretyczne są bardzo powiązane z prak-
tyczną stroną zawodu. 

CMKP, udzielając akredytacji, wyma-
ga również, aby Uczelnia gwarantowała 
możliwość realizacji przez uczestników 
szkolenia wszystkich staży kierunko-
wych. Staże są określone w programie 
specjalizacji danej dziedziny diagnosty-
ki (medycyny) laboratoryjnej. Często 
są to staże, które mogą być realizowane 
wyłącznie w ośrodkach wysokospecja-
listycznych, zapewniających dostęp do 
najnowszych metod medycyny labo-
ratoryjnej. Aby zapewnić uczestnikom 
szkolenia prowadzonego przez WF CM 

UMK wysoki poziom szkoleń praktycz-
nych, posiadamy podpisane porozumie-
nia na realizację staży kierunkowych, 
m. in. z Centrum Onkologii im. prof. 
F. Łukaszczyka w Bydgoszczy, Uniwer-
syteckim Centrum Medycyny Morskiej  
i Tropikalnej w Gdyni, Instytutem Gruź-
licy i Chorób Płuc w Warszawie, Kujaw-
sko-Pomorskim Centrum Pulmonologii 
w Bydgoszczy, Laboratorium Diagnosty-
ki Zarażeń Pasożytniczych i Odzwierzę-
cych AmerLab w Warszawie czy Woje-
wódzkim Szpitalem Zespolonym im. L. 
Rydygiera w Toruniu. 

Jednym z warunków otrzymania akre-
dytacji jest również zapewnienie odpo-
wiedniej liczby osób, które będą pełniły 
funkcję kierownika specjalizacji. Zadaniem 
kierownika specjalizacji jest nadzór nad 
przebiegiem szkolenia uczestnika szkole-
nia specjalizacyjnego, w tym nad realizacją 
kursów, staży kierunkowych oraz stażem 
podstawowym zgodnie z przyjętym har-
monogramem. Nasza Uczelnia ma podpi-
sane promesy z ponad 70 osobami, które 
mogą pełnić funkcję kierowników specja-
lizacji, w tym z licznymi osobami spoza 
naszego województwa.

Obecnie szkolenie specjalizacyjne  
w CM UMK odbywa 110 osób, po 50 
osób w dziedzinie laboratoryjnej diagno-
styki medycznej i mikrobiologii medycz-
nej oraz 10 osób w dziedzinie laborato-
ryjnej transfuzjologii medycznej. 

Pierwszy raz akredytację na prowa-
dzenie nowym trybem szkolenia w dzie-
dzinie laboratoryjnej diagnostyki me-
dycznej oraz mikrobiologii medycznej 
uzyskaliśmy w 2021 roku. W 2022 roku 
WF CM UMK wystąpił o zwiększenie 
miejsc akredytowanych w obu dziedzi-
nach oraz z wnioskiem o akredytację 

w kolejnej dziedzinie – laboratoryjnej 
transfuzjologii medycznej. Działania te 
zakończyły się sukcesem i w sesji wio-
sennej 2023 zgłosiliśmy do Urzędu Wo-
jewódzkiego kolejne wolne miejsca, na 
które zostało zakwalifikowanych przez 
wojewodę kujawsko-pomorskiego po 
60 osób. Pomimo dużej liczby wolnych 
miejsc w innych jednostkach szkolących, 
chętnych na szkolenie specjalizacyjne 
prowadzone przez WF CM UMK było 
ponad dwukrotnie więcej niż posiadamy 
wolnych miejsc. Świadczy to o dużym 
zapotrzebowaniu wśród tej grupy zawo-
dowej na udział w szkoleniu specjaliza-
cyjnym oraz o świadomości w zakresie 
ciągłego kształcenia zawodowego, które 
jest jednym z wymogów pracy wszyst-
kich osób wykonujących samodzielnie 
lub pod nadzorem wszelkie czynności 
diagnostyki (medycyny) laboratoryjnej.

Dr Piotr Kośliński, adiunkt w Katedrze Toksy-
kologii i Bromatologii na Wydziale Farmaceutycz-
nym, otrzymał wyróżnienie „Specjalista 2021 r.”  
przyznawane przez Ministra Zdrowia osobom, któ-
rzy w 2021 r. uzyskali najwyższe wyniki z egzaminu 
specjalizacyjnego

Kadrę dydaktyczną prowadzącą zajęcia podczas kursów specjalizacyjnych i staży kierunkowych stanowią, 
m.in. nauczyciele akademiccy, którzy uzyskali nagrody „Zasłużony Diagnosta Laboratoryjny” czy „Dyplom za 
wzorową pracę diagnosty laboratoryjnego”
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Szkolenie specjalizacyjne jest skierowa-
ne wyłącznie do osób, które mają prawo 
wykonywania zawodu diagnosty laborato-
ryjnego. Zgodnie z obecnymi przepisami 
prawo te mogą uzyskać osoby po ukończe-
niu 5-letnich studiów na kierunku anali-
tyka medyczna. Po 31 grudnia 2028 roku 
tytuł diagnosty laboratoryjnego będzie za-
rezerwowany wyłącznie dla absolwentów 
kierunku analityka medyczna. 

Obowiązkiem każdego diagnosty la-
boratoryjnego jest ciągle doskonalenie 
zawodowe. Jedną z jego form jest wła-
śnie szkolenie specjalizacyjne. Szkolenie 
specjalizacyjne odbydwa się zgodnie  
z programem specjalizacji dla danej dzie-
dziny. Program określa dokładnie licz-
bę kursów specjalizacyjnych oraz staży 
kierunkowych, które musi zrealizować 
uczestnik szkolenia, aby zaliczyć zajęcia 
zaplanowane w module. Opanowanie 
zakresu wiedzy i umiejętności w zakresie 
danego modułu jest weryfikowane przez 
kierownika specjalizacji. 

Podstawą szkolenia teoretycz-
nego jest udział w kursach specjali-
zacyjnych. Od początku 2022 roku 
Wydział Farmaceutyczny CM UMK zor-
ganizował 14 kursów specjalizacyjnych, po  
7 w każdej z dziedzin. Wykłady i ćwiczenia 
podczas kursów specjalizacyjnych prowa-
dzone są przede wszystkim przez pracow-
ników Katedry Diagnostyki Laboratoryj-
nej oraz Katedry Mikrobiologii. W proces 
szkolenia teoretycznego zaangażowani są 
również pracownicy Katedry Alergologii, 
Immunologii Klinicznej i Chorób We-
wnętrznych CM UMK, Katedry Patofizjolo-
gii CM UMK, Katedry Medycyny Sądowej 
CM UMK, Zakładu Genetyki Molekular-
nej i Sądowej w Szpitalu Uniwersyteckim 
nr 1 im. dr. A. Jurasza, Zakładu Genetyki  
i Onkologii Molekularnej w Centrum 
Onkologii im. prof. F. Łukaszczyka  
w Bydgoszczy, Wojewódzkiego Szpitala 
Obserwacyjno-Zakaźnego w Bydgoszczy 
czy Kujawsko-Pomorskiego Centrum Pul-
monologii w Bydgoszczy. Wszystkie osoby 
prowadzące szkolenie teoretyczne posia-
dają albo specjalizację, albo wieloletnie do-
świadczenie zawodowe w pracy w medycz-
nym laboratorium diagnostycznym. 

Wykłady oraz zajęcia praktyczne w ra-
mach kierunkowych kursów specjaliza-
cyjnych dla diagnostów laboratoryjnych 
w trakcie specjalizacji z laboratoryjnej 
transfuzjologii medycznej będą odbywa-
ły się w Instytucie Hematologii i Trans-
fuzjologii w Warszawie, która posiada 
wysokiej jakości zaplecze dydaktyczne 
oraz wykwalifikowany personel, wśród 
którego są konsultanci wojewódzcy  

w dziedzinie transfuzjologii klinicznej  
i hematologii oraz konsultant krajowy  
w dziedzinie hematologii. 

Uczestnik szkolenia specjalizacyjne-
go, który zaliczy wszystkie moduły (kursy 
specjalizacyjne i staże kierunkowe) oraz 
odbędzie staż podstawowy w wymiarze 
wymaganym programem specjalizacji, 
jak również zaliczy wszystkie formy sa-
mokształcenia, może przystąpić do Pań-
stwowego Egzaminu Specjalizacyjnego 
Diagnostów Laboratoryjnych (PESDL). 
Egzamin odbywa się dwa razy w roku, 
tj. w sesji wiosennej (maj/czerwiec) oraz 
sesji jesiennej (listopad/grudzień). Skła-
da się zwykle z części pisemnej oraz ust-
nej, będącej sprawdzeniem umiejętności 
praktycznych. Egzamin pisemny składa 
się ze 120 pytań testowych i jest organi-
zowany przez Centrum Egzaminów Me-
dycznych (CEM) w Łodzi. 

Uzyskanie pozytywnego wyniku z czę-
ści pisemnej pozwala diagnoście laborato-
ryjnemu przystąpić do części ustnej/prak-
tycznej. Egzaminy ustne/praktyczne w tej 
dziedzinie laboratoryjnej diagnostyki me-
dycznej organizowane są w kilku ośrod-
kach w Polsce. Od 2022 roku – egzamin 
ustny/praktyczny prowadzony jest, m. in 
przez pracowników Katedry Diagnostyki 
Laboratoryjnej oraz Katedry Immuno-
logii CM UMK z udziałem konsultanta 
wojewódzkiego w dziedzinie diagnostyki 
laboratoryjnej, dr hab. Magdaleny Krin-
tus, prof. UMK. 

Do egzaminu ustnego/praktycznego  
z mikrobiologii medycznej przystępuje  
w każdej sesji około 20-25 osób, w związku 
z czym egzamin ten odbywa się wyłącznie 
w jednym ośrodku. Od zeszłego roku tym 
ośrodkiem jest Katedra Mikrobiologii CM 
UMK, a za organizację egzaminu odpo-
wiadała kierownik tej katedry, prof. dr hab. 
Eugenia Gospodarek-Komkowska. 

W przypadku, gdy liczba osób zapi-
sanych do PESDL jest mniejsza niż 25, 
egzamin jest przeprowadzany wyłącznie 
w formie ustnej i praktycznej. Taka for-
ma egzaminu była przeprowadzono, np. 
w 2023 roku w dziedzinie laboratoryjnej 
immunologii medycznej przez pracow-
ników CM UMK. 

Egzamin PESDL jest wyjątkowo trud-
nym egzaminem, który weryfikuje wiedzę 
uzyskaną podczas kilkuletniego szko-
lenia. Pozytywny wynik z części teore-
tycznej jest warunkiem przystąpienia do 
części praktycznej. Według informacji ze 
strony CEM, zdawalność PESDL przez 
diagnostów laboratoryjnych wynosi zwy-
kle poniżej 50%. Mimo tego, również 
wśród kadry dydaktycznej WF są osoby, 
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które uzyskały najwyższe rezultaty PESDL 
w Polsce, np. dr Piotr Kośliński z Katedry 
Toksykologii i Bromatologii. 

Uzyskanie przez diagnostę laborato-
ryjnego tytułu specjalisty w określonej 
dziedzinie pozwala takiej osobie przede 
wszystkim pełnić funkcje kierownika 
medycznego laboratorium diagnostycz-
nego. Umożliwia również pełnienie 
funkcji kierownika specjalizacji czy 
opiekuna stażu kierunkowego. Obecnie 
Krajowa Izba Diagnostów Laboratoryj-
nych (KIDL) stara się o zwiększenie roli 
osób posiadających specjalizację w jed-
nej z dziedzin diagnostyki (medycyny) 
laboratoryjnej, np. w zespołach interdy-
scyplinarnych, których celem miałoby 
być współdziałanie przedstawicieli róż-
nych dziedzin medycyny i innych za-
wodów w ochronie zdrowia w zakresie 
leczenia pacjentów.

Możliwość prowadzenie przez Wydział 
Farmaceutyczny szkolenia specjalizacyj-
nego dla diagnostów laboratoryjnych, 

umożliwia również prowadzenie innych 
form kształcenia dla tej grupy zawodowej 
oraz dla innych osób wykonujących czyn-
ności diagnostyki laboratoryjnej. Udział 
wymienionych grup zawodowych w wy-
branych przez siebie formach doskonale-
nia zawodowego musi zostać potwierdzo-
ne uzyskaniem co najmniej 100 punktów 
w ciągu 5 lat pracy. Wszystkie formy 
szkolenia prowadzone przez Wydział Far-
maceutyczny posiadają przypisaną liczbę 
punktów edukacyjnych, co ułatwia, szcze-
gólnie diagnostom z naszego regionu, re-
alizację ustawowego obowiązku doskona-
lenia zawodowego.

Warto zaznaczyć, że od 2023 roku 
szkolenie specjalizacyjne dla diagnostów 
laboratoryjnych jest dofinansowywane w 
ramach środków Ministerstwa Zdrowia. 
Zasady tego dofinansowania są obecnie 
ustalane pomiędzy przedstawicielami 
wszystkich Uczelni prowadzących szko-
lenie specjalizacyjne a osobami repre-
zentującymi Ministerstwo Zdrowia. 

Diagności laboratoryjni są ważną grupą 
wśród zawodów medycznych. Ich wiedza  
i umiejętności pozwalają lekarzom na pra-
widłowe leczenie pacjentów. Od wyników 
laboratoryjnych badań diagnostycznych 
zależy niemal 70% decyzji terapeutycznych 
lekarzy. Szkolenie specjalizacyjne prowa-
dzone przez Wydział Farmaceutyczny CM 
UMK umożliwia diagnostom laborato-
ryjnych uzyskanie wiedzy niezbędnej do 
zdania PESDL oraz podniesienie ich kom-
petencji zawodowych, poprzez uzyskanie 
tytułu specjalisty. Jest to bardzo istotna 
forma kształcenia prowadzonego przez 
Wydział Farmaceutyczny we współpracy  
z innymi jednostkami Collegium Medi-
cum oraz z bydgoskimi Medycznymi La-
boratoriami Diagnostycznymi.

dr Joanna Kwiecińska-Piróg jest adiunktem  
w Katedrze Mikrobiologii, jak również Prodzieka-
nem Wydzialu Farmaceutycznego

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 90

Osiągnięcia

Unia Europejska dla Diagnostów Laboratoryjnych

W drugiej połowie września nasza 
Uczelnia rozpoczęła realizację szkole-
nia stacjonarnego dla diagnostów la-
boratoryjnych w ramach projektu pn. 
„Kursy podnoszące kwalifikacje kadry 
medycznej udzielającej świadczeń zdro-
wotnych, w tym w związku z chorobą 
zakaźną, w szczególności COVID-19”, 
nr POWR.07.01.00-00-0002/22 realizo-
wanego przez Krajową Izbę Diagnostów 
Laboratoryjnych w ramach Programu 
Operacyjnego Wiedza Edukacja Roz-
wój 2014 – 2020 Oś Priorytetowa VII 
Wsparcie REACT- EU dla obszaru zdro-
wia w latach 2022 - 2023, Działanie 7.1 
Wzmocnienie zasobów kadrowych syste-
mu ochrony zdrowia.

 
W szkoleniu bierze udział niemal 100 

diagnostów laboratoryjnych, pracują-
cych w medycznych laboratoriach dia-
gnostycznych, zlokalizowanych przede 
wszystkim w województwie kujawsko-
-pomorskim. 

W ramach szkoleń, wykładowcy na-
szej Uczelni przeprowadziają zajęcia 
o charakterze praktycznym w siedmiu 
modułach: serologia, hematologia, bio-
chemia, immunologia, cytologia, mi-
krobiologia i diagnostyka molekularna. 
Uczestnicy zapoznają się z najnowszy-
mi metodami badawczymi, sposobami 
laboratoryjnej interpretacji wyników 

Szkolenia stacjonarne dla diagnostów laboratoryjnych w ramach projektu pn. „Kursy podnoszące kwali-
fikacje kadry medycznej udzielającej świadczeń zdrowotnych, w tym w związku z chorobą zakaźną, w szcze-
gólności COVID-19”
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badań diagnostycznych zgodnie z aktu-
alnymi wytycznymi, jak również przy-
pominają sobie podstawy praktyczne 
badań, z którymi nie mają do czynienia 
w wybranej przez siebie specjalizacji 
medycyny laboratoryjnej. 

Jest to również okazja do spotkań po 
latach, gdyż wielu z uczestników było ab-
solwentami analityki medycznej naszego 
Wydziału Farmaceutycznego.  

Szkolenie jest bardzo dobrze odbie-
rane przez uczestników, jak również 
przez osoby wizytujące z ramienia KIDL. 
Udział w nim uświadomia wszystkim, 
jak duże znaczenie w zawodzie diagno-
sty laboratoryjnego mają kursy doszka-
lające, w szczególności takie, które dają 
możliwość dyskusji z osobami, będącymi 
ekspertami w swoich specjalizacjach.

Zapisy na kolejne kursy trwają do po-
łowy listopada.

Zapisy prowadzi KIDL.  
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Finansowanie badań naukowych
Stefan Kruszewski

Pracownicy Wydziału w celu prowa-
dzenia badań naukowych mogą korzystać 
z następujących trzech głównych źródeł 
finansowania: 

1) dotacja MNiSzW na UP BS (do 
2018 r.) zamieniona od 2019 r. w wydzie-
loną część subwencji przyznawaną Wy-
działowi przez JM Rektora UMK;

2) pozyskiwane przez pracowników 
środki pozasubwencyjne – najczęściej są 
to granty NCN, NCBiR, MNiSzW, ABM, 
RPO;

3) Środki z projektu IDUB (Inicjatywa 
Doskonałości Uczelnia Badawcza).

Kwota przyznana Wydziałowi Farma-
ceutycznemu przez MNiSzW na rok 2013 
była niewielka (819 tys. zł). Jej wysokość 
wynikała z ministerialnego algorytmu, 
który uwzględniał liczbę samodzielnych 
pracowników naukowych, ilość posia-
danych uprawnień do nadawania stop-
ni naukowych, liczbę nadanych stopni 
naukowych oraz ilość uczestników stu-
diów doktoranckich. Rozwój Wydziału, 
tj. wzrost liczby samodzielnych pracow-
ników, uzyskanie czterech uprawnień 
do nadawania stopni naukowych i ich 
nadawanie przez Wydział oraz rozpoczę-
cie prowadzenia studiów doktoranckich 

spowodowały łącznie, że dotacja po czte-
rech latach w 2017 r. wzrosła do wartości 
2 106 tys. zł, tzn. była 2,5 razy większa 
niż w 2013 r. 

W 2019 r. zmieniły się zasady finan-
sowania i JM Rektor UMK przyznał na-
szemu Wydziałowi kwotę porównywalną 
z tą, jaką na utrzymanie potencjału ba-
dawczego otrzymaliśmy w 2018 r. z Mi-
nisterstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego 
i ta kwota na lata 2020, 2021 i 2022 była 
utrzymywana na tym samym poziomie,  
z tym, że w 2021 roku zaistniała potrzeba 
wydzielenia z przyznawanej kwoty środ-
ków na aktywa trwałe. 

W 2023 roku został w Uniwersyte-
cie wdrożony system oszczędnościowy 
i w jego wyniku środki w części Pod-
stawowej Działalności Badawczej zo-
stały zredukowane do 85% z 2022 roku,  
a w części aktywa trwałe do 50%. Jest 
oczywiste, że korzystając tylko z w/w 
środków Wydział nie mógłby się roz-
wijać, a tym bardziej osiągać sukcesów.  
W celu rozwijania badań naukowych pra-
cownicy Wydziału musieli wykazać się 
dużą aktywnością w pozyskiwaniu poza-
subwencyjnych środków finansowych. 

W e-załączniku są zebrane prawie 
wszystkie pozyskane w latach 2012-2024 
zewnętrzne środki na badania nauko-

we. Jest ich 64, na łączną kwotę ponad 
50 mln zł. Jest to ok. 2,5 razy więcej niż 
otrzymane w tym czasie i przeznaczone 
na badania środki subwencyjne. Kwo-
towo najwięcej środków na badania na-
ukowe pozyskali prof. Ryszard Oliński, 
prof. Marek Foksiński, prof. Barbara 
Bojko, prof. Daniel Gackowski, dr Woj-
ciech Filipiak. Jako Wydział jesteśmy  
w grupie Wydziałów UMK, którzy pozy-
skują znaczące środki na badania w dro-
dze wnioskowania do NCN lub NCBiR.  
W 2018 roku, na 17 ówczesnych wydzia-
łów UMK, byliśmy Wydziałem, który 
kwotowo pozyskał najwięcej środków  
z NCN. Ważnym źródłem środków na 
badania są też fundusze z projektu IDUB. 

Pracownicy Wydziału Farmaceutycz-
nego pozyskali w drodze konkursów  
z projektu IDUB, spośród wszystkich 
Wydziałów Collegium Medicum, naj-
więcej środków. Kolejny artykuł zawiera 
wykaz pracowników Wydziału - benefi-
cjentów programu IDUB.

Szkolenia stacjonarne dla diagnostów laboratoryjnych w ramach projektu pn. „Kursy podnoszące kwali-
fikacje kadry medycznej udzielającej świadczeń zdrowotnych, w tym w związku z chorobą zakaźną, w szcze-
gólności COVID-19”

E-załącznik: Wykaz pozyska-
nych w latach 2012-2024 przez 
pracowników Wydziału Farma-
ceutycznego zewnętrznych środków 
finansowych, https://www.wf.cm.
umk.pl/panel/wp-content/uploads/
Zal.-1-Wykaz-grantow-.pdf
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27 września 2023 r. Agencja Badań 
Medycznych opublikowała listę rankingo-
wą Konkursu na opracowanie i realizację 
autorskiego programu studiów podyplo-
mowych z zakresu nauk biomedycznych. 

Z przyjemnością informujemy, że 
Collegium Medicum im. Ludwika Ry-
dygiera w Bydgoszczy UMK w Toruniu 

otrzymało finansowanie w wysokości 
niemal 4 milionów złotych na realiza-
cję przedstawionych we wniosku trzech 
programów studiów podyplomowych 
dla kadry medycznej. Projekt, którego 
kierownikiem jest dr hab. Joanna Kwie-
cińska-Piróg, prodziekan ds. Kształce-
nia Wydziału Farmaceutycznego, został 
bardzo wysoko oceniony przez zespół 

ekspertów, uzyskując ex aequo trzecie 
miejsce z projektem Uniwersytetu Jagiel-
lońskiego wśród 16 wniosków zakwalifi-
kowanych do oceny merytorycznej. Jest 
to zasługa wytężonej pracy całego ze-
społu odpowiedzialnego za merytorycz-
ne przygotowanie programów studiów, 
jak również pracowników Działu Nauki  
i Projektów CM UMK, którzy byli zaan-

4 milionowy grant ABM dla Wydziału Farmaceutycznego

Od jesieni  2019 r. Uniwersytet Miko-
łaja Kopernika należy do elitarnej grupy 
uniwersytetów posiadających status Uczelni 
Badawczej. Tylko 10 uniwersytetów w  Pol-
sce posiada taki status. Jako Wydział zna-
cząco przyczyniliśmy się do uzyskania przez 
nasz uniwersytet tego zaszczytnego statusu: 
uzyskaliśmy w 2018  kategorię naukową  
A oraz pracownicy naszego Wydziału zgłosili 
najwięcej priorytetowych obszarów badaw-
czych. Zostało w Collegium Medicum utwo-
rzone Centrum Doskonałości „W kierun-
ku medycyny spersonalizowanej”, którym  
z sukcesami kieruje profesor Daniel Gackow-
ski. Jako Wydział umiemy też bardzo dobrze 
korzystać z możliwości jakie oferuje program 
IDUB, tj z otrzymywania dodatkowych środ-
ków na rozwój badań naukowych. Te do-
datkowe środki można otrzymać w ramach 
kilku programów, m.in. Debiuty, Mobilności 
dla pracowników, Inwestycje aparaturowe, 
Programy Letnie TABMED, Konkursy na 
wyłaniające się obszary badawcza, Konkur-
sy na grupy badawcze.  

Największym zainteresowaniem pra-
cowników Wydziału cieszył się program 
DEBIUTY. Beneficjentami środków  
z tego programu w poszczególnych edy-
cjach zostali:

Edycja I (2020 r. - uzyskaliśmy 6 gran-
tów na 8 przyznanych w grupie Nauki  
o Życiu):

1. dr Joanna Ronowicz 
2. dr Małgorzata Wiese-Szadkowska 
3. dr Maciej Przybyłek 
4. mgr Katarzyna Grudlewska-Buda 
5. dr hab. Krzysztof Łączkowski,)
6. dr Łukasz Pałkowski 
Edycja II (2021 r. – uzyskaliśmy  

3 granty na 7 przyznanej w  grupie Nauki 
o Życiu):

1. Dr Lidia Gackowska, 
2. Dr Łukasz Fijałkowski, 

3. Dr Marcin Gackowski.
Edycja III (2022 r. – uzyskaliśmy 5 

grantów na 11 przyznanych w grupie 
Nauki o Życiu):

1 dr Agata Światły-Błaszkiewicz,
2. dr Dominik Mieszkowski,
3. dr hab. Renata Studzińska, prof. 

UMK,
4. dr Tomasz Siódmiak,
5. dr Joanna Siódmiak.
Edycja IV (2022 r. – uzyskaliśmy  

5 grantów na 8 przyznanych w grupie 
Nauki o Życiu):

1. dr hab. Krzysztof Skowron, prof. 
UMK,

2. dr Renata Paprocka,
3. dr Anna Przybylska,
4. dr Joanna Cytarska
5. dr Małgorzata Prażynska.
Edycja V (2023 r. – uzyskaliśmy  

3 granty na 5 przyznanych grupie Nauki 
o Życiu):

1. dr Natalia Piekuś-Słomka,
2. dr Tomasz Bogiel,
3. mgr Zuzanna Kraszewska.
Edycja VI (2023 r. – uzyskaliśmy  

4 granty na 10 przyznanych grupie Nauki 
o Życiu):

1. dr hab. Artur Słomka, prof. UMK
2. dr Anna Budzyńska
3. dr Dawid Szwedowski
4. dr Dorota Gawenda-Kempczyńska
Edycja VII (2024 r.  – uzyskaliśmy 6 

grantów na 12 przyznanych w grupie Na-
uki o Życiu):

1. prof. Daniel Załuski,
2. dr Piotr Kośliński
3.dr Filip Graczyk
4. mgr  Szymon Baugmart
5. mgr Jakub Gębalski
6. dr Inga Dziembowska

Podsumowując – dotychczas w gru-
pie Nauk o Życiu przyznano 61 grantów 

„Debiuty”. Beneficjentami ponad połowy 
z nich (32) są pracownicy Wydziału Far-
maceutycznego. 

Też nasi pracownicy wykorzystywa-
li możliwości programu MOBILNOŚCI 
DLA PRACOWNIKÓW w celu wyjazdów 
do zagranicznych ośrodków naukowych. 
Beneficjentami  tego programu byli: 

prof. Barbara Ruszkowska Ciastek 
prof. Daniel Załuski ( 5 razy)
dr Krzysztof Goryński
dr Łukasz Pałkowski
prof. Artur Słomka
prof. Krzysztof Skowron
W ramach grantów inwestycyjnych 

na uzupełnienie aparatury naukowej do-
finansowania otrzymali: 

prof. Michał Marszałł, 
prof. Barbara Bojko, 
dr Ewelina Zarakowska 
dr Maciej Gawroński. 
Z kolei w ramach środków na wyła-

niające się nowe zespoły badawcze oraz 
nowe grupy badawcze znaczące środki 
otrzymali:

prof. Krzysztof Skowron 
prof. Renata Studzińska. 
Też beneficjentem znaczących środ-

ków byli nasi doktoranci oraz studenci 
realizujący badania naukowe. 

Dzięki środkom pozyskanym z IDUB 
znacząca grupa studentów z zagrani-
cy (do nas przybyli studenci z Albani, 
Turcji, Kenii, Nigerii, Pakistanu) mogła  
u nas odbywać letnie praktyki w ramach 
programu TABMED. Z naszej strony  
w realizację tych praktyk byli bardzo za-
angażowani: prof. Alicja Nowaczyk, prof. 
Artur Słomka, dr Łukasz Fijałkowski. 

Ponadto  wielu naszych pracowników 
z projektu IDUB pozyskało środki na po-
krycie kosztów publikacji.

Wydział Farmaceutyczny beneficjentem programu IDUB
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Pięć katedr Wydziału Farmaceutycz-
nego utworzyło laboratoria badawcze 
korzystając ze środków Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego Województwa Ku-
jawsko-Pomorskiego w ramach realizacji 
projektu „Medycyna a zdrowie człowieka 
- Kujawsko-Pomorski Interdyscyplinarny 
Program Diagnozy Spersonalizowanej  
i Opieki Zdrowotnej”. Utworzono nastę-
pujące laboratoria badawcze: 

• Laboratorium Metod Mikroekstrak-
cyjnych i Spektrometrii Mas w Katedrze 
Farmakodynamiki i Farmakologii Mole-
kularnej,

• Laboratorium Badań i Rozwoju Pro-
duktów Leczniczych w Katedrze Chemii 
Leków,

• Laboratorium Markerów Nowotwo-
rowych w Katedrze Biochemii Klinicznej, 

• Laboratorium Badawczo-Rozwojowe 
Toksykologiczne w Katedrze Toksykologii 
i Bromatologii,

• Laboratorium Bioobrazowania Op-
-tycznego w Katedrze Biofizyki.

Laboratoria zostały wyposażone w uni-
katową wysokospecjalistyczną aparaturę 
badawczą. Na jej zakup wykorzystano 
łącznie 10 mln zł pozyskanych z w/w  RPO 
Województwa Kujawsko-Pomorskiego.

Laboratorium Metod 
Mikroekstrakcyjnych
i Spektrometrii Mas

Aparatura i sprzęt zlokalizowany w la- 
boratorium umożliwiają realizację pro-
jektów bazujących na niecelowanej ana-
lizie metabolomicznej, lipidomicznej, 
a także celowanej analizie związków 

endogennych i egzogennych w mate-
riale biologicznym pochodzenia zwie-
rzęcego i ludzkiego. Do analiz próbek 
biologicznych ludzkich i zwierzęcych 
wykorzystywane są innowacyjne metody 
ekstrakcyjne w połączeniu z chromato-
grafią cieczową i w stanie nadkrytycz-
nym sprzężonymi ze spektrometrią mas 
lub detekcją diodową. Głównym celem 
przyświecającym wykorzystaniu metod 
mikroekstrakcyjnych i mikrosamplingu 
jest minimalizacja pobieranego materia-
łu biologicznego lub eliminacja poboru 
dzięki badaniom in vivo, a także mini-
malizacja zużycia odczynników orga-
nicznych i wpisanie się w obecne trendy 
tzw. „zielonej chemii”, co nie tylko jest 
rozwiązaniem ekologicznym, ale także 
predysponuje używanie rzeczonych me-
tod w warunkach szpitalnych (na sali 
operacyjnej). Od strony biologicznej 
obecne badania obejmują m.in. profilo-
wanie lipidomiczne i metabolomiczne 
guzów mózgu, graftów nerek i wątro-
by w okresie okołotransplantacyjnym, 
ocenę wpływu farmakoterapii na różne 
typy nowotworów in vitro i in vivo na 
modelach mysich oraz metabolomicz-
ną ocenę fenotypu mikroorganizmów 
chorobotwórczych o potencjalnym zna-
czeniu dla bezinwazyjnej metody dia-
gnostyki zapalenia płuc. W przyszło-
ści planowane jest rozszerzenie badań  
o większą gamę metod mikroekstrakcyj-
nych i mikrosamplingu ze szczególnym 
uwzględnieniem strategii pomijających 
separację chromatograficzną i łączenie 
mikroekstrakcji bezpośrednio z analizą 
na spektrometrach mas np. coated blade 

Osiągnięcia

Projekt „Medycyna a zdrowie człowieka” - laboratoria badawcze na 
Wydziale Farmaceutycznym

Spektrometr mas typu potrójny kwadrupol sprzężony z chromatografem w stanie nadkrytycznym i ultrawy-
sokosprawnym chromatografem cieczowym (SFC-UHPLCMS/MS LCMS8060, Shimadzu) 

gażowani, m. in. w opracowanie budżetu 
oraz przygotowanie danych do wniosku. 

Nasz Uniwersytet przewiduje realiza-
cję w latach 2024-2027 trzech kierunków 
studiów podyplomowych: „Nowoczesne 
metody molekularne w medycznych 
laboratoriach diagnostycznych”, „Ra-
cjonalna antybiotykoterapia w kontroli 
zakażeń szpitalnych” oraz „Zasady or-
ganizacji i realizacja zadań zespołów in-
terdyscyplinarnych w opiece medycznej”. 
Osobami koordynującymi poszczególne 
kierunki studiów podyplomowych są 
doświadczeni pracownicy Wydziału Far-
maceutycznego, tj. dr n. med. Tomasz 
Bogiel, dr hab. Aleksander Deptuła, prof. 

UMK oraz dr hab. Iga Hołyńska-Iwan, 
prof. UMK. Wszystkie kierunki są dedy-
kowane pracownikom ochrony zdrowia, 
którzy mają co najmniej roczne doświad-
czenie zawodowe. 

Dzięki uzyskanemu finansowa-
niu, studia będą całkowicie bezpłatne 
dla uczestników. Wiedza, umiejętności  
i kompetencje uzyskane przez absolwen-
tów wszystkich trzech, proponowanych 
przez nasz Uniwersytet, kierunków stu-
diów podyplomowych są niezwykle istot-
ne w nowoczesnym i kompleksowym po-
dejściu kadry medycznej do profilaktyki  
i leczenia chorób u ludzi. Przyznane finan-
sowanie w ramach projektu przyczyni się 

do tego, że ponad 90 osób z różnych obsza-
rów Polski będzie miało co roku dostęp do 
udziału w wybranym przez siebie kierunku 
studiów i będzie mogło wdrażać nowe roz-
wiązania w aspekcie molekularnych metod 
diagnostycznych, kontroli zakażeń i racjo-
nalnej antybiotykoterapii czy komunikacji 
w zespołach interdyscyplinarnych/tera-
peutycznych w swoich miejscach pracy.

Więcej informacji na temat szczegóło-
wego programu studiów podyplomowych 
prowadzonych przez Wydział Farmaceu-
tyczny naszej Uczelni będzie podawanych 
już na początku 2024 roku.

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 90
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spray (CBS), microfluidic open interface 
(MOI) lub probe electrospray ionisation 
(PESI) oraz kolejne aplikacje z zakresu 
diagnostyki medycznej i bioanaliz.  

Laboratorium jest wyposażone m.in. 
w następującą aparaturę:

• Spektrometr mas o wysokiej roz-
dzielczości typu orbitrap sprzężony  
z ultrawysokosprawnym chromatogra-
fem cieczowym (UHPLC - Q-Exactive 
Focus MS, Thermo Scientific),

• Spektrometr mas typu potrójny 
kwadrupol sprzężony z chromatografem 
w stanie nadkrytycznym i ultrawysoko-
sprawnym chromatografem cieczowym 
(SFC-UHPLC- MS/MS LCMS8060, Shi-
madzu),

• Detektor diodowy sprzężony z wy-
sokosprawnym chromatografem cie-
czowym (HPLC/UPLC SCL-40 – SPD-
-MD40, Shimadzu,

• System ROXY do analizy elektro-
chemicznej w sprzężeniu z MS System 
do szybkich analiz z wykorzystaniem 
Coated Blade Spray – MS (CBS-MS, Uni-
versity of Waterloo, Canada).                         

Laboratorium Badań i Rozwoju 
Produktów Leczniczych

Laboratorium umożliwia wykonywa-
nie zadań badawczych związanych m.in. 
z syntezą farmaceutyczną, analityką far-
maceutyczną oraz hodowlą komórko-
wą. Wyposażenie laboratorium umożli-
wia pracę z substancjami pochodzenia 
syntetycznego, a także biologicznego.  
W ramach sekcji związanej z syntezą 
farmaceutyczną prowadzone są badania 
nad otrzymywaniem nowych substancji 
wykazujących aktywność biologiczną,  
a także pozyskiwaniem chiralnie czy-
stych komercyjnie dostępnych substancji 
aktywnych. Badania związane z analityką 
farmaceutyczną dotyczą przede wszyst-
kim niecelowanej oraz celowanej analizy 
metabolicznej, a także polegają na ozna-
czaniu ilościowym oraz jakościowym 
substancji czynnych  w wybranych pro-
duktach farmaceutycznych lub materiale 
biologicznym (badanie PK). Dodatkowo 
w Laboratorium realizowane są inne 
oznaczenia analityczne, które są bezpo-
średnio związane z rozwojem lub wdra-
żaniem nowych produktów leczniczych 
czy wyrobów medycznych, jak choćby 
badania stabilności (testy starzenio-
we), analiza zanieczyszczeń (oznaczenia 
HPLC), czy analiza rozkładu wielkości 
cząstek (badanie APSD) w przypadku le-
ków wziewnych. Sekcja hodowli komór-
kowej umożliwia z kolei realizację badań 

Osiągnięcia

Zestaw Impaktora Nowej Generacji (Next Generation Impactor) do badania dystrybucji wielkości cząstek 
wziewalnych (Copley) 

Chromatografy cieczowe z tandemową detekcją mas w układzie dwuwymiarowym (2D-UPLC-MS/MS) 

System elektroforezy kapilarnej  SCIEX CESI 8000plus

Tandemowy spektrometr mas SHIMADZU LCMS-8045 (ze źródłem ESI) z chromatografem cieczowym 
Nexera UHPLC XR
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pozwalających na określenie potencjalnej 
aktywności farmakodynamicznej wybra-
nej substancji, a także wykonanie testów 
MTT celem określenia cytotoksyczności. 

Na wyposażeniu laboratorium znaj-
dują się urządzenia umożliwiające pra-
widłową preparatykę próbki oraz nowo-
czesna aparatura analityczna, m.in.:  

• Spektrometr mas o wysokiej roz-
dzielczości typu ITTOF z ultrawysoko-
sprawnym chromatografem cieczowym 
(UHPLC-IT-TOF, Shimdazu),

• Spektrometr mas typu potrójny kwa-
drupol sprzężony z ultrawysokosprawnym 
chromatografem cieczowym (UHPLC-
-MS/MS LCMS8045, Shimadzu), 

• Detektor diodowy sprzężony z wy-
sokosprawnym chromatografem cieczo-
wym (HPLC/UPLC Shimadzu),

• System ROXY do analizy elektro-
chemicznej w sprzężeniu z MS (Antec)

• Zestaw Impaktora Nowej Generacji 
(Next Generation Impactor) do badania 
dystrybucji wielkości cząstek wziewal-
nych (Copley),

• Kalorymetr DSC 3 (Mettler Toledo),  
• Analizator wielkości cząstek oraz 

potencjału Zeta NanoSizer DZ90 
(Malvern).

Laboratorium Markerów 
Nowotworowych

Działalność Laboratorium obejmuje:  
• realizację prac zleconych przez pod-

mioty zewnętrzne;  
• odpłatne kształcenie o charakterze 

badawczym (np. prace badawcze reali-
zowane w ramach studiów podyplomo-
wych, odpłatnych kursów i szkoleń);  

• wynajem wyposażenia lub labora-
torium.  

Prace prowadzone w laboratorium 
koncentrują się na wykonaniu oznaczeń: 

• stężenie niskocząsteczkowych an-
tyoksydantów w płynach ustrojowych, 
tkankach, produktach spożywczych, itp.,  

• poziom markerów stresu oksyda-
cyjnego oraz zmian epigenetycznych  
w DNA oraz moczu pacjentów z chorobą 
nowotworową,  

• poziom niektórych metabolitów ko-
mórkowych mogących mieć wpływ na 
procesy związane z kancerogenezą. 

Badania prowadzone są w oparciu  
o metody chromatografii cieczowej  
z tandemową detekcją mas w układzie 
dwuwymiarowym (2D-UPLC-MS/MS). 

 

Laboratorium Badawczo-Rozwojowe 
Toksykologiczne

W ramach swojej działalności Labo-
ratorium wykonuje: 

• pomiary mas w technice ESI, 
• ilościowe oznaczanie leków i ich me-

tabolitów w płynach ustrojowych, 
• oznaczenia substancji organicznych 

w matrycach biologicznych, 
• analizy metabolomiczne, 
• oznaczenia ilościowe w żywności 

funkcjonalnej, 
• oznaczenia nowych substancji psy-

choaktywnych. 

Laboratorium wyposażone jest  
w Tandemowy spektrometr mas SHI-
MADZU LCMS-8045 (ze źródłem ESI) 
z chromatografem cieczowym Nexera 
UHPLC XR. 

Laboratorium Bioobrazowania
Optycznego

Laboratorium wyposażone jest w su-
per-rozdzielczy mikroskop fluorescencyj-
ny firmy ZEISS. Mikroskop ten zapewnia 
obrazowanie w technikach: światła struk-
turalnego SR-SIM (Super-Resolution 
Structured Illumination Microscopy), 
fotolokalizacyjnych PALM (Photoactiva-
ted Localization Microscopy) oraz TIRF 
(Total Internal Reflection Fluorescence). 
Do mikroskopu został też dołączony mo-
duł obrazowania czasów życia fluorescen-
cji FLIM (Fluorescence Lifetime Imaging 
Microscopy) firmy Becker & Hickl. Ze-
staw jest obecnie wyposażony w obiekty-
wy o, odpowiednio, powiększeniu/aper-
turze numerycznej: 10x/0,30, 20x/0,80, 
63x/1,20, 63x/1,40 i 100x/1,46. W posia-
danym zestawie mikroskopowym w tech-
nikach SR-SIM oraz fotolokalizacyjnych 
wykorzystywane są lasery o długościach 
fali 405, 488, 561 i 639 nm, a w technice 
FLIM - lasery impulsowe o długościach 
fali 375, 405 i 488 nm. SR-SIM daje moż-
liwość obserwacji z rozdzielczością ok. 
100 nm w płaszczyźnie XY i poniżej 300 
nm w osi Z, czyli dwa razy lepszą niż  
w klasycznych mikroskopach optycznych  
Z kolei w technice PALM zastosowanie 
specjalnych fotokonwertowalnych lub 
fotoaktywowalnych znaczników fluore-
scencyjnych pozwala na obserwowanie 
obiektów o rozmiarach znacznie poniżej 
100 nm. Technika TIRF umożliwia ob-
serwowanie sygnału fluorescencji po-
chodzącego wyłącznie z cienkiej warstwy  
o grubości 100-200 nm, co pozbawia ob-
raz rozmytego tła i znakomicie poprawia 

Obraz bydlęcej komórki śródbłonka tętnicy płucnej (górny wiersz) oraz linii komórek nowotworowych (dolny 
wiersz) uzyskany za pomocą klasycznej mikroskopii fluorescencyjnej (po lewej) oraz mikroskopii super-rozdziel-
czej SR-SIM (po prawej). Kolory niebieski, zielony i czerwony przedstawiają selektywnie wybarwione struktury 
komórkowe widoczne przy wzbudzeniu światłem o długościach fal, odpowiednio, 405, 488 i 561 nm. Obraz 
został otrzymany przy pomocy obiektywu o powiększeniu 63x. Źródła preparatów - Invitrogen by Thermo Fisher 
Scientific (górny wiersz) oraz Katedra Histologii i Embriologii CM UMK (dolny wiersz).
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O potencjale naukowym Wydziału, 
oprócz ilości i jakości publikacji, ilości 
uzyskanych patentów, ilości pozyskanych 
środków finansowych na badania, decy-
dują w dużym stopniu awanse naukowe 
pracowników tzn. ilość nadanych stopni 
naukowych oraz ilość uzyskanych stopni 
naukowych przez pracowników Wydziału.  

Wydział Farmaceutyczny Akademii 
Medycznej w Bydgoszczy (obecnie Colle-
gium Medicum UMK) został utworzony  
w 1984 roku, a w 1988 r. rozpoczął kształ-
cenie na kierunku analityka medyczna. 
Przez długi okres (do roku 2013) Wydział 
nie posiadał uprawnień do nadawania 
stopni naukowych. Pracownicy Wydzia-
łu musieli o uzyskanie stopni naukowych 
ubiegać się albo na Wydziale Lekarskim 
albo na innych uczelniach. Dopiero w ro- 

ku 2013 Wydział Farmaceutyczny uzy-
skał pierwsze uprawnienie do nadawania 
stopnia naukowego doktora nauk far-
maceutycznych. Zostały wtedy otwarte 
pierwsze przewody doktorskie. 4 lutego 
2014 r. odbyła się na Wydziale Farmaceu-
tycznym pierwsza obrona pracy doktor-
skiej, a kilka dni później Rada Wydziału 
nadała pierwszy stopień doktora nauk 
farmaceutycznych. 

W kolejnych latach Wydział uzyskiwał 
następne uprawnienia: w 2014 r. upraw-
nienie do nadawania stopnia doktora 
nauk medycznych w dyscyplinie biolo-
gia medyczna, w 2016 r. uprawnienie do 
nadawania stopnia doktora habilitowane-
go nauk medycznych w dyscyplinie biolo-
gia medyczna i w 2018 r. uprawnienie do 
nadawania stopnia doktora habilitowa-
nego nauk farmaceutycznych. E-załącz-

nik zawiera wykaz wszystkich nadanych 
stopni naukowych przez Radę Wydziału/ 
Radę Dyscypliny na naszym Wydziale. 
Łącznie dotychczas (od 2014 r.) nasze 
Rady nadały 49 stopni doktora oraz  15 
stopni doktora habilitowanego. Inne Rady 
nadały naszym pracownikom lub naszym 
doktorantom (w okresie od 1.09.2012 r.) 
37 stopni doktora oraz 14 stopni doktora 
habilitowanego. Kolejne przewody i po-
stępowania są w toku. Ponadto Prezydent 
RP nadał w tym okresie 12 naszym pra-
cownikom tytuł profesora. Kolejny wnio-
sek jest w trakcie procedowania. 

Awanse naukowe na Wydziale Farmaceutycznym (2012-2024)

Wydział Farmaceutyczny w czasie pandemii
Stefan Kruszewski, Barbara Ruszkowska-Ciastek, Marcin Koba, Bogumiła Kupcewicz

Na początku 2020 roku pandemia 
COVID-19 dotarła do Polski, a od poło-
wy marca wszystkie uczelnie  musiały się 
zmierzyć z jej skutkami. Wprowadzone  
w kraju obostrzenia były szczególnie trud-
ne dla wydziałów Collegium Medicum 
UMK, w których kształcenie studentów  
w zawodach medycznych opiera się przede 
wszystkim za zajęciach praktycznych (la-
boratoryjnych, klinicznych).   

Z powodu pandemii COVID-19 
wszystkie zajęcia na Uczelni zostały za-
wieszone, a zaplanowane wydarzenia mu-
siały być odwołane. Konieczność zaprze-
stania stacjonarnej działalności wystąpiła 
w momencie, kiedy Wydział Farmaceu-
tyczny intensywnie przygotowywał się do 
realizacji ważnych zadań, m.in. 

• przyjęcia na Wydziale ekspertów 
Polskiej Komisji Akredytacyjnej celem 
akredytacji kierunku analityka medycz-

na – wizytacja miała się odbyć 29 i 30 
marca 2020 r.;

• przeprowadzenia uroczystej promo-
cji doktorskiej połączonej z obchodami 
100-lecia śmierci patrona Collegium 
Medicum profesora Ludwika Rydygiera 
– uroczystość była zaplanowana na dzień 
3 kwietnia 2020 r.;

• przygotowanie i wręczenie dyplo-
mów absolwentom kierunku farmacja 
– uroczyste dyplomatorium było zapla-
nowane na dzień 18 kwietnia 2020.

 Sytuacja pandemiczna zmusiła Uczel-
nię do wprowadzenia nauczania zdalnego. 
Było to olbrzymim wyzwaniem dla wszyst-
kich, mimo tego, że  byliśmy w pewnym 
zakresie do tego przygotowani. Od  2016 r. 
systematycznie wzrastała liczba nauczycieli 
prowadzących zajęcia wspomagane e-lear-
ningiem i korzystających z platformy Mo-
odle. Jednak to pandemia spowodowała, że 
wdrażanie e-learningu zostało radykalnie 
przyspieszone i objęło w okresie marzec-

-czerwiec 2020 r. wszystkie nauczane na 
Wydziale Farmaceutycznym przedmioty. 
Również egzaminy w sesji letniej roku aka-
demickiego 2019/20 były przeprowadzone 
zdalnie. Wyjątek stanowili studenci kie-
runku farmacja, którzy w czerwcu i lipcu 
2020 roku w warunkach ścisłego reżimu 
sanitarnego odbywali zajęcia praktyczne  
z przedmiotu Technologia postaci leku, po 
zakończeniu których odbył się stacjonarny 
egzamin praktyczny. 

Wielkim wyzwaniem dla Wydziału  
i studentów było zorganizowanie praktyk 
zawodowych, szczególnie dla studentów 
analityki medycznej i kosmetologii. Na 
szczęście dzięki zaangażowaniu dziekana-
tu, opiekunów praktyk i samych studen-
tów prawie wszyscy studenci kierunku 
farmacja i większość studentów analityki 
medycznej odbyła planowane praktyki, 
a ci którzy nie mieli takiej możliwości 
ze względu na odmowę przyjęcia przez 
laboratoria diagnostyczne uzasadniane 

Osiągnięcia

kontrast. W technice FLIM wykorzysty-
wany jest całkowicie niezależny układ 
konfokalny. Mikroskop w tym układzie 
umożliwia skanowanie próbki punkt po 
punkcie, nie tylko w celu obrazowania na-
tężenia emitowanego światła, ale przede 
wszystkim do obrazowania czasów życia 
fluorescencji i fosforescencji. We wszyst-

kich wspomnianych technikach możliwe 
jest obrazowanie 3D, przy czym maksy-
malna głębokość, z której można zbierać 
informację zależy od długości fali światła 
oświetlającego próbkę i jej transmitancji. 
Prezentowane połączenie technik su-
per-rozdzielczych i techniki konfokalnej 
FLIM jest rozwiązaniem unikatowym, 

pozwalającym na pokonanie ograniczeń 
klasycznej techniki mikroskopii optycz-
nej, rozszerzając znacznie możliwości ob-
razowania badanego materiału.

na podstawie materiałów przygotowanych przez 
kierowników laboratoriów opracował Stefan Kru-
szewski 

E-Załącznik: Wykaz nadanych 
i uzyskanych stopni oraz tytułów 
naukowych, https://www.wf.cm.
umk.pl/panel/wp-content/upload-
s/4-A-DOKTORATY-HABILITA-
CJE.pdf
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pandemią, odbyli te praktyki w ciągu ko-
lejnego 2020/21 roku akademickiego. Dla 
studentów kierunku kosmetologia, któ-
rzy zgodnie z planem studiów odbywali 
praktykę w maju, zostały zorganizowane, 
w porozumieniu z Salonem Kosmetyki  
i Masażu Calm praktyki realizowane zdal-
nie synchronicznie. Spotkały się one z du-
żym uznaniem studentów.

Kolejne wyzwanie, tym razem dla 
dziekanatu, stanowiło wprowadzenie 
zdalnego  procesu załatwienia wszyst-
kich kwestii formalnych związanych  
z ukończeniem studiów przez studen-
tów kierunku farmacja (kończą oni stu-
dia 31-ego marca). Dziekanat Wydziału 
Farmaceutycznego zainicjował i wdrożył 
system obiegówek elektronicznych oraz 
przekazania dyplomów za pośrednic-
twem poczty. Byliśmy, spośród wszyst-
kich Wydziałów Farmaceutycznych, 
wydziałem, który najszybciej dostarczył 
absolwentom farmacji oczekiwane przez 
nich dyplomy. Zaplanowane na dzień 18 
kwietnia 2020 r. dyplomatorium nie od-
było się. Na stronie internetowej został 
opublikowany list dziekana do absolwen-
tów kierunku farmacja 2020.

Ważnym aspektem w okresie pande-
mii było zapewnienie właściwego funk-
cjonowania organów przedstawicielskich 
Wydziału – Rady Dyscypliny i Rady Dzie-
kańskiej, w tym sposobu podejmowania 
przez te organy decyzji i przeprowadza-
nia głosowań. Już na początku kwietnia 
Wydział był gotowy do przeprowadzania 
głosowań zdalnych. Adiunkt Katedry Bio-
fizyki dr Michał Cyrankiewicz opracował 
system pozwalający przeprowadzać zdal-
ne głosowania. Został on wdrożony do 
przeprowadzania głosowań na zdalnych 
posiedzeniach Rad Dyscypliny, Rad Dzie-
kańskich, Komisji Doktorskich  zarówno 

na Wydziale Farmaceutycznym, jak i na 
Wydziale Nauk o Zdrowiu.

Pracownicy Wydziału Farmaceu-
tycznego szeroko włączyli się w działa-
nia służące skutecznej walce z wirusem 
SARS-CoV-2. Pierwsi byli pracownicy 
Katedry Mikrobiologii pod kierownic-
twem prof. dr hab. Eugenii Gospodarek-
-Komkowskiej.

Dr Agnieszka Mikucka i dr Tomasz 
Bogiel zaangażowali się w zorganizowa-
nie na terenie Szpitala Uniwersyteckiego 
nr 1 laboratorium pozwalającego w po-
bieranym materiale klinicznym szybko 
wykrywać wirusa SARS-CoV-2. Labora-
torium zostało uruchomione 8 kwietnia 
2020 r. – niespełna w miesiąc od ogło-
szenia stanu pandemii. Było to możliwe 
dzięki wsparciu dyrektora Szpitala Uni-
wersyteckiego nr 1 im. dr. A. Jurasza, JM 
Rektora UMK oraz wojewody kujaw-
sko-pomorskiego. Laboratorium zostało 
wyposażone w aparat BD MAX (Becton 
Dickinson) wykorzystujący metodę PCR 
z odwrotną transkrypcją i detekcją w cza-
sie rzeczywistym (Real - Time RT - PCR) 
oraz testy z certyfikatem IVD. System BD 
MAX jest w pełni zintegrowaną, zauto-
matyzowaną platformą, która wykonuje 
ekstrakcję kwasu nukleinowego i reakcję 
PCR, umożliwiając równoczesną ocenę 
występowania materiału genetycznego 
wirusa SARS-CoV-2 w 24 próbkach kli-
nicznych. Wynik był uzyskiwany w ciągu 
około 3 godzin. Jest to jedno z najszyb-
szych narzędzi służących do całkowicie 
zautomatyzowanego wykrywania obec-
ności RNA wirusa SARS-CoV-2. Zasto-
sowany system BD MAX minimalizuje 
kontakt personelu z potencjalnie zakaź-
nym materiałem klinicznym i zmniejsza 
w ten sposób ryzyko zakażenia. Badania-
mi, wykorzystującymi w/w aparat, obję-
ci zostali pacjenci szpitali województwa 

kujawsko-pomorskiego, u których wy-
stąpiły objawy wskazujące na zakażenie 
wirusem SARS-CoV-2, personel me-
dyczny tych szpitali, a w roku akademic-
kim 2020/21 także odbywający zajęcia 
kliniczne studenci Collegium Medicum. 

Dyrektor Szpitala Powiatowego  
w Radziejowie Sebastian Jankiewicz 
zwrócił się do Wydziału Farmaceutycz-
nego z prośbą o pomoc w znalezieniu 
diagnostów laboratoryjnych, którzy 
podjęliby się organizacji laboratorium 
do przeprowadzania testów RT-PCR na 
obecność wirusa SARS-CoV-2. Prośba 
spotkała się z pozytywnym odzewem ze 
strony pracowników Wydziału. Orga-
nizacji takiego laboratorium w Szpitalu  
w Radziejowie, który został przekształ-
cony w Specjalistyczny Szpital Covido-
wy podjęły się dwie pracownice Katedry 
Patobiochemii i Chemii Klinicznej - dr 
Anna Cwynar i dr Elżbieta Piskorska.  

Wydział Farmaceutyczny wspomógł 
także Wojewódzką Stację Sanitarno-E-
pidemiologiczną (WSSE) w Bydgoszczy  
w walce z pandemią COVID-19. Na prośbę 
Dyrekcji WSSE Wydział pomógł znaleźć 
diagnostów laboratoryjnych chętnych do 
zatrudnienia lub pracy w charakterze wo-
lontariuszy w/w Stacji. Kilku diagnostów 
laboratoryjnych, absolwentów analityki 
medycznej oraz studentów tego kierunku 
podjęło pracę w WSSE na zasadzie umowy 
o pracę lub umowy wolontariatu.

Kolejny rok akademicki 2020/2021, 
mimo początkowego optymizmu, po-
stawił przed nami kolejne wyzwania, 
w związku z drugą i trzecią falą pande-
mii COVID-19. W tym roku wszystkie 
wykłady, ćwiczenia audytoryjne oraz 
seminaria były prowadzone zdalnie, na-
tomiast ćwiczenia laboratoryjne na kie-
runku farmacja i analityka medyczna  
w dominującym zakresie były prowadzo-
ne stacjonarnie, z zachowaniem reżimu 
sanitarnego. Dzięki samodyscyplinie 
naszych studentów oraz pracowników 
nie było na Wydziale ognisk zakażeń 
COVID-19, co należy uznać za duży 
sukces. W styczniu, dzięki rozpoczętej 
akcji szczepienia nauczycieli akademic-
kich i studentów, pojawiła się nadzieja na 
„powrót do normalności”. Począwszy od 
lutego 2021 r. oprócz stacjonarnego pro-
wadzenia zajęć praktycznych na farmacji 
i analityce medycznej prowadzono sta-
cjonarnie (lub hybrydowo) zajęcia prak-
tyczne na kierunku kosmetologia. Taki 
sposób nauczania był między innymi 
podyktowany faktem, że prawie wszyscy 
pracownicy Wydziału oraz dominują-

Dr Agnieszka Mikucka i dr Tomasz Bogiel przy aparacie DD-MAX umożliwiającym wykrywanie wirusa 
SARS-CoV-2 (kwiecień 2020)

Osiągnięcia
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ca większość studentów zaszczepiła się 
przeciw COVID-19. 

Po przeprowadzeniu akcji szczepień, 
dla katedr Wydziału Farmaceutycznego 
otworzyły się nowe możliwości diagno-
styczne i badawcze, które zostały dobrze 
wykorzystane. Zakład Diagnostyki La-
boratoryjnej z inicjatywy Pani profesor 
Magdaleny Krintus rozpoczął badania 
na obecność przeciwciał IgG anty SAR-
S-CoV-2 testem ilościowym. Podobne 
badania zostały zainicjowane w poro-
zumieniu z kierownikiem Katedry Pato-
biochemii i Chemii Klinicznej, w opar-
ciu o populację pacjentów z Radziejowa  
i okolic, przez dr Annę Cwynar i dr Elż-
bietę Piskorską. 

Pracownicy Wydziału we współpracy 
z innymi ośrodkami, w tym zagraniczny-
mi,  włączali się w ważne badania nad po-
znaniem specyfiki wirusa SARS-CoV-2. 
Publikując wartościowe prace naukowe 
związane z tą tematyką badawczą wnieśli 
i wnoszą znaczący wkład w wynik zbli-
żającej się ewaluacji dorobku naukowego 
Wydziału Farmaceutycznego.

Bardzo ważnym dla Wydziału Farma-
ceutycznego wydarzeniem  była odbywa-
jąca się w dniach 1-2 grudnia 2020 roku 
zdalna akredytacja kierunku analityka 
medyczna. W okresie poprzedzającym 
wizytację musieliśmy przygotować do-
datkowe informacje, w tym informacje  
w postaci zdjęć i filmów dokumentujących 
infrastrukturę dydaktyczną i badawczą 
Wydziału. Wizytujący nas zespół wyka-
zał się wyjątkową dociekliwością, ale jako 
cała społeczność Wydziału, nauczyciele 
akademiccy, pracownicy dziekanatu oraz 
studenci sprostaliśmy wymaganiom akre-
dytacji. Kierunek analityka medyczna, na 
wniosek zespołu wizytującego, decyzją 
Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyj-
nej uzyskał pozytywną ocenę i akredytację 
na maksymalny możliwy okres sześciu lat. 

W tym trudnym i stresującym okresie 
zdarzały się także wydarzenia radosne. 
Do takich niewątpliwie należy zaliczyć 
aktywność naszych studentów dzia-
łających w Studenckim Towarzystwie 
Diagnostów Laboratoryjnych, Polskim 
Towarzystwie Studentów Farmacji oraz 
Kosmetologicznej Organizacji Studenc-
kiej. W roku 2021 ożywiła się wymiana 
międzynarodowa studentów naszych 
kierunków. Znacząca ilość naszych stu-
dentek ze wszystkich kierunków wyje-
chała na staże zagraniczne, a w naszych 
laboratoriach pojawili się studenci z od-
ległych krajów w ramach projektu Era-
smus+ lub projektu TABMED (program 

IDUB) lub projektu studentów farmacji 
SEP (Student Exchange Program).  

Sukcesem są kolejne granty, w tym 
NCN, pozyskane przez pracowników 
Wydziału (prof. Ryszarda Olińskiego, 
prof. Daniela Gackowskiego, prof. Barba-
rę Bojko, dr. Adama Sikorę i dr. Michała 
Falkowskiego), stypendium prezydenta 
Bydgoszczy (dr Maciej Przybyłek) oraz 
stypendium Ministra Nauki i Edukacji 
(dr Wojciech Filipiak) jakie zostały przy-
znane młodym adiunktom Wydziału, ty-
tuł najlepszego nauczyciela Uniwersytetu 

przyznany profesorowi naszego Wydziału 
(prof. Artur Słomka). Cieszy duża aktyw-
ność pracowników Wydziału w pozyski-
waniu stypendiów na wyjazdy zagranicz-
ne (prof. Barbara Ruszkowska-Ciastek, 
prof.  Daniel Załuski) oraz środków na 
badania (dr Lidia Gackowska, dr Łukasz 
Fijałkowski, dr Marcin Gackowski, dr 
Małgorzata Wiese-Szadkowska, dr Joanna 
Ronowicz-Pilarczyk, dr Maciej Przybyłek, 
dr Katarzyna-Grudlewska-Buda, dr Łu-
kasz Pałkowski, prof. Krzysztof Łączkow-

Władze rektorskie i dziekańskie oraz goście uczestniczący w  zdalnym dyplomatorium absolwentów kie-
runku farmacja w dniu 17 kwietnia 2021 r.

Osiągnięcia

Wpis na Facebooku Dyrektora Szpitala Powiatowego w Radziejowie
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W dniach 10-12 września 2014 r. na 
Wydziale Farmaceutycznym odbyła się 
konferencja naukowa „Nowoczesne tech-
niki badawcze stosowane w analizie far-
maceutycznej i biomedycznej”.

Organizatorem Konferencji był zespół 
Katedry Chemii Leków. Prof. Michał Mar-
szałł (Katedra Chemii Leków) przewodni-
czył Komitetowi Naukowemu Konferencji. 
Konferencja zgromadziła reprezentantów 
prawie wszystkich uniwersytetów medycz-
nych, a także spoza nich,  prowadzących 
badania naukowe w zakresie analizy far-
maceutycznej i biomedycznej.  

Wykłady plenarne wygłosili m.in. pro-
fesorowie: Roman Kaliszan, Bogusław Bu-
szewski, Jacek Namieśnik, Jan Matysiak, 
Paweł Szymański, a spośród pracowników 
Wydziału Farmaceutycznego: Barbara 
Bojko, Magdalena Krintus, Joanna Kwie-
cińska-Piróg. Agnieszka Mikucka.  Zapre-
zentowano też kilkadziesiąt posterów. Kon-
ferencja mogła się odbyć, dzięki wsparciu 
wielu sponsorów, szczególnie sponsora 
głównego - firmy Gedeon-Richter. 

ski, prof. Daniel Załuski, prof. Jerzy Kry-
siński) w ramach projektów IDUB.

Radosnym wydarzeniem dla Wydzia-
łu Farmaceutycznego było niewątpliwie 
zdalne dyplomatorium studentów kie-
runku farmacja zorganizowane w dniu 
17 kwietnia 2021 r., zawierające wszyst-
kie elementy dyplomatorium stacjonar-
nego z wykonaniem hymnu państwo-
wego, pieśni Gaudeamus Igitur, Gaude 
Mater Polonia oraz koncertu Chóru 
Collegium Medicum. Dyplomatorium 
odbyło się z udziałem Jego Magnificen-
cji Rektora UMK prof. dr. hab. Andrzeja 
Sokali, Prorektorów UMK: prof. Kor-
nelii Kędziory-Kornatowskiej, prof. Be-
aty Przyborowskiej, prof. Przemysława 
Nehringa, prezes Pomorsko-Kujawskiej 
Okręgowej Izby Aptekarskiej mgr Mał-
gorzaty Pietrzak, kierownika Katedry 
Technologii Postaci Leku prof. dr. hab. 
Jerzego Krysińskiego oraz dziekana i 
prodziekanów Wydziału. Okolicznościo-

we przemówienia adresowane do absol-
wentów kierunku farmacja wygłosili JM 
Rektor prof. Andrzej Sokala, Prorektor 
prof. Kornelia Kędziora-Kornatowska, 
prezes Małgorzata Pietrzak oraz dziekan 
prof. Stefan Kruszewski. Przemówienia 
wygłosili także – w imieniu absolwentów 
mgr Aleksandra Sokołowska, a w imie-
niu studentów Aleksandra Miłos. Zdal-
ne dyplomatorium zorganizowane przez 
Wydział Farmaceutyczny było na UMK 
pierwszą  i jak dotychczas jedyną formą 
uroczystego pożegnania w okresie pan-
demii absolwentów Uniwersytetu.

Z optymizmem rozpoczęliśmy kolej-
ny rok akademicki. Sytuacja epidemicz-
na niestety nie jest jeszcze opanowana. 
Cieszą informacje o tym, że zdecydo-
wana większość zarówno pracowni-
ków jak i studentów jest zaszczepiona 
przeciw COVID-19, a Ci, którzy mają 
uprawnienia szczepią się trzecią dawką. 
Wykorzystując nabyte doświadczenia 

w zakresie nauczania zdalnego i dzia-
łając wyprzedzająco przed ewentualną 
czwartą falą pandemii, zdecydowano  
o prowadzeniu na wszystkich kierun-
kach studiów realizowanych na Wydzia-
le Farmaceutycznym w semestrze zimo-
wym roku akademickiego 2021/2022 
wykładów w sposób zdalny. Wszystkie 
pozostałe zajęcia są prowadzone stacjo-
narnie, ale nadal istnieje konieczność 
przestrzegania warunków sanitarnych 
wynikających ze stanu pandemii.

Dziekan Wydziału Farmaceutycznego: prof. dr 
hab. Stefan Kruszewski

Prodziekan ds. kształcenia: dr hab. Barbara Rusz-
kowska-Ciastek, prof. UMK

Prodziekan ds. studenckich: dr hab. Marcin Koba, 
prof. UMK

Prodziekan ds. organizacyjnych i rozwoju:  dr hab. 
Bogumiła Kupcewicz, prof. UMK

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2021 nr 83

Konferencje

„Nowoczesne techniki badawcze stosowane w analizie 
farmaceutycznej i biomedycznej” - 10-12.09.2014 r.

Konferencja 2014: Nowoczesne 
techniki badawcze stosowane w a- 
nalizie farmaceutycznej i biome-
dycznej
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W dniach 21-24 września 2016 r.  
w hotelu Double Tree by Hilton w War-
szawie odbył się 4 Kongres EFLM-UEMS, 
którego tematem przewodnim było: Labo-
ratory Medicine at the Clinical Interface. 
Prezydentem Kongresu oraz głównym 
organizatorem była prof. dr hab. Grażyna 
Odrowąż-Sypniewska, kierownik Katedry 
i Zakładu Diagnostyki Laboratoryjnej 
Wydziału Farmaceutycznego Collegium 
Medicum UMK. 

Patronat nad Kongresem objęło 
Collegium Medicum UMK, Warszaw-
ski Uniwersytet Medyczny oraz Mię-
dzynarodowa Federacja Chemii Kli-
nicznej (IFCC), a honorowy patronat 
Miasto Warszawa. 

Zakończony sukcesem Kongres był 
największym europejskim wydarzeniem 
w medycynie laboratoryjnej i diagnosty-
ce klinicznej w 2016 roku. W Kongresie 
wzięło udział ponad 700 uczestników  
z całego świata. Podczas Kongresu swoje 
wykłady oraz prelekcje dotyczące naj-
nowszych trendów w medycynie labora-
toryjnej zaprezentowało 25 polskich i 60 
zagranicznych naukowców. 

Naszą Uczelnię aktywnie reprezen-
towali: prof. dr hab. Grażyna Odrowąż-
-Sypniewska, prof. dr hab. Grzegorz 

Grześk, dr hab. Marek Koziński, dr hab. 
Jarosław Czyż, dr n. med. Magdalena 
Krintus i dr n. med. Joanna Siódmiak. 

Kongres otworzył uroczysty wykład 
prof. Dennisa Lo z Hongkongu pt. „Pla-
sma DNA: Driver of a revolution in mo-
lecular diagnostics for the clinic”. Oprócz 
wielu znakomitych gości, swoją obecno-
ścią oraz przemową powitalną podczas 
ceremonii otwarcia zaszczycił Kongres 
Jego Magnificencja Rektor Uniwersytetu 
Mikołaja Kopernika prof. dr hab. An-
drzej Tretyn. 

Zakończony kongres był nie tylko naj-
ważniejszym wydarzeniem naukowym 
w dziedzinie medycyny laboratoryjnej w 

Europie, ale również miejscem wymiany 
wspólnych doświadczeń i nawiązywania 
współpracy międzynarodowej. Był to 
pierwszy po 25 latach międzynarodowy 
kongres zorganizowany w Polsce przez 
środowisko medycyny laboratoryjnej. 

Wszelkie informacje o Kongresie 
można uzyskać odwiedzając stronę: 
http://www.eflm-uems.warsaw2016.eu/ 

EFLM - European Federation of Cli-
nical Chemstry and Laboratory Medici-
ne http://eflm.eu/ 

UEMS - European Union of Medical 
Specialists https://www.uems.eu/

XXVIII Zjazd Polskiego Towarzystwa Mikrobiologów

W dniach 25-27 września 2016 r.  
w Bydgoszczy odbył się XXVIII Zjazd 
Polskiego Towarzystwa Mikrobiologów 
organizowany przez pracowników Kate-
dry i Zakładu Mikrobiologii Collegium 
Medicum w Bydgoszczy UMK w Toruniu 
oraz pracowników Zakładu Mikrobiologii 
Klinicznej Szpitala Uniwersyteckiego nr  
1 im. dra Antoniego Jurasza. 

Dla mikrobiologów województwa ku-
jawsko-pomorskiego było wielkim za-
szczytem gościć uczestników tego Zjaz-
du w Bydgoszczy, a od czasu utworzenia  
w 2001 roku PTM Oddział w Bydgoszczy, 
jako trzynasty wśród czternastu aktualnie 
istniejących, Zespół kierowany przez prof. 
dr hab. Eugenię Gospodarek-Komkow-
ską, prawie w niezmienionym składzie, 
był organizatorem Zjazdu po raz drugi, co 
jest niezwykłe, w niemal 90-letniej histo-
rii Towarzystwa, jak również dodatkowo 

- przewodniczenie Komitetowi Organiza-
cyjnemu i Naukowemu. 

W programie Zjazdu zostały uwzględ-
nione najbardziej aktualne problemy do-
tyczące mikrobiologii ogólnej, medycznej 
(wirusologii, bakteriologii, mikologii, pa-
razytologii). Nie pominięto i wiele uwagi 
poświęcono mikrobiologii weterynaryj-
nej, środowiskowej i przemysłowej. Zwró-
cono uwagę na znaczenie drobnoustro-
jów w zakażeniach, i w tak ważnych dziś 
chorobach nieinfekcyjnych, strategie po-
stępowania przeciwdrobnoustrojowego, 
postęp w mikrobiologii polskiej oraz na 
sylwetki polskich mikrobiologów zmar-
łych w latach 2012-2016. Po raz pierwszy 
wprowadzono do programu wystąpienia 
laureatów nagrody im. prof. Edmunda 
Mikulaszka. Wybitni specjaliści – mikro-
biolodzy - uświetnili to spotkanie. 

Program Zjazdu był bardzo bogaty. 
Komitet Naukowy zaakceptował 542 ty-

tuły prac będących odzwierciedleniem 
wyników najnowszych badań autorów  
z Polski, a także z Białorusi, Chin, Danii, 
Holandii, Irlandii, Rosji, Słowacji i USA. 

Ogółem uwzględniono 40 sesji, w tym 
26 referatowych, 4 satelitarne i 10 plaka-
towych. Obradom przewodniczyły uzna-
ne autorytety z dziedziny mikrobiologii. 
Powołano 11 Komisji ds. Nagród. Przy-
znano 51 nagród i wyróżnień. Ogółem 
zgłosiło udział prawie 650 uczestników.

Z pewnością zaproszeni goście oraz 
poruszana na Zjeździe tematyka, przyczy-
nią się do poszerzenia wiedzy uczestni-
ków Konferencji z zakresu mikrobiologii, 
na którą powinniśmy spojrzeć, uwzględ-
niając jej złożoność i wieloobszarowość.

Z całą pewnością obrady były bardzo 
owocne, było wiele ciekawych rozmów  
i odkrywczych spostrzeżeń, które zaowo-
cują dalszymi, wnikliwymi badaniami. 
Podczas XXVIII Zjazdu Polskiego Towa-

Laboratory Medicine at the Clinical Interface - Kongres EFLM-UEMS

Kongres EFLM-UEMS

Konferencje
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rzystwa Mikrobiologów – Święta Mikro-
biologów  była też radość ze spotkania.

Podczas uroczystej inauguracji 
XXVIII Zjazdu Polskiego Towarzystwa 
Mikrobiologów zostały wręczone odzna-
czenia dla prof. dr hab. Eugenii Gospo-
darek-Komkowskiej, kierownik Katedry 
i Zakładu Mikrobiologii na Wydziale 
Farmaceutycznym Collegium Medicum 
im. Ludwika Rydygiera UMK. Została 
wyróżniona po raz drugi przez Mini-
stra Zdrowia odznaką honorową „Za 

zasługi dla ochrony zdrowia” oraz decy-
zją Komisji Nagród i Odznaczeń Krajo-
wej Rady Diagnostów Laboratoryjnych 
„Zasłużony Diagnosta Laboratoryjny”. 
Z kolei dr Alicja Sękowska, adiunkt Ka-
tedry i Zakładu Mikrobiologii, została 
wyróżniona odznaczeniem „Zasłużony 
Diagnosta Laboratoryjny”. Odznaczenia 
te są przyznawane diagnostom labora-
toryjnym, którzy mogą wykazać się co 
najmniej dziesięcioletnim stażem pracy 
w zawodzie diagnosty laboratoryjnego  

i równocześnie są osobami zasłużonymi 
dla samorządu zawodowego diagnostów 
laboratoryjnych, dla postępu w dziedzi-
nie diagnostyki laboratoryjnej, ochrony 
zdrowia, profilaktyki, promocji zdrowia 
i oświaty zdrowotnej, kształcenia lub 
podnoszenia kwalifikacji pracowników 
ochrony zdrowia, a także z tytułu wybit-
nych osiągnięć zawodowych, naukowych 
lub dydaktycznych.

www.cm.umk.pl

Konferencje

Interdyscyplinarne Oblicza Dermatologii

W dniach 13-15 października 2016 r. 
w Operze Nova w Bydgoszczy, odbyła się 
Konferencja Naukowa, nad którą honoro-
wy patronat objęli prezydent miasta Byd-
goszczy Rafał Bruski oraz JM Rektor Uni-
wersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu 
prof. dr hab. Andrzej Tretyn. 

Konferencja została zorganizowana  
w związku z 15. rocznicą działalności Ka-
tedry Kosmetologii i Dermatologii Este-
tycznej Collegium Medicum UMK - kie-
rowanej przez dr hab. Barbarę Zegarską, 
prof. UMK oraz uroczystym otwarciem 
w nowoczesnym budynku Uniwersy-
teckiego Centrum Klinicznego, Kliniki 
Dermatologii, Chorób Przenoszonych 
Drogą Płciową i Immunodermatologii 
Collegium Medicum UMK – kierowanej 
przez dr. hab. Rafała Czajkowskiego, prof. 
UMK. Zarówno profesor Zegarska, jak  
i profesor Czajkowski stanęli na czele Ko-
mitetu Naukowego i Organizacyjnego,  
w skład którego weszli kierownicy wszyst-
kich ośrodków akademickich specja-
lizujących się w dziedzinie dermatolo-
gii i wenerologii w kraju. Konferencja 
skupiła łącznie około 600 uczestników  
i zaproszonych gości, w większości spe-
cjalistów dermatologów z całej Polski, ale 
także rezydentów i lekarzy innych specjal-
ności, jak np. chirurgia plastyczna.

W uroczystości otwarcia wzięli udział 
m.in. wicewojewoda kujawsko-pomorski 
– Józef Remlau, prezydent Miasta Byd-
goszczy – Rafał Bruski, dziekan Wydziału 
Farmaceutycznego – prof. dr hab. Ste-
fan Kruszewski, przedstawiciel Wydziału 
Lekarskiego - prodziekan ds. naukowo-
-badawczych – dr hab. Marek Koziński, 
dziekan Wydziału Nauk o Zdrowiu – prof. 
dr hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska,  
a także prezes Polskiego Towarzystwa Der-
matologicznego – prof. Lidia Rudnicka, 
konsultant krajowy w dziedzinie dermato-
logii i wenerologii – prof. Joanna Maj oraz 

Uroczysta inauguracja Konferencji - od lewej: prezydent m. Bydgoszczy - Rafał Bruski, dr hab. Rafał 
Czajkowski, prof. UMK, prof. Maria Siemionow, dr hab. Barbara Zegarska, prof. UMK

Sesja Dermatologii Estetycznej, od lewej: dr Barbara Walkiewicz-Cyrańska, dr Ewa Kaniowska, dr 
hab. Barbara Zegarska, prof. UMK, dr Marcin Ambroziak
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XLVII Zjazd Fizyków Polskich (19-23.09.2021 r.)

W dniach 19-23 września 2021 roku 
odbywał się 47 Zjazd Fizyków Polskich. 

Organizatorem zjazdu był Oddział 
Bydgoski Polskiego Towarzystwa Fizycz-
nego oraz trzy bydgoskie uczelnie: Poli-
technika Bydgoska, Uniwersytet Kazi-
mierza Wielkiego i Collegium Medicum 
UMK i na terenie tych uczelni odbywały 
się zjazdowe sesje. W Collegium Me-
dicum w budynku Farmacji odbywała 
się sesja Fizyki medycznej, biologicznej  
i środowiska. W ramach tej sesji wykła-
dy  wygłosili  prof. Janusz Pawliszyn, 
prof. Barbara Bojko oraz obok innych, 

współpracujący z Katedrą Biofizyki Wy-
działu Farmaceutycznego CM UMK re-
prezentanci Katedr Biofizyki z uczelni 
medycznych. Rezultatem międzyuczel-
nianej współpracy biofizyków z uczelni 
medycznej jest nowy podręcznik akade-
micki „Biofizyka” pod redakcją naukową 
prof. dr. hab. Leszka Kubisza – kierowni-
ka Katedry Biofizyki Uniwersytetu Me-
dycznego w Poznaniu.

Konferencje

dyrektor Szpitala Uniwersyteckiego nr  
1 im. dr. A. Jurasza w Bydgoszczy – dr Ja-
cek Kryś i dyrektor Szpitala Uniwersytec-
kiego nr 2 im. dr. J. Biziela w Bydgoszczy 
– dr Wanda Korzycka-Wilińska.

Uroczysty wykład inauguracyjny 
zatytułowany „Terapie komórkowe  
w transplantacji twarzy” wygłosiła pro-
fesor Maria Siemionow – sława świa-
towej medycyny, która jako pierwsza  
w USA wraz z zespołem przeprowadziła 
w 2008 roku udany przeszczep twarzy. 
Profesor Maria Siemionow należy także 

do grona nielicznych lekarzy odznaczo-
nych Krzyżem Komandorskim Orde-
ru Zasługi Rzeczypospolitej Polskiej. 
Obecność tak ważnego i honorowego 
gościa była szczególnie istotna dla ogól-
nopolskiej społeczności akademickiej 
ze względu na duże zasługi profesor 
w zakresie kształcenia młodej kadry 
kliniczno-naukowej na świecie oraz 
prowadzenie nowatorskich projektów 
badawczych z pogranicza chirurgii pla-
stycznej i dermatologii estetycznej.

Istotnym punktem konferencji była 
także organizacja warsztatów tematycz-
nych, podczas których szczególnie mło-
dzi klinicyści mogli poszerzyć swoją wie-
dzę oraz umiejętności praktyczne, m.in. 
w takich dziedzinach jak dermatoskopia, 
trichoskopia czy profesjonalne techni-
ki modelowania twarzy. Do najbardziej 
popularnych i obleganych sesji należały 
panele tematyczne poświęcone dermato-
onkologii, leczeniu trądziku oraz derma-
tologii estetycznej.

www.cm.umk.pl, fot. Tomasz Marciniak

XLVII Zjazd Fizyków Pol-
skich (19-23.09.2021), https://
www.ptf.net.pl/sites/default/files/
2023-01/47ZFP-abstrakty.pdf

Nowoczesne metody statystyczne w badaniach medycznych
Katarzyna Buszko

W dniach 13-14 października 2023 
r. Katedra Biostatystyki i Teorii Ukła-
dów Biomedycznych Wydziału Farma-
ceutycznego zorganizowała konferencję 

naukowo-szkoleniową pt. „Nowoczesne 
metody statystyczne w badaniach me-
dycznych”. 

Konferencja jest wydarzeniem cyklicz-
nym współorganizowanym przez Polską 
Grupę Narodową Międzynarodowego To-
warzystwa Biostatystyki Klinicznej (ISCB) 



Wiadomości Akademickie nr specjalny108

W dniach 25.09.-29.09 2023 roku odby-
ła się już III edycja Praktycznych Warsz-
tatów dla Uczniów Szkół Ponadpodsta-
wowych, wydarzenie, które już na dobre 
wpisało się do kalendarza eventów nauko-
wych adresowanych do młodzieży.

Uroczysta inauguracja miała miejsce  
w dniu 25.09.2023 r. o godzinie 9.00  
w Auli nr 4 w budynku Biblioteki Me-
dycznej Collegium Medicum im. L. 
Rydygiera w Bydgoszczy Uniwersytetu 
Mikołaja Kopernika w Toruniu przy ul. 

M. Skłodowskiej-Curie 9 w Bydgoszczy. 
W uroczystości udział wzięła dyrek-
tor Magdalena Buschmann z Urzędu 
Miasta Bydgoszczy -Wydział Edukacji 
i Sportu, przedstawiciele władz dzie-
kańskich Wydziału Farmaceutycznego 
oraz prof. dr hab. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska – kierownik Katedry Mi-
krobiologii CM UMK.

Edycja ta została objęta patronatem 
prezydenta Miasta Bydgoszczy Rafała 
Bruskiego oraz patronatem medialnym 
TVP3 Bydgoszcz.

III edycja Praktycznych Warsztatów 
dla Uczniów Szkół Ponadpodstawowych 
była największą z dotychczasowych, za-
równo pod względem liczby uczestni-
ków, jaki i mnogości przygotowanych 
zajęć, w których uczniowie mogli uczest-
niczyć. Uczestniczyło w niej ponad 1300 
uczniów z 35 szkół średnich.

Uczestnicy mieli do wyboru aż 20 te-
matów realizowanych przez pracowni-
ków 14 katedr Wydziału Farmaceutycz-
nego CM UMK. 

Katedra Biochemii Klinicznej – Metody 
separacji i ilościowego oznaczania białek,

Katedra Biofarmacji – I po bólu, czyli 
jak szybko uwalnia się substancja czynna 
z leków przeciwbólowych,

Katedra Botaniki Farmaceutycznej  
i Farmakognozji – Roślinne surowce olej-
kowe stosowane w lecznictwie, kosmetyce 
i perfumerii,

Katedra Botaniki Farmaceutycznej 
i Farmakognozji – Rodzina astrowate 
(Asteraceae) – tajniki budowy i znaczenie 
dla człowieka,

Katedra Chemii Fizycznej – Oznacza-
nie właściwości substancji aktywnych far-
makologicznie oraz ich zawartości w lekach,

Katedra Chemii Leków – Analiza ja-
kościowa wybranych substancji biologicz-
nie czynnych,

Katedra Chemii Nieorganicznej i A- 
nalitycznej – Analiza jakościowa katio-
nów i anionów; Określenie tożsamości 
wybranych nieorganicznych związków 
farmakopealnych,

Katedra Chemii Nieorganicznej i Ana-
litycznej – Oznaczenie zawartości makro-
elementów w lekach i suplementach diety,

Rekordowe zainteresowanie praktycznymi warsztatami 
prowadzonymi przez Wydział Farmaceutyczny

Promocja

w różnych ośrodkach naukowych w Pol-
sce. W tym roku konferencja odbyła się 
po raz czwarty, a zaszczyt jej zorganizo-
wania przypadł biostatystykom z Wydzia-
łu Farmaceutycznego. 

W konferencji wzięło udział 70 na-
ukowców z uznanych uczelni i ośrodków 
badawczych z całej Polski. Wśród uczest-
ników byli obecni zarówno wybitni staty-
stycy, jak i naukowcy zajmujący się bada-
niami klinicznymi, farmaceuci, analitycy 
medyczni i przedstawiciele nauk o zdro-
wiu. Dzięki temu konferencja stała się do-
skonałą okazją do wymiany doświadczeń 

i nawiązywania kontaktów pomiędzy 
statystykami i przedstawicielami nauk 
medycznych. Organizatorzy za główny 
cel konferencji postawili sobie prezenta-
cję nowoczesnych metod analizy danych  
i dyskusję nad trendami w analizie da-
nych biomedycznych. 

Prezentacje w sesjach planarnych obej-
mowały zagadnienia wykorzystywania 
publicznie dostępnych baz danych w ba-
daniach biomedycznych, modelowania 
statystycznego, metod doboru zmiennych 
i oceny wyników analiz statystycznych. 
Na wykładach nie zabrakło również refe-

ratów dotyczących wykorzystania uczenia 
maszynowego oraz sztucznej inteligencji 
w analizie danych medycznych. Porusza-
no również zagadnienia analizy sygnałów 
biomedycznych, a w szczególności stoso-
wania metod nieliniowych w interpretacji 
zapisów EKG.

dr hab. Katarzyna Buszko, prof. UMK była prze-
wodniczącą Komitetu Organizacyjnego Konferencji

Obrady i wyróżnienia w Auli im. prof. dr. hab. Jana Domaniewskiego

Galeria fotografii z Konferen-
cji, :  https://iscb.cm.umk.pl/pages/
galeria/ 
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Katedra Chemii Organicznej – Mo-
nitorowanie przebiegu reakcji oraz ocena 
czystości produktu syntezy metodą chro-
matografii cienkowarstwowej,

Katedra Diagnostyki Laboratoryjnej – 
Jak funkcjonuje nowoczesne laboratorium 
medyczne?,

Katedra Mikrobiologii – Wielki świat 
drobnoustrojów,

Katedra Mikrobiologii – Jak rozpo-
znać jaka to bakteria? Poznaj metody 
identyfikacji drobnoustrojów,

Katedra Mikrobiologii – Od wymazów-
ki do wyniku badania mikrobiologicznego,

Katedra Patobiochemii i Chemii Kli-
nicznej – Układ grupowy ABO I RH(D), 
czyli o czym nam powiedzą czerwone 
krwinki,

Katedra Patobiochemii i Chemii Kli-
nicznej – Co kryje w sobie materiał biolo-
giczny? Zbadaj się sam!,

Katedra Patofizjologii – Co w krwi 
tkwi, czyli nauka wejdzie Ci w krew – wa- 
rsztaty mikroskopowania,

Katedra Technologii Chemicznej 
Środków Leczniczych – Ból z głowy – jak 
zrobić paracetamol?,

Katedra Technologii Chemicznej 
Środków Leczniczych – Wprowadzenie 
w świat analizy chemicznej – oznaczanie 
związków wchodzących w skład miesza-
niny za pomocą cienkowarstwowej chro-
matografii cieczowej,

Katedra Technologii Postaci Leku  
– Sporządzanie wybranych półstałych 
preparatów dermatologicznych,

Katedra Toksykologii i Bromatologii 
– Zostań Sherlockiem Holmes’em – prze-
prowadź naukowe śledztwo, co kryje się 
w żywności.

Podczas powitań odbyły się mini wy-
kłady prowadzone przez pracowników 
Wydziału Farmaceutycznego: dr Michał 
Falkowski z Katedry Chemii Leków „Far-
macja-My Way”, dr Karol Jaroch z Katedry 
Farmakodynamiki i Farmakologii Mole-
kularnej „Zastosowanie mikroestrakcji do 
fazy stałej w aplikacjach biomedycznych”, 
dr Łukasz Szternel z Katedry Diagnosty-
ki Laboratoryjnej „Analityka medyczna” 
oraz dr Blanka Ziomkowska z Katedry 
Biofizyki „Rekrutacja”.

Warsztaty odbywały się na terenie la-
boratoriów Wydziału Farmaceutycznego 
i miały charakter praktyczny. W ramach 
zajęć uczniowie mieli okazję zapoznać 
się z różnymi technikami badawczymi 
stosowanymi w naukach farmaceutycz-
nych i medycznych, samodzielnie wyko-
nać różne eksperymenty oraz doświad-
czyć atmosfery uniwersyteckiej. 

Uczestnicy warsztatów podczas zajęć w laboratoriach

Warsztaty w Katedrze Patobiochemii i Chemii Klinicznej - prowadzi dr hab. Iga Hołyńska-Iwan, prof. UMK

Promocja
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Niezwykle cieszy fakt, że organizo-
wane przez nas wydarzenie spotkało się 
także z dużym zainteresowaniem lokal-
nych mediów, w których pojawiły się 
m.in. wywiady z prof. dr. hab. Stefanem 
Kruszewskim, dziekanem Wydziału Far-
maceutycznego CM UMK, członkami 
Zespołu ds. Promocji Wydziału Farma-
ceutycznego, a także naszymi Pracowni-
kami, studentami oraz uczniami biorą-
cymi udział w Warsztatach.

Zorganizowane wydarzenie, podob-
nie jak poprzednie edycje, spotkało się  
z bardzo pozytywnym odbiorem ze strony 
dyrekcji, nauczycieli oraz uczniów szkół 
średnich, o czym świadczą podziękowa-
nia oraz wpisy na oficjalnych stronach 
szkół i w mediach społecznościowych.

Za wszystkie słowa uznania, a przede 
wszystkim za obecność, bardzo serdecz-
nie dziękujemy.

Praktyczne Warsztaty dla Uczniów 
Szkól Ponadpodstawowych są wydarze-
niem cyklicznym, które pozwala uczniom 
poczuć się jak studenci jednego z kie-
runków realizowanych na Wydziale Far-
maceutycznym CM UMK: analityki me-
dycznej, farmacji lub kosmetologii oraz 
pomaga w dokonaniu jednego z najważ-
niejszych i najtrudniejszych wyborów  
w życiu – wyboru kierunku studiów.

Kolejna, już IV edycja Warsztatów, 
planowana jest na luty 2024 r.

Korzystając z okazji, pragniemy w tym 
miejscu także serdecznie podziękować, 
w imieniu dziekana Wydziału Farma-
ceutycznego oraz organizatorów: dr. hab. 
Krzysztofa Skowrona, prof. UMK, dr 
Katarzyny Grudlewskiej-Buda z Katedry 
Mikrobiologii CM UMK, dr Magdaleny 
Wujak, Joanny Grześkiewicz z Katedry 

Chemii Leków CM UMK (koordynato-
ra) pracownikom naszego Wydziału za-
angażowanym w przygotowanie i prze-
prowadzenie Warsztatów za ogromny 
nakład pracy oraz dzielenie się wiedzą 
z uczestnikami wydarzenia. Bez Wasze-

go wsparcia organizacja Warsztatów nie 
byłaby możliwa. Serdecznie dziękujemy 
także za pomoc w organizacji wydarze-
nia naszym studentom.

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 90
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Dziekan Wydziału Farmaceutycznego, prof. dr hab. Stefan Kruszewski z IX liceum Ogólnokształcącym 
im. Tadeusza Nowakowskiego z Oddziałami Dwujęzycznymi w Bydgoszczy

Uczestnicy warsztatów podczas zajęć z botaniki farmaceutycznej
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Warsztaty w ramach Miejskiego Programu Wspierania 
Ucznia Zdolnego „Zdolni znad Brdy”

Na przełomie marca i kwietnia 2023 
roku odbył się w Katedrze Chemii Le-
ków Wydziału Farmaceutycznego Col-
legium Medicum piętnastogodzinny cykl 
warsztatów organizowany dla uczniów 
bydgoskich szkół ponadpodstawowych,  
w ramach Miejskiego Programu Wspiera-
nia Ucznia Zdolnego „Zdolni znad Brdy” 
stanowiącego jeden z elementów realizacji 
„Strategii Rozwoju Miasta Bydgoszczy na 
lata 2021-2030”. 

W ramach warsztatów pt. „Wybra-
ne metody instrumentalne w analizie 
leków”, uczniowie wzięli udział w zaję-
ciach laboratoryjnych i komputerowych. 
Podczas warsztatów poznali istotę dzia-
łania leków oraz wspomagane kompu-
terowo metody projektowania i anali-
zy ich struktury, parametrów ADMET 
(ang. Absorption, Distribution, Metabo-
lism, Excretion, Toxicity) oraz interakcji  
z białkami. Uczestnicy warsztatów wy-
konali również doświadczenia mające 
na celu identyfikację i analizę ilościową 
wybranych substancji czynnych, wyko-
rzystując szereg metod chromatograficz-
nych i miareczkowych. 

Serdecznie dziękujemy uczniom za 
zainteresowanie i udział w warsztatach 
oraz Pałacowi Młodzieży w Bydgoszczy, 
pełniącemu funkcję Koordynatora Miej-
skiego Programu Wspierania Ucznia 
Zdolnego „Zdolni znad Brdy”.

Prowadząca: dr Magdalena Wujak
Kierownik Katedry Chemii Leków: prof. dr hab. 

Michał Marszałł
Spec. inż. tech.: Joanna Grześkiewicz

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 89 Warsztaty „Zdolni znad Brdy”

Promocja
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W ostatnim czasie pracownicy i stu-
denci zintensyfikowali działania promu-
jące kierunki naszego Wydziału. 

W dniu 15 stycznia 2024 r. odbyły się 
spotkania naszych pracowników (prof. 
Stefan Kruszewski, dr hab. Krzysztof 
Skowron, prof. UMK dr Łukasz Szternel 
i Joanna Grześkiewicz) połączone z wy-
kładami dla uczniów z liceów w Pile. Dr 
hab. Krzysztof Skowron, prof. UMK wy-
głosił wykład zatytułowany „Antybioty-
kooporność drobnoustrojów – problem, 
o który sami się prosimy”, zaś dr Łukasz 

Szternel poprowadził wykład przybliża-
jący pracę diagnosty laboratoryjnego. 
Odbyło się również spotkanie ze Staro-
stą Pilskim, Eligiuszem Komarowskim 
oraz osobami odpowiedzialnymi w Sta-
rostwie za edukację. 

16 lutego nasi nauczyciele (dr hab. Bo-
gumiła Kupcewicz, prof. UMK, dr hab. 
Krzysztof Skowron, prof. UMK, dr Ka-
tarzyna Grudlewska-Buda, dr Mariusz 
Zapadka) wygłaszali pogadanki naukowe 
połączone z warsztatami w Liceum Ogól-
nokształcącym nr I im. Jana Bażyńskiego 
w Ostródzie w ramach szkolnego przed-

sięwzięcia „Dzień Otwarty dla Uczelni – 
Festiwal Nauki”. Dr hab. Bogumiła Kup-
cewicz, prof. UMK i dr Mariusz Zapadka 
zorganizowali dla uczniów dwa warsztaty 
na temat „Suplementy diety to nie leki. Co 
jeszcze warto o nich wiedzieć?”. Z kolei ze-
spół w składzie dr hab. Krzysztof Skowron, 
prof. UMK i dr Katarzyna Grudlewska-
-Buda poprowadził dwa warsztaty zatytu-
łowane „Zobacz niewidzialne, czyli słów 
kilka o mikrobiologii”. 

4 marca nasi pracownicy (prof. Stefan 
Kruszewski, dr Magdalena Wujak, dr Łu-
kasz Szternel oraz Joanna Grześkiewicz) 

Ofensywa promocyjna Wydziału Farmaceutycznego
Magdalena Wujak, Stefan Kruszewski

Stoisko Wydziału Farmaceutycznego w Auli UMK w dniu 6.03.2024 r. i zainteresowani ofertą Wydzia-
łu uczniowie

Dr Łukasz Szternel z Katedry Diagnostyki Labo-
ratoryjnej wygłasza wykład dla uczniów IX  Liceum 
Ogólnokształcacego - uczestników „Śniadania z nauką”

Pracownicy Katedry Patobiochemii i Chemii Klinicznej (w białych fartuchach) z odbywającymi w labora-
toriach Katedry praktyczne warsztaty uczniami ze SP nr 30 i ich opiekunką mgr Agnieszką Cisowską

Promocja

Dr hab. Krzysztof Skowron, prof. UMK przewod-
niczący Zespołu ds. Promocji Wydziału Farmaceu-
tycznego opowiada licealistom z Piły o kierunkach 
studiów w Collegium Medicum UMK
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opowiadali o kształceniu na naszym 
Wydziale i wygłosili krótkie wykłady 
popularnonaukowe w IX Liceum Ogól-
nokształcącym im T. Nowakowskiego  
w Bydgoszczy w ramach ogólnoświato-
wej akcji „Śniadanie z nauką”.

W dniu 6 marca pracownicy i studenci 
Wydziału uczestniczyli w ważnym przed-
sięwzięciu promocyjnym Uniwersytetu 
„Drzwi otwarte na UMK” odbywającym 
się w Auli UMK w Toruniu. Nasz Wy-
dział na tym wydarzeniu reprezentowali 
dr hab. Bogumiła Kupcewicz, prof. UMK 
i dr hab. Krzysztof Skowron, prof. UMK 
oraz przewodniczący lub reprezentan-
ci działających na Wydziale organizacji: 
Studenckiego Towarzystwa Diagnostów 
Laboratoryjnych, STDL (Zuzanna Cie-
ślak), Polskiego Towarzystwa Studentów 
Farmacji (Zuzanna Wójcik), Kosmeto-
logicznej Organizacji Studenckiej (Lena 
Kurjata) i Samorządu Studentów (Agata 
Fatalska) oraz studenci naszego Wydzia-
łu: Patrycja Szatkowska, Paulina Jawor-
ska, Wiktoria Wolnicka.

W dniu 22 marca Katedra Patobio-
chemii i Chemii Klinicznej zorganizo-
wała praktyczne warsztaty dla uczniów 
Szkoły Podstawowej nr 30 z Bydgoszczy. 
Uczniowie pod okiem pracowników Ka-
tedry (prof. Doroty Olszewskiej-Słoniny, 
dr hab. Igi Hołyńskiej, prof. UMK, dr Elż-

biety Piskorskiej i dr Agnieszki Chrustek) 
realizowali dwa tematy: „Co kryje w sobie 
materiał biologiczny” oraz „Układ grupo-
wy ABO i Rh(D) czyli o czym nam powie-
dzą czerwone krwinki”. Warsztaty spotka-
ły się z bardzo pozytywnym odbiorem ze 
strony uczniów, którzy z zaangażowaniem 
i dociekliwością samodzielnie wykona-
li szereg eksperymentów, a na pamiątkę 
uczestnictwa w warsztatach otrzymali 
drobne upominki.

W dniach 25-27 marca IV Liceum 
Ogólnokształcące im. Kazimierza Wiel-
kiego w Bydgoszczy po raz kolejny zor-
ganizowało “Dni Przyrodnika Czwórki”. 
Nie zabrakło tam przedstawicieli naszego 
Wydziału. Wykłady wygłosili dr Katarzyna 
Grudlewska-Buda („Antybiotykoopor-
nść drobnoustrojów”) oraz dr Dorota Ga-
wenda-Kempczyńska („Motywy roślinne  
w tradycji Świąt Wielkanocnych i ich zna-
czenie lecznicze”), a studenci z STDL prze-
prowadzili warsztaty z zakresu pomiaru 
ciśnienia krwi, pomiaru poziomu glukozy 
oraz pokazy pobierania krwi z wykorzysta-
niem sztucznej ręki. Tabela 1. Wykaz szkół uczestniczących w I edycji warsztatów (26.09-3.10.2022)

Promocja

Tabela 2. Wykaz tematów realizowanych na 
warsztatach przez pracowników Katedr Wydziału 
Farmaceutycznego
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Promocji naszego Wydziału służą też 
porozumienia o współpracy zawierane 
z Liceami Ogólnokształcącymi. W u- 
biegłym roku takie porozumienie zosta-
ło zawarte z III Liceum Ogólnokształ-
cącym im. Cypriana Kamila Norwida 
w Koninie, a w tym roku z IX Liceum 
Ogólnokształcącym im. Tadeusza No-
wakowskiego w Bydgoszczy. W trakcie 
przygotowania są kolejne porozumie-
nia. Nasz Wydział objął patronatem kla-
sy o profilu biologiczno-chemicznym  
w IX LO – nasi nauczyciele będą prowa-
dzić w tych klasach autorskie przedmioty. 

Wydarzeniem o największym zasię-
gu są Praktyczne Warsztaty dla Uczniów 
Szkół Ponadpodstawowych realizowa-
ne w laboratoriach naszego Wydziału. 
Warsztaty odbywają się pod honorowym 
patronatem prezydenta Bydgoszczy, Ra-
fała Bruskiego. W dniach 5-9 lutego 2024 
r. odbyła się już IV edycja tych Warszta-
tów. Uroczysta inauguracja miała miejsce  
w dniu 5 lutego o godzinie 9:00 w Auli nr 
35 budynku Wydziału Farmaceutyczne-
go Collegium Medicum. W uroczystości 
wzięli udział m.in. prof. dr hab. Korne-
lia Kędziora-Kornatowska, Prorektor ds. 
Collegium Medicum, prof. dr hab. Stefan 
Kruszewski, dziekan Wydziału Farma-
ceutycznego CM w Bydgoszczy UMK  
w Toruniu oraz dr Norbert Pietrykowski, 
poseł na Sejm RP i zarazem absolwent 
kierunku analityka medyczna. Gościem 
specjalnym była Angelika Jurkowianiec, 
aktualna Miss Polski, która jest studentką 
analityki medycznej na Wydziale Farma-
ceutycznym Collegium Medicum UMK.

We wszystkich dotychczasowych edy-
cjach warsztatów wzięło udział łącznie  
3 500 uczniów. Tabele 1, 3-5 przedstawiają 
wykazy szkół, z których uczniowie uczest-
niczyli w organizowanych przez Wydział 
Farmaceutyczny praktycznych warszta-
tach. W przygotowanej dla uczniów ofer-

Uczniowie z I Liceum Ogólnokształcącego im. 
Marii Skłodowskiej-Curie w Pile wraz z nauczycie-
lami oraz organizatorami i prowadzącymi warsztaty 
w auli nr 35 na Wydziale Farmaceutycznym

Podpisanie porozumienia o objęciu przez Wydział Farmaceutyczny patronatem klas biologiczno-chemicz-
nych w IX Liceum Ogólnokształcącym im. T. Nowakowskiego w Bydgoszczy. Porozumienie podpisują dyrektor 
Beata Kwasigroch i dziekan Stefan Kruszewski

Wystąpienie pani Prorektor ds. CM prof. dr hab. Kornelii Kedziory-Kornatowskiej podczas uroczystej in-
auguracji IV edycji praktycznych warsztatów dla uczniów szkół ponadpodstawowych

Promocja

Zajecia w Katedrze Diagnostyki Laboratoryjnej – 
ćwiczenie pobierania krwi ze sztucznej ręki

Uczennice biorące udział w praktycznych warsztatach organizowanych w Katedrze Botaniki Farmaceu-
tycznej i Farmakognozji
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cie IV edycji warsztatów znalazło się 15 
interesujących i różnorodnych tematów, 
które były realizowane przez pracowni-
ków 11 Katedr Wydziału Farmaceutycz-
nego CM UMK. (Tabela 2). O tematach 
przygotowanych na poprzednie edycje 
warsztatów można przeczytać w poprzed-
nich numerach „Wiadomości Akademic-
kich” oraz na stronie internetowej Wy-
działu Farmaceutycznego.

Warsztaty odbywały się na terenie 
laboratoriów Wydziału Farmaceutycz-
nego i miały charakter PRAKTYCZNY. 
W ramach zajęć uczniowie mieli okazję 
zapoznać się z różnymi technikami ba-
dawczymi, specjalistycznym sprzętem  
i oprogramowaniem naukowym stoso-
wanymi w naukach farmaceutycznych 
i medycznych, mogli samodzielnie wy-
konać szereg eksperymentów oraz do-
świadczyć atmosfery akademickiej Wy-
działu Farmaceutycznego CM UMK. 

Organizowane przez nas wydarzenie 
spotkało się także z dużym zaintereso-
waniem lokalnych mediów, w których 
pojawiły się m.in. wywiady z prof. dr 
hab. Stefanem Kruszewskim, dziekanem 
Wydziału Farmaceutycznego CM UMK, 
członkami Zespołu ds. Promocji Wydzia-
łu Farmaceutycznego, a także naszymi 
pracownikami, studentami oraz ucznia-
mi biorącymi udział w zorganizowanych 
Warsztatach. W promocję naszego Wy-
działu włączył się prezes Pomorsko-Ku-
jawskiej Okręgowej Izby Farmaceutycz-
nej (PKOIA), Marcin Piątek – absolwent 
naszej bydgoskiej farmacji. W udzielo-

Tabela 3. Wykaz szkół uczestniczących w III edy-
cji warsztatów ( 25-29.09.2023)
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Studentki analityki medycznej ze Studenckiego Towarzystwa Diagnostów Laboratoryjnych (Zuzanna Cieślak, 
Julia Czajka, Sylwia Suwała, Julia Gręda, Sandra Grzebielucha)  na „Dniach Przyrodnika Czwórki”Jedno z wielu podziękowań, jakie otrzymali pra-

cownicy i studenci naszego Wydziału
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nych wywiadach oraz w wyemitowanym  
w dniu 5 lutego programie TVP3 „Roz-
mowa dnia” mówił o nieustającym zapo-
trzebowaniu na farmaceutów na terenie 
działania PKOIA oraz o swoich pozytyw-
nych doświadczeniach ze studiowania 
farmacji na bydgoskim Wydziale Farma-
ceutycznym. O prowadzonych przez nasz 
Wydział warsztatach informowały oprócz 
wspomnianej TVP3 także Radio PiK, Ra-
dio ESKA, „Express Bydgoski”, „Gazeta 
Pomorska”, Bydgoszcz Informuje. 

Zorganizowane wydarzenie, podob-
nie, jak poprzednie edycje, spotkało się  
z bardzo pozytywnym odbiorem ze stro-
ny dyrekcji, nauczycieli oraz uczniów 
szkół, o czym świadczą liczne podzięko-
wania oraz wpisy na oficjalnych stronach 
szkół i w mediach społecznościowych. 

Słowa uznania i podziękowania nale-
żą się tym wszystkim pracownikom na-
szego Wydziału, którzy zorganizowali te 
warsztaty, tym którzy wygłaszali wykła-
dy i przeprowadzali zajęcia laboratoryj-
ne z uczniami, a także studentom i dok-

torantom Wydziału, którzy wspomagali 
organizatorów w sprawnym przeprowa-
dzaniu warsztatów. 

Praktyczne Warsztaty dla Uczniów 
Szkół Ponadpodstawowych są wydarze-
niem cyklicznym, organizowanym we 
wrześniu i lutym każdego roku. Uczest-
nictwo w nich pozwala uczniom poznać 
i samodzielnie wykonać różnorodne eks-
perymenty naukowe oraz poczuć się jak 
studenci jednego z kierunków realizowa-
nych na Wydziale Farmaceutycznym. Pod-
czas warsztatów uczniowie mają również 
możliwość szczegółowego zapoznania się 
z ofertą kierunków i zasadami rekrutacji. 
Prowadzone od dwóch lat przez Wydział 
Farmaceutyczny warsztaty są doskonałą 
okazją do zdobycia cennych informacji  
i wskazówek pomocnych przy dokonaniu 
jednego z najważniejszych i najtrudniej-
szych wyborów w życiu – kierunku studiów 
i przyszłego zawodu. Łącznie, począwszy 
od września 2022 roku, zajęcia w naszych 
wydziałowych laboratoriach odbyło 3500 
uczniów. Kolejna, już V edycja warsztatów, 
planowana jest na wrzesień 2024 r.

dr Magdalena Wujak jest adiunktem w Katedrze 
Chemii Leków, prof. Stefan Kruszewski jest kierow-
nikiem Katedry Biofizyki oraz dziekaniem Wydziału 
Farmaceutycznego CM UMK

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2024 nr 
92-93

Tabela 4. Wykaz szkół uczestniczących w IV edy-
cji warsztatów (5-9.02.2024)

Tabela 5. Wykaz szkół uczestniczących w II edy-
cji warsztatów (13-17.02.2023)
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Miss Polski 2023 studentką analityki medycznej na bydgoskim 
Wydziale Farmaceutycznym Collegium Medicum UMK

Dziewczyna o wielostronnych zainte-
resowaniach studiująca w Bydgoszczy na 
kierunku analityka medyczna na Wydzia-
le Farmaceutycznym CM UMK, Angelika 
Jurkowianiec, została wybrana Miss Pol-
ski 2023. Ten zaszczytny tytuł bydgoska 
studentka zdobyła podczas uroczystej gali, 
jaka odbyła się w niedzielę 16 lipca 2023 r. 
w Nowym Sączu. 

Angelika Jurkowianiec pochodzi z Na- 
mysłowa w województwie opolskim i w fi- 
nale Miss Polski reprezentowała woje-
wództwo opolskie. 

Angelika skończyła Szkołę Muzycz-
ną I st. w klasie gitary oraz I Liceum 
Ogólnokształcące im. Jarosława Iwasz-
kiewicza w Namysłowie. Gra również 
na pianinie. Jej pasją jest florystyka (ma  
w swoim mieszkaniu 40 rodzajów roślin 
egzotycznych) oraz jeździectwo.

Przez 5 lat była modelką paryskiej 
agencji modelek  IMG Models. Zwiedzi-
ła w tym czasie niemal cały świat. Praco-
wała dla wielu projektantów. Jej zdjęcia 
można podziwiać w wielu magazynach 
mody. Doświadczenia z pracy modelki 
wykorzystuje w prowadzeniu swojego 
profilu modowego na Instagramie.

Mając w swoim życiowym doświad-
czeniu pracę w zawodzie modelki i mając 
wiele innych atrakcyjnych możliwości, 
rozpoczęła studia na kierunku analityka 

medyczna w Bydgoszczy. Z powodze-
niem te studia kontynuuje – jest obecnie 
na IV roku.

Na swoim Instagramie napisała: „Je-
stem dumna z tego, co do tej pory osią-
gnęłam.  Ukończyłam liceum z dobrymi 
wynikami na maturze. Dostałam się na 
dobre studia, które za 1,5 roku kończę. 
Cenię rzetelność – bardzo nie lubię, jak 
ktoś robi coś na „odczep się” czy to w pra-
cy, czy na uczelni. Zawsze daję z siebie 
100%. Jak już zaczynam coś robić, to ro-
bię to całym sercem”.

Dziekan Wydziału Farmaceutycznego 
wystosował do Angeliki Jurkowianiec list 
gratulacyjny następującej treści:

Szanowna Pani,
Z wielką radością przyjęliśmy na Wy-

dziale Farmaceutycznym wiadomość, że 
Pani została wybrana Miss Polski 2023. 
W imieniu całej Wspólnoty Wydziału 
Farmaceutycznego CM UMK, Nauczycie-
li Akademickich, Pań z Dziekanatu oraz 
Studentów przekazuję Pani najserdecz-
niejsze gratulacje. Życzę Pani, aby ten za-
służony zaszczytny Tytuł był dla Pani źró-
dłem radości i satysfakcji, ale też zachętą 
i wyzwaniem do dalszego pozytywnego 
działania. Niech się Pani cieszy swoimi 
dotychczasowymi sukcesami uzyskanymi 
w wielu obszarach aktywności, o których 
tak pięknie napisała Pani na Instagramie, 
w tym o studiowaniu analityki medycznej 

w Collegium Medicum UMK w Bydgosz-
czy. Życzę, aby przypisane temu zaszczyt-
nemu Tytułowi wyzwania realizowała 
Pani z wielką radością, a ich realizacja 
przynosiła Pani satysfakcję, duchowe ubo-
gacenie i radość innych z Pani pozytyw-
nych działań.

W imieniu Wspólnoty Wydziału Far-
maceutycznego CM UMK

prof. dr hab. Stefan Kruszewski
Dziekan Wydziału Farmaceutycznego

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2023 nr 90

Miss Polski 2023: Angelika Jurkowianiec

Angelika Jurkowianiec – Miss Polski promuje 
Wydział Farmaceutyczny

Wielką wartością naszego Wydziału 
są studenci i absolwenci. Studenci, dzia-
łając w ramach Samorządu Studentów, 
Organizacji Studenckich STDL, PTSF i 
KOS oraz Kół Naukowych, prowadzą sze-
roką działalność edukacyjną, promocyjną  
i charytatywną. Nasi absolwenci osiągają 
sukcesy zawodowe i naukowe, z których 
jako Wydział i Uczelnia jesteśmy dumni. 
Wśród naszych studentów mieliśmy wiele 
osób, które osiągały sukcesy w aktywno-
ściach odbiegających od kierunku studiów. 
Nasze studentki osiągały i osiągają sukce-
sy sportowe. Najbardziej reprezentatyw-
nym przykładem jest mgr Edyta Jasińska, 
absolwentka analityki medycznej - wielo-

krotna mistrzyni Polski w kolarstwie toro-
wym, dwukrotna wicemistrzyni Europy, 
uczestniczka Igrzysk Olimpijskich. Naszą 
studentką była Anna Rusowicz - aktual-
nie popularna piosenkarka.

W lipcu 2023 r. na Wydziale Far-
maceutycznym bardzo ucieszyliśmy 
się, gdy studentka naszej analityki me-
dycznej Angelika Jurkowianiec zdobyła 
tytuł Miss Polski. Zaczęły wtedy pisać  
o niej gazety, poznaliśmy jej Instagram 
i zamieszczone tam zdjęcia. Poznaliśmy  
z jej Instagramu wiele urokliwych miejsc 
Bydgoszczy stanowiących tło do jej zdjęć. 
Dowiedzieliśmy się, że pochodzi z Na-

Promocja

Angelika Jurkowianiec
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Pamiętajmy o naszych nauczycielach i naszych szkołach
Stefan Kruszewski

W czasie realizowanych od 2022 r. prak-
tycznych warsztatów dla uczniów szkół 
ponadpodstawowych byłem świadkiem 
radosnych spotkań naszych pracowników 

ze swoimi nauczycielami ze szkół średnich. 
Pamiętam radosne powitanie prof. Toma-
sza Siódmiaka ze swoimi profesorkami z 
Liceum w Wągrowcu. Równie serdeczne 

było powitanie dr Anety Mańkowsiej-Cyl 
z nauczycielami i uczniami swojego li-
ceum ogólnokształcącego z Kutna oraz dra 
Łukasza Fijałkowskiego z panią dyrektor  
i przybyłymi nauczycielami z Liceum Ogól-
nokształcącego we Włocławku. Ja również 
bardzo cieszyłem się z przybycia na nasze 
warsztaty dużej grupy uczniów z mojego 
liceum – Liceum Ogólnokształcącego im. 
Filomatów Ziemi Michałowskiej z Brod-
nicy. Niestety z powodu upływu czasu, nie 
mogłem spotkać się z moimi nauczycielami 
– przenieśli się już do wieczności, ale spo-
tkanie z ich następcami (Martą Sarnowską 
i Adamem Lewandowskim), oddanymi na-
uczycielami biologii było również radosne. 
Zaowocowało, między innymi, w związku 
ze zbliżającym się jubileuszem 150-lecia li-
ceum, dalszymi spotkaniami: spotkaniem 
towarzyskim absolwentów z okazji 50-le-
cia matury, spotkaniem z uczniami liceum  
w ramach cyklu „Spotkania z wybitnymi ab-
solwentami” oraz uczestnictwem w obcho-
dach 150-lecia liceum. Każdy z nas będąc 

mysłowa w województwie opolskim, do-
wiedzieliśmy się o jej talentach, pasjach  
i wcześniejszych sukcesach. Dowiedzieli-
śmy się też, że świadomie, z chęci pozna-
wania nowych miast, wybrała Bydgoszcz 
jako miejsce swoich studiów. 

Od dwóch lat intensywnie promu-
jemy nasze kierunki studiów. Znaczą-
cym przedsięwzięciem promocyjnym 
są Praktyczne Warsztaty dla Uczniów 
Szkół Ponadpodstawowych realizowa-
ne w laboratoriach Wydziału. W tym 
roku w lutym odbyła się IV edycja tych 
warsztatów. Zanim, przybyli na Wydział, 
uczniowie udali się na praktyczne zajęcia 
do laboratoriów, odbywały się spotkania 

w Auli 35, podczas których uczniowie 
wysłuchali pogadanki o Uniwersyte-
cie i Wydziale, informacji o kierunkach 
studiów realizowanych na Wydziale  
i zasadach rekrutacji na te kierunki oraz 
ciekawego wykładu popularnonauko-
wego. Trzykrotnie tegoroczne spotkania  
z uczniami uatrakcyjniła Miss Polski 
2023 Angelika Jurkowianiec. W trakcie 
tych spotkań Angelika wygłaszała prze-
słania do uczniów. Mówiła o studiowa-
niu analityki medycznej, o pokonywaniu 
trudności, życzyła uczniom odwagi w 
dążeniu do realizacji marzeń. Uczestni-
czyła też w ceremonii wręczania nagród 
uczniom, którzy prawidłowo odpowie-

dzieli na pytanie konkursowe i wylo-
sowali nagrody. Na swoim Instagramie 
zamieściła zdjęcia ze spotkań z uczniami  
i refleksje związane z tym wydarzeniem.

Na łamach bydgoskiego portalu oraz 
gazety „Bydgoszcz Informuje” został 
opublikowany obszerny wywiad z Ange-
liką Jurkowianiec. Mówiła w nim także 
o studiowaniu analityki medycznej na 
bydgoskim Wydziale Farmaceutycznym: 
Zainteresowała mnie praca w laborato-
rium jako diagnosta laboratoryjny. (…) 
i postanowiłam (….) wybrać kierunek 
związany z analityką medyczna. (…) Je-
stem wdzięczna sobie za wybór tego kie-
runku studiów. Moje horyzonty zostały 
poszerzone dzięki tym doświadczeniom. 
Szczerze polecam te ścieżkę kariery. Cały 
wywiad w e-załącznikach.

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2024 nr 
92-93
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Spotkanie w auli z Miss Polski, Angeliką Jurkowianiec

Wywiad z Miss Polski – Byd-
goszcz Informuje – e-wydanie  
https://bydgoszczinformuje.pl/
miss-polski-jest-studentka-bydgo-
skiej-uczelni-do-egzaminow-uczy-
lam-sie-na-wyspie-mlynskiej/

Wywiad z Miss Polski – Byd-
goszcz Informuje nr 45/2024 
https://drive.google.com/file/d/
1g2nQxZzuSyERBo_u0abRv6mu-
5UnDsCv3/view

Uczestnicy spotkania w I LO w Brodnicy z jego dyrektorem: od lewej: dr Magdalena Wujak, prof. Stefan Kru-
szewski, mgr Wiesław Łupina – dyrektor I LO, dr Michał Falkowski, Joanna Grześkiewicz 
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pracownikiem Uniwersytetu, niezależnie 
czy jest magistrem czy profesorem, odniósł 
sukces i dla ucznia szkoły średniej jest auto-
rytetem. Będą zatem tacy uczniowie, którzy 
będą chcieli wybrać podobną ścieżkę karie-
ry i zdecydują się na studia na kierunku na-
szego Wydziału. Zachęcam do odświeżenia 
relacji ze swoimi szkołami. Przez budowanie 
dobrych relacji przez naszych nauczycieli 
akademickich ze swoimi szkołami możemy 
znacząco przyczynić się do wzrostu rozpo-
znawalności naszych kierunków studiów 
i zwiększenia zainteresowania w wyborze 
ich, jako kierunków studiów. Poniżej dzielę 
się moimi doświadczeniami z odnowionych 
relacji z moim liceum – I Liceum Ogólno-
kształcącym im. Filomatów Ziemi Micha-
łowskiej w Brodnicy. 

1) Spotkanie towarzyskie 
z okazji 50-lecia matury

Absolwenci i byli uczniowie są naj-
lepszymi ambasadorami szkoły. W przy-
padku brodnickiego Liceum Ogólno-
kształcącego jest ich wyjątkowo dużo. 
Wymienię tylko niektórych:

prof. dr hab. Tadeusz Kaczorek – wy-
bitny elektronik, dr honoris causa wielu 
uczelni, na przełomie I i II dekady XXI 
wieku przewodniczący Centralnej Komisji 
ds. Stopni i Tytułów (jego podpis widnieje 
na decyzji z 2013 r. przyznającej naszemu 
Wydziałowi uprawnienie do nadawania 
stopnia doktora nauk farmaceutycznych);

Marian Bizan – historyk literatury, 
wydawca, pisarz, dyplomata;

pułkownik Jan Zumbach – dowódca 
legendarnego Dywizjonu 303;

ks. dr Józef Rozkwitalski – rektor 
Wyższego Seminarium Duchownego  
w Pelplinie (zamordowany przez Niem-
ców w 1939 r. wraz z innymi profesorami 
Seminarium i Collegium Marianum);

ks. prałat Bronisław Lichnerowicz 
– wieloletni proboszcz parafii farnej  
w Brodnicy;

Michał Zaleski - wieloletni prezydent 
Torunia.

Więcej o absolwentach brod-
nickiego liceum można przeczytać  
w książkach: „Szkoła Przyszłości I LO 
im. Filomatów Ziemi Michałowskiej 
w Brodnicy”, autorka: Lidia Lewalska 
oraz „Z dziejów Gimnzajum i Liceum 
Ogólnokształcącego w Brodnicy 1873-
1995”, autorzy: Stefan Bilski, Lidia Le-
walska, Kazimierz Soboczyński. 

Wśród absolwentów brodnickiego li-
ceum są też osoby pracujące lub związa-
ne z naszym bydgoskim Collegium Me-
dicum UMK, m.in. neurochirurg prof. 

Wojciech Beuth, dr Żabeta Tabaczyńska, 
mgr Barbara Antosik.

Także z mojego rocznika absolwentów 
(rocznik 1972) można wymienić wiele 
osób, które dobrze zasłużyły się Polsce  
i Regionowi. Większość z nich była obec-
na na spotkaniu towarzyskim 9.09.2022 
r. w restauracji „U Bosmana” w Brodnicy. 
Obecni byli, obok innych:

Justyna Morzy – wieloletnia Kanclerz 
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika, obec-
nie przewodnicząca Rady Uniwersytetu;

prof. dr hab. Jolanta Kozłowska – pro-
fesor nauk farmaceutycznych – Uniwer-
sytet Opolski ;

prof. dr hab. Waldemar Trzciński  
- prof. nauk technicznych - Wojskowa 
Akademia Techniczna;

Zbigniew Stachewicz – dobrze znany  
w środowisku biznesowym Olsztyna, wie-
loletni prezes Rotary Club w Olsztynie;

ksiądz kanonik Grzegorz Leśniewski 
– proboszcz parafii pw. Podwyższenia 
Krzyża Świętego w Toruniu;

Krystyna Warachowska – matema-
tyk i informatyk, wieloletni pracownik 
UMK, obecnie dobrze znana regiona-
listka, kolekcjonerka i popularyzatorka 
wydań „Pana Tadeusza”;

Alicja Malicka – ceniony stomatolog;
Agnieszka Barańska – Janusz – cenio-

ny stomatolog .
Krystyna Warachowska napisała 

specjalny wiersz „LO z historią w tle” 
na okoliczność 50-lecia matury, któ-
ry zaprezentowała w trakcie spotkania  
9 września. Jest on skrótową wersją hi-
storii brodnickiego liceum. 

2) Spotkanie z uczniami I Liceum
Ogólnokształcącego w Brodnicy 

19 kwietnia 2023 r. w auli I Liceum 
Ogólnokształcącego im. Filomatów Zie-
mi Michałowskiej w Brodnicy odbyło się 
kolejne spotkanie z cyklu wizyt znanych 
absolwentów z okazji Jubileuszu 150-lecia 
szkoły. Tym razem ja miałem zaszczyt być 
gościem tej dostojnej szkoły. Towarzyszyli 

Moja klasa IV c 50 lat po maturze – w pierwszym rzędzie czwarta od lewej prof. dr hab. Jolanta Kozłowska, 
druga od lewej Alicja Malicka – wnuczka dr Klemensa Malickiego zamordowanego przez Niemców pierwszego 
polskiego dyrektora Liceum (dr. Klemensa Malickiego),  pierwsza  z prawej Agnieszka Barańska-Janusz, w drugim 
rzędzie: pierwszy od lewej Zbigniew Stachewicz, drugi od lewej towarzyszący żonie Jolancie prof. dr hab. Henryk 
Kozłowski – wybitny polski chemik, trzeci od prawej - autor artykułu

Medal 150-lecia I LO w Brodnicy przyznawany absolwentom, którzy ukończyli Liceum co najmniej 50 lat temu
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LO z historią w tle

A w Brodnicy na Lidzbarskiej
Tam pod górką blisko Drwęcy
Gdzie historii cień dobiega
Grono belfrów młodzież męczy

Wiedzę kładą im do głowy
Potem wciąż o to pytają
„To dla waszej jest przyszłości”
Argumenty takie mają

Dziś tu zjazd jest absolwentów
W lat pięćdziesiąt od matury
Swoich belfrów wspominają
Odwiedzają stare mury

A Brodnica wypiękniała
Od ich szkolnych dawnych czasów
Dawne miejsca przy tych nowych 
Też nabrały jakby blasku

Bo bogata jest historia
I ta dalsza oraz bliższa
Czasem były czarne chmury
Czasem wielki blask zwycięstwa

Ma Brodnica wielkie szczęście
Do ludzi zaangażowanych
Publikuję Jej historię
By nam wszystkim była znana

Wróćmy jednak do nauki
Bo wszak wiedzy nigdy dosyć
Absolwenci potwierdzają
Jednym wspólnym wielkim głosem
 
Kiedyś w miejscu na Mazurskiej
Gmach Gimnazjum zbudowano
Lecz w naszej Ziemi Michałowskiej
Ojczystej mowy zakazano

Nie godził się z tym Ignacy*
Co był posłem tu wybranym
Walczył z trybuny w Berlinie
Skutecznie, jak wiemy sami

Nie na długo to się zdało
Bo zaborca był bezwzględny
Jednak młodzież polski język
Utrwalała po kryjomu

A historię filomatów
Skąd LO swe imię bierze
Znamy z licznych opracowań
Powtarzanych jak pacierze

Potem przyszła Polska wolna
Z entuzjazmem tu witana
Jeszcze tylko cud nad Drwęcą**
Wroga armia stąd przegnana

Nasza szkoła tak jak inne
Swoją Polskę budowała
Nowe rzesze absolwentów 
W świat szeroki wypuszczała

Lecz niedługo II wojna
Powołała ich w szeregi
Z których wielu nie wróciło
W swoje strony, do swych bliskich 

Potem przyszła inna Polska
Wiemy wszyscy dobrze jaka
A w szkole koedukacja
I nauka też wszelaka

Przedwojenni pedagodzy
Oraz nowi powojenni
Pilnowali tu poziomu
I ganili nasze błędy

Pięć klas było na początku
I muzyczne, i plastyczne
I niemieckie, i francuskie
A z rosyjskim chyba wszystkie

Potem przyszły fakultety
Biologiczne, historyczne
Oraz inne a w tym również
Fizyczno–matematyczne

A dotarcie do finału 
Oj, nie było łatwe wcale
Cztery klasy odbierały 
Swe świadectwa maturalne

Z perspektywy tej półwiecznej
Którą dane nam świętować
Wszyscy chórem potwierdzamy
Dobry był ten nasz ogólniak

© Krystyna Warachowska
Toruń–Brodnica, 2022-09-09

*Ignacy Łyskowski - działacz niepodległo
ściowy z terenu powiatu brodnickiego.
**Cud nad Drwęcą to zwycięska bitwa 
wyzwalająca w sierpniu 1920 r. Brodnicę 
spod okupacji bolszewickiej
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mi dr Magdalena Wujak, dr Michał Fal-
kowski oraz Joanna Grześkiewicz.

W ramach spotkania z młodzieżą 
podzieliłem się swoimi wspomnienia-
mi z czasów licealnych. Opowiadałem  
o nauczycielach, kolegach i koleżankach  
z tamtych czasów. Podkreśliłem też zna-
czenie tej szkoły dla Brodnicy i regionu,  
w tym dla rozbudzania pasji i entuzja-
zmu u młodych ludzi. Opowiedziałem też  
o swoich losach po maturze, o mojej dro-
dze do profesury, w tym o wyzwaniach 
dziekana w zarządzania Wydziałem. Za-
chęcałem też uczniów do studiowania 
kierunków naszego Wydziału: analityki 
medycznej, farmacji i kosmetologii. Towa-
rzyszący mi Dr Michał Falkowski zapre-
zentował swoją ścieżkę kariery, natomiast 
dr Magdalena Wujak wygłosiła wykład 
akademicki dotyczący badań klinicznych 
i wprowadzania leków na rynek. 

3) Jubileusz 150-lecia I Liceum 
Ogólnokształcącego w Brodnicy

W dniu 16 czerwca 2023 r. odbyły się 
obchody 150-lecia liceum. Miałem przy-
jemność uczestniczenia w całodniowych 
obchodach. Rozpoczęły się one mszą 
świętą w Kościele Farnym. Następnie na-
stąpił przemarsz uczestników uroczysto-
ści ulicami Brodnicy z Kościoła Farnego 
do siedziby szkoły na ulicy Lidzbarskiej. 
W niedawno wybudowanej nowej sali 
gimnastycznej odbyły się główne uro-
czystości prowadzone przez aktualnego 
dyrektora pana mgra Wiesława Łupi-
nę. Dyrektor w swym wprowadzającym 
przemówieniu przypomniał historię 
liceum, a zwłaszcza profesorów tego li-
ceum tę historię tworzących. Następnie 
odbyły się ceremonie różyczkowania  
i odznaczenia medalami 150-lecia szkoły 
absolwentów, którzy ukończyli szkołę co 
najmniej 50 lat temu. 

Kolejnym punktem uroczystości było 
odsłonięcie i poświecenie pamiątkowej 
tablicy 150-lecia. W dalszej części zapro-
szeni goście wygłaszali okolicznościo-
we przemówienia i wręczali dyrektoro-
wi szkoły listy gratulacyjne i upominki. 
Miałem okazję wygłosić wspomnienio-
we przemówienie i wręczyć dyrektorowi 
szkoły list gratulacyjny. Następnym punk-
tem programu były atrakcyjne występy 
artystyczne utalentowanych aktualnych 
uczniów szkoły. W dalszej części była oka-
zja do zwiedzania szkoły, wystaw okolicz-
nościowych, Izby Tradycji oraz rozmów ze 
szkolnymi koleżankami i kolegami.

prof. dr hab. Stefan Kruszewski

Autor artykułu z dyrektorem mgr Wiesławem Łu-
piną (pierwszy z lewej) słuchają w auli I LO wykładu 
dr Magdaleny Wujak 
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Wspomnieniowe przemówienie dziekana Wydziału 
Farmaceutycznego na jubileuszu 150-lecia I LO w Brodnicy

Szanowny Panie Dyrektorze, 
Szanowne Panie Profesor, Szanowni 
Panowie Profesorowie, Dostojni 
Goście,  Szanowne Absolwentki, 
Szanowni Absolwenci, Szanowne
Uczennice, Szanowni Uczniowie 
dostojnego liceum, Koleżanki i Koledzy!

Za kilka dni minie 55 lat, kiedy po raz 
pierwszy w końcu czerwca 1968 roku 
wszedłem do tej szkoły, aby zdawać eg-
zamin wstępny. Doskonale pamiętam 
temat mojego wypracowania z języka 
polskiego pisanego w ramach tego egza-
minu. 1 września 1968 roku rozpoczą-
łem regularną naukę w tej szkole. Nale-
żałem do pierwszego rocznika uczniów, 
którzy rozpoczęli naukę w liceum  
w tym miejscu, w obecnej lokalizacji. Rok 
1968, ze względu na wydarzenia jakich 
byliśmy jako 15-latkowie świadomymi 
odbiorcami, był bogaty w wydarzenia: 
wczesna wiosna – to wydarzenia mar-
cowe i ich konsekwencje, sierpień – in-
terwencja wojsk Układu Warszawskiego 
w Czechosłowacji i brutalne stłumienie 
tzw. praskiej wiosny, późna jesień – dłu-
gie kolumny wojsk sowieckich prze-
jeżdżające przez Brodnicę. Z bagażem 
wiedzy  o wymienionych wydarzeniach 
rozpoczynaliśmy naukę w brodnickim 
Liceum. Wychowawcą mojej klasy był 
profesor Kazimierz Lewalski – dziś z całą 
odpowiedzialnością mogę powiedzieć, 
że wspaniały nauczyciel i wychowawca, 
świadomy wynikających z podległości 
Związkowi Radzieckiemu ograniczeń, 
ale też świadomy tego, że wszyscy tę pod-
ległość kontestujemy. Przykładowo co-
rocznym obowiązkowym rytuałem tych 
lat były pochody pierwszomajowe.  Co-
rocznie znacząca grupa uczniów odma-
wiała uczestnictwa w tych pochodach. 
Profesor nie wyciągał żadnych konse-
kwencji, a nawet starał się bronić swo-
ich uczniów. W roku rozpoczęcia mojej 
edukacji w liceum przypadała 50 rocz-
nica odzyskania przez Polskę niepodle-
głości. Niestety, wtedy 11 listopada było 
świętem całkowicie zakazanym. Nie było  
w szkole żadnych oficjalnych uroczysto-
ści z okazji tej okrągłej rocznicy, ale pro-
fesor Lewalski zorganizował nam nasze 
klasowe obchody tego święta - co prawda 
nie 11 listopada, ale trochę później – za-
prosił powstańca wielkopolskiego, który 

bez zahamowań opowiedział nam jak  
w 1918 roku  Polska odzyskiwała niepod-
ległość, jak trzeba było ją wywalczyć.  I to 
była wiedza inna niż ta podawana wów-
czas przez oficjalne podręczniki historii.  

Odważnym czynem profesora była 
wizyta naszej klasy na cmentarzu żoł-
nierzy polskich poległych w walkach wy-
zwalających Brodnicę z rąk sowieckich  
i opowiadanie o bitwie brodnickiej  
z roku 1920.  Wydarzenie to  miało być 
zapomniane i wymazane, ale na szczęście 
byli nauczyciele z naszego liceum, którzy 
tę wiedzę przechowywali i  starali się 
przekazać swoim uczniom.

Doskonale pamiętam lekcje języka 
polskiego prowadzone przez profesor 
Łucję Kubacką. Uczyła nas tego co warto-
ściowe, a pomijała lub marginalizowała to 
co jej zdaniem nie jest godne nauczania. 
Tylko zdawkowo omawiała narzucone 
przez ówczesny system komunistyczny 
lektury. Szczegółowo omawiała z nami 
utwory kształtujące wartości patriotycz-
ne, jak również kształtujące poczucie obo-
wiązku i wartość uczciwej pracy. Wbrew 
temu co  było napisane w ówczesnych  
podręcznikach do historii i do historii 
literatury, mówiła bardzo pozytywnie  
o państwowotwórczej i kulturotwórczej 
roli Kościoła, też roli jaką odegrał Kościół 
w kształtowaniu postaw patriotycznych, 
jego ważnej roli jako strażnika pamięci  
i narodowego dziedzictwa. Pamiętam jak 
w związku beatyfikacją w 1971 roku ojca 
Maksymiliana Kolbe na bazie lektur opi-
sujących koszmar obozowej egzystencji, 
prowadziła z nami dyskusje o człowie-
czeństwie w warunkach niewyobrażalnie 
trudnej egzystencji w niemieckich obo-
zach koncentracyjnych. 

Problemów z przekazywaniem praw-
dy, jakie mieli nauczyciele przedmiotów 
humanistycznych, zwłaszcza języka pol-
skiego i historii, na szczęście nie mieli 
nauczyciele przedmiotów ścisłych – mo-
gli oni nam rzetelnie bez ideologicznego 
skrępowania przekazywać wiedzę. I tę 
wiedzę profesorowie Teresa Kasprzak  
i Jan Adamczak doskonale nam przeka-
zywali. A była to wtedy wiedza na naj-
wyższym poziomie obejmująca rachunek 
różniczkowy, rachunek całkowy, geome-
trię analityczną, rachunek prawdopodo-
bieństwa. Chęci uczenia się matematyki  
i fizyki sprzyjały mające miejsce w cza-

sach mojej edukacji licealnej spekta-
kularne osiągnięcia w postaci lotów na 
Księżyc zapoczątkowane pierwszym lą-
dowaniem człowieka na Księżycu w 1969 
roku.  Wspomnę jeszcze o jednym moim 
profesorze, o profesorze Malickim. Był 
synem zamordowanego przez Niemców 
pierwszego polskiego dyrektora brodnic-
kiego Liceum dra Klemensa Malickiego, 
sam jako młody oficer był uczestnikiem 
wojny obronnej 1939 r. – był obrońcą 
Helu. Prowadząc lekcje geografii wie-
lokrotnie nawiązywał do swoich osobi-
stych tragicznych, ale też heroicznych 
doświadczeń i też w ten sposób kształto-
wał w nas wartości patriotyczne.

Wśród absolwentów naszego liceum 
jest wielu, którzy zrobili wybitne kariery 
akademickie, pełnią ważne funkcje pań-
stwowe i samorządowe, dobrze działają 
na rzecz naszej ojczyzny. Wielu z nich jest 
dziś obecnych na tej sali. Jednym z wy-
bitnych absolwentów  jest  wielokrotny 
doktor honoris causa, wybitny specjalista 
w zakresie elektroniki, pełniący też ważne 
funkcje w zakresie zarządzania uczelnią 
i administrowania nauką prof. Tadeusz 
Kaczorek. Osobiście nie mieliśmy okazji 
się poznać, a jest on mi bliski, z racji tego, 
że, gdy 10 lat temu jako młody Wydział 
Farmaceutyczny otrzymaliśmy decyzję 
o uzyskaniu uprawnienia do nadawania 
stopnia doktora, na tej decyzji widniał 
podpis profesora Tadeusza Kaczorka, jako 
przewodniczącego Centralnej Komisji ds. 
Stopni i Tytułów. Również podpis prof. 
Tadeusza Kaczorka znalazł się na wniosku 
Centralnej Komisji ds. Stopni i Tytułów 

Promocja

Moje wystąpienie na Jubileuszu 150-lecia szkoły
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do Prezydenta Rzeczypospolitej o nada-
nie mi tytułu profesora.

Kończąc moje wspomnienia o do-
stojnym brodnickim liceum, chciałbym 
nawiązać do piosenki „Mój kraj szczę-

śliwy” zawierającej m.in. zdanie „Mam 
szczęście, że przyszło mi żyć w kraju nad 
Wisłą.” Chcę zatem powiedzieć: Miałem 
szczęście, że urodziłem się w mieście nad 
Drwęcą, miałem szczęście, że w czasach 

mojego dzieciństwa i wczesnej młodości 
znaleźli się ludzie, którzy tak pokierowa-
li mną, że przed 55 laty w 1968 roku tra-
fiłem tu do tej szkoły. I wreszcie miałem 
szczęście, że tu w tej szkole wbrew obo-
wiązującej wówczas  w zniewolonym kra-
ju doktrynie byłem kształtowany w du-
chu prawdy, duchu szacunku do innych  
i wychowywany na świadomego obywatela 
przyszłej niepodległej Polski. Szczęście do-
pisujące mi tu w Brodnicy w tym dostoj-
nym liceum, było ze mną także później, 
gdy  dane mi było pełnić obowiązki eduka-
cyjne i wychowawcze. Sądzę, że też dołoży-
łem jako nauczyciel akademicki, jako pro-
fesor drobną cegiełkę do dzieła kształcenia 
kolejnych zastępów młodzieży. Mam dziś 
szczęście uczestniczyć w jubileuszu szkoły,  
z której wyniosłem dobry zaczyn do pozy-
tywnych działań, do działań na rzecz dobra 
wspólnego. Za ten dobry zaczyn, dzisiaj na 
ręce następców moich profesorów składam 
moje najserdeczniejsze podziękowanie. 
Dziękuję za lata mojej edukacji w latach 
1968-1972, dziękuję też za ukształtowanie 
ogromnej rzeszy absolwentów, którzy do-
brze zapisali się dla Polski, którzy w cza-
sach trudnej próby obrony niepodległo-
ści umieli zachować się jak trzeba, którzy 
mogą być dla nas wzorem do naśladowa-
nia, z których możemy być dumni.

Panie Dyrektorze, dziękując za to 
wszystko, czego doświadczyłem w tej 
szkole, chciałbym na Pana ręce złożyć 
specjalny list gratulacyjny z podzięko-
waniami i życzeniami dalszej owocnej 
pracy dla dobra brodnickiej i nie tylko 
brodnickiej młodzieży.

Studenci

Wielką wartością Wydziału są studenci 
i ich wielokierunkowa działalność w ra-
mach Samorządu Studentów, Organizacji 
Studenckich, Studenckich Kół Nauko-
wych. Wnieśli oni poprzez swoje działania 
znaczący wkład w promowanie Wydzia-
łu, we wzrost jego prestiżu i rozpozna-
walności. W kolejnych artykułach będą 
omówione niektóre aktywności naszych 
studentów. Wiodącą rolę w tych aktyw-
nościach odegrali liderzy w/w organizacji. 
Ich wykaz jest przedstawiony poniżej.

Studenckie Towarzystwo Diagnostów 
Laboratoryjnych (STDL) 
- wykaz prezesów:
1. Marek Andryszczyk 2013-2014
2. Robert Pluskota  2014-2015
3. Andżelika Lorenc 2015-2016

4. Monika Jabłońska 2016-2017
5. Maciej Rydzkowski 2017-2019
6. Marta Dąbrowska 2019-2021
7. Alicja Bem 2021-2023
8. Zuzanna Cieślak od 2023 r. 

Polskie Towarzystwo Studentów 
Farmacji (PTSF) 
– wykaz przewodniczących:

1. Iga Błażejewska 2016-2017
2. Marianna Krajewska 2017-2018
3. Paweł Jastrzębski/Aleksandra Miłos  

2018-2019
4. Aleksandra Miłos 2019-2020
5. Marta Watała  2020-2022
6. Laura Hnatusz  2022-2023
7. Zuzanna Wójcik od 2023 r.

Kosmetologiczna Organizacja 
Studencka (KOS) – wykaz prezesów:

1. Dominika Dąbrowska 2017-2019
2. Marlena Kaźmierkiewicz  2019-2021
3. Wiktoria Rosiek 2021-2022
4. Zofia Heise od 2022 

Rada Samorządu Studentów 
Wydziału Farmaceutycznego -
wykaz przewodniczących:

1. Martyna Wichrowska  2012-2014
2. Eliza Oleksy  2014-2016
3. Alicja Nierzwicka  2016-2018
4. Jacek Drankiewicz  2018-2020 
5. Wiktoria Wilk  2020-2022
6. Marta Okupska 2022 r.
7. Agata Fatalska od 2022 r.

Przemarsz uczestników jubileuszowych uroczystości ulicami Brodnicy

Goście i uczestnicy  Jubileuszu 150-lecia Szkoły; w pierwszym rzędzie od lewej: Michał Zaleski (prezydent To-
runia), Ryszard Bober (senator RP), Zdzisław Sosnowski (wicemarszałek województwa), Stanisław Kossakowski 
(wicestarosta powiatu brodnickiego) Piotr Boiński (starosta powiatu brodnickiego), autor (dziekan Wydziału Far-
maceutycznego), ks. dr Mariusz Stasiak (ks. dziekan Dekanatu Brodnickiego), Wiesław Łupina (dyrektor I LO)

Organizacje studenckie
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Działalność studentów Wydziału Farmaceutycznego w czasie pandemii
Barbara Ruszkowska-Ciastek

Na Wydziale Farmaceutycznym Uni-
wersytetu Mikołaja Kopernika w Toru-
niu Collegium Medicum im. L. Rydygiera  
w Bydgoszczy prowadzą działalność trzy 
organizacje studenckie: (1) Studenckie To-
warzystwo Diagnostów Laboratoryjnych 
zrzeszające studentów kierunku analityka 
medyczna, (2) Polskie Towarzystwo Studen-
tów Farmacji (PTSF), którego członkami są 
studenci kierunku farmacja, natomiast (3) 
Kosmetologiczną Organizację Studencką  
tworzą studentki kierunku kosmetologia. 

W roku akademickim 2020/2021 Prze-
wodniczącymi studenckich organizacji 
były: Marta Dąbrowska (STDL), Marta 
Watała (PTSF) oraz Marlena Kaźmier-
kiewicz (KOS). Obecnie STDL zrzesza 73 
członków, PTSF 75 członków, natomiast 
KOS - 10 członków. 

Aktywność studentów Wydziału 
Farmaceutycznego skupia się przede 
wszystkim na wspieraniu i dążeniu do 
integracji studentów kierunków anali-
tyka medyczna, farmacja, kosmetologia, 
popularyzacji rozwoju zawodowego, 
edukacji prozdrowotnej, w tym organi-
zacji szkoleń i konferencji, organizacji 
akcji profilaktycznych i kulturalnych, 
wspieraniu  przedsiębiorczości  i  prze-
ciwdziałaniu  bezrobociu  wśród  studen-
tów  i absolwentów kierunku analityka 
medyczna, farmacja, kosmetologia, re-
prezentowaniu członków STDL, PTSF, 
KOS na forum ogólnopolskim, a także na 
promowaniu kierunków studiów realizo-
wanych na Wydziale Farmaceutycznym 
wśród licealistów. 

Członkowie STDL w roku akade-
mickim 2020/2021 zorganizowali: we-
binary dotyczące m.in. roli witaminy  
D w organizmie, pracy w laboratorium 
we współpracy z ALAB Laboratoria, nie-
dokrwistości i interpretacji badań labo-
ratoryjnych oraz konferencję Dietetycz-
no-Diagnostyczną prowadzoną wraz 
ze Studenckim Towarzystwem Nauko-
wym, CM UMK ,,Co nowego w jelitach”. 
Kolejnym wydarzeniem było spotkanie 
zatytułowane „Akcja specjalizacja”, 
podczas którego studenci mogli uzyskać 
praktyczne informacje odnośnie reali-
zacji specjalizacji w zawodzie diagnosty 
laboratoryjnego oraz odnośnie perspek-
tyw zawodowych po zakończeniu spe-
cjalizacji. Ponadto, członkowie STDL 
zorganizowali kurs pobierania krwi na 

sztucznej ręce dla studentów kierunku 
analityka medyczna. Członkowie STDL 
CM UMK po raz ósmy zorganizowa-
li Konkurs LabTest, tegoroczna edycja 
po raz drugi objęła obszar całego kra-
ju. Konkurs skierowany był do uczniów 
szkół średnich z całej Polski, w celu we-
ryfikacji wiedzy z diagnostyki laborato-
ryjnej. W roku akademickim 2020/2021 
istotnym elementem działalności STDL 
było nawiązanie współpracy z firmą Sy-
nevo, jednym z czołowych dostawców 
usług diagnostyki medycznej w Polsce 
i uruchomienie dla studentów kierunku 
analityka medyczna programu Amba-
sador firmy Synevo. Wspomniane ak-
tywności członków STDL to tylko część 
działalności towarzystwa, ponieważ co 
roku zasięgi organizacji zwiększają się  
i przybierają charakter ogólnopolski.

Równie imponujący wachlarz działań 
poczynili członkowie PTSF. Zorganizo-
wali oni liczne webinaria, m.in. „Poznaj 
farmaceutyczny świat i jego międzynaro-
dowe możliwości”, „Wszystko, co musisz 
wiedzieć o cukrzycy”, „Witamy w świecie 
badań klinicznych”, Jaka przyszłość cze-
ka analityków i farmaceutów?”, „Wady  
i zalety firm farmaceutycznych”, „Praca 
w toksykologii – fakty i mity”, „Co po-
winniśmy wiedzieć o rejestracji wyro-
bów medycznych?”, „Rozwój leku bada-
nego – od cząsteczki do wprowadzenia 
na rynek”, „Jak poszukiwać informacji 
medycznych i rozróżnić je od dezinfor-
macji?”, „Farmacja przemysłowa - kulisy 
produkcji leku” oraz „Badania kliniczne 
– co warto wiedzieć?”.

Ciekawą aktywnością członków PTSF 
była organizacja prelekcji w szkołach 
podstawowych i średnich, np. „Antybio-
tykoterapia pod lupą Farmaceuty”, „W 
szczepionkę nie boli” czy „Skonsultuj  
z Farmaceutą - alergie”. 

Dodatkowo, Polskie Towarzystwo Stu-
dentów Farmacji (PTSF), dzięki człon-
kostwu w International Pharmaceutical 
Students’ Federation (IPSF), umożliwia 
członkom wyjazdy na praktyki za grani-
cę. Do IPSF należą organizacje studentów 
farmacji z 88 krajów na całym świecie. Stu-
denci mogę realizować praktyki z zakresu: 
Research, Community pharmacy, Hospi-
tal pharmacy, Clinical pharmacy and In-
dustry. W roku akademickim 2020/2021 
aż 5 studentów kierunku farmacja odbyło 
praktyki wakacyjne w ramach progra-

Studenci

Laura Hnatusz przed budynkiem Zakładu Tok-
sykologii w Novi Sad, w Serbii
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mu Student Exchange Programme (SEP)  
w ośrodkach zagranicznych: Aleksandra 
Miłos, Ewa Jasiukiewicz, Jagoda Jetke, 
Laura Hnatusz oraz Kamil Szupryczyński.

Pani Aleksandra spędziła praktyki (SEP) 
w Hiszpanii, w mieście Alcala de Henares, 
pracując w aptece ogólnodostępnej. Pani 
Ewa miała okazję wyjechać do Serbii i pogłę-
biać swoją wiedzę w Katedrze Technologii 
Postaci Leku w Nis. Pani Jagoda natomiast 
przez część programu SEP uczęszczała na 
praktyki w firmie farmaceutycznej w Buka-
reszcie, a przez drugą w aptece ogólnodo-
stępnej w Krajowej. Natomiast Pan Kamil 

tego lata badał nowe leki kardiologiczne 
na Wydziale Kardiologii w Debrecen na 
Węgrzech. Pani Laura miała przyjemność 
pomagać przy badaniach w Zakładzie Tok-
sykologii w Novi Sad, w Serbii. 

Członkowie KOS w roku akademic-
kim 2020/2021 odbyli certyfikowane 
szkolenie z zakresu marketingu w branży 
beauty, brali również udział w prelek-
cjach online prowadzonych dla uczniów 
szkół średnich, których celem było pro-
mowanie kierunków prowadzonych na 
Wydziale Farmaceutycznym. 

Kulminacyjnym elementem aktywno-
ści wszystkich organizacji działających 
na Wydziale Farmaceutycznym była 
organizacja I edycji Konkursu fotogra-
ficznego „Diagnosta laboratoryjny, Far-
maceuta oraz Kosmetolog okiem liceali-
sty” przez przewodniczące STDL, PTSF, 
KOS wraz z prodziekan ds. Kształcenia 
dr hab. Barbarą Ruszkowską-Ciastek, 
prof. UMK. Ze względu na wyrównany 
poziom nadesłanych prac organizatorzy 
zdecydowali się na wyłonienie trzech  
I miejsc ex aequo. Laureatkami konkur-
su zostały: I miejsce: Dominika Cieśliń-
ska - uczennica klasy II e z IX Liceum 
Ogólnokształcącego im. Kazimierza 
Jagiellończyka w Toruniu za pracę za-
tytułowaną: „Makijaż wiosenny urok”.  
I miejsce: Kamila Gula - uczennica klasy 
II a z IX Liceum Ogólnokształcącego im. 
Kazimierza Jagiellończyka w Toruniu za 
pracę zatytułowaną: „Stylizacja paznok-
ci: owocowe szaleństwo oraz wiosenna 
geometria”. I miejsce: Klaudia Górska 
- uczennica klasy I z Liceum Ogólno-
kształcącego im. Mikołaja Kopernika w 
Zespole Szkół w Nowem za pracę przed-
stawiającą analizator SYMEX wraz z opi-
sem zastosowania, zestaw pipet automa-
tycznych oraz wirówkę MPW-352R. 

Członkowie PTSF nie ustają w swoich 
działaniach i już w nowym roku akademic-
kim 2021/2022 zorganizowali cykl profi-
laktycznych wykładów zatytułowanych: 
„Wszystko co musisz wiedzieć o….”. 

Co ciekawe, już 15.10.2021 r. o go-
dzinie 17.00 w Europejski Dzień Walki 
z Rakiem Piersi odbyło się I spotkanie 
z cyklu: „Wszystko co musisz wiedzieć 
o nowotworze piersi”. Wykład poprowa-
dziła dr hab. Barbara Ruszkowska-Cia-
stek, prof. UMK z Katedry Patofizjologii 
Collegium Medicum UMK. Organiza-
torzy zapraszają na kolejne wykłady, 
najbliższy odbędzie się 15.11.2021 roku. 

tekst przygotowała dr hab. Barbara Ruszkowska-
-Ciastek, prof. UMK, prodziekan ds. Kształcenia na 
Wydziałe Farmaceutycznym
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Aleksandra Miłos wraz z pracownikami apteki ogólnodostępnej Jose Felix Huerta w Alcala de Henares

Kamil Szupryczyński - praca podczas badań nad nowymi lekami kardiologicznymi na Wydziale Kardio-
logii, Uniwersytet w Debreczynie, Węgry

20 maja 2023 r. Wydział Farmaceutycz-
ny Collegium Medicum w Bydgoszczy gościł 
uczestników IV edycji konferencji „Oblicza 
współczesnej komsetologii”, zorganizowanej 

przez studentki z Kosmetologicznej Organi-
zacji Studenckiej wraz z opiekunem – Do-
miniką Dąbrowską-Wisłocką. 

Konferencja została objęta patronatem 
dziekana Wydziału Farmaceutycznego, 
prof. dr. hab. Stefana Kruszewskiego. 

IV edycja konferencji „Oblicza współczesnej kosmetologii”
Zofia Heise, Dominika Dąbrowska-Wisłocka
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IV edycja konferencji „Oblicza współ-
czesnej kosmetologii” to kontynuacja 
dorocznych wydarzeń organizowanych 
przez Kosmetologiczną Organizację 
Studencką w latach 2017-2019, których 
najważniejszym celem jest zapoznanie 
uczestników z aktualnymi zagadnienia-
mi dotyczącymi kosmetologii oraz jej 
pokrewnych dziedzin. 

Zaproszeni prelegenci to praktycy – ko-
smetolodzy i lekarze, którzy na co dzień 
realizują w gabinetach kuracje zabiegowe 
wspomagające pielęgnację skór problema-
tycznych, zajmują się zabiegami upiększa-
jącymi, są szkoleniowcami, autorami ar-
tykułów branżowych, a także poradników 
przeznaczonych dla profesjonalistów. 

Podczas tegorocznej edycji swoją wie-
dzą i doświadczeniem podzieliło się sze-
ściu prelegentów:

1. Klaudia Lorbiecka 
Magister kosmetologii (Akademia 

Wychowania Fizycznego we Wrocła-
wiu), trycholog. Autorka artykułów  
w czasopismach branżowych, twórczyni 
licznych szkoleń, webinarów i ebooków 
dla kosmetologów. Pracuje w klinice ko-
smetologicznej oraz prowadzi dla swoich 
podopiecznych konsultacje online.

Temat wystąpienia: Retinoidy – zasto-
sowanie w kosmetologii

2. Patrycja Komuda 
Magister kosmetologii (Wyższa Szko-

ła Inżynierii i Zdrowia w Warszawie), au-
torka szkoleń i kursów dla profesjonali-
stów. Prowadzi klinikę kosmetologiczną 
oraz konsultacje online. 

Temat wystąpienia: Diagnostyka  
w kosmetologii – jak dobierać zabiegi 
dla klienta?

3. Aleksandra Kasprzak
Magister kosmetologii (Wyższa Szkoła 

Edukacji i Terapii w Poznaniu), właści-

cielka gabinetu kosmetologicznego. Spe-
cjalistka zajmująca się makijażem per-
manentnym. Laureatka ogólnopolskich 
konkursów związanych ze stylizacją brwi.

Temat wystąpienia: Finanse w gabine-
cie kosmetologicznym – jak pracować, 
aby to się opłacało?

4. Aleksandra Hałas
Magister kosmetologii (Collegium 

Medicum w Bydgoszczy UMK w To-
runiu), założycielka gabinetu kosme-
tologicznego. Specjalistka w terapiach 
trądzikowych i przeciwstarzeniowych. 
Członek Rady Pracodawców dla kierun-
ku Kosmetologia w Collegium Medicum 
w Bydgoszczy.

Temat wystąpienia: Terapia trądziku 
dorosłych w ujęciu holistycznym

5. Monika Twardowska
Magister kosmetologii (Collegium 

Medicum w Bydgoszczy UMK w Toru-
niu), trycholog (Uniwersytet Jagielloński 
Collegium Medicum w Krakowie). Zało-
życielka gabinetu kosmetologiczno-try-
chologicznego, członek Polskiego Stowa-
rzyszenia Trychologicznego.

Temat wystąpienia: Zdrowe włosy od 
podstaw – czyli priorytety w terapiach 
trychologicznych 

6. Dominik Lesiewicz 
Lekarz i kosmetolog (Collegium Me-

dicum w Bydgoszczy UMK w Toruniu). 
Praktyk i popularyzator medycyny este-
tycznej w mediach społecznościowych. 
Współpracuje z kosmetologami w gabi-
netach w całej Polsce.

Temat wystąpienia: Wykorzystanie tok-
syny botulinowej w medycynie estetycznej 

Konferencję poprowadziła Lena 
Kurjata, studentka kierunku Kosme-
tologia (II rok, I stopień). Wydarzenie 
zgromadziło 60 uczestników, wśród 
których znaleźli się studenci oraz absol-
wenci naszej Uczelni. 

materiał przygotowały: Zofia Heise – prezes Ko-
smetologicznej Organizacji Studenckiej, studentka 
kierunku kosmetologia (III rok, I stopień) oraz mgr 
Dominika Dąbrowska-Wisłocka – asystent w Kate-
drze Technologii Chemicznej Środków Leczniczych 
CM UMK
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Domnik Lesiewicz

Uczestniczki Konferencji, m.in. Klaudia Lorbiecka (pośrodku) oraz Zofia Heise (druga od lewej) wraz  
z prof. dr hab. Stefanem Kruszewskim

Aleksandra Hałas i Zofia Kurjata



Wiadomości Akademickie nr specjalny126

W marcu (I i II etap) oraz w kwiet-
niu (III etap) 2022 roku członkowie 
Studenckiego Towarzystwa Diagnostów 
Laboratoryjnych (STDL, Wydział Far-
maceutyczny Collegium Medicum im. 
L. Rydygiera Uniwersytetu Mikołaja 
Kopernika) po raz dziewiąty zorganizo-
wali Konkurs LabTEST. Natomiast tego-
roczna edycja po raz trzeci objęła obszar 
całego kraju. 

Konkurs skierowany był do uczniów 
szkół średnich z całej Polski, w celu we-
ryfikacji wiedzy z diagnostyki laborato-
ryjnej. Organizacja konkursu przebiegała 
przy współpracy przedstawicieli STDL 
z 10 miast z całej Polski. W tegorocznej 
edycji pani Alicja Bem, studentka III roku 
kierunku analityka medyczna z Wydziału 
Farmaceutycznego Uniwersytetu Mikoła-
ja Kopernika Collegium Medicum im. L. 
Rydygiera w Bydgoszczy została powoła-
na do pełnienia funkcji ogólnopolskiego 
koordynatora Konkursu.

Z całej Polski do uczestnictwa w kon-
kursie zgłosiło się 361 uczniów, natomiast 
z województwa kujawsko-pomorskiego 
zgłosiło się 47 uczniów. Konkurs składał 
się z trzech etapów, z których dwa pierw-
sze: etap I szkolny zorganizowano 11 mar-
ca 2022 r. oraz etap II wojewódzki odbył się 
25 marca 2022 r. Polegały one na rozwią-
zaniu przez uczestników konkursu testów 
składających się z 50 pytań przeprowadzo-
nych na platformach internetowych (for-
mularz Google oraz Testportal).

Natomiast etap III konkursu odbył się 
22 kwietnia br. w formie ustnej w siedzi-

LabTEST
Barbara Ruszkowska-Ciastek

Studenci

Uczestnicy Finału Konkursu LabTEST wraz z nauczycielami, członkami Komisji Oceniającej, prezes KRDL Alina Niewiadomska oraz Piotr Bromber, Podsekretarz 
Stanu w Ministerstwie Zdrowia

Uczestnicy Finału Konkursu LabTEST wraz z prezes KRDL, Aliną Niewiadomską

Uczestnicy Finału Konkursu LabTest wraz z prezes KRDL, panią Aliną Niewiadomską oraz Piotr Brom-
ber, Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Zdrowia
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bie Krajowej Izby Diagnostów Labora-
toryjnych w Warszawie, podczas które-
go 5 finalistów odpowiadało na 5 pytań  
z poszczególnych dziedzin: diagnosty-
ki laboratoryjnej, serologii, hematologii 
laboratoryjnej, analityki ogólnej, bioche-
mii oraz mikrobiologii.

Komisja Oceniająca składająca się   
z pięciu wykładowców z całej Polski: 
dr hab. Barbara Ruszkowska-Ciastek, 
prof. UMK z Wydziału Farmaceutycz-
nego Uniwersytetu Mikołaja Kopernika 
Collegium Medicum im. L. Rydygie-
ra w Bydgoszczy, dr hab. n. med. Olga 
Ciepiela z Wydziału Farmaceutycznego 
Warszawskiego Uniwersytetu Medycz-
nego, dr hab. Agnieszka Kuchta z Wy-
działu Farmaceutycznego Gdańskiego 
Uniwersytetu Medycznego, dr hab. n. 
med. Małgorzata Kapral z Wydziału Far-
maceutycznego Śląskiego Uniwersytetu 
Medycznego oraz dr n. biol. Katarzyna 

Semczuk z Instytutu Pomnik Centrum 
Zdrowia Dziecka, oceniała każde pytanie 
ze swojej dziedziny w skali od 0-5. 

Zwycięzcami tegorocznej edycji LabTE-
STU zostali:

1) I miejsce Zofia Skiba ze Szczecina 
(województwo zachodniopomorskie) 
- V Liceum Ogólnokształcące im. A. 
Asnyka w Szczecinie.

2) II miejsce Aleksandra Stojak z Tar-
nowa (województwo małopolskie) - I Li-
ceum Ogólnokształcące w Tarnowie.

3) III miejsce Maciej Bieliński z Czer-
ska (województwo pomorskie) - Liceum 
Ogólnokształcące im Wincentego Pola  
w Czersku.

Wyróżnienia:
1) Olga Śmigielska - IV Liceum Ogól-

nokształcące w Bydgoszczy (wojewódz-
two kujawsko-pomorskie).

2) Katarzyna Korzeniewska - II LO 
im. Gustawa Orlicz-Dreszera w Chełmie 
(województwo lubelskie).

Nagrody dla zwycięzców drugiego 
etapu, jak i laureatów konkursu ufun-
dowała firma ALAB Laboratoria oraz 
Prezydium Krajowej Izby Diagnostów 
Laboratoryjnych (KIDL). W uroczystym 
wręczeniu nagród wzięła udział prezes 
Krajowej Rady Diagnostów Laboratoryj-
nych (KRDL) Alina Niewiadomska, która 
wygłosiła okolicznościowe przemówienie 
oraz Piotr Bromber, Podsekretarz Stanu  
w Ministerstwie Zdrowia.

Dziękujemy i gratulujemy wszystkim 
uczestnikom Konkursu!

dr hab. Barbara Ruszkowska-Ciastek, prof. UMK 
jest prodziekanem ds. Kształcenia Wydziału Farma-
ceutycznego CM UMK

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2022 nr 86

Działalność członków Studenckiego Towarzystwa Diagnostów 
Laboratoryjnych w roku akademickim 2021/2022
Barbara Ruszkowska-Ciastek

Na Wydziale Farmaceutycznym Uni-
wersytetu Mikołaja Kopernika w Toru-
niu, Collegium Medicum im. L. Rydygiera 
w Bydgoszczy prowadzi działalność Stu-
denckie Towarzystwo Diagnostów Labo-
ratoryjnych zrzeszające studentów kie-
runku analityka medyczna. 

Stowarzyszenie  zostało założone 26 
lutego 2013 roku, a pierwszym Prezesem 
STDL CM UMK był Marek Andrysz-
czyk. Od roku akademickiego 2021/2022 
funkcję Prezesa STDL CM UMK pełni 
Alicja Bem – studentka III roku kierunku 
analityka medyczna. Opiekunem Orga-
nizacji jest prof. dr hab. Eugenia Gospo-
darek-Komkowska. Obecnie STDL CM 
UMK liczy 38 członków. Organizacja ak-
tywnie działa w mediach społecznościo-
wych - posiada fanpage na Facebooku 
oraz Instagramie. STDL CM UMK od 19 
marca 2022 r. został włączony do szer-
szej struktury, czyli Studenckich Towa-
rzystw Diagnostów Laboratoryjnych wraz  
z przedstawicielami STDL z 10 miast z całej 
Polski (Białystok, Bydgoszcz, Gdańsk, Kra-
ków, Lublin, Poznań, Sosnowiec, Szczecin, 
Warszawa, Wrocław). Warto podkreślić, iż 
Prezesem Studenckich Towarzystw Dia-
gnostów Laboratoryjnych została wybra-
na studentka V roku kierunku analityka 
medyczna Wydziału Farmaceutycznego 

CM UMK, Marta Okupska. STDL Polska 
wspólnie organizuje akcje: Ogólnopolski 
Konkurs Wiedzy o Diagnostyce Labora-
toryjnej „LabTest”, Ogólnopolskie Symu-
lacje Diagnostyczne, Ogólnopolski Dzień 
Diagnosty Laboratoryjnego. Celem dzia-
łalności STDL CM UMK jest promowanie 
kierunku analityka medyczna oraz zawodu 
diagnosty laboratoryjnego poprzez orga-
nizację licznych akcji promocyjno-edu-
kacyjnych, w tym szkoleń i konferencji, 
wspieranie przedsiębiorczości i przeciw-
działaniu  bezrobociu  wśród  studentów  
i absolwentów kierunku analityka medycz-
na, reprezentowanie członków STDL na 
forum ogólnopolskim.

Członkowie STDL w roku akademic-
kim 2021/2022 zorganizowali: webinaria 
dla studentów piszących prace magister-
skie - „Magisterka w pigułce”, „Statystyka 
nie jest taka straszna, czyli jak obrabiać 
dane i nie zwariować”. W dniach 27-28 
listopada 2021 r. członkowie STDL CM 
UMK wraz z członkami Wydziałowej 
Rady Samorządu Studenckiego Wy-
działu Farmaceutycznego, Polskiego 
Towarzystwa Studentów Farmacji, Ko-
smetologicznej Organizacji Studenckiej 
byli współorganizatorami trzydniowego 
cyklu webinariów: „Hej, to MY! Wydział 
Farmaceutyczny”. Tematyka wykładów 
przedstawiała się następująco: „Pacjent 

onkologiczny”, „Kobieta w ciąży”, „Zdro-
wie psychiczne”. Kolejnym wydarzeniem 
organizowanym przez STDL CM UMK 
było spotkanie zatytułowane „Akcja spe-
cjalizacja”, podczas którego studenci mo-
gli uzyskać praktyczne informacje odno-
śnie realizacji specjalizacji w zawodzie 
diagnosty laboratoryjnego oraz odnośnie 
perspektyw zawodowych po zakończe-
niu specjalizacji. Natomiast 2-3 czerwca 
2022 r. we współpracy z ALAB laborato-
ria zorganizowane zostało webinarium 
zatytułowane „Diagnosta vs Specjalizacja”, 
którego tematyką była realizacja specja-
lizacji dla diagnostów laboratoryjnych  
z pięciu dziedzin diagnostyki laboratoryj-
nej: Laboratoryjnej Genetyki Medycznej, 
Cytomorfologii Medycznej, Mikrobiologii 
Medycznej, Laboratoryjnej Toksykologii 
Medycznej, Laboratoryjnej Transfuzjologii 
Medycznej. Członkowie STDL CM UMK 
po raz dziewiąty zorganizowali Konkurs 
LabTest, tegoroczna edycja po raz trzeci 
objęła obszar całego kraju. Konkurs skiero-
wany był do uczniów szkół średnich z całej 
Polski, w celu weryfikacji wiedzy z diagno-
styki laboratoryjnej. Finał Konkursu odbył 
się w siedzibie Krajowej Izby Diagnostów 
Laboratoryjnych, w uroczystości uczest-
niczyli Prezes Krajowej Izby Diagnostów 
Laboratoryjnych, Alina Niewiadomska 

Studenci
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Minister Edukacji i Nauki po raz kolej-
ny przyznał stypendia za znaczące osią-
gnięcia naukowe, artystyczne i sportowe. 
W skali całej Polski te prestiżowe i o zna-
czącej wartości stypendia otrzymało 432 
studentów, w tym 26 studentek i studen-
tów Uniwersytetu Mikołaja Kopernika.

W tej prestiżowej grupie znalazło 
się dwoje studentów naszej  bydgoskiej 
farmacji:

- Anna Bogusława Kośmider (V rok 
farmacji) 

- Aleksander Robert Gajewski (V rok 
farmacji).

oraz Podsekretarz Stanu w Ministerstwie 
Zdrowia, Piotr Bromber. 

Wielkim sukcesem Organizacji była 
nominacja podczas Gali Copernicana 
2022 roku w kategorii „Najlepszy projekt 
studencki”, nominacja dotyczyła konkur-
su LabTest. 

W dniach 27-28 maja 2022 r. członko-
wie STDL CM UMK byli organizatorami 
Ogólnopolskiego Dnia Diagnosty Labo-

ratoryjnego, w ramach którego 27 maja 
odbyło się webinarium, podczas którego 
zostały zaprezentowane dwa wykłady 
zatytułowane: „Jak prawidłowo przy-
gotować się do badań laboratoryjnych 
- najważniejsze zasady” oraz „Oczywiste 
i mniej oczywiste błędy w przygotowa-
niu do badań laboratoryjnych oraz ich 
wpływ na uzyskiwane wyniki”. Natomiast 
28 maja członkowie STDL CM wyszli  

w plener z akcją profilaktyczną, której 
celem była edukacja mieszkańców Byd-
goszczy odnośnie istoty regularnych po-
miarów glukozy oraz ciśnienia tętniczego 
Akcja została przeprowadzona w Leśnym 
Parku Kultury i Wypoczynku Myślęcinek 
Sp. z o.o. w Bydgoszczy.

Ponadto, członkowie STDL CM UMK 
byli współorganizatorami II edycji Kon-
kursu fotograficznego „Diagnosta labo-
ratoryjny, Farmaceuta oraz Kosmetolog 
okiem licealisty”. Ze względu na wyrówna-
ny poziom nadesłanych prac organizatorzy 
zdecydowali na wyłonienie trzech I miejsc 
ex aequo. Laureatami konkursu zostali: 
Klaudia Górska - uczennica klasy II a z Li- 
ceum Ogólnokształcącego im. Mikołaja 
Kopernika w Nowem za pracę zatytuło-
waną: „Farmaceuta i jego praca oraz sprzęt 
w tym mikser recepturowy oraz waga 
Mohra”, Patrycja Papka - uczennica kla-
sy III a z Liceum Ogólnokształcącego im. 
Bartłomieja Nowodworskiego w Tucholi 
za pracę zatytułowaną: „Nie tylko farma-
ceuta powinien czytać ulotki, Diagnosta 
Laboratoryjny bez laboratorium oraz Ma-
seczka natury” oraz Igor Siedliński - uczeń 
klasy II b z II Liceum Ogólnokształcącego 
im. Mikołaja Kopernika w Bydgoszczy za 
pracę przedstawiającą: „Diagnostę labora-
toryjnego i jego pracę”.

  
dr hab. Barbara Ruszkowska-Ciastek, prof. UMK 

jest prodziekanem ds. kształcenia Wydziału Farma-
ceutycznego CM UMK
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Uroczyste podsumowanie działalności Studenckiego Towarzystwa Diagnostów Laboratoryjnych  
w roku akademickim 2021/2022, które odbyło się 4 czerwca 2022 r. Od lewej Marta Okupska, zastępca prezes 
STDL CM UMK, następnie prof. dr hab. Stefan Kruszewski, dziekan Wydziału Farmaceutycznego oraz Alicja 
Bem, prezes STDL CM UMK

Dwoje studentów Wydziału Farmaceutycznego 
beneficjentami stypendium Ministra

Beneficjenci Stypendium Ministra, Anna Koś-
-mider i Aleksander Gajewski w otoczeniu Kolegium 
Dziekańskiego Wydziału Farmaceutycznego
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Godnym odnotowania jest fakt, że 
nasi bydgoscy beneficjenci są jedynymi 
studentami kierunku farmacja z całej 
Polski, którzy znaleźli się na prestiżowej 
liście ministerialnych stypendystów.

Złożone przez studentów wnioski 
(ogółem złożono 910 wniosków) oceniał 
i przedstawiał rekomendacje Ministrowi 
Zespół Doradczy. Kryterium decydują-
cym o przyznaniu stypendium były osią-

gnięcia naukowe udokumentowane au-
torstwem lub współautorstwem publikacji 
w wysokopunktowanych czasopismach. 
Nasi bydgoscy beneficjenci dobrze wy-
pełnili to kryterium, będąc współautorami 
publikacji za 140 punktów.

W dniu 6 czerwca 2022 roku w dzie-
kanacie Wydziału Farmaceutycznego 
odbyło się uroczyste spotkanie władz 
Wydziału Farmaceutycznego z benefi-

cjentami stypendium. Dziekan Wydziału, 
prof. Stefan Kruszewski wręczył Annie 
Kośmider oraz Aleksandrowi Gajewskie-
mu przysłane przez Ministerstwo Edukacji  
i Nauki dyplomy zaświadczające o przy-
znaniu Stypendium Ministra.

Stypendystom serdecznie gratulujemy  
i życzymy dalszych sukcesów!

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2022 nr 86

W dniach 1-31 sierpnia 2023 r. gości-
liśmy 5 zagranicznych studentów farmacji 
w ramach letniego programu TABMED 
(Torun and Bydgoszcz Medical Summer 
Program) w Katedrze Chemii Organicznej. 

W trakcie stażu zrealizowano nastę-
pujące projekty badawcze:

Cztery tematy w obszarze badań mo-
delowania molekularnego prowadzili 
opiekunowie: dr Łukasz Fijałkowski i dr 
hab. Alicja Nowaczyk prof. UMK;

- Application of in silico methods in 
the study of drug bioavailability; student: 
Sandra Aiyabei; University of Nairobi, 
Kenya

- Application of Computer-Aided Drug 
Design methods in drug research; student: 
Mercy Judy Wang’ombe; Kenyatta Uni-
versity, Kenya

- Application of in silico methods in the 
study of drug pharmacokinetics; student: 
Arham Ali; University of Agriculture Fa-
isalabad, Pakistan

- Developing new drugs with antican-
cer properties - molecular modeling pha-
se study; student: Effiong-John Blessing; 
University of Ibadan, Nigeria

Jeden temat z zakresu syntezy związ-
ków organicznych prowadził opiekun: dr 
Renata Paprocka; 

Synthesis of new 1,2,4-triazole deriva-
tives and evaluation of their potential bio-
logical activity; student: Mwaura Godwin 
Munroe; University of Nairobi, Kenya.

W trakcie stażu studenci w grupie 
modelowania molekularnego zostali za-
poznani z nowymi metodami projekto-
wania leków w oparciu o chemię oblicze-
niową in silico. 

Obecnie każdy lek wprowadzany na 
rynek musi przejść szereg badań obej-
mujących modelowanie molekularne. 
W konsekwencji metody obliczeniowe 
in silico są szeroko stosowane w farma-
cji, medycynie i dziedzinach pokrew-

Letni staż zagranicznych studentów na Wydziale Farmaceutycznym 
Alicja Nowaczyk

Studenci farmacji z programu TABMED - wykład dr. Łukasza Fijałkowskiego

Studenci farmacji z programu TABMED na Starym Mieście w Bydgoszczy 
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Studenci

nych. Farmakokinetyka opisuje proce-
sy dotyczące losów leku/ksenobiotyku  
w organizmie. Określa w jaki sposób or-
ganizm wpływa na określony lek/kseno-
biotyk po podaniu poprzez mechanizmy 
wchłaniania i dystrybucji, a także zmiany 
metaboliczne substancji w organizmie. 
Farmakodynamika dostarcza informacji 
o efekcie działania w konkretnym miej-
scu działania leku w organizmie. Celem 
badań było określenie właściwości fizy-
kochemicznych i farmakodynamicznych 
oraz niektórych aspektów farmakokinety-
ki wybranych substancji o działaniu prze-
ciwnowotworowym. Podczas stażu stu-
denci zapoznali się i poszerzyli wiedzę w za- 
kresie metod komputerowego wspomaga-
nia projektowania leków opartych o bio-  

i chemoinformatyczne techniki badań.  
W ramach stażu każdy student przepro-
wadził eksperymenty in silico z wykorzy-
staniem specjalistycznego oprogramowa-
nia do projektowania leków. Ponadto nasi 
goście byli aktywnie angażowani w projek-
towanie innych eksperymentów, analizę 
danych, dyskusję wyników, a także formu-
łowanie wniosków z badań. Finalnie pod-
czas pożegnalnego spotkania stażyści pre-
zentowali wyniki swoich eksperymentów  
w formie krótkich referatów badawczych.

Student realizujący projekt syntetycz-
ny miał okazję zapoznać się z technikami 
syntezy i oczyszczania stosowanymi w la- 
boratorium chemicznym. Zaplanowa-
nym zadaniem była synteza nowych po-
chodnych 1,2,4-triazolu oraz określenie 

ich potencjalnej aktywności biologicz-
nej za pomocą metod obliczeniowych. 
Stażysta najpierw otrzymał amidrazony,  
a następnie w reakcjach z bezwodnikiem 
glutarowym ich pochodne acylowe, któ-
re później poprzez cyklizację w środowi-
sku zasadowym przekształcił w pochod-
ne 1,2,4-triazolu. Praktycznie opanował 
pomiar temperatury topnienia związ-
ków, przeliczania wydajności reakcji oraz 
opisu dokumentacji eksperymentów. Dla 
otrzymanych związków wykonał oblicze-
nia potencjalnej aktywności biologicznej 
z wykorzystaniem programu PASS oraz 
parametrów reguły 5 Lipińskiego, które 
pozwoliły określić ich wysoką dostęp-
ność biologiczną. 

Oprócz rozwoju naukowego stażyści 
uczestniczyli w bogatym programie kultu-
ralno-wycieczkowym. Umożliwiono im 
poznanie historii i architektury Byd-
goszczy, Torunia, Gdańska, Poznania, 
Wrocławia, Krakowa i Warszawy. Od-
były się też liczne wykłady i warsztaty  
w zakresie nauk medycznych obejmu-
jące zagadnienia z zakresu biochemii, 
komunikacji w relacji z pacjentem, bu-
dowy molekularnej leków, symulacji me-
dycznej. Goście zwiedzili liczne muzea, 
m.in. Muzeum Mydła i Historii Brudu, 
Exploseum. Podczas wizyty w toruńskim 
Niewidzialnym Domu nasi goście mieli 
możliwość poczucia i zrozumienia po-
ruszania się i funkcjonowania osób nie-
widomych. Samodzielnie zorganizowali 
wycieczki po Europie odwiedzając Bu-
dapeszt, Pragę, Amsterdam czy Berlin. 
Zorganizowaliśmy również dzień mię-
dzykulturowy, podczas którego każdy 
student przybliżył nam kulturę, architek-
turę i przyrodę swojego kraju.

Jako opiekunowie staży studenckich  
w ramach programu TABMED zachę-
camy wszystkich członków naszej stu-
denckiej społeczności do jak najszerszej 
współpracy z zagranicznymi ośrodkami 
naukowymi i studentami. Jest to doskona-
ła sposobność do poszukiwania inspiracji 
do nowych doświadczeń oraz zdobycia 
kontaktów badawczych poza granicami 
Polski. Szczególnie gorąco zachęcamy 
wszystkich studentów do korzystania  
z możliwości odbycia zagranicznych prak-
tyk, staży naukowych oraz szkół letnich 
przy wsparciu Uniwersytetu.. Doświad-
czenia zebrane podczas takich wyjazdów 
na pewno będą bardzo przydatne w przy-
szłej pracy naukowej oraz zawodowej. 

dr hab. Alicja Nowaczyk, prof. UMK pracuje  
w Katedrze Chemii Organicznej CM UMK
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Studenci farmacji z programu TABMED - wykład dr. Łukasza Fijałkowskiego

Studenci farmacji z programu TABMED w laboratorium Katedry Chemii Organicznej
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Program Erasmus oraz jego następca, 
Program Erasmus+, od początku uru-
chomienia cieszą się wyjątkowym zain-
teresowaniem zarówno studentów, jak  
i pracowników uczelni wyższych. Za po-
czątek istnienia Programu przyjmuje się 
15 czerwca 1987 roku, kiedy to Komisja 
Europejska podjęła decyzję o zainauguro-
waniu wsparcia wymiany akademickiej. 
Nadzwyczajne powodzenie tej aktywno-
ści spowodowało uruchomienie kolejne-
go Programu, Erasmus+, którego obecna 
edycja trwać będzie do 2027 roku.

Wydział Farmaceutyczny Collegium 
Medicum UMK aktywnie uczestniczy 
w Programie Erasmus+. Tuż po zakoń-
czeniu pandemii COVID-19 zaobser-
wowano bardzo duże zainteresowanie 
zarówno przyjazdami studentów za-
granicznych, jak i wyjazdami studen-
tów analityki medycznej, kosmetologii 
i farmacji naszego Wydziału. Jest to 
możliwe dzięki zorganizowaniu zajęć  
w języku angielskim oraz zaangażowa-
niu pracowników Wydziału. Zawarcie 
nowych umów z uczelniami zagra-
nicznymi, zarówno z Unii Europejskiej 
(Program KA131), jak i poza nią (Pro-
gram KA171), pozwoliło także na zna-
czący wzrost zainteresowania udziałem 
w Programie Erasmus+ pracowników 
naszego Wydziału.

Obecnie Wydział Farmaceutyczny 
CM UMK posiada 25 aktywnych umów  
z uczelniami mającymi siedzibę w kra-
jach Unii Europejskiej oraz soedem 
umów z krajami pozaunijnymi. Najwię-
cej umów zostało zawartych z uniwersy-
tetami tureckimi. 

Na szczególną uwagę zasługuje fakt, 
że dwie uczelnie, mianowicie Maastricht 
University w Holandii oraz University 
of Rijeka w Chorwacji, znajdują się tak-
że w konsorcjum Young Universities for 
the Future of Europe (YUFE). Przewa-
żająca liczba umów została podpisana 
dla kierunku farmacja, niemniej jednak 
obserwuje się także wzrost ilości umów 
dla kierunków analityka medyczna i ko-
smetologia. Przyszli diagności laborato-
ryjni i kosmetolodzy mogą realizować 
wyjazdy między innymi do Maastricht 
University, University of Rijeka, Univer-

sity of Ljubljana (Słowenia) oraz Aldent 
University (Albania).

Od roku akademickiego 2020/2021 
do bieżącego roku akademickiego  
w Programie Erasmus+ wzięło udział 38 
studentów Wydziału Farmaceutycznego 
Collegium Medicum UMK. Zdecydo-
wana większość to wyjazdy na dwumie-
sięczne staże, w których uczestniczyli 
studenci analityki medycznej i kosme-
tologii. Najczęściej wybieranym krajem 
była Chorwacja, gdzie w Szpitalu Uni-
wersyteckim w Rijece zrealizowano 10 
praktyk wakacyjnych oraz Grecja, czę-

sto wybierana przez studentów kosme-
tologii. Dane te zostały przedstawione  
w Tabeli 1. Nadchodzące wakacje wyda-
ją się być rekordowe pod względem ilo-
ści wyjazdów, staże w Turcji, Chorwacji 
i Grecji odbędzie 14 studentów analityki 
medycznej i kosmetologii. Wyjazdy na 
studia cieszą się mniejszą, aczkolwiek 
rosnącą, popularnością. Uczestniczyło 
w nich we wspomnianym okresie trzech 
studentów farmacji i jedna studentka 
studiów doktoranckich. 

Nasz Wydział Farmaceutyczny cieszy 
się rosnącym zainteresowaniem studen-

„Zmienia życie, otwiera umysły”
- Program Erasmus+ na Wydziale Farmaceutycznym

Artur Słomka

Umowy międzyinstytucjonalne Wydziału Farmaceutycznego z krajami należącymi do Unii Europejskiej 
(Program Erasmus+  KA131)

Umowy międzyinstytucjonalne Wydziału Farmaceutycznego z krajami nienależącymi do Unii Europej-
skiej (Program Erasmus+ KA171)

Studenci
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tów zagranicznych. Studia na kierun-
kach farmacja i analityka medyczna, 
od roku akademickiego 2019/2020 do 
bieżącego roku akademickiego odbyło 
29 studentów, pochodzących z Turcji, 
Włoch, Hiszpanii i Słowenii. Większość 
z nich odbyła semestralne studia na 
kierunku farmacja. Przyszły rok aka-
demicki wydaje się być rekordowy pod 
względem przyjazdów zagranicznych 
studentów. Jak do tej pory, 10 studentów 
farmacji i analityki medycznej, przystą-
piło do rekrutacji na studia, które roz-
poczną się w październiku 2024 roku. 
Po raz pierwszy będziemy gościć stu-
dentów z Holandii oraz Jordanii. 

Niesłabnącą aktywność w zakresie 
czynnego uczestnictwa w Programie 
Erasmus+ wykazują także pracownicy 
naszego Wydziału. Dotychczas zreali-
zowano aż 14 wyjazdów, głównie do 
krajów Unii Europejskiej. Najczęstszym 
wyborem pracowników Wydziału były 
wyjazdy dydaktyczne STA (Staff Mobi-
lity for Teaching), które zrealizowano  
w Grecji, Litwie, Rumunii, Słowenii i we 
Włoszech. Zorganizowano także siedem 
wyjazdów szkoleniowych STT (Staff Mo-
bility for Training) do krajów Unii Euro-
pejskiej (Holandia, Portugalia, Włochy) 
oraz do krajów objętych Programem 
KA171, takich jak Kosowo, Kazachstan  
i Jordania. Szczególne podziękowania 
kieruję do najaktywniejszych pracowni-
ków, którzy z bardzo dużym zaangażo-
waniem uczestniczą w wyjazdach zagra-
nicznych, profesora Daniela Załuskiego  
z Katedry Botaniki Farmaceutycznej i 
Farmakognozji oraz doktora Tomasza 
Bogiela z Katedry Mikrobiologii.

W ostatnich latach nasz Wydział 
Farmaceutyczny odwiedziło czterech 
pracowników uczelni partnerskich.  
W lutym 2023 roku zajęcia dydaktycz-
ne ze studentami prowadziła doktor 
Jona Keri (Aldent University, Tirana, 
Albania), której wizyta dotyczyła tema-
tu „General and inorganic chemistry  
- what pharmacy and laboratory medici-

Studenci
Dr Jona Keri (Aldent University, Tirana, Alba-

nia) w czasie wykładu dla studentów Wydziału Far-
maceutycznego Collegium Medicum UMK

Prof. Metin Yildirim (Harran University, Şan-
lıurfa, Turcja) w czasie wykładu dla studentów Col-
legium Medicum UMK

Profesor Diana Ivanova oraz Miglena Koleva-
-Stoeva (Medical University of Varna, Warna, Buł-
garia), podczas spotkania z dziekanem Wydziału 
Farmaceutycznego prof. dr. hab. Stefanem Kruszew-
skim oraz Wydziałowym Pełnomocnikiem ds. Mobil-
ności dr. hab. Arturem Słomką, prof. UMK
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ne students should know -distinguished 
facts with a new approach”. W czerwcu 
2023 roku wykłady ze studentami ana-
lityki medycznej i farmacji przeprowa-
dziła profesor Diana Ivanova (Medical 
University of Varna, Warna, Bułgaria), 
której towarzyszyła Miglena Koleva-
-Stoeva, pracownik administracyjny 
dziekanatu Wydziału Farmaceutyczne-
go Uniwersytetu w Warnie. W tym roku 
nasz Wydział Farmaceutyczny odwie-
dził profesor Metin Yildirim z Harran 
University (Şanlıurfa, Turcja). Studenci 
z zaangażowaniem uczestniczyli w za-
jęciach dydaktycznych prowadzonych 
przez profesora Yildirima. 

Program Erasmus+ umożliwia stu-
dentom i pracownikom Wydziału Far-
maceutycznego Collegium Medicum 
UMK rozwój kompetencji zawodowych 
i językowych oraz poznanie obyczajów 
w krajach w Europie i na świecie. Udział 
w Programie spotyka się zawsze z pozy-
tywną reakcją studentów naszego Wy-
działu, ale także tych przyjeżdzających  
do Bydgoszczy. Kolejne lata z pewnością 
przyniosą jeszcze większe zaangażowa-
nie studentów i pracowników, również 
tych zagranicznych, w zakresie organi-
zacji różnego rodzaju mobilności. Moż-
liwość zdobycia dodatkowego finanso-
wania wyjazdów studenckich w ramach 
Konkursów IDUB UMK SMART (Stu-
dent Mobility for InternationAl Co-
opeRaTion) dodatkowo zachęca stu-
dentów farmacji, analityki medycznej 
i kosmetologii do czynnego udziału  
w stażach międzynarodowych. Laure-
atkami Konkursu SMART 2 zostało w 
tym roku pięć studentek analityki me-
dycznej (Martyna Łysikowska, Aleksan-
dra Kopa, Karolina Korczak, Wiktoria 
Kalbarczyk i  Malwina Kotula).

Organizacja wyjazdów studentów  
i pracowników oraz przyjazdy zagranicz-
nych gości nie mogłyby być zrealizowane 
bez zaangażowania wielu osób. Szczegól-
ne podziękowania kieruję do dziekana 
Wydziału Farmaceutycznego, profesora 
Stefana Kruszewskiego, za powierzenie 
mi zadań związanych z funkcjonowa-
niem Programu Erasmus+, Marty Wi-
śniewskiej, koordynatorki uczelnianego 
Programu Erasmus+ oraz Agnieszki 
Sobocińskiej z Działu Nauki i Projektów 
Collegium Medicum UMK za wsparcie 
merytoryczne i administracyjne. 

dr hab. Artur Słomka, prof. UMK
Wydziałowy Pełnomocnik ds. Mobilności

Wydział Farmaceutyczny 
Collegium Medicum UMK

Studenci

Tabela 1. Wyjazdy studentów Wydziału Farmaceutycznego Collegium Medicum UMK, realizowane  
w ramach Programu Erasmus+, od roku akademickiego 2020/2021
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Studia farmaceutyczne w Lublanie – doświadczenia z Programu Erasmus+
Katarzyna Burchacka

Na studia na kierunku farmacja, reali-
zowane w ramach Programu Erasmus+, 
wybrałam Uniwersytet Lublański, który 
znajduje się w stolicy Słowenii. Jest on naj-
większą i najstarszą uczelnią w tym kraju. 
Lublana była moim pierwszym wyborem  
i spełniła wszystkie moje oczekiwania. Stu-
diowanie w Uniwersytecie Lublańskim 
możliwe było dzięki posiadaniu umowy  
o współpracę między Wydziałami Farma-
ceutycznymi obu uczelni.

 
Zajęcia dydaktyczne prowadzone były 

zarówno w formie stacjonarnej, jak i on-
-line. Część zajęć miała charakter indy-
widualny, dzięki czemu terminy niektó-
rych egzaminów mogłam dopasować do 
pozostałych obowiązków uczelnianych. 

Większość egzaminów odbywała się  
w formie stacjonarnej odpowiedzi ustnej. 
Zajęcia prowadzone na uczelni były do-
brze zorganizowane i pozwoliły na zdoby-
cie gruntownej wiedzy, którą z pewnością 
wykorzystam także praktycznie. Podczas 
semestru letniego realizowałam w uczelni 
partnerskiej następujące przedmioty: far-
macja kliniczna, farmacja przemysłowa, 
farmakoekonomika, wybrane zagadnienia 
w biotechnologii farmaceutycznej, suple-
menty diety oraz medycyna niekonwen-
cjonalna. Dzięki nauce w języku angiel-
skim mogłam w znaczny sposób poszerzyć 
swoje słownictwo w obcym języku.

Lublana jest bardzo urokliwa i moim 
zdaniem nadal pozostaje miastem nie-
docenianym przez studentów i turystów. 
Ze względu na pandemię COVID-19 
należało przestrzegać lokalnych restryk-
cji, które na początku lutego były do-
syć liczne. Jednak z czasem można było 
korzystać z uroków studenckiego życia  
z większą intensywnością.

Będąc studentem w Słowenii można li-
czyć na szereg zniżek. Jedną z nich są bony 

na posiłki, dzięki którym można sporo 
zaoszczędzić, spróbować wielu lokalnych 
dań, a pozostały czas poświęcić na naukę  
i zwiedzanie tego pięknego kraju. 

Słowenia, dzięki temu że jest niewiel-
ka, pozwala odkryć się bardzo szybko, 
a oprócz tego jest bardzo różnorodna: 
można być jednego dnia w górach, a na-
stępnego dnia nad morzem. Jest też dużo 
przyrody, dzięki czemu można się zre-
laksować i podziwiać piękne widoki. 

Ze względu na pandemię COVID-19 
nie miałam zapewnionego akademika. 
Jednak udało mi się zamieszkać w ho-
stelu, wspólnie z wieloma studentami 
uczestniczącymi w Programie Erasmus+. 
To pozwoliło mi zdobyć nowe przyjaźnie 
i poznać obyczaje innych narodowości. 
Bardzo polecam wszystkim studentom 
Collegium Medicum wymianę studenc-
ką prowadzoną w ramach Programu 
Erasmus+, który funkcjonuje na Wy-
dziale Farmaceutycznym. 

Katarzyna Burchacka jest studentką IV roku na 
kierunku farmacja

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2021 nr 83

Wakacyjny staż studentek analityki medycznej 
zorganizowany w ramach Programu Erasmus+
Marta Dąbrowska, Aleksandra Jabłońska, Aleksandra Kosowska

Podczas tegorocznych wakacji uczest-
niczyłyśmy w dwumiesięcznym stażu, or-
ganizowanym w ramach Programu Era-
smus+,  na Uniwersytecie Bülent Ecevit 
w mieście Zonguldak w Turcji. 

Udział w wymianie studenckiej po-
zwolił nam na zrealizowanie obowiązko-

wych praktyk wakacyjnych po IV roku 
kierunku analityka medyczna. 

Podczas realizacji stażu pracowały-
śmy przede wszystkim w pracowni bio-
chemii oraz analityki ogólnej, ale także  
w pracowni immunologii oraz mi-
krobiologii Szpitala Uniwersyteckiego  
w Kozlu. Miałyśmy możliwość poznania 
zasad metody oraz obsługi aparatury 
do wykonywania testów koagulologicz-

Studenci

Katarzyna Burchacka

W pracowni biochemii i analityki ogólnej
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nych oraz biochemicznych w języku an-
gielskim. Niewątpliwą nowością dla nas 
było także wykonywanie badania czasu 
krwawienia metodą Duke’a, która obec-
nie nie jest wykorzystywana w polskich 
medycznych laboratoriach diagnostycz-
nych. Inną ciekawą dla nas czynnością 
była izolacja limfocytów i monocytów  
z z krwi obwodowej pacjentów. Miały-
śmy również okazję zapoznać się z róż-
nymi metodami badawczymi, jak np. 
FISH, ELISA, ELISpot, IFA czy cyto-
metria przepływowa. Analizowałyśmy 
także wyniki pacjentów z podejrzeniem 
zakażenia wirusem SARS-CoV-2 i tym 
samym jeszcze lepiej poznałyśmy tech-
nikę RT-PCR.

Zonguldak to górzyste, urokliwe mia-
sto położone w północno-zachodniej 
Turcji. Miasto posiada wiele plaż z do-
stępem do Morza Czarnego. Nie jest ono 
miejscem typowo turystycznym, co było 
dla nas niewątpliwym atutem, ponieważ 
mogłyśmy poznać Turcję jak jej rdzenni 
mieszkańcy, a nie tylko turyści. W lipcu  
i sierpniu bieżącego roku, czyli w terminie 
naszego stażu, pogoda była wyśmienita,  
a temperatury oscylowały między 25-
30°C, właściwie bez dni deszczowych. 

Turcy są bardzo gościnni, przyjaźni  
i pomocni. Udzielali nam bezintere-
sownej pomocy w różnych sytuacjach. 
Zdarzało się kilka razy, że zostałyśmy za-
czepione przez nieznajome osoby, które 
chciały z nami po prostu porozmawiać  
i poczęstować herbatą. Nie wypada jej 
odmówić, ponieważ może to być uzna-
ne za niegrzeczne. Turcy przygotowują 
herbatę w podwójnym czajniczku, na-
zywanym demli. Herbata jest podawa-
na w charakterystycznych szklankach  
w kształcie tulipana, czyli w bardaczkach. 

Drugim popularnym napojem w Tur-
cji jest kawa. Oryginalna kawa po turecku 
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przygotowywana jest w charakterystycz-
ny i tradycyjny sposób. Sporządzana jest 
w naczyniu w kształcie rondelka z długą 
rączką, nazywanym cezve, gdzie najpierw 
wsypuje się kawę, ewentualnie też cukier, 
a następnie dolewa zimną wodę i gotuje 
się wszystko razem. Napój podawany jest 
w małych filiżankach, często w towarzy-
stwie lokum. Natomiast po wypiciu kawy, 
filiżankę z fusami należy odwrócić do góry 
dnem, odczekać aż wystygnie i można 
wróżyć z fusów. Co ważne, nigdy nie wróży 
się sobie samemu, lecz drugiej osobie.

Myśląc o tureckiej kuchni niemal od 
razu przychodzi nam na myśl kebab. War-
to wiedzieć, że prawdziwy turecki kebab 
to danie składające się z wołowiny lub ba-
raniny podanej na płaskim chlebku pide 
z dodatkiem grillowanych warzyw. Często 
do posiłku podawany jest ayran (jogurt 

zmieszany z wodą i solą). Faktycznie ist-
nieje wiele rodzajów kebaba. Najpopular-
niejszymi są adana i urfa, ale warto także 
wspomnieć o iskender, döner czy şiş ke-
bab. Inne istotne elementy kuchni turec-
kiej to: kuymak, lahmacun, pide, gözleme 
i çiğ köfte. Jeśli chodzi o street food, to 
króluje tutaj simit, pieczona kukurydza 
oraz kasztany. Z tureckich słodkości po-
zycjami obowiązkowymi jest baklawa, 
lokum, chałwa, sütlaç czy burek. Kuchnia 
turecka jest niezwykle bogata i różnorod-
na, co pozwoliło nam na spróbowanie no-
wych potraw każdego dnia pobytu. 

Podsumowując, Turcja jest przepięk-
nym, bogatym w kulturę i wielowiekową 
tradycję krajem. Z pewnością polecamy 
każdemu studentowi Wydziału Farma-
ceutycznego odbycie stażu w tym kraju. 
Poziom naukowy oraz zaawansowanie 

technik laboratoryjnych w Turcji są bardzo 
wysokie, a zaangażowanie pracowników 
naukowych w zapoznanie nas z pracą labo-
ratoryjną było niezwykle duże. Dodatko-
wo, ilość atrakcji w tym kraju powoduje, że 
gdybyśmy mogły jeszcze raz wybrać miej-
sce na staż wakacyjny, to z całą pewnością 
byłaby to ponownie Turcja.

Pragniemy bardzo podziękować dzie-
kanowi Wydziału Farmaceutycznego 
prof. Stefanowi Kruszewskiemu za oka-
zane wsparcie oraz Pełnomocnikowi ds. 
Mobilności dr. hab. Arturowi Słomce, 
prof. UMK za bezcenną, udzieloną po-
moc w trakcie całego pobytu stażowego.

Marta Dąbrowska, Aleksandra Jabłońska i Alek-
sandra Kosowska są studentkami V roku na kierun-
ku analityka medyczna

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2021 nr 83

Staż studentek kosmetologii Wydziału Farmaceutycznego CM UMK 
realizowany w ramach Programu Erasmus+
Oliwia Abramczyk, Janina Ciszewska

Nazywamy się Oliwia Abramczyk  
i Janina Ciszewska. Jesteśmy student-
kami trzeciego roku kosmetologii CM 
UMK. Praktykę wakacyjną realizowa-
łyśmy w ramach programu Erasmus+  
w Grecji, od początku lipca do koń-
ca września 2021 r. Miejsce, w którym 
odbywałyśmy praktykę to Artemis Ha-
mam&Spa na wyspie Kos. 

Kos jest wyspą położoną na Morzu 
Egejskim, w pobliżu wybrzeża Turcji. 
Miałyśmy okazję mieszkać w rejonie 
Tigaki, który słynie z pięknych piasz-
czystych plaż i krystalicznej wody.  

W oddali miałyśmy widok na górski 
szczyt Dikeos. 

Na miejsce dotarłyśmy samolotem 
relacji Warszawa-Kos. Z lotniska zosta-
łyśmy odebrane przez transport zorga-
nizowany przez organizację przyjmu-
jącą i przewiezione bezpośrednio do 
miejsca zakwaterowania. 

Do naszych obowiązków należało 
przeprowadzanie zabiegów na ciało  
i twarz. Wykonywałyśmy m.in. hamam 
oraz różnego rodzaju masaże. Cały 
okres praktyk minął nam bardzo szyb-
ko i bez większych problemów. Miały-
śmy okazje pracować w bardzo zgra-
nym i pomocnym zespole. W trakcie 
naszej mobilności porozumiewałyśmy 
się w języku angielskim. Z komunikacją 
nie miałyśmy najmniejszego problemu, 
ponieważ Kos jest bardzo turystyczną 
wyspą i praktycznie każdy posługuje 
się językiem angielskim w mniejszym 

lub większym stopniu. Nasz czas wolny 
poświęciłyśmy głównie na zwiedzanie 
wyspy oraz aktywności wodne.  

Podsumowując, nie żałujemy decy-
zji o wyjeździe na wakacyjny staż, który 
pozwolił nam zrealizować obowiązko-
we praktyki po II roku studiów. Było to 
niezwykle cenne doświadczenie. Bardzo 
dziękujemy profesorowi Arturowi Słom-
ce, ponieważ to dzięki niemu dowiedzia-
łyśmy się o możliwości wzięcia udziału w 
programie praktyk Erasmus+.

Oliwia Abramczyk i Janina Ciszewska są stu-
dentkami trzeciego roku kosmetologii Collegium 
Medicum UMK

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2021 nr 84
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Staż w Chorwacji w ramach Programu Erasmus+
Marta Góralska, Julia Jaskulska

Praktyki wakacyjne po IV roku stu-
diów na kierunku analityka medyczna 
realizowałyśmy w chorwackim szpitalu 
uniwersyteckim Klinički Bolnički Centar 
(KBC) Rijeka w ramach programu Era-
smus+. Obejmowały one obowiązkowe 
trzy tygodnie stażu w pracowni hemato-
logii i koagulologii oraz tydzień w pra-
cowni serologicznej. Jednak ze względu 
na dwumiesięczny pobyt za granicą, 
miałyśmy także okazję odbyć praktykę  
w pracowni mikrobiologicznej.

Szpital KBC Rijeka mieści się  
w trzech lokalizacjach, zatem mogłyśmy 
poznać pracę zarówno w szpitalu Sušak, 
gdzie wykonywałyśmy podstawowe ba-
dania hematologiczne, jak i w szpitalu 
w centrum Rijeki, gdzie przeprowadza-
łyśmy poszerzoną diagnostykę, z po-
wodu licznych patologii krwi obecnych  
u pacjentów oddziału hematologiczne-
go. Poza rozwinięciem swoich umiejęt-
ności komunikacyjnych i językowych, 
poznałyśmy obsługę aparatów hema-
tologicznych i koagulologicznych oraz 
wykonywałyśmy, barwiłyśmy i ocenia-
łyśmy mikroskopowo rozmazy krwi ob-

wodowej bardzo dużej grupy pacjentów. 
W razie jakichkolwiek wątpliwości na 
temat oglądanego rozmazu krwi obwo-
dowej pracownicy laboratorium z chęcią 
służyli wyjaśnieniem i zwracali uwagę na 
charakterystyczne komórki krwi. Dodat-
kowo miałyśmy również okazję uczest-
niczyć w wykonywaniu badań metodą 
cytometrii przepływowej, oznaczałyśmy 
manualnie grupy krwi w układzie AB0 
i RhD, określałyśmy miano przeciwciał, 
wykonywałyśmy przeglądowe badania 
przeciwciał w pośrednim i bezpośred-
nim teście antyglobulinowym oraz ob-
serwowałyśmy wykonywanie badania  
w kierunku obecności wirusa SARS-
-CoV-2 techniką RT-PCR. 

Po praktykach w szpitalu, popołudnie 
mogłyśmy spędzać korzystając z uroków 
pięknych plaż, słońca i morza. Mimo 
iż Rijeka jest miastem portowym, a nie 
typowo turystycznym kierunkiem na 
mapie Chorwacji, w jej obrębie znajduje 
się kilka plaż i panuje przyjemny ciepły 
klimat. Podczas weekendów, gdy miały-
śmy więcej wolnego czasu, wybierałyśmy 
się na krótkie wycieczki do bardziej tu-
rystycznych miejscowości. Mogłyśmy 
podziwiać tam zabytki, kulturę, cieszyć 
się pięknem południowej przyrody oraz 
skosztować śródziemnomorskiej kuchni 
pełnej ryb i owoców morza. Nie trzeba 
chyba nikogo przekonywać, jak cieka-
wym i pięknym krajem jest Chorwacja. 
Nie bez powodu jest to jeden z najpo-
pularniejszych kierunków wybieranych 
przez polskich turystów.

Wyjazd był dla nas niezwykle rozwija-
jącym doświadczeniem. Pozwolił poznać 
pracę w zagranicznym laboratorium dia- 
gnostycznym, poszerzyć wiedzę na te-
mat różnych metod badawczych oraz 
rozwinąć umiejętności komunikacyjne. 
Jesteśmy pewne, że staż ten dał nam 
niezastąpioną naukę, cenną w przyszłej 
pracy zawodowej. 

Dziękujemy bardzo dziekanowi Wy-
działu Farmaceutycznego prof. Stefano-
wi Kruszewskiemu za możliwość udziału 
w wyjeździe i okazane wsparcie, a także 
pełnomocnikowi ds. mobilności dr. hab. 
Arturowi Słomce, prof. UMK za pomoc 
przy aplikacji do programu.

Marta Góralska i Julia Jaskulska są studentkami 
V roku analityki medycznej

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2022 nr 85
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Praktyki wakacyjne organizowane w ra- 
mach Programu Erasmus+ mają bardzo 
duże znaczenie w rozwoju studentów, po-
nieważ są jedną z nielicznych możliwości 
znacznego poszerzenia wiedzy w zakresie 
pracy w medycznym laboratorium diagno-
stycznym w innym kraju, nabycia umie-
jętności praktycznych oraz udoskonalenia 
zdolności językowych.

Jesteśmy studentkami czwartego roku 
analityki medycznej Wydziału Farma-
ceutycznego Collegium Medicum UMK, 
które miały możliwość odbycia stażu  
w ramach Programu Erasmus+ w chor-
wackim szpitalu w Puli. Miesiąc lipiec 
poświęciłyśmy na realizację śródrocz-
nych praktyk, ten czas spędziłyśmy 
głównie w pracowni hematologii oraz 
serologii. Natomiast sierpień był miesią-
cem wolontariatu, w tym czasie pozna-

liśmy pozostałe pracownie, min. pra-
cownie biochemii, analityki ogólnej oraz 
rejestrację i punkt pobrań materiału bio-
logicznego do badań. Przez cały ten czas 
zdobywałyśmy wiedzę na temat obsługi 
aparatów diagnostycznych w poszcze-
gólnych pracowniach, zasad organizacji 
pracy w laboratorium oraz przygotowa-
nia próbek materiału biologicznego.  

Pula to miasto znajdujące się na po-
łudniu półwyspu Istria nad Morzem 
Adriatyckim w Chorwacji. Jest położona 
w podobny sposób jak Rzym - na sied-
miu wzgórzach. To miasto, które rozwija 
się w wielu dziedzinach. Jest jednocze-
śnie historyczne i progresywne. Jednym  
z najważniejszych zabytków, które można 
podziwiać w centrum miasta jest słynny 
rzymski amfiteatr. Jest nielicznym z za-
chowanych reliktów starożytnego Rzy-
mu (pozostałe to  rzymskie Koloseum  
i Amfiteatr w Al-Dżamm, we wschodniej 
Tunezji) i był miejscem organizowania 
walk gladiatorów. Obecnie poza funk-
cją turystyczną pełni rolę rozrywkową 
i kulturalną. Odbywa  się w nim słynny 
festiwal filmowy, w którym miałyśmy 
okazję uczestniczyć. Na czas naszego po-
bytu miałyśmy możliwość wynajęcia pokoi  
w bardzo nowoczesnym akademiku w sa-
mym centrum miasta. Czas wolny aktyw-
nie spędzałyśmy biegając w porcie, który 
mieścił się na obrzeżach miasta, pływały-
śmy w Morzu Adriatyckim, oraz zwiedza-
łyśmy okoliczne plaże. Brałyśmy udział  
w corocznych tradycyjnych wydarze-
niach, które składały się z organizowa-
nych festiwali w samym centrum Puli.
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Kolejnym z ważniejszych zabytków 
Puli jest Łuk Sergiusza, który stanowi 
portal do zobaczenia starożytnych zabyt-
ków schowanych w sercu miasta.

W wolnym czasie udało nam się zor-
ganizować wyjazd do Wenecji. Miasto to 
jest uwielbiane przez artystów, pisarzy, 
turystów. Miałyśmy niepowtarzalną oka-
zję ujrzenia tego miejsca pełnego kontra-
stów, gdzie estetyka i historia zderza się  
z turystycznym przepychem.

Wyjazd do Chorwacji umożliwił nam  
zmienić na lepsze wyobrażenia na temat 
naszych celów i aspiracji zawodowych, 
przygotował nas do podejmowania zadań 
wymagających większej odpowiedzialności 

oraz dał nam lepsze możliwości znalezienia 
stażu lub zatrudnienia w naszym kraju.  

Pragniemy bardzo podziękować dzie-
kanowi Wydziału Farmaceutycznego 
prof. dr. hab. Stefanowi Kruszewskiemu 
za okazane zaangażowanie oraz pełno-
mocnikowi ds. mobilności dr. hab. Ar-
turowi Słomce, prof. UMK za bezcen-
ną pomoc w załatwianiu formalności   
i wsparcie podczas realizacji planów 
związanych z wyjazdem.

Kinga Gawłowska, Dagmara Fydrych i Natalia 
Gondek są studentkami analityki medycznej CM UMK

przedruk z „Wiadomości Akademickich” 2022 nr 87

Staż wakacyjny w chorwackiej Rijece
Aleksandra Jabłońska, Marta Góralska, Julia Jaskulska

Jesteśmy studentkami analityki me-
dycznej Wydziału Farmaceutycznego 
CM UMK, które miały możliwość odby-
cia stażu w ramach Programu Erasmus+  
w chorwackim szpitalu w Rijece. Nasz wo-
lontariat trwał od początku maja do koń-
ca czerwca i został zrealizowany głównie 
w pracowniach hematologii oraz preanali-
tyki, gdzie przygotowuje się materiał bio-
logiczny do dalszych analiz. 

Miałyśmy możliwość poznania zasad 
procesu przedanalitycznego, a także ob-
sługi aparatów hematologicznych. Dużą 
zaletą była możliwość wykonywania, 
barwienia, jak i ocena mikroskopowa 
preparatów krwi obwodowej. Zajmowa-
łyśmy się również dystrybucją materiału 
biologicznego do odpowiednich pracow-
ni w laboratorium oraz przygotowaniem 

próbek materiału biologicznego do dal-
szych analiz.

Rijeka to miasto portowe, szczycące 
się pięknymi plażami, z których chęt-
nie korzystałyśmy w czasie wolnym.  
W maju i czerwcu bieżącego roku, czy-
li w miesiącach, w których odbywał się 
nasz staż, pogoda była idealna. Tempe-
ratura mieściła się w granicach 25-36°C, 
dzięki czemu miałyśmy możliwość za-
równo plażowania, jak i zwiedzania. 

W weekendy oraz dni wolne, kiedy 
miałyśmy więcej czasu, podróżowałyśmy 
nie tylko po Chorwacji, ale także po Wło-
szech i Słowenii. Udało nam się odwiedzić: 
Zagrzeb, Opatię, Lovran, Rzym, Watykan, 
Weronę, Padwę, Vicenzę, Orvieto, Triest,  
a także Lublanę. Mogłyśmy podziwiać 
piękno tych miast, poznawać ich kulturę, 
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Staż absolwencki studentek analityki medycznej 
Klaudia Kaniewska, Paulina Koziorzemska

Staż absolwencki w ramach Progra-
mu Erasmus+ po ukończeniu studiów na 
kierunku analityka medyczna odbyłyśmy  
w szpitalu uniwersyteckim Klinički Bol-
nički Centar (KBC) w Rijece (Chorwa-
cja) w lipcu i sierpniu br. Obejmował on 
pracownie mikrobiologii, hematologii  
i koagulologii, analityki ogólnej oraz bio-
logii molekularnej. Przez ten czas pozna-
wałyśmy metody diagnostyczne, używane 
aparaty oraz organizację pracy w każdej 
z wymienionych pracowni. Dzięki temu 
mogłyśmy doświadczyć innych zasad pro-
wadzenia diagnostyki laboratoryjnej niż 
ta obowiązująca w naszym kraju.

W trakcie pobytu w Chorwacji mia-
łyśmy możliwość nie tylko doskonalenia 
umiejętności zawodowych, ale również 
komunikacyjnych i językowych. Uwa-
żamy, że ten staż pomógł nam podnieść 

nasze kompetencje, co na pewno wpły-
nie na naszą drogę zawodową.

Rijeka jest trzecim największym mia-
stem Chorwacji, jednak nie cieszy się zbyt 
dużą popularnością wśród turystów. Wiąże 
się to z faktem, że jest to największy port 
handlowy, rybacki i tranzytowy w kra-
ju. Dużym atutem miasta jest obecność 
pięknych plaż oraz bliskość atrakcyjnych, 
mniejszych miasteczek, do których mia-
łyśmy okazję się wybrać. Podczas week-
endów wybierałyśmy się na wycieczki na 
chorwackie wyspy jak Krk czy też Pag. 
Miałyśmy także okazję odwiedzić stolicę 
Chorwacji – Zagrzeb, dzięki czemu pozna-
łyśmy nieco historii tego kraju. Udało nam 
się odwiedzić również miasta w pobliskich 
państwach. Zwiedziłyśmy Wenecję oraz 
Ljubljanę, w których odwiedziłyśmy mu-
zea, spróbowałyśmy regionalnych potraw  
i cieszyłyśmy się pięknem przyrody.

Wyjazd na staż pozwolił na rozwi-
nięcie kompetencji zawodowych, orga-
nizacyjnych i lingwistycznych, a w kon-
sekwencji ułatwił nam znalezienie pracy 
w kraju. Dzięki Programowi Erasmus+ 
jesteśmy odważniejsze w podejmowaniu 
decyzji dotyczących zarówno życia za-
wodowego, jak i prywatnego.

Składamy serdeczne podziękowania 
dziekanowi Wydziału Farmaceutycz-
nego prof. dr. hab. Stefanowi Kruszew-
skiemu za okazane zaangażowanie oraz 
pełnomocnikowi ds. mobilności dr. hab. 
Arturowi Słomce, prof. UMK za bezcen-
ną pomoc w załatwianiu formalności  
i wsparcie podczas realizacji planów 
związanych z wyjazdem.

Klaudia Kaniewska i Paulina Koziorzemska są ab- 
solwentkami analityki medycznej
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a także skosztować lokalnych dań, co nie-
wątpliwie najbardziej nas cieszyło. 

Podczas naszego pobytu w Rijece mia-
łyśmy także okazję uczestniczyć w odby-
wającym się tam, jednym z największych 
karnawałów w Europie. Dzięki tradycji 
sięgającej dawnych czasów, kiedy to we-
dług ludowych podań, tzw. straszne ma-
ski (grde maske) w wesołym zgiełku od-
ganiały siły zła, Rijeka stała się głównym 
centrum karnawałowym w Chorwacji. 
Drużyny z całego świata w niesamowitych 
kolorowych przebraniach maszerowały 
ulicami miasta w karnawałowym orsza-
ku. Wszystkiemu towarzyszyła radosna 
muzyka, a także niepowtarzalna beztro-

ska atmosfera, która porywała widzów do 
tańca i udziału w zabawie.

 Chorwacja to przepiękny kraj z dostę-
pem do Morza Adriatyckiego, który jest do-
brze znany i bardzo często wybierany przez 
polskich turystów. Z pewnością gdybyśmy 
jeszcze raz miały możliwość wyjechania na 
staż w ramach programu Erasmus+ po-
nownie wybrałybyśmy Chorwację. Wyjazd 
ten był dla nas jedyną w swoim rodzaju oka-
zją do poznania zasad pracy w zagranicz-
nych laboratoriach medycznych. Pozwolił 
na zdobycie nowego doświadczenia, roz-
winięcia umiejętności językowych, pozna-
nia innej kultury oraz poszerzenia wiedzy 
na temat różnych metod badawczych, co  

z pewnością ma ogromny wpływ na naszą 
karierę zawodową.

Pragniemy bardzo podziękować 
dziekanowi Wydziału Farmaceutyczne-
go prof. Stefanowi Kruszewskiemu za 
okazane wsparcie oraz pełnomocnikowi 
ds. mobilności dr. hab. Arturowi Słom-
ce, prof. UMK za bezcenną pomoc nie 
tylko w trakcie załatwiania wszystkich 
formalności, ale także podczas całego 
pobytu w Rijece.

Aleksandra Jabłońska, Marta Góralska i Julia 
Jaskulska są studentkami V roku analityki medycznej 
CM UMK
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